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Οι πολίτες έχουν
αξιολογήσει 

εδώ και χρόνια 
το Δημόσιο

EDITORIAL
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Αιχμάλωτοι 
της τεχνολογίας

Mε την υπογραφή
του Νίκου Καραμανλή, 
εκδότη της «Political» 

Ο πάπας, ο Κυριάκος
και η Μαρέβα - Ποια έφερε

τον Πάχτα στο ΠΑΣΟΚ; -
Ο «στρατός» του Σκυλακάκη      

- Ο Σιμόπουλος 
στο... αντάρτικο
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ΚΑΤΕΡIΝΑ ΠΛEΣΙΑ-ΕΥΣΤΑΘΟΠΟYΛΟΥ
Αναπληρώτρια συντονίστρια Ομάδας Προγράμματος του ΠΑΣΟΚ

Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΕΠΟΧΗΣ ΕΡΧΕΤΑΙ ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ ΣΤΟ EMAIL ΣΑΣ

Γράφουν

Λευτέρης Μωυσιάδης, 
Ειρηναίος Νικ. Μανέτας, Νότης Μαριάς,

Ηλίας Γιαννακόπουλος, Στρατής Κοκκινέλλης,  
Δημήτρης Μάρδας

• Δρακόντεια μέτρα ασφαλείας στην Αγία Έδρα 

• Τι λέει στην «Ρ» ο καθηγητής Κώστας Συνολάκης 
• Οι 5 πιο φονικοί σεισμοί που συγκλόνισαν την Τουρκία
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ΩΤΑΚΟΥΣΤΗΣ
Με νόμο Λιβάνιου «κλειδώνει»

η εκλογή δημάρχων 
και περιφερειαρχών από 

την πρώτη Κυριακή
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Φόβοι για μεγασεισμό
στην Ελλάδα
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ΤΑ ΣΥΜΒΟΛΑΙΑ
ΤΗΣ GREEK MAFIA

20 εν ψυχρώ εκτελέσεις
και οκτώ απόπειρες 
την τελευταία 8ετία

ΜΟΝΟ ΣΤΗΝ «Ρ»
ΟΛΗ Η ΛΙΣΤΑ 2019-2025

Το «κούρεμα» σε 95 φόρους
που άνοιξε τον δρόμο 

στις παροχές ΣΕΛ. 18-19

Η φωνή της Ημαθίας
σε νέες μάχες εντός

Βουλής

Politically Incorrect 
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σπάει το βαθύ κράτος
«Όποιος δεν θέλει θα πηγαίνει σπίτι του»,
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Y
πάρχει μια κάστα δημόσιων υπαλλήλων και
συνδικαλιστοπατέρων που δεν θέλουν να
αλλάξει απολύτως τίποτα. Αντιδρούν με νύ-

χια και με δόντια σε οιασδήποτε μορφής αξιολό-
γηση, γιατί τόσα χρόνια έμαθαν να μη δίνουν ποτέ
λογαριασμό σε κανέναν. Στον πυρήνα του παραλο-
γισμού τους βρίσκεται η αντίληψη ότι το κράτος εί-
ναι δικό τους και ότι είναι ακούνητοι. Τη Δευτέρα,
στην από κοινού σύσκεψη των ηγεσιών των
υπουργείων Εσωτερικών και Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, ο πρωθυπουργός προχώρησε σε πα-
ρέμβαση που δίνει μια νέα διάσταση στα δεδομέ-
να. Το ερωτηματολόγιο που θα σταλεί σε 4 εκατομ-
μύρια πολίτες θα αποτελέσει χρήσιμο εργαλείο
στην κυβερνητική προσπάθεια για βελτίωση των
υπηρεσιών και κυρίως για αντιμετώπιση των προ-

βλημάτων της γραφειοκρατίας, στόχος που συν-
δέεται άμεσα με τον εκσυγχρονισμό και την ανά-
πτυξη της χώρας. Εδώ λοιπόν θα φανούν όλα κι
όποιος δεν μπορεί και δεν θέλει να αξιολογηθεί θα
πηγαίνει σπίτι του, είτε είναι δάσκαλος, είτε υπάλ-
ληλος υπουργείου, είτε εργαζόμενος της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Είναι δυνατόν να κρατάμε στην
ίδια κατηγορία τον δημόσιο υπάλληλο που παρέ-
χει υπηρεσίες και παράγει έργο με αυτόν που
απλά… αμείβεται και κρύβεται παραβιάζοντας
πολλές φορές ακόμα και το προβλεπόμενο ωρά-
ριο; Σε ποια άλλη εργασία στον ιδιωτικό τομέα θα

μπορούσαν να κοροϊδεύουν κατ’ αυτό τον τρόπο
τους εργοδότες τους;

Ποιοι αντιδρούν λοιπόν; Οι βολεμένοι με κομματι-
κά κριτήρια. Οι ικανοί δημόσιοι υπάλληλοι είναι
υπέρ της αξιολόγησης, διότι πιστεύουν στην αξιο-
κρατία και στην ανέλιξη των προσοντούχων και ικα-
νών. Κάποιους από αυτούς που σήμερα αντιδρούν η
κοινωνία τούς έχει ήδη αξιολογήσει και μάλιστα αρ-
νητικά. Αναφέρομαι βεβαίως στους εκπαιδευτικούς.
Οι γονείς που πληρώνουν φροντιστήρια μάλλον δεν
αξιολογούν θετικά το εκπαιδευτικό έργο. Αν τα δη-
μόσια σχολεία λειτουργούσαν σωστά, δεν θα υπήρ-
χαν φροντιστήρια. Ξεκάθαρα πράγματα. Μόνο που εν
έτει 2025 τα πράγματα αλλάζουν και ο κάθε πικρα-
μένος θα πάει στον πάγκο του… Ο κρατικός δημοσι-
οϋπαλληλισμός διανύει τις τελευταίες του ημέρες. 

Ιδιοκτησία: POLITICAL PUBLISHING IKE

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ: Kώστας Τσιτούνας

ΣΥMΒΟΥΛΟΣ ΕΚΔΟΣΗΣ: Πάνος Μαυρίδης

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ: Mάνος Πιτσιδιανάκης

ΑΡΧΙΣΥΝΤAKTEΣ: Ελένη Μπέρτσου,

Βαγγέλης Κατσορίδας

ΣΥΝΤΑΚΤΗΣ ΥΛΗΣ: Νίκος Τσούρτης

ΔΗΜΟΣΙΟΓΡΑΦΙΚΗ ΟΜΑΔΑ:

Nίκος Χιδίρογλου, Έλλη Τριανταφύλλου, 

Μίλτος Σακελλάρης, Μαρία Δεδούση,

Αντώνης Αντωνόπουλος, Αντώνης Αναστασόπουλος, 

Στέλλα Παπαμιχαήλ, Γιάννης Παργινός, 

Χρήστος Μυτιλινιός, Aλεξία Τασούλη,

Bασίλης Σκουλαράκος, Σπύρος Νάννος, 

Αμαλία Κάτζου, Λουκάς Γεωργιάδης, 

Κωνσταντίνος Δαυλός, Kώστας Νούσης, 

Κατερίνα Παπακωστοπούλου, Ιωάννα Ντάνη,

Γιώργος Γεραφέντης, Κωνσταντίνος Γεώργιζας, 

Ρεγγίνα Σαβούρδου, Δήμητρα Δάρδα, 

Γιώργος Σκρομπόλας, Χρήστος Γιαννούλης, 

Γιώργος Ανδρής (Αυτοκίνητο) 

ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΨΗΦΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ & ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ

POLITICAL ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ  ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:

Aριέτα Μουρτοπάλλα

ΕΜΠΟΡΙΚH ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:  

Μαρίνα Πέππα

VIDEO EDITOR:

Ειρήνη Κουμαρέλη

ΥΠΕΥΘΥΝΟΣ ΑΤΕΛΙΕ: 

Βασίλης Υψηλός

ΑΤΕΛΙΕ: 

Κατερίνα Χατζηλαζάρου

ΔΙΟΡΘΩΣΗ ΚΕΙΜΕΝΩΝ:

Κώστας Κουτσογιάννης,

Μαριλένα Ιορδανίδου

EKΔΟΤΗΣ: Νικόλαος Γ. Καραμανλής

ΓΡΑΦΕΙΟ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ: Επικεφαλής: Δημήτρης Δραγώγιας
Φιλίππα Βλαστού, Ανδρονίκη Ζαφειρίου, Αναστασία Καρυπίδου, Φένια Κλιάτση, Δημήτρης Συρμάτσης

Στοιχεία Υπευθύνου Προστασίας Δεδομένων: Ιωάννης Σαρακηνός dpo@sarakinoslaw.com
Διεύθυνση: Συγγρού 206, Αθήνα •Τηλέφωνο: 210-9568066 • FAX: 210-3645608   • www.political.gr

ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Mαρία Κευγά, Γιώργος Παναγιωτόπουλος

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ / ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΙ:

Θανάσης Διαμαντόπουλος, Καθηγητής, 

Διεθνών και Ευρωπαϊκών Σπουδών στη Πάντειο

Βασίλης Κορκίδης, Πρόεδρος ΕΒΕΠ

Νότης Μαριάς, Καθηγητής Θεσμών Ε.Ε. Πανεπιστημίου Κρήτης 

(πρώην ευρωβουλευτής)

Θανάσης Παπαμιχαήλ, Επικοινωνιολόγος

Μιχάλης Μάρκου, MBA Διευθυντικό στέλεχος-σύμβουλος 

Επιχειρήσεων & καθηγητής Διοίκησης Επιχειρήσεων/ Marketing

Δρ Αντώνης Στ. Στυλιανού, Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστήμιο 

Λευκωσίας, LL.B Law (Bristol), Ph.D in Law - International Law and Human Rights

(Kent), διευθυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής Πανεπιστημίου Λευκωσίας

Οι ικανοί δημόσιοι υπάλληλοι

είναι υπέρ της αξιολόγησης,

διότι πιστεύουν στην αξιοκρατία

και στην ανέλιξη όσων έχουν

επαγγελματική ευσυνειδησία

Γράφει ο Κώστας Τσιτούνας
Διευθυντής της «Ρ»

Οι πολίτες έχουν αξιολογήσει 
εδώ και χρόνια το Δημόσιο





Π
ερισσότεροι από 5 εκατομμύρια
πολίτες θα έχουν τη δυνατότητα να
συμμετάσχουν, από τις αρχές της

επόμενης εβδομάδας, στη μεγαλύτερη
αξιολόγηση δημόσιων υπηρεσιών που έχει
γίνει ποτέ στην Ελλάδα. Πρόκειται για μια
πρωτοβουλία του υπουργείου Εσωτερικών,
που εντάσσεται στο ευρύτερο πλαίσιο ανα-
βάθμισης του Δημοσίου και της μετάβασής
του σε ένα σύγχρονο κράτος, όπως έχει

επανειλημμένως τονίσει
και ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης.

Η χαρτογράφηση της
ποιότητας των παρεχόμε-
νων υπηρεσιών σε Κεντρι-

κή Διοίκηση και Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση αποτελεί τον

βασικό στόχο της αξιολόγησης. Ταυτόχρονα
όμως η διαδικασία αυτή συνιστά άσκηση
διαφάνειας και συμμετοχής των πολιτών
που μπορεί να αλλάξει ριζικά τον τρόπο λει-
τουργίας του Δημοσίου.

Όχι λόγια, αλλά πράξη
Όπως ανακοίνωσε ο υπουργός Εσωτερι-

κών Θοδωρής Λιβάνιος, η ηλεκτρονική
πλατφόρμα στο gov.gr θα ανοίξει το αργότε-
ρο μέχρι τις 30 Απριλίου και μέσω αυτής οι
πολίτες που είναι εγγεγραμμένοι στο Εθνι-
κό Μητρώο Επικοινωνίας θα μπορούν να
απαντήσουν σε ένα ερωτηματολόγιο 40-50
ερωτήσεων. Η στόχευση είναι διττή: αξιολό-
γηση τόσο υπηρεσιών του Δημοσίου όπως ο
ΕΦΚΑ, η ΑΑΔΕ, η ΔΥΠΑ και το gov.gr, όσο
και αρμοδιοτήτων της Αυτοδιοίκησης,
όπως η καθαριότητα, οι παιδικές χαρές και
το πράσινο.

Για λόγους ακεραιότητας της διαδικασίας
κάθε πολίτης θα μπορεί να συμμετάσχει μια
φορά, χρησιμοποιώντας προσωπικούς κω-
δικούς ταυτοποίησης. Οι απαντήσεις θα συγ-
κεντρώνονται και θα επεξεργάζονται ανώ-
νυμα, παράγοντας δημόσια διαθέσιμα δεδο-
μένα. Η διαδικασία θα επαναλαμβάνεται δύο
φορές τον χρόνο, Απρίλιο-Μάιο και Οκτώ-
βριο-Νοέμβριο, δημιουργώντας ένα διαρ-
κές βαρόμετρο ποιότητας των υπηρεσιών.

Το σοκ των αριθμών
Η ανάγκη για αλλαγή δεν ήρθε τυχαία. Η

εικόνα της αξιολόγησης των προηγούμε-
νων ετών, με βάση το νομοθετικό πλαίσιο
του 2016, ήταν μαγική αλλά όχι αντικειμενι-
κή: το 97% των υπαλλήλων βαθμολογούνταν
ως «άριστοι» ή «πολύ επαρκείς». Όμως,
από την επεξεργασία των δεδομένων μέσω
Τεχνητής Νοημοσύνης προέκυψε πως μό-
λις το 9% αυτών των υπαλλήλων δικαιολο-
γούσε πράγματι τον χαρακτηρισμό «υψη-
λής απόδοσης».

Η μεγάλη τομή ήρθε με τον νόμο
4940/2022, με τον οποίο θεσμοθετήθηκαν

στοχοθεσίες και μετρήσεις απόδοσης. Το
2023 καταγράφηκαν 162.000 αξιολογήσεις:
141.000 υπαλλήλων και 21.000 προϊσταμέ-
νων. Οι προϊστάμενοι χαρακτήρισαν 54.000
υπαλλήλους ως υψηλής απόδοσης. Ωστόσο,
έπειτα από επεξεργασία και ανάλυση των ει-
δικών αιτιολογήσεων αποδείχτηκε πως μό-
λις 15.000 υπάλληλοι πληρούσαν πράγματι

τα κριτήρια, δηλαδή μόλις το 9% του συνόλου.
Το 2024 η διαδικασία συνεχίστηκε με

180.000 στοχοθεσίες και 189.000 αξιολογή-
σεις, από τις οποίες 1.097 υπάλληλοι απολύ-
θηκαν λόγω πειθαρχικών κυρώσεων και πα-
ραβάσεων καθήκοντος. Το μήνυμα είναι σα-
φές: η αξιολόγηση δεν είναι τύποις, αλλά ερ-
γαλείο κρίσης και συνέπειας.

Ανταμοιβές και κυρώσεις
Το νέο θεσμικό πλαίσιο του 2024 (ν.

5149/2024) έρχεται να καθιερώσει και μια
θετική διάσταση στην αξιολόγηση: αυτή της
επιβράβευσης. Προβλέπεται ετήσια δαπάνη
40 εκατ. ευρώ για «μπόνους επίτευξης στό-
χων», τα οποία θα δίνονται σε υπαλλήλους
που πληρούν μετρήσιμους, συμφωνημέ-
νους και τεκμηριωμένους στόχους.

Όπως δήλωσε η υφυπουργός Βιβή Χαρα-
λαμπογιάννη στο Delphi Forum, η επένδυση
στο ανθρώπινο δυναμικό είναι κρίσιμη, κα-
θώς το Δημόσιο αλλάζει μόνο όταν οι άν-
θρωποί του αλλάζουν. Ιδιαίτερη έμφαση δί-
νεται στη συνδρομή της Τεχνητής Νοημοσύ-
νης στην αξιολόγηση: τόσο για την επεξερ-
γασία των αξιολογήσεων όσο και για την κα-
θοδήγηση των προϊσταμένων στη διαμόρ-
φωση στοχοθεσίας.

Μήνυμα με πολλούς αποδέκτες
Κατά την επίσκεψή του στο υπουργείο

Παιδείας ο πρωθυπουργός έστειλε σαφές
μήνυμα: «Αν κάποιος αρνείται επί της αρχής
να αξιολογηθεί, δεν πρέπει να έχει θέση στο
δημόσιο σύστημα εκπαίδευσης». Απευθυ-
νόμενος σε όσους αντιδρούν στην αξιολόγη-
ση -ιδίως στον χώρο των εκπαιδευτικών- ξε-
καθάρισε ότι η πορεία της μεταρρύθμισης
δεν είναι διαπραγματεύσιμη.

Στο ίδιο πνεύμα, ο πρωθυπουργός υπο-
γράμμισε τη σημασία του δημόσιου σχο-
λείου ως μοχλού κοινωνικής κινητικότη-
τας. Μάλιστα, τόνισε ότι η Τεχνητή Νοημο-
σύνη μπορεί να απαλλάξει τους εκπαιδευ-
τικούς από τη γραφειοκρατία, αφήνοντάς
τους χώρο να ασχοληθούν με το ουσιαστι-
κό τους έργο.

Υπενθυμίζεται ότι ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης ήταν ο πρώτος πολιτικός που εφάρμοσε
αξιολόγηση στην πράξη, όταν διετέλεσε
υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθμισης την
περίοδο 2013-2015. Επιπλέον, στην ομιλία
του στη Βουλή, στις αρχές Μαρτίου, ο πρω-
θυπουργός ανακοίνωσε την πρόθεση της
Νέας Δημοκρατίας να εισηγηθεί, στην επερ-
χόμενη Συνταγματική Αναθεώρηση, τη συν-
ταγματική κατοχύρωση της αξιολόγησης στο
Δημόσιο. Η αξιολόγηση, είπε, πρέπει να εί-
ναι δικαίωμα του πολίτη και υποχρέωση του
κράτους, προκειμένου να επιβραβεύονται οι
ικανοί και να διορθώνονται οι αποκλίσεις.

Συμμετοχή, διαφάνεια
και λογοδοσία

Η νέα κουλτούρα αξιολόγησης δεν είναι
ούτε προσχηματική ούτε περιορισμένη
στους «χαμηλόβαθμους». Είναι συστηματι-
κή, αδιάβλητη και συμμετοχική, δίνοντας
φωνή στους πολίτες και εργαλεία στην Πολι-
τεία. Το crash test ξεκινά - και το μήνυμα εί-
ναι ξεκάθαρο: δεν θα υπάρξει πισωγύρισμα.
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του Χρήστου
Μυτιλινιού 

Με εντολή
Μητσοτάκη

σπάει το βαθύ 
κράτος

Αλλάζουν πρόσωπο οι δημόσιες υπηρεσίες με διαρκές
βαρόμετρο ποιότητας, κίνητρα για τους ικανούς και ποινές 

για τον... ωχαδελφισμό - Αυστηρό μήνυμα 
του πρωθυπουργού: «Όποιος δεν θέλει θα πηγαίνει σπίτι του»

ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΕΔΩ ΚΑΙ ΤΩΡΑ ΣΤΟ ΔΗΜΟΣΙΟ
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 
political.karamanlis@

gmail.com

Ο Νατσιός και
το «πατρίς, θρησκεία»

Εντάξει, λογικό το ακούω. Μετά τα γλέντια το
Πάσχα και το άφθονο κρασί που καταναλώθηκε
(υπήρχαν και τραπέζια με μπίρες), στη Νίκη αποφά-
σισαν να θυμηθούν ξανά το «πατρίς, θρησκεία» (προς το παρόν έχει
μείνει έξω η οικογένεια), μήπως και τσιμπήσουν κανένα ποντάκι για-
τί η κατρακύλα (δημοσκοπική τουλάχιστον) δεν λέει να σταματήσει.
Έτσι, εφαρμόζεται ένα πρόγραμμα επισκέψεων σε μονές αλλά και
στρατιωτικά φυλάκια με πρωταγωνιστή τον ίδιο τον Νατσιό, ο οποίος
θέλει να πάρει το παιχνίδι πάνω του, γνωρίζοντας βέβαια ότι του φεύ-
γει κόσμος από το κόμμα. Καλή τύχη… Ο Σιμόπουλος το έχει 

πάρει βαρέως
Χθες σας έγραψα για τον Σχοινά και τα

σχέδιά του (πολιτικά) που έχει για τις
επόμενες εκλογές. Και ότι έχει φέρει
ήδη μουρμούρα σε νεοδημοκράτες,
εκλεγμένους, οι οποίοι δεν έχουν όμως
κυβερνητική θέση. Αυτός που πραγματικά
είναι στα κάγκελα και δεν το κρύβει είναι ο Στρά-
τος Σιμόπουλος, ο οποίος όπου βρεθεί και όπου σταθεί λέει
πως θα παρεμβαίνει στη Βουλή με ερωτήσεις προς τους
υπουργούς. Το έχει πάρει βαρέως και αυτός και θα βγει στο αν-
τάρτικο. Και δεν είναι τυχαίο πως η συγκεκριμένη γκρίνια έχει
απλωθεί παντού σε όλα τα ΜΜΕ που αρέσκονται να βαρούν την
κυβέρνηση. Τυχαίο; Δεν ξέρω, ρε παιδιά…

Ποια έφερε τον Πάχτα πίσω στο ΠΑΣΟΚ;
Δεν ασχολήθηκα ιδιαίτερα με την περίπτωση του Χρήστου Πάχτα (μπρρρ) που επέστρε-

ψε στο ΠΑΣΟΚ τη Μεγάλη Πέμπτη, πριν στολίσουν τους επιταφίους. Όμως, αυτή η επιλογή
που έφερε ντόρο, κακό ντόρο, έχει την υπογραφή της Διαμαντοπούλου, η οποία τον επέβα-
λε. Και μάλιστα, επειδή θεωρεί τον εαυτό της «βασίλισσα» εντός Κινήματος, βγαίνει και στη-
ρίζει τον Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλο, ο οποίος επιτίθεται στον Ανδρουλάκη. Προσέξτε όμως
το χειρότερο. Ο ίδιος ο Πάχτας διαδίδει ότι θα μετέχει και στην επόμενη κυβέρνηση ΝΔ-ΠΑΣΟΚ (!!!)
και μάλιστα παίρνοντας θέση υπουργού! Και επειδή έχει τόση χαρά, την Κυριακή του Πάσχα το έριξε στους χορούς
για να γιορτάσει την επάνοδό του. Εντάξει, το ΠΑΣΟΚ οδηγείται πλέον με μαθηματική ακρίβεια σε μονοψήφιο ποσο-
στό… Και μετά τους φταίει η άνοδος της Ζωής (μία είναι η Ζωή). 

Χάλια TikTok!
Πίνοντας τον κα-

φέ μου (γαλλι-
κός με φουν-

τούκι), φίλος
μού έστειλε

ένα βίντεο από

το TikTok. Εντά-
ξει, το άνοιξα και είδα

τον Μάριο Θεμιστοκλέους να δίνει μια
«παράσταση» αρκετά κακόγουστη και

άνοστη! Μάλλον δεν του έχουν εξηγήσει

πώς γίνονται τα σκετσάκια. Ας ρωτήσει
εκεί στο Μαξίμου για να μάθει μπαλίτσα!

Ας μιλήσει και με τον Πίνατ να του εξη-
γήσει τι πρέπει να κάνει! Μιλάμε για...

χάλια βίντεο. 

Ο... στρατός του Σκυλακάκη
Όταν ψάχνεις πολύ, βρίσκεις πολλά. Έπειτα από πολ-
λές μέρες έπεσα πάνω σε μια απόφαση που αφο-

ρούσε την αυτοδίκαιη λήξη της θητείας των υπηρε-
τούντων μετακλητών συνεργατών, συνεργατών με
απόσπαση, ειδικών συμβούλων, εθελοντών και

άμισθων και δημοσιογράφων στο ιδιαίτερο γρα-
φείο του πρώην υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας Θεόδωρου Σκυλακάκη. Προσέξτε λοιπόν. Ο πρώην
υπουργός απασχολούσε δέκα μετακλητούς, επτά συνεργάτες από
απόσπαση, δύο ειδικούς συμβούλους και έναν δημοσιογράφο. Να
σημειωθεί ότι ορισμένοι μετακλητοί επαναπροσλήφθηκαν στο ιδιαί-
τερο γραφείο του Σταύρου Παπασταύρου. 

Ο Παπασταύρου φέρνει... καλές ειδήσεις
Κοιτάτε, αν σε κάποια δημοσκόπηση υπήρχε το ερώτημα «ποιος υπουργός είναι ο

πιο αποδοτικός μετά τον ανασχηματισμό;», σίγουρα στην πρώτη θέση (και με διαφορά
μάλιστα) θα ήταν ο Σταύρος Παπασταύρου. Χθες το υπουργείο Περιβάλλοντος ανακοί-
νωσε τη στήριξη σε πάνω από 1 εκατ. επιχειρήσεις για την κάλυψη της αύξησης στην τιμή
του ρεύματος. Ειδικότερα, ανακοινώθηκε το ύψος των επιδοτήσεων στα κυμαινόμενα τι-
μολόγια ρεύματος επιχειρήσεων για την περίοδο από 1 Δεκεμβρίου 2024 έως και 28 Φε-
βρουαρίου 2025, προκειμένου να καλυφθεί η μεσοσταθμική αύξηση της τιμής ρεύματος για αυτούς τους μή-
νες. Το πλαίσιο ενίσχυσης αφορά επιχειρήσεις με κύκλο εργασιών έως 10 εκατ. ευρώ, δηλαδή περισσότερες
από 1 εκατ. επιχειρήσεις. Και περιλαμβάνει τρεις ομάδες επιχειρήσεων, τα ποσοστά επιδοτούμενης κατανά-
λωσης ηλεκτρικής ενέργειας των οποίων καθορίζονται βάσει του ετήσιου κύκλου εργασιών τους.

Δεν βρέχει, σας φτύνουν…
Το έχω ξαναγράψει τις προηγούμενες μέρες για την προσπάθεια εξόν-

τωσης του Κικίλια από γνωστά κέντρα που έχουν ως σήμα τον «Βοναπάρ-
τη». Είχα επισημάνει με πολλή ακρίβεια μάλιστα τι είχε συμβεί σε άλλες τέ-
τοιες… προσπάθειες και ποια ήταν ακριβώς η «απάντηση» που είχε μέσα
τον... Γιουσέιν Μπολτ σε ταχύτητα. Τώρα αυτό δεν συνέβη. Δεν υπήρχε τέ-
τοια ταχύτητα. Αλλά το εξώδικο έφτασε. Και η απάντηση ήταν αλλού για αλ-
λού, με πολλή ειρωνεία μέσα, δείγμα ότι έχουν γραμμένο τον «ψηλό» και τη
σύζυγο, που πλέον ανοίγεται και κάνει new bussines. Το ερώτημα είναι αν
θα ασχοληθεί κάποια στιγμή το Μαξίμου. Γιατί έχουν αρχίσει να ακούγονται
διάφορα. Αυτά προς το παρόν. Γιατί στα κέντρα του «Βοναπάρτη» δίνουν
«συνεντεύξεις» κορυφαία κυβερνητικά στελέχη. Και απορώ, αυτά τα στε-
λέχη, όταν βλέπουν τον «ψηλό», τι του λένε; Την έχω την απορία…

Η Ελευθερία, οι δωρεές και 
η... στρατηγική των χιλιάδων ευρώ

Καθώς περιπλανιόμουν στην ειδησεογραφία και κλίκαρα συνεχώς ει-
δήσεις, έπεσα πάνω σε ένα άρθρο για έναν Οργανισμό που έχει επικεφα-
λής την… Ελευθερία. Διάβασα πολλά πικάντικα, όπως για την αύξηση του
μισθού της (και με αναδρομική ισχύ, χρησιμοποιώντας γνωστά δικηγορικά
γραφεία) αλλά και για τις αναθέσεις που γίνονται. Λέω, ρε παιδί μου, ας πάω
στη Διαύγεια να δω τι γίνεται. Και εκεί βρήκα πολλά διαμαντάκια. Τις δωρε-
ές και φυσικά τις χιλιάδες ευρώ σε εταιρείες επικοινωνίας και στρατηγι-
κής. Και ρωτώ. Υπάρχει κάποιος έλεγχος από... κάπου ή όλα είναι «μπάτε,
σκύλοι, αλέστε»; Και δεν ρωτάω ήρεμα…

Ο Παύλος και η 9μελής 
δημοσιογραφική επιτροπή

Ο Παύλος Μαρινάκης προχώρησε σε μια κίνηση που ήθελε να κάνει εδώ και πολύ και-
ρό. Στη συγκρότηση ειδικής επιτροπής για την κρίση περί τήρησης ή μη των αρχών της δη-

μοσιογραφικής ηθικής και δεοντολογίας του άρθρου 25 του ν. 5005/2022 (Α’ 236). Η επιτρο-
πή αποτελείται από εννέα μέλη.

Άδωνι, ας πρόσεχες…
Είπα να μην ασχοληθώ με τις τρίχες του Άδωνι. Αλλά δεν άντεξα διαβά-

ζοντας διάφορους που τα έχωναν άγρια για τη νέα του στιλιστική άποψη. Ε,
ας πρόσεχε. Να τα λέμε όλα. Κάποια εποχή πρόσεχε πολύ αυτούς τους γρα-
φιάδες. Αγκαλιά τούς είχε, γελούσε μαζί τους, παρεάκι. Και τώρα του τη
φέρνουν. Ο πρώην… αγαπημένος έγινε πλέον «μισητός». Και με κάθε ευ-
καιρία τον καρφώνουν άγρια. Po
lit
ic
a
lly
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Ως γνωστόν, ο Κυριάκος Μητσοτάκης σήμερα θα εί-
ναι στην κηδεία του πάπα Φραγκίσκου. Θα συνοδεύε-
ται από τη σύζυγό του Μαρέβα. Αμφότεροι πρέπει να
σας πω ότι πήραν… οδηγίες, γιατί το τελετουργικό
έχει πολλά «απαγορευτικά» και όλοι θα κληθούν να
συμπεριφέρονται σαν ρομπότ. Τέλος πάντων. Δεν
γνωρίζω αν έχει κλειστεί συνάντηση (στο πόδι) του
Κυριάκου με τον Τραμπ (ζήτησε να είναι σε μεγάλη
απόσταση από τον Ζελένσκι, που δεν θέλει ούτε να τον
βλέπει!). Πάντως, η Ούρσουλα θα επιδιώξει το πρώτο
της τετ α τετ με τον πρόεδρο των ΗΠΑ. Για να δούμε αν
θα υπάρξει λευκός καπνός…

Ο πάπας, ο Κυριάκος και η Μαρέβα
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ΓΙΑ ΝΑ ΞΕΡΕΤΕ 

Το πρώτο της παιδί έφερε

στον κόσμο η Δόμνα

Μιχαηλίδου. Η υπουργός

Κοινωνικής Συνοχής 

και Οικογένειας γέννησε

προχθές το απόγευμα ένα

αγοράκι βάρους 3 κιλών 

και 150 γραμμαρίων. 

Να ευχηθούμε όλα τα καλά!

Επίσημα ο Μητσοτάκης
μακροβιότερος
πρωθυπουργός της ΝΔ

Σήμερα ο Κυριάκος Μητσοτάκης συμπληρώνει
2.120 μέρες στην πρωθυπουργία, έχοντας ξεπεράσει
από χθες τον Κωνσταντίνο Καραμανλή και έτσι έγινε
ο μακροβιότερος πρωθυπουργός της Νέας Δημοκρα-
τίας στη Μεταπολίτευση. Αυτό το επίτευγμα υπο-
γραμμίζει τη σταθερότητα και τη συνέπεια της ηγε-
σίας του, ενισχύοντας την πολιτική του κληρονομιά. 

Ο πρώτος  Έλληνας
υπουργός που μπήκε 
στον Λευκό Οίκο

Ο πρώτος Έλληνας υπουργός που μπαίνει στον
Λευκό Οίκο... είναι σίγουρα μια είδηση με ξεχωρι-
στό ενδιαφέρον. Με τον Michael Kratsios, διευθυν-
τή του Office of Science and Technology Policy, συ-
ναντήθηκε ο Κυριάκος Πιερρακάκης, ο Έλληνας
υπουργός Οικονομικών, στον Λευκό Οίκο. Στη συνάντηση συζητήθηκαν η οικονομική
πρόοδος της Ελλάδας, η προσέλκυση αμερικανικών επενδύσεων, καθώς και οι εξελί-
ξεις γύρω από την Τεχνητή Νοημοσύνη.

Νέο χτύπημα 
στη γραφειοκρατία

Μια αλλαγή που πέρασε στα
ψιλά, αλλά έχει ουσιαστικό απο-
τύπωμα στην καθημερινότητα
των πολιτών, αφορά τη δυνατότη-
τα άμεσης και απλοποιημένης
αλλαγής παρόχου σε σταθερή και
κινητή τηλεφωνία, διαδίκτυο και
συνδρομητική τηλεόραση. Η
πλατφόρμα που ετοιμάζει η
ΕΕΤΤ, με ορίζοντα ενεργοποί-
ησης έως το τέλος του 2025, εν-
σωματώνει τη λογική του… click
away στον τηλεπικοινωνιακό
κλάδο. Πίσω από την πρωτοβου-
λία βρίσκεται η πολιτική βούληση
της κυβέρνησης να περιορίσει τη
γραφειοκρατία και να ενισχύσει
τη διαφάνεια στην αγορά, δίνον-
τας πραγματική ελευθερία στον
καταναλωτή. Κάποιοι πάροχοι
δεν ενθουσιάζονται, αλλά οι πο-
λίτες ήδη χαμογελούν.

«Τώρα παίζουμε επίθεση»,
λένε στο Μαξίμου

«Το προηγούμενο διάστημα παίζαμε άμυνα. Τώρα
ανοιχτήκαμε στο γήπεδο και παίζουμε επίθεση με θετι-
κές ειδήσεις», μου έλεγε στενός συνεργάτης του πρω-
θυπουργού, θέλοντας να περιγράψει τη στρατηγική του
Μεγάρου Μαξίμου για το επόμενο διάστημα. Οι επιτελείς του πρωθυπουργού
έχουν αποφασίσει να μην αφήνουν τίποτα να πέσει κάτω! Όχι μόνο από το ΠΑ-
ΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ αλλά και από τη Ζωή Κωνσταντοπούλου, η οποία ψαρεύει σε
θολά νερά, ψευδόμενη διαρκώς, όπως λένε χαρακτηριστικά.

Διαμαρτυρίες προκαλεί στον Έβρο νέο Προ-
εδρικό Διάταγμα του υπουργείου Περιβάλλοντος
που αφορά την εκ νέου οριοθέτηση των οικισμών
της χώρας κάτω των 2.000 κατοίκων, αν και αυτό
συντάχθηκε σύμφωνα με όσα είπε σχετικά το
ΣτΕ. Όπως γράφτηκε στα ΜΜΕ του ακριτικού μας
νομού, το ΠΔ στην ουσία θα «σβήσει» εντελώς τα

εγκαταλελειμμένα και ερειπωμένα χωριά. Όπως
έγραψε το Evros-news.gr, «ειδικά στον Νομό
Έβρου, αυτήν τη στιγμή δεν υπάρχει πλέον χωριό
με πάνω από 2.000 κατοίκους, αφού ακόμη και
έδρες δήμων παλαιότερα, όπως το Τυχερό, η Νέα
Βύσσα, ο Κυπρίνος, τα Δίκαια, οι Μεταξάδες, τα
Λάβαρα, έχουν πολύ λιγότερους κατοίκους. Με

το νέο ΠΔ λοιπόν ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η δόμηση
στους οικισμούς αν το οικόπεδο δεν είναι δύο
στρέμματα. Όσοι, ακόμη και ελάχιστοι, ήθελαν να
χτίσουν σπίτι στο χωριό, πλέον δεν μπορούν στο
ακίνητό τους, ενώ φυσικά τα μέχρι σήμερα οικό-
πεδα αυτομάτως χάνουν την όποια οικονομική
αξία τούς είχε απομείνει». 

Ο
Νίκος Ανδρουλάκης μπορεί να έχει στυλώσει τα πόδια
και να είναι κατηγορηματικά αντίθετος σε εκλογική
συνεργασία με τον ΣΥΡΙ-

ΖΑ, δεν είναι όμως κόντρα στην
εισροή στελεχών. Ωστόσο, όλα
θέλουν την προσοχή τους. Ο τρό-
πος προσέγγισης είναι προσεκτι-
κός. Ήδη η Ράνια Θρασκιά και ο
Πέτρος Παππάς πέρασαν το κα-
τώφλι, αλλά δεν είναι αυτό που
λένε «γκράντε Συριζαίοι»… Και
αυτό για να έχουν γνώση οι φύλα-
κες… «Οι Συριζαίοι είναι σαν την
υγρασία, δρουν διαβρωτικά και
απλώνονται παντού», μου έλεγε
παλιός πασόκος και έμπειρος επί
των οργανωτικών θεμάτων. Μά-
λιστα, επικροτεί και τη στάση του Ανδρουλάκη σε αυτό το θέμα,
λέγοντας ότι «δεν θέλουμε το ό,τι να ’ναι αλλά το ό,τι πρέπει».
Έτσι λοιπόν μετά τα τσιτάτα περί «αμφίπλευρης διεύρυνσης»
και άλλα τέτοια ωραία ήρθαν οι δημοσκοπήσεις σαν τις μέλισ-

σες και άρχισαν τα... τσιμπήματα. Τώρα λοιπόν που έχουν αρ-
χίσει οι «παρακλήσεις» από την Κουμουνδούρου, θεωρούν ότι

είναι η ώρα για να αρχίσει η Χαρι-
λάου Τρικούπη τις υποδοχές.
Ήδη, ο πρόεδρος Νίκος φαίνεται
πως φτιάχνει «ομάδα σκάουτερ»
αξιοποιώντας έμπειρα στελέχη
με πέρασμα στα πολιτικά στέκια.
Δεν θέλει και μεγάλη σκέψη για
το ποιοι θα είναι τα… γνωστά ονό-
ματα που δεν παλεύουν πια για
τον… σταυρό. Το θέμα είναι αν,
εκτός από τη διάθεση, έχουν και
τα κουράγια και, το βασικότερο,
αν έχουν «οπλοστάσιο επιχειρη-
μάτων», όταν μεταξύ σοβαρού και
αστείου θα τους τίθεται το ερώτη-

μα «γιατί σας πέρασε η Ζωή;»… Και σε αυτή την περίπτωση
όμως τη λύση την έχει δώσει το λαϊκό τραγούδι: «Δυο πόρτες
έχει η ζωή, άνοιξα μια και μπήκα, σεργιάνισα ένα πρωινό κι
ώσπου να ’ρθει το δειλινό, από την άλλη βγήκα...».

Αναστάτωση στον  Έβρο από ΠΔ  του υπουργείου Περιβάλλοντος

Οι «σκάουτερ» του Ανδρουλάκη

Συμβουλές προς
«γαλάζιους» υπουργούς
και υφυπουργούς

Αδέρφια, αν δεν κατέχετε το άθλημα με τα social
media, καλύτερα αφήστε το, γιατί σας έχουν πάρει
στο… ψιλό και οι Συριζαίοι. Μην ανεβάζετε άχαρα
βιντεάκια ή, έστω, πληρώστε (από την τσέπη σας)
έναν ειδικό να σας κατευθύνει στον κόσμο της τεχνο-
λογίας και να σας φτιάξει ένα σωστό προφίλ.
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«Μην ακούς 
τους παπάδες»

Σ
ήμερα λοιπόν θα σας πω μια ιστορία, κα-
ρατσεκαρισμένη, για έναν εν ενεργεία
υφυπουργό, βουλευτή Νοτίου Τομέα με

τη Νέα Δημοκρατία. Ο εν λόγω βουλευτής λοι-
πόν -και προς τιμήν του- έχοντας τις λίστες με
τους ψηφοφόρους του σε κάθε ονομαστική εορ-
τή καλεί έναν προς έναν τους ψηφοφόρους και
τους εύχεται προσωπικά χρόνια πολλά. 

Πολύ όμορφη κίνηση, ειδικά από τη στιγμή
που απευθύνεται ο ίδιος στους πολίτες που τον
τίμησαν με την ψήφο του. Ωστόσο, υπάρχει κάτι
ακόμη. Αρκετοί από τους ψηφοφόρους του που
τους κάλεσε για χρόνια πολλά τού εξέφρασαν
με ωραίο τρόπο και χωρίς ακρότητες την αντί-
θεσή τους στον νόμο για την ισότητα στον γάμο
των ομόφυλων ζευγαριών. Εκείνος λοιπόν, αντί
να θέσει τουλάχιστον ένα επιχείρημα στη συζή-
τησή του με τους πολίτες υπερασπιζόμενος το
νομοσχέδιο ή, έστω, συγκαταβατικά να συζη-
τήσει σε ήπιους τόνους, απαντούσε μόνιμα με
την εξής φράση: «Έλα τώρα μωρέ, μην ακούς
τους παπάδες». Ο ίδιος ωστόσο τρέχει από εκ-
κλησία σε εκκλησία για να είναι κοντά στους
«παπάδες» και να μαζεύει ψηφαλάκια. Κύριε
υφυπουργέ, προσέξτε λίγο τη συμπεριφορά
σας και αποφύγετε τις... κακοτοπιές. Μερικές
φορές δεν είναι εύκολο να ξέρετε σε ποιον
απευθύνεστε όταν τηλεφωνείτε στα τυφλά…

Όταν το χιούμορ 
είναι καλό

Έπεσα πάνω σε μια ανάρτηση της Ομάδας Αλή-
θειας και… σπάραξα στο γέλιο. Η φωτογραφία
είναι όπως λέμε… χίλιες λέξεις! «Τα ρεκόρ εί-
ναι για να σπάνε. Το ΠΑΣΟΚ με επικεφαλής τον
Νίκο Ανδρουλάκη από το 2019 έως και σήμερα
μετρά 1.045 μέρες στην τρίτη θέση», γράφει η
ανάρτηση… 

Ψάχνουν αλλά 
δεν βρίσκουν
Σας το είχα γράψει σε ανύποπτο χρόνο ότι κα-
νείς δεν θέλει να πάει στον ΕΟΔΑΣΑΑΜ και
επιβεβαιώνομαι διότι μέχρι στιγμής είναι
άκαρπες οι προσπάθειες του Μεγάρου Μαξί-
μου να βρεθεί ο κατάλληλος άνθρωπος για τη
θέση του προέδρου του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, του εθνι-
κού φορέα διερεύνησης ατυχημάτων. Οι στε-
νοί συνεργάτες του Κυριάκου Μητσοτάκη ανα-
ζητούν τον αντικαταστάτη του Χρήστου Παπα-
δημητρίου, ο οποίος παραιτήθηκε στις 9 Απρι-
λίου από τη θέση του αναπληρωτή προέδρου
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ και το τελευταίο διάστημα
εκτελούσε χρέη προέδρου μετά την παραίτηση
του Αθανάσιου Μπίνη. Δυστυχώς μετά τα ευ-
τράπελα που συνέβησαν κανείς δεν θέλει να
κάτσει σε μια τέτοια καρέκλα.

Χ
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Κίνηση ματ 
με τους γιατρούς
Τη νομοθετική ρύθμιση που προανήγγειλε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης για τον επαναπατρισμό
των γιατρών από τις ΗΠΑ την περίμενε καιρό ο
ιατρικός κόσμος. Στη ρύθμιση που θα έρθει
προς ψήφιση στη Βουλή την επόμενη εβδομά-
δα προβλέπεται η απλούστευση των διαδικα-
σιών για την αναγνώριση των τίτλων σπουδών,
της ειδικότητας και της εξειδίκευσης που
έχουν ολοκληρώσει σε αμερικανικά πανεπι-
στήμια. Έτσι, οι νέοι επιστήμονες θα έχουν
πλέον τη δυνατότητα να αναγνωρίσουν αυτομά-
τως την αποκτηθείσα στις ΗΠΑ ιατρική ειδικό-
τητα και εξειδίκευση με αίτησή τους στον Πα-
νελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο (ΠΙΣ).

Ο Μαρινάκης κάνει
briefing στο Instagram
με πολίτες

Σε μια κίνηση που δεν πέρασε απαρατήρητη, ο
Παύλος Μαρινάκης εγκαινίασε το πρώτο του
άτυπο briefing - όχι για τους δημοσιογράφους
αλλά για τους πολίτες! Μέσω Instagram ο κυ-
βερνητικός εκπρόσωπος απάντησε σε δεκάδες
ερωτήσεις που κυμαίνονταν από το Στεγαστικό
μέχρι… την αγαπημένη του συμμετοχή στη Eu-
rovision. Και μπορεί η σοβαρή πολιτική (π.χ.,
επιστροφή ενοικίου, 6 δισ. για το Στεγαστικό,
παρουσία της Chevron) να μονοπώλησε το εν-
διαφέρον, ωστόσο ο Μαρινάκης είπε ξεκάθαρα
ότι η αγαπημένη του συμμετοχή στη Eurovision
ήταν «το SAGAPO, Ρακιντζής και ξερό ψωμί!».
Πήγες μου μού μετέφεραν πως και το Μαξίμου
βλέπει θετικά τέτοιες παρεμβάσεις, καθώς χτί-
ζουν γέφυρες με το κοινό σε μια πιο άμεση και
ανεπιτήδευτη γλώσσα, ιδίως στους νέους.

Από φθινόπωρο και βλέπουμε...
Για φθινόπωρο και βάλε αναβάλλεται το Συνέδριο της
ΝΔ, το οποίο ήταν προγραμματισμένο για την άνοιξη.
Όπως μου έλεγε υψηλόβαθμο κυβερνητικό στέλεχος,
τους επόμενους μήνες έως τη ΔΕΘ όλο το ανθρώπινο δυ-
ναμικό της κυβερνητικής παράταξης μπαίνει στη μάχη
για τη δραστική βελτίωση των σχέσεων της κυβέρνησης
με την κοινωνία, οπότε δεν χρειάζεται διάσπαση της
προσοχής.
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Εξοπλιστικά made in
Greece με καπετάνιο 
τον Χατζηδάκη

Στο Μέγαρο Μαξίμου συγκεντρώθηκαν τα
«βαριά χαρτιά» της ελληνικής αμυντικής βιο-
μηχανίας, με τον Κυριάκο Μητσοτάκη να ανα-
κοινώνει στόχο-ορόσημο: το 25% του εξοπλι-
στικού προγράμματος των 25 δισ. ευρώ να
μένει εντός συνόρων. Στον πυρήνα του σχεδί-
ου, ο Κωστής Χατζηδάκης που αναλαμβάνει
τον συντονισμό μεταξύ υπουργείων και εται-
ρειών. Μια κίνηση που φέρνει και εθνικό πρό-
σημο και επιχειρηματικό στίγμα.

Τι παίζει με 
τις δημοσκοπήσεις 
που έρχονται

Έρχονται δημοσκοπήσεις σύντομα και, απ’
ό,τι ακούω, η Νέα Δημοκρατία εμφανίζεται
ενισχυμένη ξεπερνώντας την κακή περίοδο
της δεύτερης επετείου των Τεμπών. Το άλλο
που μαθαίνω είναι ότι η Κωνσταντοπούλου
εδραιώνεται στη δεύτερη θέση, ενισχύεται
και απομακρύνεται ακόμα περισσότερο από
το ΠΑΣΟΚ του προέδρου Νίκου. Μόλις άκου-
σα αυτά, μίλησα με στελέχη του ΠΑΣΟΚ και
μου είπαν ότι εφόσον αυτό επιβεβαιωθεί, θα
υπάρχουν σοβαρές επιπλοκές στη Χαριλάου
Τρικούπη…

Μπαλάκι οι ευθύνες
Έστησα αυτί στην Κουμουνδούρου και

άκουσα πως παίζουν μπαλάκι
τις ευθύνες για την κατρα-
κύλα του ΣΥΡΙΖΑ. Οι προ-
εδρικοί τα ρίχνουν στον
Καραμέρο, οι μη προεδρι-
κοί βλέπουν μεγαλύτερο
πρόβλημα, η στάση Τσίπρα
σχολιάζεται πολύ άσχημα,
ενώ αναλυτές με τους
οποίους συνομίλησα μου
λένε ξεκάθαρα πως αν δεν
αλλάξει αφήγημα ο ΣΥΡΙΖΑ,
όποιος κι αν βγει μπροστά απλώς θα καεί.
«Δεν τίθεται θέμα προσώπου αλλά πολιτι-
κής», μου ξεκαθάρισε έμπειρος πολιτικός
αναλυτής και, όπως όλα δείχνουν, έχει δίκιο.

Ανανέωση με παλιά υλικά το ΠΑΣΟΚ...
Τελικά, βρε παιδί μου, σε

αυτήν τη χώρα κανείς δεν χά-
νεται. Ο Χρήστος Πάχτας, ναι ο
Χρήστος… ο Πάχτας… ο
πρώην υφυπουργός και βου-
λευτής επί Σημίτη… εκείνος ο
Πάχτας… είναι πλέον μέλος
της Γραμματείας του Τομέα
Ανάπτυξης του ΠΑΣΟΚ. Προ-
φανώς είναι μια κίνηση που
αφορά την ανανέωση και τον

εκσυγχρονισμό του ΠΑΣΟΚ.
Φαντάζομαι ότι η επιλογή του
έγινε μεταξύ των χιλιάδων
βιογραφικών που είχαν σταλεί
στο ΠΑΣΟΚ από πρόσωπα που
είχαν εκφράσει το ενδιαφέρον
τους να συμβάλουν στην ανά-
καμψη του ΠΑΣΟΚ. Νικόλα,
φέρε πίσω τον Τσουκάτο, τον
Μαντέλη και τα άλλα παιδιά…
Φουλ ανανέωση!

Κομψοτεχνήματα
από την Αννούλα
Η Άννα (μία είναι η Άννα

στο ΠΑΣΟΚ) αρχίζει να δί-

νει σεμινάρια πολιτικής

«περπατησιάς»… και

όποιος κατάλαβε, κατάλα-

βε. Κληθείσα χθες να σχο-

λιάσει τα «πυρά» του

Οδυσσέα, είπε το αυτονόη-

το: «Ως πρόσωπο με εμπει-

ρία και τόλμη, έχει το δεύ-

τερο σημαντικότερο αξίω-

μα στο κόμμα, αυτό του αν-

τιπροέδρου στη Βουλή,

όλες οι παρατηρήσεις και

προτάσεις του είναι προς

τη σωστή κατεύθυνση όταν

τις κάνει για να μπορέσει

το ΠΑΣΟΚ να πάει καλύτε-

ρα». Κομψοτέχνημα η Αν-

νούλα! Διαμάντι ή Διαμαν-

τοπούλου.

Οι αγκαλιές της Όλγας 
με Καραμανλή και Νατάσα

Σ
το αγαπημένο τους Δολό Πωγωνίου βρέθηκαν τις μέρες του Πάσχα ο πρώην πρω-
θυπουργός Κώστας Καραμανλής και η σύζυγός του Νατάσα Παζαΐτη. Στην παρέα
τους αυτήν τη φορά ήταν και η υπουργός Τουρισμού Όλγα Κεφαλογιάννη, η οποία

μοιράστηκε στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης ορισμένες φωτογραφίες από την περιοχή.
Στην ανάρτησή της η υπουργός Τουρισμού δεν έκρυψε τον ενθουσιασμό της για τη λαογρα-
φία του τόπου, την αρχιτεκτονική του και τη φύση, υπογραμμίζοντας ότι η περιοχή είναι
ένας κρυμμένος θησαυρός. Σύμφωνα με τοπικά Μέσα, ο καλός καιρός στάθηκε σύμμαχος
των επισκεπτών, οι οποίοι από την πρώτη μέρα ξεκίνησαν τις βόλτες και τις πεζοπορικές
εξορμήσεις στην περιοχή, ενώ η κυρία Κεφαλογιάννη δεν δίστασε να κολυμπήσει…
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Βράζει 
στο ζουμί της 

Έβλεπα χθες τη Διαμαντοπούλου, 
που υπερασπίστηκε τον Οδυσσέα

Κωνσταντινόπουλο, ο οποίος συνεχίζει 
τις επιθέσεις στον Νίκο Ανδρουλάκη, με

πιο πρόσφατη αυτή στην οποία επισήμανε
ότι «από τότε που ανέλαβε το Πολιτικό
Κέντρο έχουμε χάσει 10 μονάδες» και

κατάλαβα τι σημαίνει… ελεύθερη
πολιορκημένη! Αχ, βρε Άννα, τι τραβάς κι

εσύ για τον σοσιαλισμό;
ΥΓ.: Στη φωτογραφία πάντως δεν δείχνει τα

ποσοστά του ΠΑΣΟΚ. Το σημειώνω προς
αποφυγή παρεξηγήσεων… 
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Λ ίγο πριν ξεκινήσω να γράφω το σημερινό κείμενο, ο

ουρανός σκοτείνιασε ξαφνικά και άρχισαν κάτι πολύ

δυνατά μπουμπουνητά. Ο γάτος φρίκαρε και με ένα

σάλτο που θα ζήλευε και λεοπάρδαλη πήδηξε στην αγκαλιά μου

νιαουρίζοντας. Οι γάτες -πέραν του ότι φοβούνται τους κρότους,

όπως όλα τα πλάσματα- είναι και ζώα της ερήμου, να ξέρετε. Η

καταγωγή τους είναι από την αρχαία Αίγυπτο, όπου τις λάτρευαν

σαν θεότητες. Από εκείνη τη

μακρινή καταγωγή τούς

έχουν μείνει δύο πράγματα: Ο

φόβος για το νερό και η ψω-

ναρία, ότι «εγώ θα κάνω ό,τι

γουστάρω εδώ μέσα διότι εί-

μαι ο θεός τάδε».

Η πολύ σύντομη και όχι ιδι-

αίτερα δυνατή ανοιξιάτικη

μπόρα μάς βρήκε και τους δύο

στον καναπέ. Χαϊδεύοντας το

ζωντανό για να ηρεμήσει, κοι-

τούσα τις ειδήσεις στο κινητό

μου, το οποίο είχα συνδέσει

μεν με το καλώδιο της φόρτι-

σης, χωρίς όμως να το βάλω

στην πρίζα. Παραδεχτείτε το,

σας έχει συμβεί. Σβήνει λοι-

πόν το κινητό και μόλις πάω να

το βάλω στην πρίζα γίνεται αυ-

τό που κάθε σύγχρονος άνθρωπος φοβάται πιο πολύ και από

τον πυρηνικό πόλεμο: Πέφτει το ρεύμα.

Δεν ξέρω για εσάς, αλλά εγώ όταν πέφτει το ρεύμα βγαίνω

αμέσως στην είσοδο και αρχίζω να πατάω κουμπιά, τα φώτα

της πολυκατοικίας, το ασανσέρ, τέτοια. Για να διαπιστώσω

αρχικά αν η συντέλεια βρήκε μόνο εμένα ή είναι μαζική. Στη

δεύτερη περίπτωση νιώθω μια περίεργη ανακούφιση, διότι ο

άνθρωπος είναι συλλογικό ζώο και σκέφτεται ότι αν είναι να

πεθάνουμε όλοι μαζί, χαλάλι.

Βρίσκομαι λοιπόν ξαφνικά χωρίς υπολογιστή, χωρίς ίντερνετ,

χωρίς ρεύμα και χωρίς κινητό. Είναι το απόλυτο τζακπότ της επί-

κτητης ανθρώπινης ανικανότητας αυτό: γίνεσαι μουγκός, κουλός,

κουφός, τυφλός και νιώθεις σαν Νεάντερνταλ αντιμέτωπος με το

μαμούθ.

Και τώρα πώς θα γράψω το κείμενο;

Κι άντε και το έγραψα κάπως, πώς θα το στείλω; Ας πιω έναν κα-

φέ να το σκεφτώ. Μα πώς να πιω καφέ αφού δεν δουλεύει ούτε η

καφετιέρα ούτε ο βραστήρας; Ας καπνίσω λίγο, να ηρεμήσω. Μα

πώς να καπνίσω που και μέχρι και το τσιγάρο θέλει φόρτιση; Ας

τους τηλεφωνήσω να τους πω ότι ίσως καθυστερήσω. Μα δεν έχω

κανένα τηλέφωνο, ούτε το σταθερό δουλεύει χωρίς ρεύμα.

Ψυχραιμία, Μαρία, ξεκίνα να γράφεις χειρόγραφα τουλάχιστον,

να είσαι έτοιμη όταν έρθει το ρεύμα. ΟΚ. Έχετε δοκιμάσει να γρά-

ψετε οτιδήποτε μεγαλύτερο από έναν τηλεφωνικό αριθμό, ας πού-

με, χειρόγραφα τα τελευταία χρόνια;

Ξεκινάς να γράφεις, οι τρεις πρώτες λέξεις βγαίνουν κάπως

συμπαθητικά, μετά αυτό που γράφεις είναι σαν τις συνταγές των

γιατρών που μόνο οι φαρμακοποιοί μπορούν να τις αποκρυπτογρα-

φήσουν, μετά την πέμπτη σειρά γράφεις στα σανσκριτικά και μετά

τη δέκατη το κείμενό σου είναι

σαν να έχεις πάθει τριπλό εγ-

κεφαλικό.

Το παράτησα διότι και να το

τελείωνα θα χρειαζόμουν τη

συσκευή Enigma για να το

αποκωδικοποιήσω αργότερα.

Μη έχοντας κάτι καλύτερο

και πιο παραγωγικό να κάνω,

με πιάσανε τα υπαρξιακά μου

και θυμήθηκα κάτι που είχα

διαβάσει, ότι σε λίγα χρόνια,

λέει, οι άνθρωποι θα έχουμε

ατροφικά δάχτυλα και τερά-

στιους αντίχειρες από το τίκι

τίκι στα κινητά. Δεν ξέρω αν

θα συμβεί πράγματι αυτό, ξέ-

ρω ότι επί του παρόντος είμα-

στε ένα πανέξυπνο και πολύ

προχωρημένο είδος που μιλά-

ει με την Τεχνητή Νοημοσύνη και ετοιμάζεται να πάει στον

Άρη, αλλά μόλις πιάσει μια βροχούλα και τα παίξει η ΔΕΗ

επιστρέφουμε στην εποχή των σπηλαίων.

Το ρεύμα επανέρχεται και εγώ πετάγομαι και αρχίζω, με

κινήσεις ακριβείας, να βάζω τα πάντα στην πρίζα: κινητά,

ακίνητα, φορτιστές, power bank, το σύμπαν όλο. Ο γάτος

με κοιτάει χαζεμένος, σου λέει «πάει, τρελάθηκε αυτή».

Δεν προλαβαίνω να ανοίξω τον υπολογιστή, ξαναπέφτει το

ρεύμα. 

Παθαίνω πανικό. Δεν είναι καλές αυτές οι αναλαμπές, σημαίνουν

μεγάλη ζημιά, θα κάνει μέρες το ρεύμα να έρθει, θα με διώξουν

από τη δουλειά μου· θα βρουν άλλον με ρεύμα να τους γράφει, θα

χαλάσουν τα πράγματα στο ψυγείο· θα πεινάσουμε, θα με ξεχά-

σουν οι φίλοι μου· θα βρουν άλλους φίλους με τηλέφωνο, θα έρθει

το μαμούθ απέξω να μας κυνηγάει και εμείς θα κρυβόμαστε στα

υπόγεια τρίβοντας τα ξυλαράκια για να ανάψουμε φωτιά και τρώ-

γοντας κόκαλα.

Προφανώς ήρθε τελικά το ρεύμα, για αυτό και με διαβάζετε. Ως

πάρα πολύ προηγμένο είδος, μόλις τελειώσω το κείμενο θα ανοίξω

το ChatGPT να κουβεντιάσουμε λίγο και να μου επιβεβαιώσει αυτό

που ήδη ξέρω: Η τεχνολογία δεν μας είναι πια απλώς απαραίτητη,

είμαστε κυριολεκτικά αιχμάλωτοί της... 

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Αιχμάλωτοι 
της τεχνολογίας
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Ν
έες απειλές εξαπέλυσε προς πά-
σα κατεύθυνση η Τουρκία. «Όλοι
ήδη γνωρίζουν ότι δεν θα επιτρέ-

ψουμε κανένα μονομερές βήμα ή τετελε-
σμένο γεγονός στην Κύπρο, στο Αιγαίο και
στην Ανατολική Μεσόγειο», δήλωσε ο
υπουργός Εξωτερικών της γείτονος Χακάν
Φιντάν, σε δηλώσεις του μετά τη συνάντη-

σή του με τον Νορβηγό
ομόλογό του Έσπεν
Μπαρθ Άιντε. 

Ο Τούρκος ΥΠΕΞ είπε
μεταξύ άλλων ότι «το
2020, καταγράψαμε τα

εξωτερικά όρια της υφα-
λοκρηπίδας μας ενώπιον

των Ηνωμένων Εθνών και ο ισχυρισμός ότι
πραγματοποιήθηκαν γεωτρήσεις στην
υφαλοκρηπίδα μας είναι αναληθής. Πα-
ράλληλα, πραγματοποιήσαμε σεισμικές
έρευνες και γεωτρήσεις εντός της υφαλο-
κρηπίδας μας στην Ανατολική Μεσόγειο». 

Πρόσθεσε, δε, ότι οι θέσεις της Τουρκίας
«όσον αφορά τις γεωτρήσεις και την εξε-
ρεύνηση υδρογονανθράκων είναι επιστη-
μονικά τεκμηριωμένες». Για τον Θαλάσσιο
Χωροταξικό Σχεδιασμό είπε ότι η Τουρκία
θα παρουσιάσει τον δικό της «στους αρμο-
δίους φορείς των Ηνωμένων Εθνών». 

«Δύο κράτη στην Κύπρο»
Όσον αφορά το Κυπριακό, «σφράγισε»

την αλλαγή στάσης της Άγκυρας που πλέον
μιλά για «δύο κράτη», λέγοντας πως «ό,τι κι
αν λένε οι Ελληνοκύπριοι και η Ευρωπαϊκή
Ένωση, το εξαντλημένο μοντέλο της ομο-
σπονδίας δεν βρίσκεται πλέον στο τραπέ-
ζι… Αυτό το μοντέλο αποκλείστηκε και από
τους Ελληνοκύπριους και στις δύο προ-
σπάθειες εφαρμογής του». 

Στη συνέχεια ο Φιντάν πρόσθεσε πως
«σε κάθε περίπτωση, μια διαδικασία δια-
πραγμάτευσης, μια διαδικασία αναζήτησης
συμφωνίας που στοχεύει σε περαιτέρω
απομόνωση των Τουρκοκυπρίων και τους
αναγκάζει να αγωνίζονται από πιο αδύνα-
μη θέση, δεν είναι μια προσέγγιση που θα
αποδεχτούμε. Ασφαλώς, σεβόμαστε τη
βούληση των Τουρκοκυπρίων. Οι δικές
τους επιλογές και προτιμήσεις είναι προ-
φανείς, όμως και εμείς, ως εγγυήτρια χώ-
ρα, ως μητέρα πατρίδα, προβάλλουμε πάν-
τοτε τις δικές μας απόψεις και στάσεις με
μεγάλη σαφήνεια. Είμαστε εξαιρετικά σα-
φείς σε αυτό το θέμα… Επειδή διαπιστώ-
σαμε ότι η απομόνωση του τουρκοκυπρια-
κού “λαού” δεν εξαφανίστηκε καθώς περ-
νούσαν τα χρόνια, προβάλαμε έναν νέο
οδικό χάρτη και προχωρούμε προς αυτή
την κατεύθυνση… Εμείς θα συνεχίσουμε
την εποικοδομητική μας πολιτική, αλλά

αυτό δεν σημαίνει ότι θα εγκαταλείψουμε
τα δικαιώματά μας». 

Στις αρχές του 2025, ο Χακάν Φιντάν είχε
δηλώσει ότι «δεν μπορεί να επιβληθεί μια
λύση από το παρελθόν. Το νησί πρέπει να
προχωρήσει με δύο κράτη». 

Σε δεινή θέση
«Βρυχάται» λοιπόν η Άγκυρα, χωρίς όμως

πλέον να τρομάζει κανέναν, καθώς όσο περ-
νά ο χρόνος βρίσκεται σε όλο και πιο δεινή
θέση. Σε αυτή τη φάση εκνευρισμό έχει προ-
καλέσει στη γείτονα η κινητοποίηση σε όλο
τον κόσμο για την 24η Απριλίου, ημέρα μνή-
μης για τα θύματα της γενοκτονίας των Αρ-
μενίων από τους Νεότουρκους. Στο πλαίσιο
αυτό, οργανώσεις Αρμενίων, Ποντίων, Συρο-
χαλδαίων και Μαρωνιτών συντονίζονται και
κινητοποιούνται, υπενθυμίζοντας στην αν-
θρωπότητα ότι η Τουρκία δεν έχει ιστορία,
αλλά ποινικό μητρώο. Τα κοινωνικά μέσα
έχουν γεμίσει από υλικό που ευαισθητοποι-
εί και εκθέτει αυτούς που ακόμα δεν έχουν

αναγνωρίσει τα εγκλήματα που διέπραξαν
κατά της ανθρωπότητας.

Αποτυχίες Ερντογάν
Την ίδια ώρα, η κυβέρνηση του Ταγίπ

Ερντογάν μετρά αποτυχίες και πισωγυρί-
σματα: τη συνυπογραφή εκ μέρους τεσσά-
ρων κρατών-μελών του Οργανισμού Τουρ-
κογενών Κρατών (Καζακστάν, Κιργιστάν,
Ουζμπεκιστάν και Τουρκμενιστάν) κοινού
ανακοινωθέντος με την Ευρωπαϊκή Ένωση
που όσον αφορά την Κύπρο χαρακτηρίζει
την Τουρκία κατοχική δύναμη, το βέτο του
Βερολίνου για τα Eurofighter, τα όσα ακο-
λούθησαν τις διώξεις κατά του Εκρέμ Ιμά-
μογλου και το θέμα της μαντίλας στα Κατε-
χόμενα, αλλά και την εμπλοκή προσώπων
από το περιβάλλον του Τούρκου ΥΠΕΞ (με-
ταξύ των οποίων και διπλωμάτη) σε ξέπλυ-
μα χρήματος στο ψευδοκράτος. Τα παρα-
πάνω συμβαίνουν ενώ η Άγκυρα έχει βάλει
για τα καλά απέναντί της το Ισραήλ, του
οποίου την ασφάλεια απειλεί και όχι μόνο

ρητορικά.  Η ελληνική διπλωματία, χωρίς
πολύ θόρυβο, κάνει σταθερά βήματα
μπροστά, πετυχαίνοντας τους εθνικούς
στόχους. Η συμμετοχή της στην ΕΕ αποδί-
δει συνεχώς καρπούς. 

Η συνυπογραφή εκ μέρους τεσσάρων
κρατών-μελών του Οργανισμού Τουρκογε-
νών Κρατών, του Καζακστάν, του Κιργιστάν,
του Ουζμπεκιστάν και του Τουρκμενιστάν,
κοινού ανακοινωθέντος με την Ευρωπαϊκή
Ένωση που όσον αφορά την Κύπρο χαρα-
κτηρίζει την Τουρκία κατοχική δύναμη
«έτσουξε» την Άγκυρα. 

Τα όσα είπε εδώ ο Τούρκος ΥΠΕΞ, ο
οποίος την περασμένη εβδομάδα συναν-
τήθηκε στην Άγκυρα με την ηγεσία της Χα-
μάς, αναδεικνύουν τον παραλογισμό της
διπλωματίας της γείτονος. Είπε ότι «οι
παγκόσμιες εξελίξεις που σημειώθηκαν
τα τελευταία χρόνια, η ανάπτυξη ικανοτή-
των και η πρόοδος που σημείωσαν τα
αδέλφια μας στην Κεντρική Ασία έχουν
προσελκύσει την προσοχή παγκόσμιων
παραγόντων και το ενδιαφέρον της ΕΕ για
την Κεντρική Ασία έχει αυξηθεί… Υπάρ-
χουν και τομείς όπου βλέπουμε αυτό το
ενδιαφέρον να επιχειρείται να γίνει αντι-
κείμενο εκμετάλλευσης από την ΕΕ». Και
μίλησε για «οικογενειακή υπόθεση», ανα-
δεικνύοντας με περισσό θράσος και την
πρόθεση της Άγκυρας για χειραγώγηση
της πολιτικής και της διπλωματίας των
τουρκογενών κρατών στον Καύκασο. 

Οι προαναφερόμενες χώρες θα ανοίξουν
πρεσβείες στη Λευκωσία, εξέλιξη που δεν
άρεσε φυσικά καθόλου στην Άγκυρα, που
προφανώς αισθάνεται ότι «αδειάστηκε». 

Οργή για το μήνυμα
του Αρχιεπισκόπου Κύπρου

Το πασχαλινό μήνυμα του Αρχιεπισκό-
που Νέας Ιουστινιανής και πάσης Κύπρου
κ.κ. Γεώργιου, ο οποίος είπε ότι «ουδεμία
υποχώρησή μας θα θέσει φραγμό στους
επεκτατικούς προγραμματισμούς της
Τουρκίας» και μίλησε για «εκδίωξη του
Τούρκου εισβολέα και απελευθέρωση
της πατρίδας μας», προκάλεσε την αντί-
δραση της Άγκυρας, η οποία μέσω κύ-
κλων του τουρκικού υπουργείου Άμυνας
είπε ότι ο Αρχιεπίσκοπος καλεί για μια
νέα ΕΟΚΑ και πως «η Κύπρος υπήρξε ένα
ελληνοκυπριακό νησί». Και η Τουρκία
απείλησε την Κύπρο λέγοντας πως «είναι
αδύνατο να υλοποιηθούν σχέδια για κάτι
τέτοιο και δεν θα επιτραπούν». Η ανάλη-
ψη πάντως της Προεδρίας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης από την Κύπρο την 1η Ια-
νουαρίου του 2026 συνιστά μια πρώτης
τάξεως ευκαιρία για την προώθηση των
εθνικών μας συμφερόντων.

Ο αδιόρθωτος 
Φιντάν απειλεί 
με νέο «Αττίλα»

του Νίκου 
Χιδίρογλου 

Ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών αμφισβητεί την ελληνική 
υφαλοκρηπίδα και προειδοποιεί ότι η Άγκυρα δεν θα επιτρέψει
«κανένα μονομερές βήμα ή τετελεσμένο γεγονός στην Κύπρο,

στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο» 
- Τον χαβά του για τους θαλάσσιους χάρτες
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Μ
ία νέα ζωή αποκτούν τα αιολικά
πάρκα στην Ελλάδα, όπου η ΔΕΗ
έχει ήδη ολοκληρώσει το πρώτο

Repowering Αιολικών Πάρκων στην Ελλά-
δα από την ΔΕΗ Ανανεώσιμες, αντικαθι-
στώντας παλιές ανεμογεννήτριες που ολο-
κλήρωσαν τον κύκλο ζωής τους με νέες.
Μέχρι σήμερα, η ΔΕΗ Ανανεώσιμες έχει
προχωρήσει στην αποξήλωση 105 παλιών
ανεμογεννητριών σε 10 νησιά του Αιγαίου
και της Κρήτης, αντικαθιστώντας τις με 24
νέες, ίδιας συνολικής εγκατεστημένης
ισχύος. Όλα τα υλικά που προέκυψαν από
την αποξήλωση των ανεμογεννητριών,
ανακυκλώθηκαν πλήρως ενώ ορισμένα
υλικά βρίσκουν «νέα» ζωή μέσω δημιουρ-
γικών εφαρμογών.

Η ΔΕΗ Ανανεώσιμες είναι η πρώτη εται-
ρεία στην Ελλάδα που ξεκίνησε την κατα-
σκευή αιολικών πάρκων στις αρχές της δε-
καετίας του 1980 με το πρώτο στην Ευρώπη
υβριδικό σταθμό ΑΠΕ στην Κύθνο, ο οποί-
ος συνδύαζε αιολική και ηλιακή ενέργεια.
Σήμερα, αποτελεί την πρώτη ελληνική
εταιρεία που είδε αιολικά πάρκα της να
ολοκληρώνουν τον κύκλο ζωής τους και να
αντικαθίστανται από νέα (Repowering), με
απόλυτο σεβασμό στο περιβάλλον και στις
αρχές της βιώσιμης ανάπτυξης.

Η ΔΕΗ Ανανεώσιμες μειώνει στο ελάχι-
στο δυνατό το οικολογικό αποτύπωμα των
έργων με στόχο την αρμονική συνύπαρξη
τεχνολογίας και περιβάλλοντος. Με την
ανακύκλωση (Recycling) και την επανα-
χρησιμοποίηση των υλικών (Upcycling), ο
Όμιλος ΔΕΗ συμβάλει στην επίτευξη των 17
Στόχων Βιώσιμης Ανάπτυξης του ΟΗΕ
(SDGs) και, ιδιαίτερα, τους SDG 7 (Φτηνή
και Καθαρή Ενέργεια), SDG 12 (Υπεύθυνη
Παραγωγή και Κατανάλωση-Κυκλική Οι-
κονομία), SDG 13 (Δράση για το Κλίμα) και
SDG 15 (Ζωή στην Στεριά).

Πρωτοπορία στη διαδικασία
του Repowering

Η ΔΕΗ Ανανεώσιμες ολοκλήρωσε με επι-
τυχία το πρώτο Repowering Αιολικών Πάρ-
κων στην Ελλάδα, αντικαθιστώντας παλιές
ανεμογεννήτριες που ολοκλήρωσαν τον κύ-
κλο ζωής τους με νέες, πολύ πιο αποτελε-
σματικές και τεχνολογικά προηγμένες. Αυ-
τή η διαδικασία, που σχεδιάστηκε, μελετή-
θηκε και υλοποιήθηκε από τους μηχανι-
κούς της ΔΕΗ Ανανεώσιμες αποτελεί ορό-
σημο για τον κλάδο των ΑΠΕ στη χώρα μας.

Μέχρι σήμερα, η ΔΕΗ Ανανεώσιμες έχει
προχωρήσει στην αποξήλωση 105 παλιών
ανεμογεννητριών σε 10 νησιά του Αιγαίου
και της Κρήτης, αντικαθιστώντας τις με 24
νέες, εξελιγμένες τεχνολογικά ανεμογεν-
νήτριες ίδιας συνολικής εγκατεστημένης
ισχύος. Ένα ενδεικτικό παράδειγμα είναι
αυτό των Ψαρών, όπου εννέα παλιές ανε-
μογεννήτριες αντικαταστάθηκαν από δύο

νέες, με βελτιστοποιημένη παραγωγή,
υποστηρίζοντας σταθερά τις ανάγκες ηλε-
κτροδότησης του ακριτικού νησιού.

Κυκλική οικονομία 
και αποκατάσταση εδάφους

Ένα από τα πιο σημαντικά στοιχεία της
διαδικασίας Repowering είναι η άρτια δια-
χείριση των υλικών και η πλήρης ανακύ-
κλωση των κυρίων εξαρτημάτων ενός αι-
ολικού πάρκου. Όλα τα υλικά που προέκυ-
ψαν από την αποξήλωση των ανεμογεννη-
τριών, όπως πυλώνες, νασέλες, καλώδια,
πίνακες και μετασχηματιστές, ανακυκλώ-
θηκαν πλήρως. Ακόμη και τα πτερύγια δια-

χειρίστηκαν επιτυχώς σύμφωνα με την
κείμενη νομοθεσία από ειδικά διαπιστευ-
μένες εταιρείες.

Επιπλέον, οι βάσεις των ανεμογεννη-
τριών διαχωρίστηκαν σε σκυρόδεμα και
οπλισμό και τα υλικά απομακρύνθηκαν,
διαχειρίστηκαν και ανακυκλώθηκαν κα-
ταλλήλως. Οι παλαιές θέσεις των πλατειών
που καταλάμβαναν οι ανεμογεννήτριες
επανήλθαν στη αρχική τους κατάσταση,
καθώς τα σκάμματα γεμίστηκαν με υλικό
της γύρω περιοχής, αποκαθιστώντας το το-
πίο στην πρότερη μορφή του.

Κατά τη διαδικασία αποξήλωσης των πα-
λαιών ανεμογεννητριών απελευθερώθηκε

σημαντικό μέρος εκτάσεων, γεγονός που
υπογραμμίζει την πρόοδο τόσο στον σχε-
διασμό όσο και στην απόδοση των σύγχρο-
νων λύσεων ανανεώσιμης ενέργειας.

Στο πλαίσιο της δέσμευσης του Ομίλου
ΔΕΗ στην κυκλική οικονομία, ορισμένα
υλικά βρίσκουν «νέα» ζωή μέσω δημιουρ-
γικών εφαρμογών. Για παράδειγμα, πτερύ-
για ανεμογεννητριών έχουν χρησιμοποι-
ηθεί ως παγκάκια στο Χριστουγεννιάτικο
χωριό του Δήμου Τρικάλων ή έχουν μετα-
τραπεί σε τραπέζια συσκέψεων που διακο-
σμούν εταιρικά γραφεία. Αυτές οι καινοτό-
μες εφαρμογές όχι μόνο μειώνουν τα από-
βλητα αλλά και αναδεικνύουν την προστι-
θέμενη αξία των υλικών.

Αποκεντρωμένη παραγωγή 
και ενεργειακή ανεξαρτησία
προς όφελος της τοπικής κοινωνίας 

Η ΔΕΗ Ανανεώσιμες φροντίζει να διατη-
ρεί στενές σχέσεις συνεργασίας με την το-
πική κοινωνία, θέτοντας ως προτεραιότητα
την ενίσχυση της αλληλεπίδρασης με τους
κατοίκους και τους φορείς της περιοχής
από το αρχικό στάδιο. Μέσα από τη δημι-
ουργία θέσεων εργασίας, τη στήριξη της
τοπικής αγοράς και τα οφέλη από την ανά-
πτυξη της αιολικής ενέργειας, η εταιρεία
ενισχύει τη βιώσιμη ανάπτυξη και την προ-
οπτική της ενεργειακής αυτονομίας των
νησιών και εν γένει της χώρας.

Πώς ολοκληρώνουν τον κύκλο
ζωής τους τα αιολικά πάρκα
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Υπουργός αναπληρωτής Μεταφορών 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ

«Δεν καταργούνται οι δύο
μηχανοδηγοί - Επαναφέρουμε και
τον προϊστάμενο αμαξοστοιχίας»

«
Σ

το νέο νομοσχέδιο το οποίο έρχεται να αλλάξει ουσια-
στικά τον τρόπο λειτουργίας του ελληνικού σιδηροδρό-
μου αναφέρεται σε συνέντευξή του στην «Political» ο

υπουργός αναπληρωτής Μεταφορών Κωνσταντίνος Κυρανά-
κης, ο οποίος ξεκαθάρισε πως επανέρχεται η θέση του προ-
ϊσταμένου αμαξοστοιχίας και πως δεν καταργούνται οι δύο μη-
χανοδηγοί. «Δημιουργούμε επίσης, μαζί με τις τοπικές τηλεδι-
οικήσεις, ένα ενιαίο κέντρο κυκλοφορίας για όλη τη χώρα. Για-

τί στόχος είναι όλα τα συστήματα να συντονί-
ζονται κεντρικά», τόνισε ο κ. Κυρανάκης. Επι-
πλέον, στάθηκε και στα νέα έκτακτα μέτρα που
ανακοίνωσε ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, μετά την υπεραπόδοση της ελληνι-
κής οικονομίας, επισημαίνοντας: «Η κυβέρνη-
ση του Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019 μέχρι
σήμερα κάνει διαχρονικά μια επιλογή σε ό,τι
αφορά την οικονομία. Είναι μια επιλογή που
όλα δείχνουν μέχρι σήμερα να αποδίδει. Η λο-

γική της οικονομικής πολιτικής που ασκείται είναι, αφού επι-
τεύχθηκε η δημιουργία δημοσιονομικού χώρου, αυτός να με-
τατρέπεται σε μόνιμα μέτρα με κοινωνικό και αναπτυξιακό χα-
ρακτήρα».

Αναμένεται νομοσχέδιο για τον σιδηρόδρομο στις 28
Απριλίου. Τι αλλαγές να περιμένουν οι πολίτες; Τι
προβλήματα έχετε εντοπίσει από τη στιγμή της
ανάληψης των καθηκόντων σας;

Το νομοσχέδιο που φέρνουμε έρχεται για να αλλάξει τον τρόπο
που λειτουργεί ο σιδηρόδρομος, αλλά και τον τρόπο που αντι-
λαμβανόμαστε την ευθύνη. Κάθε διάταξη έχει στόχο να διορ-
θώσει αδυναμίες που κοστίζουν ακριβά και να θέσει κανόνες
που θα τηρούνται στην πράξη, όχι μόνο στη θεωρία.

Σε τρεις μήνες από σήμερα, όπως έχουμε ήδη ανακοινώσει,
θα τεθεί σε λειτουργία ένα νέο εργαλείο για τον ακριβή εντοπι-
σμό των τρένων, με απόκλιση πέντε εκατοστών. Το
σύστημα HEPOS, ήδη χρησιμοποιούμενο από σεισμολόγους,
προσαρμόζεται για πρώτη φορά στο σιδηροδρομικό δίκτυο.
Έτσι, το ενιαίο κέντρο κυκλοφορίας του ΟΣΕ αποκτά σαφή ει-
κόνα της πορείας κάθε τρένου, ενισχύοντας τον έλεγχο και την
ασφάλεια σε πραγματικό χρόνο.

Πρόκειται για ένα προηγμένο σύστημα γεωεντοπισμού, πο-
λύ πιο ακριβές από το GPS, το οποίο έχει απόκλιση έως και δέ-
κα μέτρα. Σε περιβάλλον διπλής σιδηροδρομικής γραμμής,
αυτή η απόκλιση δεν επαρκεί. Με το νέο σύστημα δίνουμε
απάντηση σε ένα ερώτημα που τέθηκε έντονα: πώς γίνεται να
ξέρουμε πού είναι το ντελίβερι στο κινητό μας και όχι πού βρί-
σκονται τα τρένα.

Το σύστημα HEPOS τριγωνοποιεί το δορυφορικό σήμα με
επίγειους σταθμούς στην Ελλάδα. Το ίδιο χρησιμοποιούν και οι
σεισμολόγοι για να μετρούν με ακρίβεια τις μετακινήσεις του
εδάφους. Πομπός ειδικού τύπου θα τοποθετηθεί σε κάθε μη-
χανή τρένου. Έτσι, το ενιαίο κέντρο κυκλοφορίας του ΟΣΕ θα
βλέπει την ακριβή πορεία κάθε τρένου και θα λαμβάνει σε
πραγματικό χρόνο δεδομένα για παραβάσεις κανονισμών,
ενέργειες προσωπικού και τη θέση του τρένου στη γραμμή
ανόδου ή καθόδου.

Η πλατφόρμα αυτή θα είναι προσβάσιμη σε όλους. Δεν αρ-
κεί να μιλάμε για τεχνολογία. Η ασφάλεια πρέπει να είναι ορα-
τή. Μόνο έτσι θα κερδηθεί ξανά η εμπιστοσύνη στον σιδηρό-
δρομο. Να ξεκαθαρίσω ότι το σύστημα αυτό δεν υποκαθιστά
άλλα τεχνολογικά μέσα, όπως το ETCS ή το GSMR. Λειτουργεί
συμπληρωματικά, ως επιπλέον δικλίδα ασφαλείας.

στον Μίλτο 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Ο ρόλος μου δεν είναι 
να αντιπαρατίθεμαι άσκοπα

με την αντιπολίτευση.
Αποστολή μου είναι 

να δουλεύουμε καθημερινά
για έναν στόχο: 

να μη συγκρουστεί ξανά
τρένο στην Ελλάδα 



Υπάρχει όμως και κάτι πολύ σημαντικό, καθώς επαναφέρου-
με τη θέση του προϊσταμένου αμαξοστοιχίας. Το τονίζω αυτό
γιατί υπήρξαν και δημοσιεύματα που έκαναν λόγο για πρόθεση
δική μας να καταργήσουμε τη θέση του ενός εκ των δύο μηχα-
νοδηγών που βρίσκονται στη μηχανή του τρένου. Αυτό όχι μόνο
δεν ισχύει, αλλά επαναφέρουμε και τον ρόλο του προϊσταμένου
αμαξοστοιχίας. Είναι ο υπεύθυνος που διευθύνει το τρένο, επο-
πτεύει την τήρηση των κανόνων και αφήνει τον μηχανοδηγό να
επικεντρώνεται αποκλειστικά στη δική του αποστολή. Δημιουρ-
γούμε επίσης, μαζί με τις τοπικές τηλεδιοικήσεις, ένα ενιαίο
κέντρο κυκλοφορίας για όλη τη χώρα. Γιατί στόχος είναι όλα τα
συστήματα να συντονίζονται κεντρικά.

Στο σκέλος του προσωπικού, προχωρήσαμε ήδη στην επανα-
ξιολόγηση. Θέλω να είμαι ξεκάθαρος. Οι διάλογοι της ντροπής
που αποκαλύφθηκαν δεν έχουν θέση στον σιδηρόδρομο. Η
επαναξιολόγηση αφορά όλους τους υπαλλήλους που υπηρε-
τούν σε θέσεις ευθύνης. Ο νέος εταιρικός ΟΣΕ μας δίνει μεγα-
λύτερη ευελιξία: τόσο για να προσλάβουμε το κατάλληλο προ-
σωπικό όσο και για να απομακρύνουμε όσους δεν κάνουν σω-
στά τη δουλειά τους.

Κύριε υπουργέ, ποιες είναι οι άμεσες προτεραιότητές
σας στον τομέα σας; Οι πολίτες δείχνουν να μην
εμπιστεύονται τον σιδηρόδρομο και η αντιπολίτευση σας
επιτίθεται λέγοντας πως όσα έχετε κάνει δεν είναι
αρκετά.

Ο ρόλος μου δεν είναι να αντιπαρατίθεμαι άσκοπα με την αντι-
πολίτευση. Αποστολή μου είναι να δουλεύουμε καθημερινά για
έναν στόχο: να μη συγκρουστεί ξανά τρένο στην Ελλάδα.

Υπάρχουν πράγματι φωνές τοξικότητας, που επιδιώκουν μι-
κροπολιτικά οφέλη με λαϊκισμό και εντυπωσιασμούς. Υπάρ-
χουν όμως και φωνές σοβαρές, που κάνουν ουσιαστική κριτική.
Δεν κυβερνάμε με κλειστά αυτιά ή ιδεολογικές παρωπίδες. Αν
υπάρχουν χρήσιμες προτάσεις, τις αξιολογούμε. Η εποικοδο-
μητική κριτική μπορεί να οδηγήσει σε καλύτερα αποτελέσματα
και αυτό το επιδιώκουμε. Πιστεύω βαθιά στη λογοδοσία. Από
την πρώτη στιγμή δεσμεύτηκα για πλήρη διαφάνεια -προς τους
δημοσιογράφους, προς την αντιπολίτευση μέσα από τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο και, κυρίως, προς την κοινωνία.

Δεν ξεκινήσαμε από το μηδέν. Τα τελευταία δύο χρόνια έγι-
ναν βήματα και τώρα είναι η στιγμή να κινηθούμε πιο γρήγορα
και να φανούν τα αποτελέσματα.

Η αντιπαράθεση συνεχίζεται μετά τις νέες ανακοινώσεις
από τον πρωθυπουργό για έκτακτες ενισχύσεις σε νέους,
οικογένειες και συνταξιούχους. Κύριε υπουργέ,
υπάρχει μεγάλο μέρος της μεσαίας τάξης που λέει πως
θέλει περισσότερα και πως τα μέτρα δεν την άγγιξαν. Τι
πρέπει να περιμένουν οι πολίτες;

Η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019 μέχρι σή-
μερα κάνει διαχρονικά μια επιλογή σε ό,τι αφορά την οικονομία.
Είναι μια επιλογή που όλα δείχνουν μέχρι σήμερα να αποδίδει.
Η λογική της οικονομικής πολιτικής που ασκείται είναι, αφού
επιτεύχθηκε η δημιουργία δημοσιονομικού χώρου, αυτός να
μετατρέπεται σε μόνιμα μέτρα με κοινωνικό και αναπτυξιακό
χαρακτήρα.

Η Νέα Δημοκρατία απέχει ιστορικά από λογικές «δώσ’ τα
όλα» που μας οδήγησαν ουκ ολίγες φορές στο χείλος του γκρε-
μού. Και ο Κυριάκος Μητσοτάκης προσωπικά, έχοντας υπάρξει
στο παρελθόν υπουργός που κλήθηκε να πάρει δύσκολες απο-
φάσεις κατά τη διαχείριση της κρίσης, γνωρίζει πολύ καλά ότι
δεν μπορεί να διακινδυνεύσει για κανέναν λόγο τη δημοσιονο-
μική σταθερότητα.

Θέλω όμως να τονιστούν και δύο πράγματα σε σχέση με τα
μέτρα που ανακοινώθηκαν, τα οποία ίσως δεν έχουν γίνει πλή-
ρως αντιληπτά. Αρχικά, ότι οι ανακοινώσεις που ακούσαμε ήταν
μόνιμου τύπου και θα έχουν άμεση εφαρμογή. Δεν αποτελούν,
δηλαδή, ένα έκτακτο μέτρο που θα ισχύσει μόνο για φέτος, ούτε

έναν μακροπρόθεσμο σχεδιασμό που θα αργήσει να εφαρμο-
στεί.

Αλλά και ότι το λεγόμενο υπερπλεόνασμα, σε αντίθεση με τα
πλεονάσματα των μνημονιακών χρόνων και της υπερφορολό-
γησης που υπέστη η μεσαία τάξη, δεν προέκυψε από αύξηση
των φόρων. Αντιθέτως, από το 2019 μέχρι σήμερα, επί πρωθυ-
πουργίας Κυριάκου Μητσοτάκη, έχουν μειωθεί ή καταργηθεί
συνολικά 72 άμεσοι και έμμεσοι φόροι, καθώς και 23 κατηγο-
ρίες ΦΠΑ. 

Σε επίπεδο γεωπολιτικό ζούμε την εποχή που ο
Αμερικανός πρόεδρος έχει προκαλέσει σοκ με την
επιβολή δασμών. Πώς κρίνετε αυτή την πολιτική; Είναι
θωρακισμένη η Ελλάδα;

Δεν χωρά αμφιβολία ότι η πολιτική των δασμών από τις ΗΠΑ προ-
καλεί αναταράξεις. Οι επιπτώσεις των αποφάσεων αυτών δεν
αφορούν μόνο την Ευρώπη, αλλά και τη διεθνή οικονομία στο σύ-
νολό της. Η Ελλάδα, παρ’ όλα αυτά, δεν κινείται μόνη της. Είναι μέ-
ρος της ΕΕ και κινείται στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών αποφάσεων.
Αυτό από μόνο του προσφέρει ένα σημαντικό δίχτυ προστασίας.

Όπως είπε και ο πρωθυπουργός, στόχος είναι η αποφυγή
μιας κλιμάκωσης και η επίτευξη συμφωνιών με θετικό πρόση-
μο. Δεν κερδίζει κανείς από έναν εμπορικό πόλεμο, το αναγνω-
ρίζει αυτό και ο ίδιος ο Αμερικανός πρόεδρος. Η χώρα μας άλ-
λωστε είχε, έχει και θα συνεχίσει να έχει στρατηγικής σημασίας
σχέσεις με τις ΗΠΑ. Αυτό ήταν μια συνειδητή επιλογή όλων των
ελληνικών και αμερικανικών κυβερνήσεων την τελευταία δε-
καετία και δεν θεωρώ ότι ακόμη και σήμερα έρχεται σε αντίθε-
ση με τον ρόλο της Ελλάδας ως ευρωπαϊκής δύναμης.

Οφείλουμε όλοι να βλέπουμε τη μεγάλη εικόνα. Και η μεγάλη
εικόνα απαιτεί σταθερότητα, σύνεση και συνεργασία.
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ΡOLITICAL 15 Κωνσταντίνος Κυρανάκης
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Η Νέα Δημοκρατία απέχει ιστορικά από λογικές «δώσ’ τα όλα» που μας οδήγησαν ουκ
ολίγες φορές στο χείλος του γκρεμού. Οι ανακοινώσεις που ακούσαμε ήταν μόνιμου τύπου
και θα έχουν άμεση εφαρμογή. Δεν αποτελούν, δηλαδή, ένα έκτακτο μέτρο που θα ισχύσει
μόνο για φέτος, ούτε έναν μακροπρόθεσμο σχεδιασμό που θα αργήσει να εφαρμοστεί

«

Το νομοσχέδιο που φέρνουμε έρχεται 
για να αλλάξει τον τρόπο που λειτουργεί 
ο σιδηρόδρομος, αλλά και τον τρόπο 
που αντιλαμβανόμαστε την ευθύνη. Κάθε διάταξη
έχει στόχο να διορθώσει αδυναμίες που κοστίζουν
ακριβά και να θέσει κανόνες που θα τηρούνται
στην πράξη, όχι μόνο στη θεωρία

«
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ΡOLITICAL 16 ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Ο υπουργός Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας Γιάννης
Κεφαλογιάννης, κατά τη σύσκεψη του Συντονιστικού Οργάνου Πολιτι-
κής Προστασίας της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας, που πραγμα-
τοποιήθηκε χθες, Παρασκευή, στην Κοζάνη, αναφέρθηκε στην προ-
ετοιμασία και τον συντονισμό όλων των εμπλεκομένων φορέων για την
αντιπυρική περίοδο, τονίζοντας ότι «η πρόληψη των πυρκαγιών είναι
ζωτικής σημασίας τόσο για την προστασία των ανθρώπινων ζωών και
των περιουσιών όσο και για τη διατήρηση του φυσικού περιβάλλον-
τος».

Αναφερόμενος στην πρόληψη ως σημαντικό παράγοντα αποτελε-
σματικής αντιμετώπισης των φυσικών καταστροφών, υπογράμμισε ότι
«δεν μπορούμε να τιθασεύσουμε και ούτε να αποφύγουμε τα φυσικά
φαινόμενα, μπορούμε όμως να οργανωθούμε με τέτοιο τρόπο, ώστε να
ελαχιστοποιήσουμε τις συνέπειές τους σε φυσικές καταστροφές».

Με αφορμή την επίσκεψη του πρωθυπουργού στο υπουργείο Πολι-
τικής Προστασίας και στην ενημέρωση που έγινε για την προετοιμασία
της αντιπυρικής περιόδου, ο κ. Κεφαλογιάννης επεσήμανε ότι για το
2025 «έχουμε ιστορικά τον μεγαλύτερο αριθμό πυροσβεστών, αποτε-
λούμενο από 18.000 άνδρες και γυναίκες, όπου οι 15.500 είναι μόνιμοι
και οι 2.500 είναι έκτακτο προσωπικό».

Επίσης, αναφέρθηκε και στα εναέρια μέσα που θα έχει στη διάθεσή
του το Πυροσβεστικό Σώμα: διπλάσιο αριθμό ιπταμένων drones (82
από 40), 49 ενοικιαζόμενα αεροσκάφη και ελικόπτερα και ο εθνικός
στόλος ελικοπτέρων και αεροσκαφών, που και φέτος θα είναι στη διά-
θεση της Πυροσβεστικής.

Τέλος, ο κ. Κεφαλογιάννης δεν παράλειψε να αναφερθεί και στα αυ-
ξημένα ποσοστά συμμετοχής πολιτών, που στο πλαίσιο του εθελοντι-
σμού μέσω οργανώσεων συμβάλλουν στο έργο της πρόληψης. 

Γιάννης Κεφαλογιάννης για πυρκαγιές: «Θα ριχτούν στη μάχη 18.000 άνδρες και γυναίκες πυροσβέστες»

Ο
υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου Μάκης Βορίδης αναφέρθηκε στα
καυτά θέματα του ασύλου και της με-

τανάστευσης σε συνέντευξή του στον ΣΚΑΪ,
ενώ σχολιάζοντας ρεπορτάζ σύμφωνα με το
οποίο γερμανικό δικαστήριο έχει αποφασίσει
μαζικές απελάσεις μεταναστών προς την Ελ-
λάδα, ξεκαθάρισε πως το ζήτημα των δευτε-
ρογενών ροών στην πραγματικότητα δεν λύ-
νει το Μεταναστευτικό. «Σύμφωνα με όσα
ορίζονται στο Σύμφωνο για το Άσυλο, η ισο-
κατανομή των βαρών στα ζητήματα της μετα-
νάστευσης είναι κρίσιμη, επομένως αυτή η
συζήτηση δεν μπορεί να γίνε-
ται εν κενώ», επισήμανε.

«Πρέπει να φτιάξουμε
ένα σύστημα επιστροφών»

Στη συνέχεια ο υπουργός
Μετανάστευσης τόνισε:
«Έχουν πάει κάποιοι (σ.σ.: με-
τανάστες) από την Ελλάδα στη
Γερμανία, όπου κάνουν τα αι-
τήματά τους εκεί. Από εκεί και
πέρα, όταν η Ελλάδα αυτή τη
στιγμή είναι η δεύτερη χώρα
σε πίεση ανά κάτοικο στο επί-
πεδο του Μεταναστευτικού,
λόγω του ότι είναι χώρα υπο-
δοχής, και από πλευράς αιτή-
σεων ασύλου, δεν μπορεί να λέμε τώρα για
επιστροφές. Τι επιστροφές; Αυτό επηρεάζει
την αρχή της ισοκατανομής στα πλαίσια της ευ-
ρωπαϊκής αλληλεγγύης. Η μία συζήτηση μπο-
ρεί να είναι οι επιστροφές, η άλλη όμως είναι η
ισοκατανομή. Αυτή θα είναι η συζήτηση: πώς
θα κάνουμε επιστροφές αν πρώτα δεν έχει γί-
νει ισοκατανομή;».

Ο κ. Βορίδης διευκρίνισε ότι με τη Γερμανία
και τις χώρες της ΕΕ έχουμε πολλά να συζητή-
σουμε και πως πρέπει να φτιάξουμε ένα σύ-
στημα επιστροφών. «Όχι στις χώρες από τις
οποίες έφυγαν ζητώντας αρχικά άσυλο, αλλά
στις χώρες όπου πρέπει να πάνε. Αυτή τη στιγ-

μή εμείς δεν έχουμε καμία αίτηση. Υπάρχουν
πάρα πολλά νομικά στη μέση, αν μας αιτηθούν.
Πάντως, δεν θα είμαστε και πολύ φιλικοί στο
αίτημα», όπως είπε.

Στη συνέχεια, σε ερώτηση που έγινε στον κ.
Βορίδη για το ζήτημα των pushbacks σχολία-
σε: «Εγώ δεν ξέρω κάτι σχετικό, εμείς δεν
έχουμε καμία ενημέρωση για τέτοια υπόθεση
που εκκρεμεί. Αυτό το οποίο πάντα λέμε στην
Ελλάδα είναι ότι η χώρα αποτελεί ευρωπαϊκό
σύνορο. Εμείς φυλάμε σύνορα της Ευρώπης,
αυτό κάνει το Λιμενικό μας. Αν υπήρχαν ζητή-
ματα, πού να υπήρχαν ζητήματα; Προφανώς

εδώ θα υπήρχαν γιατί υπάρχει
τέτοια μεταναστευτική πίεση.
Το Λιμενικό μας Σώμα σχεδόν
κάθε μέρα συλλαμβάνει κάποι-
ον διακινητή. Αυτή τη στιγμή
περίπου το 40% των φυλακών
μας έχουν μέσα διακινητές με-
ταναστών. Είναι μια καθημερι-
νή μάχη, δεν ξέρω αν την κατα-
λαβαίνει ο κόσμος. Μαχόμαστε
για να φυλάξουμε από την ανε-
ξέλεγκτη παράνομη μετανά-
στευση τα σύνορα της Ελλάδας
και της Ευρώπης. Και ναι, βε-
βαίως, πρέπει να το κάνεις με
τον τρόπο που πρέπει».

«Το Λιμενικό δίνει τεράστια μάχη»
Ο υπουργός Μετανάστευσης μίλησε για τη

σημαντική και δύσκολη δουλειά που κάνει το
Λιμενικό Σώμα στη διαφύλαξη των συνόρων
μας: «Ποιος φταίει που χάνονται ανθρώπινες
ζωές; Δεν έχω ακούσει καμία κριτική για αυ-
τούς οι οποίοι τους μεταφέρουν χωρίς καμία
συνθήκη ασφαλείας. Ακούω μόνο για το Λιμε-
νικό Σώμα. Λοιπόν, το Λιμενικό Σώμα κάνει μια
εξαιρετική προσπάθεια, δίνει μια τεράστια μά-
χη και έτσι θα συνεχίσουμε να κάνουμε ως χώ-
ρα. Η επιμονή μας στη φύλαξη των συνόρων
παραμένει, δεν υπάρχει φιλικό περιβάλλον για
παράνομους μετανάστες».

ΒΟΡΙΔΗΣ ΓΙΑ ΠΑΡΑΝΟΜΟΥΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΣ

«Δεν θα είμαστε 
πολύ φιλικοί με 
τους Γερμανούς 
αν πάνε να μας 

τους στείλουν πίσω» 
«Η Ελλάδα είναι 
η δεύτερη χώρα 

σε πίεση ανά
κάτοικο, άρα 

πώς θα κάνουμε
επιστροφές, 

αν πρώτα δεν έχει
γίνει ισοκατανομή;»,

ξεκαθάρισε 
ο υπουργός

Μετανάστευσης 
και Ασύλου 
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H
Κατερίνα Πλέσια-Ευσταθοπού-

λου, αναπληρώτρια συντονίστρια

Ομάδας Προγράμματος του ΠΑ-

ΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ και υποψήφια ευρωβουλευ-

τής στις προηγούμενες ευρωεκλογές, επι-

χειρεί να αποκωδικοποιήσει το ρεύμα κοι-

νωνικής αντιπολίτευσης που εκφράζεται

είτε με αποχή είτε με αντισυστημικά κόμ-

ματα, ενώ μιλά για την ανάγκη να υπάρξει

πολιτική αυτονομία για το ΠΑΣΟΚ, καθώς

και για το κλίμα έντασης που παρατηρείται

στο εσωτερικό του κόμματος.

Σας ανησυχεί ότι ενισχύεται ένα ρεύ-

μα κοινωνικής αντιπολίτευσης που

εκφράζεται είτε με αποχή είτε με αν-

τισυστημικά κόμματα; Πώς το

ΠΑΣΟΚ μπορεί να διεισδύσει

σε αυτό το κοινό;

Τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρω-

παϊκό επίπεδο το φαινόμενο αυτό

είναι ανησυχητικό και θα έπρεπε να

αποτελεί προτεραιότητα συζήτησης

για όλο το πολιτικό σύστημα και τα

δημοκρατικά κόμματα. Η αποξένω-

ση των πολιτών αλλά και η αποστροφή

τους -που παρατηρείται κυρίως στη νέα

γενιά- προς τη θεσμική πολιτική γεννούν

επικίνδυνα φαινόμενα απαξίωσης, ανορ-

θολογισμού ή ακόμη και ακροτήτων.

Το ΠΑΣΟΚ οφείλει να συνομιλήσει ξανά

με την κοινωνία της εργασίας, της αβε-

βαιότητας, της νέας γενιάς και με τον

προγραμματικό του λόγο να δημιουργή-

σει ένα όραμα που θα δώσει ξανά ασφά-

λεια, ελπίδα και προοπτική στους πολίτες.

Έτσι θα αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη της

κοινωνίας. Ήδη με τις περιφερειακές

συνδιασκέψεις σε όλη την Ελλάδα και με

τις προτάσεις για τη στέγαση, για αξιο-

πρεπή αμοιβή, για πράσινη ανάπτυξη με

κοινωνική δικαιοσύνη έχει ξεκινήσει αυ-

τό τον ανοιχτό διάλογο που τοποθετεί τις

αγωνίες των πολιτών στο επίκεντρο της

πολιτικής του δράσης.

Ο στόχος μας είναι να αλλάξουμε το

«μοντέλο πολιτικής» και να δημιουργή-

σουμε τις γέφυρες συνεχούς ανοιχτής επι-

κοινωνίας με την κοινωνία για τη δημιουρ-

γία ενός συστήματος, όπου η πολιτική θα

υπηρετεί τον πολίτη. Αυτό είναι και το κλει-

δί για τη διείσδυση. 

Τι πάει λάθος και το ΠΑΣΟΚ δεν μπο-

ρεί να σηκώσει κεφάλι στις δημο-

σκοπήσεις;

Το ΠΑΣΟΚ κάνει αυτοκριτική και έχει ανα-

λάβει και τις ευθύνες για τις επιλογές του,

αναγνωρίζοντας ότι έχουν γίνει λάθη,

όμως η πολιτική φθορά των προηγούμε-

νων δεκαετιών δεν ξεπερνιέται εν μια νυ-

κτί. Οι τελευταίες δημοσκοπήσεις δεί-

χνουν ότι παρά τις δυσκολίες το ΠΑΣΟΚ

διατηρεί μια κρίσιμη μάζα πολιτικής

επιρροής και σταθερότητας, αποτε-

λώντας τον αυτόνομο και αξιόπιστο

πόλο στον ευρύτερο προοδευτικό

χώρο. Επίσης οι δημοσκοπήσεις εί-

ναι εκεί για να τις συμβουλευόμαστε

αλλά δεν αποτυπώνουν πάντα το δυ-

ναμικό πολιτικό βάθος στο οποίο

εμείς επενδύουμε, το οποίο στηρί-

ζεται στη διαρκή και ουσιαστική επαφή με

την κοινωνία.

Σε αυτό το τοπίο αναγνωρίζω προκλή-

σεις αλλά και την ευκαιρία να ξανασυνδε-

θεί το ΠΑΣΟΚ με τον κοινωνικό ιστό, προ-

βάλλοντας τις ρεαλιστικές και προοδευτι-

κές προτάσεις του, σε τομείς όπως το κοι-

νωνικό κράτος, τη δημόσια υγεία, τη στέ-

γαση και το κράτος δικαίου. Στόχος μας εί-

ναι να πείσουμε ξανά, όχι με λόγια αλλά με

πράξεις, ότι είμαστε η προοδευτική δύνα-

μη ευθύνης και εθνικής ανασυγκρότησης.

Οι τελευταίες εσωκομματικές εντά-

σεις που σημειώθηκαν στο ΠΑΣΟΚ

μήπως επιβεβαιώνουν ότι οι πληγές

του παρελθόντος δεν έχουν επου-

λωθεί;

Η ύπαρξη εσωτερικών εντάσεων και πολυ-

φωνίας υπήρχε πάντα και θα υπάρχει στο

ΠΑΣΟΚ, καθώς είναι σύμφυτη με τα δημο-

κρατικά κόμματα με βάθος, ιστορία και πο-

λιτικό πλουραλισμό. Το ΠΑΣΟΚ είναι ένας

ζωντανός πολιτικός οργανισμός, όπου εκ-

φράζονται απόψεις, διατυπώνονται ενστά-

σεις και τελικά αναδεικνύονται η σύνθεση

και η συλλογική κατεύθυνση. Η πρότυπη

εσωκομματική εκλογική διαδικασία μας,

όπου συμμετείχαν δεκάδες χιλιάδες πολί-

τες, θύμισε πώς είναι η πολιτική να υπηρε-

τεί τον πολίτη με ήθος και θεσμική σοβα-

ρότητα. Συνεπώς η διαδικασία συνδιαμόρ-

φωσης είναι επιθυμητή εφόσον υπηρετεί

την πρόοδο και όχι προσωπικές στρατηγι-

κές. Εστιάζουμε στη δράση με ενότητα, στο

άνοιγμα στην κοινωνία μέσω παραγωγής

πολιτικής στη βάση και προγραμματικού

λόγου με όραμα. 

Η πολιτική αυτονομία αποτελεί ακό-

μη μονόδρομο για το ΠΑΣΟΚ;

Η πολιτική αυτονομία του ΠΑΣΟΚ δεν εί-

ναι απλώς μονόδρομος, αλλά στο παρόν

πολιτικό περιβάλλον είναι εθνική ανα-

γκαιότητα. Είναι στοιχείο πολιτικής ταυτό-

τητας και το εργαλείο που μας επιτρέπει

να χαράσσουμε πορεία με βάση τις δικές

μας αρχές και αξίες χωρίς εξαρτήσεις από

σκοπιμότητες.

Στόχος δεν είναι η αύξηση των ποσο-

στών απλώς αριθμητικά αλλά κάτι πιο ου-

σιαστικό, να αποτελέσουμε το πλειοψηφι-

κό ρεύμα που με το ξεκάθαρο ιδεολογικό

μας στίγμα, τις σύγχρονες προτάσεις μας

και τη δυναμική κοινωνική μας παρουσία

θα μπορέσουμε να σχεδιάσουμε τα επόμε-

να βήματα για μια Ελλάδα με κοινωνικό και

δίκαιο κράτος.

Οπότε μόνο με τον αυτόνομο λόγο και τη

δράση μας μπορούμε να πείσουμε ότι το

ΠΑΣΟΚ είναι η μόνη σύγχρονη εναλλακτι-

κή λύση διακυβέρνησης, που τοποθετεί

τον πολίτη στο κέντρο της συζήτησης και

της λύσης. Το έχουμε ξανακάνει και ήρθε η

ώρα το ΠΑΣΟΚ να πρωτοστατήσει στην πο-

λιτική αλλαγή που έχει ανάγκη η χώρα.

Πώς ερμηνεύετε το νέο πολιτικό πε-

ριβάλλον και πώς πρέπει να αντιδρά-

σει η Ελλάδα;
Το παγκόσμιο πολιτικό σκηνικό γίνεται
ολοένα και περισσότερο πολύπλοκο και
ασταθές, όπου αμφισβητούνται οι παγιω-
μένες ισορροπίες και αξίες. Η επανεκλογή
του Τραμπ και οι πολιτικές του, που περι-
λαμβάνουν αυξημένους δασμούς και απο-
δυνάμωση των διεθνών θεσμών, σε συν-
δυασμό με τις γεωπολιτικές εντάσεις από
τον πόλεμο στην Ουκρανία και την όξυνση
των σχέσεων ΗΠΑ - Κίνας, προκαλούν
ανησυχία για την παγκόσμια οικονομική
δραστηριότητα και ένα περιβάλλον αυξη-
μένης αβεβαιότητας.

Για χώρες όπως η Ελλάδα, που εξαρτών-
ται από την εξωστρέφεια και τη σταθερό-
τητα, τέτοιες εξελίξεις είναι κρίσιμες.
Χρειαζόμαστε μια ισχυρή Ευρωπαϊκή
Ένωση που θα προασπίσει τα συμφέροντα
όλων των κρατών-μελών εφαρμόζοντας
στοχευμένα αντίμετρα. Η ελληνική κυβέρ-
νηση έχει χρέος να συμμετάσχει ενεργά
στον ευρωπαϊκό διάλογο με συγκεκριμένη
στρατηγική ώστε να διασφαλίσει μέτρα
προστασίας για τους τομείς που πλήττονται
περισσότερο.

Κατερίνα Πλέσια-Ευσταθοπούλου
Αναπληρώτρια συντονίστρια Ομάδας Προγράμματος του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ

«Η πολιτική αυτονομία
δεν είναι απλώς μονόδρομος...

αλλά εθνική αναγκαιότητα»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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Α
πό την ανάληψη της διακυβέρνησης από τον
Κυριάκο Μητσοτάκη το καλοκαίρι του 2019
μέχρι τον Απρίλιο του 2025, η Ελλάδα έχει

διαγράψει μια εντυπωσιακή δημοσιονομική πορεία.
Με κεντρική στρατηγική τη μείωση των φόρων και
την πάταξη της φοροδιαφυγής, η κυβέρνηση κατά-
φερε να σταθεροποιήσει τα δημόσια οικονομικά, να

επιτύχει πρωτοφανή πλεονά-
σματα και να ενισχύσει την εμ-
πιστοσύνη των αγορών και των
πολιτών. Ο πλήρης κατάλογος
περιλαμβάνει 72 μειώσεις άμε-
σων και 23 μειώσεις έμμεσων
φόρων από το 2019 ως σήμερα.

Η πιο πρόσφατη και αποκαλυ-
πτική ένδειξη αυτής της προ-

σπάθειας ήταν το πρωτογενές πλεόνασμα 4,8% του
ΑΕΠ για το 2024 -το υψηλότερο στην Ευρωζώνη-
υπερβαίνοντας κατά πολύ τις αρχικές εκτιμήσεις
του οικονομικού επιτελείου. Αυτό κατέστη εφικτό
μέσα από μια πολυεπίπεδη στρατηγική ενίσχυσης
των κρατικών εσόδων, με αιχμή του δόρατος τον πε-
ριορισμό της φοροδιαφυγής και την ενίσχυση της
συμμόρφωσης.

Η υπέρβαση του στόχου
Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της ΑΑΔΕ, τα

πραγματοποιηθέντα φορολογικά έσοδα το 2024
ανήλθαν σε 68,8 δισ. ευρώ, καταγράφοντας αύξηση
κατά 11,55% σε σχέση με το 2023. Η υπέρβαση έναντι
του ετήσιου στόχου ήταν της τάξης των 5,9 δισ. ευ-
ρώ. Από αυτή την υπέρβαση, σχεδόν 1,9 δισ. ευρώ
προήλθαν από ΦΠΑ, εν μέρει λόγω πληθωρισμού
και αυξημένης κατανάλωσης, αλλά κυρίως λόγω
βελτιωμένης φορολογικής συμμόρφωσης και ψη-
φιακών εργαλείων, όπως τα myDATA και η διασύν-
δεση POS με τις ταμειακές μηχανές.

Το 2024 διεξήχθησαν 29.500 φορολογικοί έλεγ-
χοι (2.000 περισσότεροι από τον στόχο), ενώ βεβαι-
ώθηκαν φόροι και πρόστιμα ύψους 2,55 δισ. ευρώ,
εκ των οποίων εισπράχθηκαν περίπου 365 εκατ. ευ-
ρώ. Οι συστηματικοί επιτόπιοι έλεγχοι, οι στοχευμέ-
νες έρευνες της ΥΕΔΔΕ, αλλά και η τεχνολογική
αναβάθμιση της ΑΑΔΕ συνέβαλαν στην αποκάλυψη
αποκρυβείσας φορολογητέας ύλης ύψους 1,14 δισ.
ευρώ, με αντίστοιχα βεβαιωμένα πρόστιμα 540
εκατ. ευρώ.

Φορολογικές ελαφρύνσεις
Την ίδια στιγμή, η κυβέρνηση προχώρησε σε ευ-

ρείας κλίμακας μειώσεις φόρων και εισφορών, προ-
κειμένου να ανακουφίσει τα νοικοκυριά, να ενισχύ-
σει την επιχειρηματικότητα και να τονώσει την οικο-
νομία. Από το 2019 έως σήμερα, θεσπίστηκαν 72 μέ-
τρα άμεσης φορολογικής ελάφρυνσης και 23 μέτρα
μείωσης έμμεσων φόρων, κυρίως ΦΠΑ και τελών.

Ανάμεσα στις σημαντικότερες άμεσες ελαφρύν-
σεις περιλαμβάνονται:
�Η μείωση του ΕΝΦΙΑ (μέχρι και 34% μεσοσταθμι-
κά).
�Η κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης.
�Η μείωση των συντελεστών φόρου εισοδήματος
φυσικών και νομικών προσώπων.
�Η μείωση ασφαλιστικών εισφορών έως 4,5 ποσο-
στιαίες μονάδες συνολικά.
�Η κατάργηση του τέλους επιτηδεύματος για πολ-
λές κατηγορίες επαγγελματιών.

Στον τομέα των έμμεσων φόρων, μειώθηκαν συν-
τελεστές ΦΠΑ σε βασικές κατηγορίες προϊόντων και

υπηρεσιών (πχ, μεταφορές, τρόφιμα, ενέργεια, είδη
υγιεινής, παιδικά είδη), με στόχο την άμεση στήριξη
της κατανάλωσης και την ανακούφιση των ευάλω-
των ομάδων.

Αξίζει να σημειωθεί πως οι φοροελαφρύνσεις
δεν στέρησαν από το κράτος σημαντικά έσοδα, κα-
θώς η απώλεια αντισταθμίστηκε από τη διεύρυνση
της φορολογικής βάσης, την ανάπτυξη της οικονο-
μίας (ΑΕΠ 2024: +2,3%) και την αύξηση των φορολο-
γικών δηλώσεων και συμμορφώσεων.

Νέες παροχές και κοινωνική στήριξη
Η επίτευξη του δημοσιονομικού υπερπλεονά-

σματος το 2024 έδωσε τη δυνατότητα στην κυβέρνη-
ση να ανακοινώσει ένα πακέτο κοινωνικών παρο-
χών ύψους 1,3 δισ. ευρώ για το 2025. Σε αυτό περι-
λαμβάνονται: 1) Επιστροφή ενός μηνιαίου ενοικίου
σε περίπου 948.000 νοικοκυριά, 2) Ετήσιο επίδομα
250 ευρώ σε 1,4 εκατ. συνταξιούχους, ανασφάλι-
στους και άτομα με αναπηρία, 3) Ενίσχυση του ΠΔΕ
κατά 500 εκατ. ευρώ ετησίως για υποδομές και κοι-
νωνικές παρεμβάσεις.

Παράλληλα, από την 1η Ιανουαρίου 2025 εφαρμό-
ζεται νέα μείωση εισφορών, ενώ αυξάνονται οι συν-
τάξεις και αναπροσαρμόζονται οι μισθοί στον δημό-
σιο τομέα, ώστε να συμβαδίζουν με τον κατώτατο μι-
σθό. Η δημοσιονομική πορεία της Ελλάδας από το
2019 ως το 2025 αποδεικνύει ότι η μείωση των φό-
ρων, όταν συνδυάζεται με πειθαρχημένη διαχείριση
και τεχνολογική αναβάθμιση του φοροεισπρακτικού
μηχανισμού, μπορεί να επιφέρει ισχυρά έσοδα, υγιή
πλεονάσματα και ευρύτερη κοινωνική ευημερία. 

Οι 72 μειώσεις άμεσων 
φόρων και εισφορών 
� Το 2019 είχαμε: 1) Μείωση ΕΝΦΙΑ μεσοσταθμικά
κατά 22%, 2) Απαλλαγή αυτοκινήτων ΙΧ πολυτέκνων
από φόρο πολυτελείας, 3) Απαλλαγή από την ειδική
εισφορά αλληλεγγύης όλων των ΑμεΑ με ποσοστό
αναπηρίας 80% και άνω.
� Το 2020 είχαμε: 4) Αναμόρφωση φορολογίας
φυσικών προσώπων - Εισαγωγικός συντελεστής
9% και αύξηση αφορολόγητου για τέκνα, 5) Μείωση
ασφαλιστικών εισφορών πλήρους απασχόλησης

κατά 0,9%, 6) Μείωση φόρου εισοδήματος νομικών
προσώπων από 28% στο 24%, 7) Μείωση φορολο-
γίας διανεμόμενων κερδών από 10% σε 5%, 8) Κα-
τάργηση ΕΝΦΙΑ σε μικρά και απομακρυσμένα νη-
σιά, 9) Μείωση συντελεστή ΦΠΑ σε αστικές, προ-
αστικές, χερσαίες, σιδηροδρομικές μεταφορές
από 24% στο 13%, 10) Μείωση ΦΠΑ σε θαλάσσιες
μεταφορές από 24% στο 13%, 11) Μείωση ΦΠΑ σε
αεροπορικές μεταφορές από 24% στο 13%, 12) Μεί-
ωση ΦΠΑ στα ταξί από 24% στο 13%, 13) Μείωση
ΦΠΑ στους κινηματογράφους από 24% στο 13% και
μετά στο 6%, 14) Μείωση ΦΠΑ σε αγαθά υγείας (μά-
σκες, φίλτρα αιμοκάθαρσης, απινιδωτές κ.λπ.) από
24% στο 6%, 15) Μείωση ΦΠΑ σε έργα τέχνης από
24% στο 13%, 16) Μείωση ΦΠΑ στον καφέ (take
away & delivery) από 24% στο 13%, 17) Μείωση ΦΠΑ
σε μη αλκοολούχα ποτά (take away & delivery) από
24% στο 13%, 18) Μείωση ΦΠΑ στο τουριστικό πακέ-
το από 80/20 σε 95/5, 19) Μείωση ΦΠΑ σε είδη
βρεφικής ηλικίας και κράνη από 24% σε 13%, 20)
Αναστολή καταβολής ΦΠΑ σε νέες οικοδομές έως
το 2025, 21) Αναστολή φόρου υπεραξίας ακινήτων
έως το 2026, 22) Φορολογικά κίνητρα για μεταφο-
ρά φορολογικής κατοικίας στην Ελλάδα (Non-
Dom, συνταξιούχοι, επαναπατρισμός), 23) Μείωση
φόρου 40% για δαπάνες αναβάθμισης κτηρίων με
ηλεκτρονικές πληρωμές. 
� Το 2021 είχαμε: 24) Μείωση κατά τρεις ποσοστι-
αίες μονάδες των ασφαλιστικών εισφορών ιδιωτι-
κού τομέα, 25) Κατάργηση της Ειδικής Εισφοράς
Αλληλεγγύης στον ιδιωτικό τομέα, 26) Μείωση προ-
καταβολής φόρου (φυσικά: 100% → 55%, νομικά:
100% → 80%), 27) Αύξηση υπερέκπτωσης για δαπά-
νες R&D (30% → 100%), 28) Κατάργηση φόρου γονι-
κών παροχών/δωρεών έως 800.000 ευρώ για συγ-
γενείς α’ βαθμού, 29) Μείωση φόρου συγκέντρωσης
κεφαλαίου από 1% σε 0,5%, 30) Μείωση ΦΠΑ στις
ζωοτροφές από 13% σε 6%, 31) Μείωση ΦΠΑ σε γυ-
μναστήρια και σχολές χορού από 24% στο 13%, 32)
Μείωση ΦΠΑ σε ζωολογικούς κήπους από 24% στο
13%, 33) Φορολογικά κίνητρα για «Επενδυτικούς Αγ-
γέλους» (50% έκπτωση), 34) Μόνιμη μείωση συντε-
λεστών ΦΠΑ κατά 30% σε 5 νησιά του Αιγαίου. 
� Το 2022 είχαμε: 35) Μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά επι-
πλέον 13% μεσοσταθμικά (η σωρευτική μείωση
έφτασε 34%), 36) Μείωση φόρου εισοδήματος νομι-
κών προσώπων από το 24% στο 22%, 37) Μείωση
ΦΠΑ στα λιπάσματα από 13% σε 6%, 38) Επιστροφή
Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης
στους αγρότες (από το 2025 μονιμοποιείται με νέο
σύστημα), 39) Μείωση στο 10% (από 12% έως 20%) και
κατάργηση για νέους έως 29 ετών του τέλους συν-
δρομητών κινητής τηλεφωνίας, 40) Μείωση επιπλέ-
ον 0,5% των ασφαλιστικών εισφορών ιδιωτικού το-
μέα, 41) Θέσπιση υπερέκπτωσης σε δαπάνες πράσι-
νης οικονομίας, 42) Φορολογικά κίνητρα ανάπτυξης
επιχειρήσεων, μέσω συνεργασιών και εταιρικών
μετασχηματισμών με μείωση 30% του φόρου εισο-
δήματος, 43) Απαλλαγή από τον φόρο των πτητικών
και καταδυτικών επιδομάτων στις ΕΔ και ΣΑ, καθώς
και της ειδικής αποζημίωσης ΕΚΑΒ, 44) Έκπτωση
30% από το φορολογητέο εισόδημα για ηλεκτρονι-
κές δαπάνες σε συγκεκριμένους επαγγελματίες -
Διπλή προσμέτρηση για ιατρικές/παραϊατρικές/
κτηνιατρικές δαπάνες, 45) Απαλλαγή από το τέλος
επιτηδεύματος για μικρές επιχειρήσεις που αυξά-
νουν την απασχόληση, 46) Μείωση 50% του φόρου
εισοδήματος για αγρότες μέσω συνεταιρισμών
/συμβολαιακής γεωργίας, 47) Φορολόγηση stock
options: 15% ή 5% για νεοφυείς - απαλλαγή μισθωτής
εργασίας.

Οι 95 μειώσεις 
φόρων που 

άνοιξαν τον δρόμο 
στις παροχές

Η επίτευξη του υπερπλεονάσματος προήλθε από το «κούρεμα» 
72 άμεσων και 23 έμμεσων φόρων, καθώς και από την πάταξη 

της φοροδιαφυγής, δίνοντας τη δυνατότητα στην κυβέρνηση 
να ανακοινώσει ένα πακέτο κοινωνικών παροχών ύψους 1,3 δισ. ευρώ 

ΠΩΣ ΦΤΑΣΑΜΕ ΣΤΑ ΜΕΤΡΑ ΣΤΗΡΙΞΗΣ

του Χρήστου
Μυτιλινιού 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα



Ο
ι μειώσεις των άμεσων φόρων και ει-
σφορών συνεχίστηκαν και τα επόμε-
να χρόνια. 

•• Το 2023 είχαμε: 48) Κατάργηση της Ειδικής
Εισφοράς Αλληλεγγύης στον δημόσιο τομέα
καθώς και στους συνταξιούχους, 49) Κατάρ-
γηση ειδικής εισφοράς 1% υπέρ του Ταμείου
Προνοίας Δημοσίων Υπαλλήλων, 50) Μόνιμη
και πλήρη απαλλαγή των πρώην δικαιούχων
ΕΚΑΣ από τη συμμετοχή τους στη φαρμακευ-
τική δαπάνη, 51) Μείωση ΦΠΑ στα αγροτικά
μηχανήματα από το 24% στο 13%, 52) Μείωση
του συντελεστή φόρου συγκέντρωσης κεφα-
λαίου από 0,5% σε 0,2%, 53) Μείωση κατά 50%
του φόρου χρηματιστηριακών συναλλαγών,
54) Κατάργηση του φόρου επί των τόκων σε
κρατικά ομόλογα, 55) Μονιμοποίηση της μη
καταβολής του τέλους επιτηδεύματος για τους
κατά κύριο επάγγελμα αγρότες του κανονικού
καθεστώτος και τους αλιείς παράκτιας αλιείας.

• Το 2024 είχαμε: 56) Αύξηση του αφορολόγη-
του κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες που
έχουν παιδιά, 57) Κατάργηση της μείωσης του
30% επί των συντάξεων των απασχολούμενων
συνταξιούχων, 58) Μείωση ΕΝΦΙΑ κατά 10%
για κατοικίες που ασφαλίζονται για φυσικές
καταστροφές, 59) Μείωση 50% του τέλους επι-
τηδεύματος στους ελεύθερους επαγγελμα-
τίες, 60) Μεγαλύτερη μείωση του φόρου, από
40% σε 100%, για δαπάνες αναβάθμισης κτη-
ρίων που πραγματοποιούνται με ηλεκτρονικά
μέσα πληρωμών, στις οποίες λαμβάνονται
υπόψη και οι δαπάνες αγοράς αγαθών, 61)
Απαλλαγή από τον ειδικό φόρο πλοίων, σκα-
φών μέχρι 7 μέτρα.

• Το 2025 είχαμε: 62) Μείωση κατά μία ποσο-
στιαία μονάδα των ασφαλιστικών εισφορών,
63) Κατάργηση του τέλους επιτηδεύματος
στους ελεύθερους επαγγελματίες, 64) Μεί-
ωση ΕΝΦΙΑ κατά 20% για κατοικίες που ασφα-
λίζονται για φυσικές καταστροφές με φορολο-
γητέα αξία έως 500.000 ευρώ, 65) Αυτοτελή
φορολόγηση εφημεριών των ιατρών του ΕΣΥ,
66) Μείωση φόρων χαρτοσήμου σε μία σειρά
από συναλλαγές (τόκους εταιρικών δανείων,
οικοδομικές άδειες, χρησιδάνεια, γάμους,
ασφαλιστήρια συμβόλαια κ.λπ.), 67) Κίνητρα
για την καινοτομία, τις συγχωνεύσεις και τις
εξαγορές, 68) Κατάργηση τέλους σταθερής
τηλεφωνίας (5%) για συνδέσεις με οπτική ίνα
(≥100 mbps), 69) Απαλλαγή από τον φόρο
ασφαλίστρου (15%) συμβολαίων υγείας για
παιδιά έως 18 ετών, 70) Φοροαπαλλαγή οι-
κειοθελών παροχών επιχειρήσεων υπέρ νέων
γονέων, 71) Απαλλαγή φόρου εισοδήματος για
κενά ακίνητα ή ακίνητα σε βραχυχρόνια μί-
σθωση που θα ενοικιαστούν σε μακροχρόνια
μίσθωση, 72) Αναπροσαρμόζεται η Εισφορά
Αλληλεγγύης Συνταξιούχων, έτσι ώστε να αυ-
ξάνεται ετησίως το κατώφλι κάθε κλιμακίου
αναλογικά με το ετήσιο ποσοστό αύξησης των
συντάξεων. 

Οι 23 μειώσεις έμμεσων φόρων 
• Το 2020 είχαμε μείωση συντελεστή ΦΠΑ από
24% στο 13%: 1) Σε αστικές, προαστικές, χερσαί-
ες και σιδηροδρομικές μεταφορές, 2) σε θα-
λάσσιες μεταφορές, 3) σε αεροπορικές μετα-
φορές, 4) στα ταξί, 5) στους κινηματογράφους
από 24% στο 13% και στη συνέχεια στο 6%, 6) σε
μια σειρά αγαθών που σχετίζονται με τη δημό-
σια υγεία (μέσα ατομικής υγιεινής και προστα-
σίας, φίλτρα και γραμμές αιμοκάθαρσης, απι-
νιδωτές) από το 24% στο 6%. Επίσης από 24% σε
13%: 7) στα έργα τέχνης, 8) στον καφέ που πα-
ραδίδεται ως αγαθό (take away & delivery), 9)
στα μη αλκοολούχα ποτά που παραδίδονται ως
αγαθό (take away & delivery), 10) στο τουριστι-
κό πακέτο από αναλογία υψηλού/χαμηλού
συντελεστή 80/20 σε αναλογία 95/5, 11) στα εί-
δη βρεφικής ηλικίας (πάνες για βρέφη, πορτ
μπεμπέ, καροτσάκια, βραστήρες, αποστειρω-
τές, καρεκλάκια, βρεφικά καθίσματα) καθώς
και τα κράνη από 24% σε 13%, 12) Αναστολή κα-
ταβολής ΦΠΑ στις νέες οικοδομές έως το
2025. 

• Το 2021 είχαμε: 13) Μείωση ΦΠΑ στις ζωο-
τροφές από 13% σε 6%, 14) Μείωση συντελεστή
ΦΠΑ στα γυμναστήρια και σχολές χορού από
το 24% στο 13%, 15) Μείωση συντελεστή ΦΠΑ
στους ζωολογικούς κήπους από το 24% στο
13%, 16) Μόνιμη μείωση των συντελεστών ΦΠΑ
κατά 30% σε 5 νησιά του Αιγαίου (Λέσβος, Χίος,
Σάμος, Κως και Λέρος). 

• Το 2022 είχαμε: 17) Μείωση ΦΠΑ στα λιπά-
σματα από 13% σε 6%, 18) Επιστροφή Ειδικού

Φόρου Κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης
στους αγρότες (από το 2025 μονιμοποιείται με
νέο σύστημα), 19) Μείωση στο 10% (από 12% έως
20%) και κατάργηση για νέους έως 29 ετών του
τέλους συνδρομητών κινητής τηλεφωνίας. 

• Το 2023 είχαμε: 20) Μείωση ΦΠΑ στα αγροτι-
κά μηχανήματα από το 24% στο 13%. 

• Το 2025 είχαμε: 21) Μείωση φόρων χαρτοσή-
μου σε μία σειρά από συναλλαγές (τόκους εται-
ρικών δανείων, οικοδομικές άδειες, χρησιδά-
νεια, γάμους, ασφαλιστήρια συμβόλαια κ.λπ.),
22) Κατάργηση τέλους σταθερής τηλεφωνίας
(5%) για συνδέσεις με οπτική ίνα (≥100 mbps),
23) Απαλλαγή από τον φόρο ασφαλίστρου (15%)
συμβολαίων υγείας για παιδιά έως 18 ετών.

Σταθερά ανοδική πορεία
Από το 2019 μέχρι σήμερα, η Ελλάδα ακο-

λούθησε μια σταθερά ανοδική πορεία στη δια-
χείριση των δημόσιων οικονομικών της. Παρά
τις πολυεπίπεδες δυσκολίες -διεθνείς κρίσεις,
υγειονομικές και γεωπολιτικές αναταράξεις,
πληθωριστικές πιέσεις και αναθεώρηση των
ευρωπαϊκών δημοσιονομικών κανόνων- η κυ-
βέρνηση κατάφερε να κρατήσει την οικονομία
σε τροχιά σταθερότητας και ανάπτυξης, με
κεντρικό άξονα την ευθυγραμμισμένη και ρεα-
λιστική φορολογική πολιτική.

Η περίοδος 2019-2025 δεν χαρακτηρίστηκε
απλώς από φορολογικές ελαφρύνσεις, αλλά από
μια συστηματική αναμόρφωση του φορολογικού
περιβάλλοντος. Οι 72 παρεμβάσεις σε άμεσους
φόρους και εισφορές, καθώς και οι 23 μειώσεις

σε έμμεσους φόρους, αποτελούν όχι αποσπα-
σματικές κινήσεις αλλά ένα συγκροτημένο σχέ-
διο που εφαρμόζεται σε βάθος χρόνου με ξεκά-
θαρη στόχευση: την αύξηση του διαθέσιμου ει-
σοδήματος και την ενίσχυση της κατανάλωσης,
της εργασίας και των επενδύσεων.

Παράλληλα, η κυβέρνηση υλοποίησε πολιτι-
κές ενίσχυσης των αδύναμων κοινωνικών
ομάδων -όχι μόνο μέσω παροχών, αλλά και μέ-
σω φορολογικών ελαφρύνσεων που ανακου-
φίζουν τις οικογένειες, τους αγρότες, τους
συνταξιούχους και τις μικρές επιχειρήσεις.

Στοχευμένες ελαφρύνσεις
Ένα από τα μεγαλύτερα επιτεύγματα της πε-

ριόδου είναι πως η μείωση φόρων δεν σήμαινε
μείωση εσόδων. Αντίθετα, τα στοιχεία δείχνουν
ότι οι σωστά στοχευμένες ελαφρύνσεις, όταν
συνδυάζονται με βελτιωμένη φορολογική
συμμόρφωση, ενισχύουν τα κρατικά ταμεία.

Η σταθερή αύξηση του ΑΕΠ, η μείωση της
ανεργίας, η αύξηση των μισθών και των δηλω-
μένων εισοδημάτων ενίσχυσαν τη φορολογική
βάση, καθιστώντας βιώσιμες τις ελαφρύνσεις
και επιτρέποντας παράλληλα τη χρηματοδότη-
ση σημαντικών κοινωνικών πολιτικών.

Το πρωτογενές πλεόνασμα 4,8% του ΑΕΠ για
το 2024 δεν έμεινε αποθηκευμένο στα λογιστι-
κά βιβλία. Η κυβέρνηση το επέστρεψε στην
κοινωνία, με μέτρα που αφορούν τους πολλούς
και όχι τους λίγους:

• Επιστροφή ενός μηνιαίου ενοικίου σε σχε-
δόν 1 εκατ. νοικοκυριά.

• Επίδομα 250 ευρώ για ευάλωτες κοινωνι-
κές ομάδες συνταξιούχων.

• Ενίσχυση του Προγράμματος Δημοσίων
Επενδύσεων, για έργα που θα αφήσουν αποτύ-
πωμα στην καθημερινότητα.

Πρόκειται για πολιτικές που δεν απλώς στη-
ρίζουν, αλλά επενδύουν στο κοινωνικό κεφά-
λαιο και προετοιμάζουν τη χώρα για βιώσιμη
ανάπτυξη.

Οι προκλήσεις και η συνέχεια
Η προσπάθεια δεν είναι χωρίς εμπόδια. Η εί-

σπραξη από βεβαιωμένα πρόστιμα παραμένει
χαμηλή. Η φοροδιαφυγή δεν έχει εξαλειφθεί.
Η ανισότητα στη φορολογική επιβάρυνση με-
ταξύ άμεσων και έμμεσων φόρων είναι υπαρ-
κτή. Όμως, η κατεύθυνση είναι σωστή.

Το στοίχημα για τα επόμενα χρόνια είναι διτ-
τό: 1) Να συνεχιστεί η ψηφιακή και ελεγκτική
θωράκιση της φορολογικής διοίκησης και 2)
να ενισχυθεί ακόμα περισσότερο η δικαιοσύνη
και διαφάνεια στο φορολογικό σύστημα, ώστε
κάθε πολίτης και επιχείρηση να συνεισφέρει
ανάλογα με τις δυνατότητές του.

Η περίοδος 2019-2025 συνιστά μια συνεπή
και ρεαλιστική πορεία σταθεροποίησης και με-
ταρρυθμίσεων. Η κυβέρνηση Μητσοτάκη απέ-
δειξε ότι μπορεί να μειώσει φόρους και να ενι-
σχύσει τα έσοδα ταυτόχρονα, χωρίς να θέσει
σε κίνδυνο τη δημοσιονομική ισορροπία.
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ΡOLITICAL 19 ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Μεταρρυθμίσεις 
με διάρκεια 

και στόχευση



«Η
ενίσχυση του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ θα αποτελέσει κατα-
λύτη ευρύτερων εξελίξεων στον προοδευτικό
χώρο», δηλώνει στην «Political» ο Σωτήρης

Κοντονάσιος, μέλος της Κεντρικής Επιτροπής Επανεκκίνη-
σης. Εξηγεί δε πως «η Επιτροπή απευθύνεται σε κάθε δημο-
κρατικό πολίτη και σε όλους αυτούς που θέλουν να υπάρξει
μια αξιόπιστη εναλλακτική προοδευτική πρόταση διακυβέρ-
νησης απέναντι στην κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη»,
με στόχο «να ανοίξει το κόμμα στην κοινωνία». Παραδέχεται
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ «πέρασε μια πολύ δύσκολη περίοδο με δια-
σπάσεις και ο κόσμος είναι λογικό να είναι δύσπιστος», ωστό-
σο εκφράζει την πεποίθηση πως «βγαίνοντας στην κοινωνία
πιο αποφασιστικά με το πρόγραμμα και τις προτάσεις του θα
ανέβει ξανά». Επισημαίνει ότι «ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ είναι σταθερά
υπέρ της συνεργασίας των κομμάτων του προοδευτικού χώ-
ρου», κρίνει πως «αυτή η συνεργασία είναι αναγκαία όσο πο-
τέ άλλοτε» απέναντι σε μια κυβέρνηση που «αποκτά καθε-
στωτικά χαρακτηριστικά».

Είστε μέλος στην Κεντρική Επιτροπή Επανεκκίνησης
του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, όπως ανακοίνωσε ο πρόεδρός σας
Σωκράτης Φάμελλος. Ποιοι συμμετέχουν, ποιοι οι
άμεσοι στόχοι της συγκεκριμένης επιτροπής και σε
ποιους απευθύνεται;

Η Επιτροπή Επανεκκίνησης είναι ένα νέο όργανο που συστή-
θηκε προκειμένου να σηματοδοτήσει την επανεκκίνηση και
την ανασυγκρότηση του κόμματος έπειτα από μια δύσκολη
περίοδο με έντονη εσωστρέφεια. Αποτελείται από έμπειρα
στελέχη αλλά και από ανθρώπους που ενδεχομένως είχαν
απογοητευτεί και είχαν κρατήσει μια απόσταση το προηγού-
μενο διάστημα, καθώς και από νέα στελέχη με φρέσκες ιδέες
και δυναμισμό. Η Επιτροπή απευθύνεται σε κάθε δημοκρατι-
κό πολίτη της χώρας, σε όλους αυτούς που θέλουν να υπάρξει
μια αξιόπιστη εναλλακτική προοδευτική πρόταση διακυβέρ-
νησης απέναντι στην κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Στόχος μας είναι να κινητοποιήσουμε τις υγιείς δυνάμεις της
κοινωνίας σε μια συλλογική προσπάθεια που θα επαναφέρει
την ελπίδα στους Έλληνες πολίτες. 

Σε αυτή την επιτροπή συμμετέχουν 730 μέλη. Γιατί τό-
σο πολλοί; Για λόγους εσωκομματικών ισορροπιών;
Μήπως ο μεγάλος αριθμός μελών οδηγήσει σε δυσ-
λειτουργία της Επιτροπής;

Ο αριθμός των μελών εκφράζει την ειλικρινή διάθεσή μας να
ανοίξει το κόμμα στην κοινωνία. Να εκφραστούν όλες οι ηλι-
κιακές ομάδες, όλες οι παραγωγικές τάξεις, όλες οι γεωγρα-
φικές περιοχές της χώρας. Κανένα θέμα εσωκομματικών
ισορροπιών. Στόχος μας είναι η επίτευξη της βέλτιστης αντι-
προσώπευσης στις διαδικασίες του κόμματος. Ο αριθμός των
μελών δεν αποτελεί πρόβλημα, διότι η Επιτροπή διαιρείται σε
επιμέρους θεματικές ομάδες εργασίας με διακριτές αρμο-
διότητες και στόχους. Θεωρώ ότι έτσι διασφαλίζονται η απο-
δοτικότητα αλλά και η ευελιξία και η ταχύτητα στη λήψη των
αποφάσεων.

O ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ δείχνει μια δημοσκοπική κόπωση. Πώς
μπορεί να ξεπεράσει αυτό τον κάβο, να ανακάμψει και
να διεκδικήσει και πάλι τον ρόλο της κυβερνώσας
Αριστεράς;

Αυτό που προκύπτει ξεκάθαρα από τις δημοσκοπήσεις είναι
η ελεύθερη πτώση της κυβέρνησης και στα ποσοτικά και στα
ποιοτικά χαρακτηριστικά. Για αυτό άλλωστε και οι τελευταίες
επικοινωνιακές κινήσεις του πρωθυπουργού προκειμένου
να αλλάξει το κλίμα. Δεν θα τα καταφέρει. Η κυβέρνηση της
ΝΔ έχει χάσει την εμπιστοσύνη των πολιτών. Προφανώς και
εμείς δεν είμαστε ευχαριστημένοι από τα δημοσκοπικά πο-
σοστά που καταγράφονται στην παρούσα συγκυρία. Θα μου
επιτρέψετε να σας πω όμως ότι είναι κατανοητό. Περάσαμε
μια πολύ δύσκολη περίοδο με διασπάσεις και ο κόσμος είναι
λογικό να είναι δύσπιστος. Η αίσθησή μου είναι ότι η συντρι-

πτική πλειοψηφία του προοδευτικού κόσμου δεν έχει πάει σε
άλλα κόμματα. Εμάς περιμένει και θεωρώ πως το επόμενο
διάστημα και ενόψει του Συνεδρίου, βγαίνοντας στην κοινω-
νία πιο αποφασιστικά με το πρόγραμμά μας και τις προτάσεις
μας, θα ανέβουμε. Με συλλογική δουλειά, με τη συμμετοχή
των μελών και με ειλικρινή διάλογο με τους πολίτες, είμαι βέ-
βαιος ότι θα ανακτήσουμε σύντομα την εμπιστοσύνη των πο-
λιτών και θα αποτελέσουμε ξανά την ελπίδα για μια προοδευ-
τική εναλλακτική λύση για τη χώρα μας.

Στη συζήτηση που γίνεται για μια συνεργασία των
προοδευτικών δυνάμεων, το ΠΑΣΟΚ ξεκαθαρίζει ότι
πορεύεται μόνο του, η Νέα Αριστερά λέει «όχι» στην
πρόταση του Σωκράτη Φάμελλου για συμπόρευση και
η Πλεύση Ελευθερίας αρνείται κάθε προσέγγιση με
πολιτικές δυνάμεις που στήριξαν μνημόνια. Διακρί-
νετε κάποια προοπτική συνεργασίας ή θα συνεχιστεί
ο πολυκερματισμός προς όφελος της ΝΔ, που σταθε-
ρά βρίσκεται στην πρώτη θέση του πολιτικού σκηνι-
κού;

Στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ είμαστε σταθερά υπέρ της συνεργασίας των
κομμάτων του προοδευτικού χώρου. Για αυτό άλλωστε φέρα-
με την απλή αναλογική, παρότι πολλοί θα ισχυριστούν ότι εν-
δεχομένως η άρνηση των άλλων κομμάτων να συνεργαστούν
μας προξένησε εκλογικό κόστος. Για εμάς όμως είναι θέση
αρχής και εξακολουθούμε να υποστηρίζουμε τη συνεργασία.
Ιδίως σήμερα, απέναντι σε μια κυβέρνηση που αποκτά καθε-
στωτικά χαρακτηριστικά, η ανάγκη για συνεργασία είναι πιο
αναγκαία παρά ποτέ. Από κει και πέρα, είναι γεγονός ότι μας
προβληματίζει η στάση των άλλων κομμάτων. Θεωρούμε ότι η
έως τώρα στάση του ΠΑΣΟΚ αλλά και της Νέας Αριστεράς δεν
ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της εποχής. Δεν παρακαλάμε
κανέναν, αλλά είμαστε σταθεροί στην άποψή μας για μια προ-
γραμματική συμφωνία που μπορεί να δώσει διέξοδο στην ελ-
ληνική κοινωνία. Από κει και πέρα ο καθένας αναλαμβάνει τις
ευθύνες του. Σε κάθε περίπτωση, προϋπόθεση αποτελεί η
ισχυροποίηση του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ.

Σε μια συνεργασία των προοδευτικών δυνάμεων, της
ευρύτερης Κεντροαριστεράς, ποιον ρόλο θα μπορού-
σε να έχει ο πρώην πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας
και υπό ποιες συνθήκες και προϋποθέσεις;

Ο Αλέξης Τσίπρας είναι ο ιστορικός ηγέτης της παράταξης, εί-
ναι ο άνθρωπος που οδήγησε τον ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση και
έβγαλε τη χώρα από τα μνημόνια. Αποτελεί τεράστιο πολιτικό
κεφαλαίο, με διεθνές κύρος και επιρροή. Η συμβολή του εί-
ναι πάντα επιθυμητή και αναγκαία. Άλλωστε, ο Αλέξης Τσί-
πρας είναι βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, συνομιλεί τακτικά με
τον Σωκράτη Φάμελλο και στηρίζει τις πρωτοβουλίες του νέ-
ου προέδρου και συνολικά του κόμματος. 

Σε περίπτωση που δεν ευοδώνεται μια συνεργασία
των προοδευτικών δυνάμεων, ποιες μπορεί να είναι οι
εκλογικές στοχεύσεις και προοπτικές του ΣΥΡΙΖΑ-
ΠΣ;

Όπως προανέφερα, η πρότασή μας για συνεργασία των προ-
οδευτικών δυνάμεων παραμένει πάντα στο τραπέζι, ανοιχτά
και δημόσια. Όχι με όρους μικροδιευθετήσεων, αλλά με
όρους κοινής προγραμματικής πρότασης σε βασικές πτυχές
της οικονομικής και κοινωνικής ζωής ώστε να βγάλουμε τη
χώρα από τα αδιέξοδα που δημιουργεί καθημερινά η κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. Ευελπιστώ ότι έστω και με καθυστέρηση
θα γίνει αντιληπτή η ανάγκη για συνεννόηση και συνεργασία.
Σε κάθε περίπτωση εμείς δουλεύουμε οργανωτικά και προ-
γραμματικά ώστε να παρουσιάσουμε στους πολίτες το επι-
καιροποιημένο πρόγραμμά μας που θα απαντά στις πάγιες
κοινωνικές ανάγκες αλλά και τις σύγχρονες προκλήσεις:
Στην επαναθεμελίωση του κοινωνικού κράτους, την ενίσχυση
της δημόσιας παιδείας και υγείας, την ενίσχυση των θεσμών
και την αποκατάσταση του κράτους δικαίου, την κλιματική
κρίση και την περιβαλλοντική υποβάθμιση, στην ανάγκη για
ένα νέο παραγωγικό μοντέλο της χώρας. Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ ούτως
ή άλλως αποτελεί τη βάση για κάθε προοδευτική λύση στο
μέλλον. Η ενίσχυση του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ θα αποτελέσει καταλύτη
ευρύτερων εξελίξεων στον προοδευτικό χώρο.Σ
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22 ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 

O
Απόστολος Βεσυρόπουλος καλείται να υπηρετήσει τη «γαλάζια» παρά-
ταξη από έναν νέο ρόλο, εκείνον του γενικού γραμματέα της ΚΟ της ΝΔ,
που αποτελεί μια θέση ευθύνης με ιδιαίτερη βαρύτητα και ρόλο. Πρό-

κειται για ένα πρόσωπο που ανήκει στη νέα γενιά των πολιτικών, οι οποίοι ανα-
δείχτηκαν και κέρδισαν την εμπιστοσύνη των πολιτών τα δύσκολα χρόνια της οι-
κονομικής κρίσης.

Έχει καταγωγή από την Αλεξάνδρεια Ημαθίας, συγκεκριμένα από την Κυψέ-
λη, ένα μικρό αγροτικό χωριό. Από μικρός είχε στόχο να βοηθήσει τον τόπο του
και να βελτιώσει τη ζωή των συμπατριωτών του. Άλλωστε, όπως πιστεύει, αυτός
είναι ο ρόλος και η ουσία της πολιτικής.

Όμως, η πολιτική δεν ήρθε γρήγορα στη ζωή του, καθώς εργάστηκε επί σειρά
ετών ως οικονομολόγος στον δημόσιο και ιδιωτικό τομέα. Οι σπουδές του είναι
πλούσιες, καθώς κατέχει δύο μεταπτυχιακά στη Στρατηγική Διοικητική Λογιστι-
κή και Χρηματοοικονομική Διοίκηση του Τμήματος Λογιστικής και Χρηματοοικο-
νομικής του Πανεπιστημίου Μακεδονίας και στο Δημόσιο Δίκαιο και Πολιτική
Επιστήμη του Τμήματος της Νομικής Σχολής του Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου

Θράκης (Φορολογικό Δίκαιο).
Αναντίρρητα, αποτελεί ένα πρόσωπο που πιστεύει στη δύνα-

μη της γνώσης, ενώ διευρύνει διαρκώς τους ορίζοντές του.
Παρά το βαρύ καθημερινό του πρόγραμμα και όλες τις δρα-
στηριότητές του, φροντίζει να αφιερώνει μεγάλο μέρος του
χρόνου του στο διάβασμα.

Η πορεία του στην πολιτική ξεκινάει το μακρινό 2006. Πριν
από 19 χρόνια εκλέγεται για πρώτη φορά νομαρχιακός σύμ-
βουλος της Νομαρχιακής Αυτοδιοίκησης Ημαθίας. Στη συνέ-
χεια, την περίοδο 2007-2008, διετέλεσε α’ αντινομάρχης στη

Νομαρχία Ημαθίας, έχοντας υπό την εποπτεία του τις Διευθύνσεις Αγροτικής
Ανάπτυξης, Οικονομικών, Εμπορίου και Προστασίας του Καταναλωτή.

Στις αυτοδιοικητικές εκλογές του 2010 εξελέγη δημοτικός σύμβουλος στον
Δήμο Βέροιας. Τον Ιούνιο του 2012 αποφάσισε να πέσει στα… βαθιά της πολιτι-
κής σκηνής και να διεκδικήσει να εκπροσωπήσει τους πολίτες της Ημαθίας στο
Κοινοβούλιο.

Οι πολίτες της Ημαθίας τον τίμησαν με την εμπιστοσύνη τους και από τότε και
μέχρι σήμερα εκλέγεται διαρκώς βουλευτής, ενώ από τις εκλογές του 2015 και
ύστερα εκλέγεται πρώτος και με διαφορά βουλευτής Ημαθίας.

Όταν η Νέα Δημοκρατία ήταν στην αντιπολίτευση, ο Απόστολος Βεσυρόπου-
λος από τη θέση του τομεάρχη Φορολογικής Πολιτικής επέδειξε μεγάλη δρα-
στηριότητα, άσκησε ουσιαστική αντιπολίτευση με επιχειρήματα και ισχυρή πα-
ρουσία στο Κοινοβούλιο και στην κοινωνία, ενώ συνέβαλε στη διαμόρφωση του
κυβερνητικού προγράμματος της Νέας Δημοκρατίας, επισημαίνοντας από το
2018 ότι «η φορολογική πολιτική μπορεί και οφείλει να έχει και αναπτυξιακή
διάσταση».

Ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης την πρώτη τετραετία διακυβέρνη-
σης της χώρας ανέθεσε στον Απόστολο Βεσυρόπουλο τα καθήκοντα του υφυ-
πουργού Οικονομικών, αρμόδιου για τη φορολογική πολιτική και τη δημόσια πε-
ριουσία.

Ο Απόστολος Βεσυρόπουλος την πρώτη τετραετία συνέδεσε την παρουσία
του στην κυβέρνηση με μια συνεπή και ορατή πολιτική μείωσης των φόρων τόσο
σε φυσικά όσο και νομικά πρόσωπα (όπως ενδεικτικά η μείωση του ΕΝΦΙΑ στα
φυσικά πρόσωπα κατά 35% υπερκαλύπτοντας τη σχετική προεκλογική δέσμευ-
ση και παρά την αναπροσαρμογή των αντικειμενικών αξιών), με την ψηφιοποί-
ηση πολλαπλών φορολογικών διαδικασιών για την καλύτερη εξυπηρέτηση των
πολιτών και επιχειρήσεων και πολλαπλές παρεμβάσεις για τον ευρύτερο εκσυγ-
χρονισμό της φορολογικής διοίκησης.

Ως υφυπουργός Οικονομικών κατέθεσε ιδέες και προτάσεις και εισηγήθηκε
παρεμβάσεις για τη διαμόρφωση ενός φορολογικού συστήματος απλού, δίκαιου
και αποτελεσματικού και συνδέθηκε με μια νέα αναπτυξιακή προσπάθεια που
οδήγησε σε υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης και οικονομικής μεγέθυνσης έπειτα
από μία και πλέον δεκαετία δημοσιονομικής προσαρμογής.

Είναι ενδεικτικό πως την περίοδο 2019-2023 το οικονομικό επιτελείο της κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη προχώρησε σε δομικές φορολογικές πα-
ρεμβάσεις, οι οποίες αύξησαν το διαθέσιμο εισόδημα των πολιτών και κατ’ επέ-
κταση την ιδιωτική κατανάλωση και τις αποταμιεύσεις και δημιούργησαν ένα
ασφαλές και σταθερό οικονομικό πλαίσιο για τις επιχειρήσεις, θέτοντας τις προ-
ϋποθέσεις για επενδύσεις και πολλαπλασιαστικά οφέλη για την ιδιωτική και την
εθνική οικονομία. Τα αποτελέσματα αυτής της φορολογικής πολιτικής είναι εμ-
φανή και σήμερα, καθώς η οικονομική ανάπτυξη ήρθε για να μείνει, η ανεργία
μειώθηκε, το διαθέσιμο εισόδημα των πολιτών αυξήθηκε και οι επενδύσεις βρί-
σκονται σε μια σταθερά ανοδική τροχιά.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Η φωνή της Ημαθίας
σε νέες μάχες
εντός Βουλής

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Απόστολος 
Βεσυρόπουλος 
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 23Απόστολος Βεσυρόπουλος 

Η οικογένεια, το όραμα και η προσφορά

Πάντα στην πρώτη γραμμή των μαχών Με την οικογένειά του Στο πλευρό των πολιτών της Ημαθίας Με εθελοντές

Μαζί με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη Με τη «γαλάζια» νεολαία Στην ορκωμοσία του 

Γ
ια τους φίλους του και τους πολίτες της Ημαθίας είναι ο
Απόστολος, αφού τον θεωρούν δικό τους άνθρωπο. Θε-
ωρεί πως η πολιτική δεν υπηρετείται από απόσταση αλ-

λά μέσα στον κόσμο και δίπλα στον πολίτη. Διατηρεί αναλλοί-
ωτη τη σχέση ειλικρίνειας και εμπιστοσύνης που έχτισε με τον
κόσμο όλα αυτά τα χρόνια.

Είναι παντρεμένος με την καθηγήτρια Κατερίνα Κατσαβού
και περήφανος πατέρας δύο παιδιών, της Χρυσούλας, πτυχιού-
χου της Νομικής Σχολής του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου
Θεσσαλονίκης, και του Βασίλη, φοιτητή της Νομικής Σχολής
του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης. Μπορεί να
διαθέτει ελάχιστο ελεύθερο χρόνο, αλλά πάντα αυτό τον ελεύ-
θερο χρόνο τον περνάει με την οικογένειά του.

Λατρεύει τη φύση, την επαφή μαζί της και φυσικά το περπά-
τημα. Είναι άλλωστε μια αγαπημένη του δραστηριότητα. Ο Από-
στολος Βεσυρόπουλος πιστεύει στη δύναμη των αλλαγών και
των μεταρρυθμίσεων αλλά και στα κίνητρα για εργασία που
αποτελούν τις προϋποθέσεις για την πρόοδο, τη δημιουργία και
την εξέλιξη.

Ο ίδιος δεν ξεχνά ποτέ από πού ξεκίνησε. Θυμάται πάντα με
συγκίνηση τους γονείς του, που ήταν άνθρωποι της σκληρής
δουλειάς. Από αυτούς και τις παιδικές του μνήμες προέρχεται ο
σεβασμός που δείχνει πάντα στους ανθρώπους του μόχθου και
της εργασίας, σε αυτούς που δίνουν καθημερινά τον δικό τους
αγώνα για την επιβίωσή τους.

Όπως λέει ο ίδιος, η χώρα μας μπορεί υπό την καθοδήγηση

του πρωθυπουργού να δημιουργήσει ένα νέο αναπτυξιακό
πρότυπο και να επενδύσει σε νέους τομείς όπως η πράσινη οι-
κονομία, ο πρωτογενής τομέας, η ενέργεια και οι νέες τεχνολο-
γίες. Η επένδυση σε αυτούς τους τομείς θα φέρει νέες και καλά
αμειβόμενες δουλειές για τους νέους αλλά και ισχυρούς και
βιώσιμους ρυθμούς ανάπτυξης για την οικονομία και τη χώρα
τα επόμενα χρόνια.

Ο Απόστολος είναι περήφανος για την οικονομική πολιτική
που ακολουθεί η κυβέρνηση από το 2019 και μετά. Είναι ενδει-
κτικό πως σε σχέση με την προηγούμενη περίοδο, όταν επιβλή-
θηκαν 29 φόροι, την τετραετία 2019-2023 έγιναν πάνω από 50
μειώσεις φορολογικών επιβαρύνσεων. Σταθερά και μεθοδικά η
φορολογική πολιτική που υλοποιήθηκε προχώρησε στην απο-
κλιμάκωση των φορολογικών επιβαρύνσεων, αποδεικνύοντας
στην πράξη ότι η μείωση των φόρων έχει αναπτυξιακό χαρα-
κτήρα και ταυτόχρονα ενισχύει την ανταγωνιστικότητα της ελ-
ληνικής οικονομίας. Οι μειώσεις αυτές διενεργήθηκαν σε όλες
τις φορολογίες, όπως στην άμεση φορολογία, ωφελώντας τόσο
τα φυσικά όσο και τα νομικά πρόσωπα, στην έμμεση φορολογία
με στοχευμένες παρεμβάσεις, εντός του ενωσιακού πλαισίου
και ανάλογα με τις ανάγκες της αγοράς στη φορολογία ακίνητης
περιουσίας και γενικότερα στην περιουσία κεφαλαίου.

Από το 2023 ανέλαβε τα καθήκοντα του προέδρου της Διαρ-
κούς Επιτροπής Οικονομικών Υποθέσεων της Βουλής των Ελ-
λήνων. Στην πολιτική του φιλοσοφία και πρακτική απορρίπτει
σταθερά τον λαϊκισμό, έχει σοβαρή κοινοβουλευτική παρουσία,

είναι πάντα τεκμηριωμένος σε ό,τι λέει και μιλάει πάντα με στοι-
χεία.

Με βάση αυτές τις αρχές πορεύεται και στα πλαίσια της
άσκησης των νέων του καθηκόντων από τη θέση του γενικού
γραμματέα της ΚΟ της Νέας Δημοκρατίας στην οποία εξελέγη
μετά από πρόταση του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
και με την ομόφωνη στήριξη όλων των βουλευτών της Νέας Δη-
μοκρατίας.

Ο κ. Βεσυρόπουλος επισήμανε ότι η ΚΟ της Νέας Δημοκρα-
τίας έχει άξια και ικανά στελέχη, άξια σεβασμού όλων και ανέ-
λαβε σειρά δεσμεύσεων που περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων:

•Πρωτοβουλίες για τη διαμόρφωση ενός σταθερού πλαισίου
ενημέρωσης και διαλόγου των βουλευτών με τους υπουργούς
στο πλαίσιο του σχεδιασμού αλλά και της υλοποίησης του κυ-
βερνητικού έργου.

• Υποστηρικτικές δράσεις που θα διευκολύνουν το έργο όλων
των βουλευτών.

• Ισονομία, ενότητα, τήρηση του κανονισμού λειτουργίας της
ΚΟ και ενίσχυσή του με νέα στοιχεία που θα αναβαθμίσουν
ακόμη περισσότερο τον ρόλο των μελών της ΚΟ.

Ολοκληρώνοντας την πρώτη του ομιλία του ως νέου γενικού
γραμματέα της ΚΟ της Νέας Δημοκρατίας, εξέφρασε την πε-
ποίθηση ότι «όλες και όλοι μαζί θα συνεργαστούμε με τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο προς όφελος του ελληνικού λαού που μας
τιμά με την εμπιστοσύνη του αλλά και για να οδηγήσουμε τη πα-
ράταξη σε μια νέα εκλογική νίκη για να συνεχίσει η χώρα στον
δρόμο της σταθερότητας, της προόδου και της ανάπτυξης».
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Μ
ε την προσδοκία να μπουν τα μα-

χαίρια στα... θηκάρια, να επέλθει

εσωκομματική νηνεμία και να

δοθεί το σύνθημα για επανεκκίνηση προ-

σέρχονται αύριο στο ΣΕΦ εκατοντάδες στε-

λέχη του ΠΑΣΟΚ που επανδρώνουν τους

Τομείς και τις Γραμματείες του Κινήματος.

Τον τόνο θα δώσει ο Νίκος Ανδρουλά-

κης με μια ομιλία που θα

περιέχει μηνύματα ενό-

τητας, αγωνιστικότητας

αλλά και αυστηρές συ-

στάσεις. Ο στόχος είναι

αφενός να καταφέρει να

ξορκίσει τα «νέφη» της

εσωστρέφειας, αφετέρου

να πείσει το κομματικό του ακροατήριο

για την αποτελεσματικότητα της στρατη-

γικής του.
«Την Κυριακή θα γίνει μια μεγάλη συ-

νάντηση των νέων τομεαρχών και των ολο-
μελειών των Τομέων και θα αποτελέσει το
εναρκτήριο λάκτισμα για την επανεκκίνη-
ση της παράταξης, ενωτικά, με συμπερίλη-
ψη και με καθαρή γραμμή και ενιαία φωνή
απέναντι στη Νέα Δημοκρατία. Αν είμαστε
ενωμένοι και προσηλωμένοι στον στόχο,
θα τα καταφέρουμε. Ο αντίπαλός μας είναι
η κυβέρνηση και τα προβλήματα της κοι-
νωνίας», επισημαίνει ο εκπρόσωπος Τύ-
που Κώστας Τσουκαλάς, δίνοντας και το
πολιτικό στίγμα αυτής της πρωτοβουλίας.

Οι προθέσεις αυτές όμως έρχονται σε

κόντρα με το ηλεκτρισμένο κλίμα που έχει

δημιουργηθεί κυρίως εξαιτίας της δημο-

σκοπικής κατηφόρας, της διαγραφής της

Κατερίνας Μπατζελή αλλά και των κριτι-

κών επισημάνσεων που κάνουν ακόμη και

κορυφαία στελέχη, όπως ο Οδυσσέας

Κωνσταντινόπουλος. Αίσθηση προκάλεσε

η στάση της υπεύθυνης Πολιτικού Σχεδια-

σμού του ΠΑΣΟΚ Άννας Διαμαντοπούλου

όταν κλήθηκε χθες στον ΣΚΑΪ να σχολιάσει

τις αιχμηρές τοποθετήσεις του κ. Κωνσταν-

τινόπουλου. Καταρχάς, η κυρία Διαμαντο-

πούλου χαρακτήρισε τον Αρκά βουλευτή

«πρόσωπο με εμπειρία και τόλμη», προ-

σθέτοντας με πολύ προσεκτικό τρόπο πως

«έχει το δεύτερο σημαντικότερο αξίωμα

στο κόμμα, αυτό του αντιπροέδρου στη

Βουλή, όλες οι παρατηρήσεις και προτά-

σεις του είναι προς τη σωστή κατεύθυνση

όταν τις κάνει για να μπορέσει το ΠΑΣΟΚ να

πάει καλύτερα». 

Υπενθυμίζεται ότι ο κ. Κωνσταντινόπου-

λος, εκτός από τις αιχμές προς την ηγεσία,

αμφισβήτησε ευθέως την αποτελεσματι-

κότητα του Πολιτικού Κέντρου, λέγοντας

ότι «δεν μπορώ να σας κρύψω ότι θεωρώ

πως το Πολιτικό Κέντρο δεν έχει πετύχει

τους στόχους του. Από τη μέρα που έχει

επιλεγεί και συνεδριάζει, το ΠΑΣΟΚ έχει

χάσει 10 μονάδες».

Καθαρό τοπίο
Η Άννα Διαμαντοπούλου ξεκαθάρισε με

φόντο τη συζήτηση για τις συνεργασίες ότι

αυτόνομη πορεία του κόμματος «δεν λέει

μόνο ο αρχηγός, αλλά το είπαν και όλοι οι

υποψήφιοι στις πρόσφατες εκλογές. Δεν

υπάρχει το ότι κάποιοι στο ΠΑΣΟΚ θέλουν

τη συνεργασία» και συμπλήρωσε: «Με συ-

νεργασίες όπου χρειάζεται; Βεβαίως, σε

κοινοβουλευτικά και κοινωνικά ζητήματα,

αλλά δεν υπάρχει λόγος να συζητάμε από

τώρα τι θα γίνει στις εκλογές». Η κυρία Δια-

μαντοπούλου αναφέρθηκε και σε συγκε-

κριμένες πολιτικές προτάσεις του ΠΑΣΟΚ,

όπως το θέμα της κοινωνικής κατοικίας και

της Golden Visa, επισημαίνοντας τη διαφο-

ροποίηση του κόμματος από τη ΝΔ που αν-

τιμετωπίζει το ζήτημα με επιδόματα. Κλεί-

νοντας, ισχυρίστηκε ότι η κυβέρνηση προ-

σπαθεί να «χτυπήσει» το ΠΑΣΟΚ, καθώς

αποτελεί το μοναδικό κόμμα που μπορεί να

απευθυνθεί στο Κέντρο και να αλλάξει την

πολιτική ατζέντα.

Γκρίνιες
Την ίδια στιγμή, μια νέα εστία εσωκομ-

ματικής γκρίνιας έχει ξεσπάσει με αφορμή

την τοποθέτηση του πρώην υπουργού Χρή-

στου Πάχτα στον Τομέα Ανάπτυξης του ΠΑ-

ΣΟΚ και μάλιστα σε δεύτερη φάση, αφού το

όνομά του δεν είχε συμπεριληφθεί στην

αρχική λίστα. Η κίνηση αυτή είχε ως απο-

τέλεσμα την έντονη αντίδραση τοπικών

στελεχών που με επιστολή τους προς τον

Νίκο Ανδρουλάκη θεωρούν «αδιανόητο

ένα πρόσωπο που έχει προκαλέσει τόσο

ισχυρή απαξίωση στην παράταξη -όχι μόνο

στη Χαλκιδική αλλά και σε πανελλαδικό

επίπεδο- να επανέρχεται, μάλιστα με θε-

σμικό ρόλο, σε ευθεία αντίθεση με τις αρ-

χές και τις αξίες μας» και ζητούν «την ανά-

κληση της απόφασης ένταξής του στη

Γραμματεία του Τομέα Ανάπτυξης. Σε αντί-

θετη περίπτωση, επιφυλασσόμαστε για τις

περαιτέρω συλλογικές και θεσμικές ενέρ-

γειές μας». 

Την επιστολή υπογράφουν οι Άννα Κα-

τσαρού (πρώην βουλευτής ΠΑΣΟΚ Χαλκι-

δικής), Αναστάσιος Κανέλλης (υποψήφιος

βουλευτής ΠΑΣΟΚ Χαλκιδικής), Παναγιώ-

της Αγγελίδης (γραμματέας ΤΟ ΠΑΣΟΚ Δή-

μου Αριστοτέλη) και Γιώργος Παπαδόπου-

λος (πρώην γραμματέας Νομαρχιακής ΠΑ-

ΣΟΚ Χαλκιδικής).

«Να συγκυβερνήσουμε με... ΝΔ»
Και μέσα σε αυτό το κλίμα το κερασάκι

στην τούρτα το έβαλε ο καρδιολόγος Πάνος

Βάρδας, ο οποίος ανακοινώθηκε πρόσφα-

τα γραμματέας του Τομέα Έρευνας και Τε-

χνολογίας. Ο κ. Βάρδας με δηλώσεις του

«ταρακούνησε καρδιές», καθώς ανέφερε

πως «πρέπει να δούμε πώς θα συγκυβερ-

νήσουμε με τη ΝΔ, να είμαστε έτοιμοι». Σε

κάθε περίπτωση, εκείνο που προκαλεί αι-

σιοδοξία στον ηγετικό πυρήνα είναι η εντύ-

πωση ότι ο πρωθυπουργός είναι ειλικρινής

όταν λέει ότι θα εξαντλήσει την τετραετία,

γεγονός που τους δίνει «πίστωση χρόνου»

για να γυρίσουν το κλίμα. 

Ενδεικτική ήταν η αποστροφή του γραμ-

ματέα του ΠΑΣΟΚ Ανδρέα Σπυρόπουλου

στον ΣΚΑΪ, όταν κλήθηκε να σχολιάσει τη

δημοσκοπική εικόνα του κόμματος: «Στην

πορεία προς τις εθνικές εκλογές ο λαός θα

αξιολογήσει τις επιλογές του και είμαι πε-

πεισμένος ότι θα επιλέξει ένα κόμμα με

προτάσεις, στελέχη και όραμα».

Τα οφσάιντ πριν 
από το ντέρμπι 

της επανεκκίνησης
του Αντώνη 

Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

Εκτός από αυστηρές συστάσεις, η ομιλία του Νίκου Ανδρουλάκη 
αύριο στο ΣΕΦ μπροστά σε εκατοντάδες στελέχη του ΠΑΣΟΚ 

θα περιέχει και μηνύματα ενότητας και αγωνιστικότητας 



ΣΑΒΒΑΤΟ 26 AΠΡΙΛΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL 25 ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Β
αθιές καταστατικές αλλαγές με στό-
χο τη ριζική ανασυγκρότηση του
κόμματος αλλά και τη θωράκισή του

από περιπτώσεις τύπου Κασσελάκη ετοιμά-
ζει στον δρόμο προς το κρίσιμο Συνέδριο
του Ιουνίου ο ΣΥΡΙΖΑ. Η ανάγκη για ένα νέο,
σαφές και θωρακισμένο καταστατικό ανα-
δείχτηκε γλαφυρά στην πρόσφατη εσωκομ-
ματική κρίση που ολοκληρώθηκε με το Συ-
νέδριο του περασμένου Νοεμβρίου στο Γκά-
ζι, όσο βέβαια και με την εκλογή και την κα-
θαίρεση του Στέφανου Κασσελάκη στην
ηγεσία του κόμματος.

Οι προτεινόμενες αλλαγές αποτελούν μια
άμεση απάντηση στις δομι-
κές αδυναμίες του καταστα-
τικού του 2022, το οποίο, αν
και από τα στελέχη του κόμ-
ματος θεωρείται σε γενικές
γραμμές σύγχρονο, βασί-
στηκε στην παραδοχή ότι ο
Αλέξης Τσίπρας θα παραμεί-
νει… αιώνιος πρόεδρος και

εγγυητής της ενότητας του κόμματος. Αυτή η
παραδοχή αποδείχτηκε τεράστιο σφάλμα,
καθώς άνοιξε τον δρόμο για την αναρρίχηση
ακόμα και στο κορυφαίο κομματικό αξίωμα
ενός ανθρώπου που μέχρι τότε δεν είχε την
παραμικρή σχέση με το κόμμα, χωρίς να εί-
ναι καν μέλος του. 

Τουλάχιστον 5 χρόνια μέλος
Ένα από τα βασικά άρθρα του νέου κατα-

στατικού θα εισαγάγει την απαίτηση ο υπο-
ψήφιος για την ηγεσία του κόμματος να είναι
τουλάχιστον πέντε χρόνια μέλος του ΣΥΡΙΖΑ.
Η διάταξη αυτή, πέρα από την προφανή λει-
τουργία ελέγχου και φιλτραρίσματος των
υποψηφιοτήτων, επιχειρεί να επαναφέρει τη
θεσμική σοβαρότητα και συνέχεια στο εσω-
τερικό του κόμματος, διασφαλίζοντας ότι η
ανάδειξη ενός στελέχους στην ηγεσία του
κόμματος θα λαμβάνει υπ’ όψιν και την κομ-
ματική του πορεία. 

Είναι άλλωστε χαρακτηριστικό το γεγονός
ότι ο συγκεκριμένος όρος προβλεπόταν στο
υπάρχον καταστατικό για να εκλεγεί κάποι-
ος στο Πειθαρχικό του κόμματος, αλλά όχι
για να γίνει πρόεδρος. 

Επιπλέον, στο «τραπέζι» τίθεται και πρό-
βλεψη, ώστε να υπάρχει σαφής χρονικός
περιορισμός για τα νέα μέλη που επιθυμούν
να συμμετάσχουν στις εσωκομματικές δια-
δικασίες. Συγκεκριμένα, εξετάζεται το εν-
δεχόμενο να οριστεί για την ανάδειξη συνέ-
δρων να μπορούν να ψηφίσουν, για παρά-
δειγμα, όσοι έχουν γραφτεί στο κόμμα μέχρι
και τρεις μήνες νωρίτερα και όχι μέχρι την
τελευταία ημέρα. 

Ρητός καθορισμός
αρμοδιοτήτων και ρόλων

Το νέο καταστατικό θα περιλαμβάνει επί-

σης αναλυτική περιγραφή των καθηκόντων
του προέδρου, σε μια προσπάθεια να απο-
φευχθούν μελλοντικά φαινόμενα αποδιορ-
γάνωσης ή συγκεντρωτισμού, όπως αυτά
που παρατηρήθηκαν επί ημερών Κασσελά-
κη. Παράλληλα, οι αρμοδιότητες των κομμα-
τικών οργάνων θα επανακαθοριστούν με
τρόπο ξεκάθαρο και ρητό, ώστε να ενισχυθεί
η θεσμική λειτουργία του κόμματος και να
αποσαφηνιστούν οι ρόλοι σε όλα τα επίπεδα,

από τους συντονιστές οργανώσεων μελών
μέχρι την κορυφή της ηγεσίας.

Ιδιαίτερη σημασία αποδίδεται και στην
πρόβλεψη για τον τρόπο ανάκλησης ή έκ-
πτωσης στελεχών από τα καθήκοντά τους,
ένα σημείο που μέχρι σήμερα λειτουργούσε
σε μεγάλο βαθμό άτυπα ή με ερμηνείες. 

Δεν είναι άλλωστε τόσο μακριά ο περα-
σμένος Σεπτέμβριος, όταν από την πλευρά
των υποστηρικτών του Στέφανου Κασσελά-

κη αμφισβητήθηκε ο τρόπος με τον οποίο
πραγματοποιήθηκε η καθαίρεσή του από την
Κεντρική Επιτροπή, ή η σπέκουλα που
υπήρξε σχετικά με το αν ο εξ Αμερικής ορ-
μώμενος επιχειρηματίας θα έπρεπε να πα-
ραμείνει στη θέση του προέδρου ή όχι. Με
τις νέες διατάξεις, θα υπάρχει ξεκάθαρη
διαδικασία για την αφαίρεση καθηκόντων,
διασφαλίζοντας τη διαφάνεια και την κομ-
ματική λογοδοσία.

Από τις τάσεις 
στα «ρεύματα ιδεών»

Ίσως η πιο φιλόδοξη και πολιτικά φορτι-
σμένη αλλαγή του επικείμενου συνεδρίου
είναι η πρόταση για κατάργηση των τάσεων
εντός του κόμματος. Στη θέση τους προτεί-
νεται να θεσμοθετηθούν τα λεγόμενα «ρεύ-
ματα ιδεών», τα οποία φιλοδοξούν να δώ-
σουν πολιτική κατεύθυνση χωρίς να λει-
τουργούν ως κλειστές φράξιες ή κέντρα
εσωκομματικής ισχύος. 

Η ιδέα δεν είναι καινούργια, έχει συζη-
τηθεί ξανά στο παρελθόν, ωστόσο ποτέ δεν
εφαρμόστηκε ουσιαστικά. Στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εκτιμούν ότι πλέον έχουν ωριμάσει οι
πολιτικές και οργανωτικές συνθήκες για
να προχωρήσει αυτή η αλλαγή, που στόχο
έχει την ομογενοποίηση του πολιτικού λό-
γου και τη θωράκιση της εσωτερικής δη-
μοκρατίας.

Πώς… θωρακίζεται
ο ΣΥΡΙΖΑ για

να μην έχει νέους 
«Κασσελάκηδες»

Προχωρούν σε βαθιές αλλαγές 
στο καταστατικό για να μην 
ξαναζήσουν φαινόμενα όπως 
του εξ Αμερικής ορμώμενου 
επιχειρηματία που αναρριχήθηκε
στην «καρέκλα» του προέδρου 
χωρίς να έχει σχέση με το κόμμα 

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com
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Η
Ελλάδα, παρά την έκτασή της και

τον πληθυσμό της, είχε μέχρι πρό-

σφατα τον μεγαλύτερο αριθμό

στρατοπέδων στην Ευρώπη, και μάλιστα

περισσότερα ακόμα και από τις Ηνωμένες

Πολιτείες. Το 2024 λειτουργούσαν στη χώ-

ρα 831 στρατόπεδα, ένας αριθμός που κρί-

θηκε υπερβολικός και δυσανάλογος σε

σχέση με τις πραγματικές

επιχειρησιακές ανάγκες

και τις σύγχρονες απειλές. 

Στο πλαίσιο αυτό, το

υπουργείο Εθνικής Άμυνας

και το ΓΕΕΘΑ προχώρησαν

σε μια φιλόδοξη και καλά

μελετημένη αναδιάρθρωση

των Ενόπλων Δυνάμεων, που περιλαμβά-

νει καταργήσεις, συγχωνεύσεις και μετα-

σταθμεύσεις στρατιωτικών μονάδων σε

όλη την επικράτεια.

Οι μονάδες αυτές είναι είτε αδρανείς, εί-

τε υποστελεχωμένες, είτε χαμηλής επιχει-

ρησιακής αξίας. Ουσιαστικά, πρόκειται για

στρατόπεδα τα οποία περισσότερο επιβά-

ρυναν τον κρατικό προϋπολογισμό παρά

προσέφεραν επιχειρησιακά.

Η βασική επιδίωξη λοιπόν του σχεδίου εί-

ναι ο εξορθολογισμός του στρατιωτικού δι-

κτύου της χώρας, χωρίς να μειωθούν οι επι-

χειρησιακές δυνατότητες των Ενόπλων Δυνά-

μεων. Αντιθέτως, όπως επισημαίνουν στρα-

τιωτικές πηγές, η αναδιάρθρωση αυτή έχει ως

στόχο να ενισχυθεί η μαχητική ικανότητα των

μονάδων μέσω καλύτερης στελέχωσης, ανα-

βάθμισης των υποδομών και ουσιαστικότε-

ρης αξιοποίησης του ανθρώπινου δυναμικού,

επιτυγχάνοντας οικονομίες κλίμακος.

Το σχέδιο και η υλοποίηση
Το σχέδιο αναδιάρθρωσης των Ενόπλων

Δυνάμεων έχει οργανωθεί σε τέσσερις φά-

σεις, οι οποίες σταδιακά θα αλλάξουν τον

«χάρτη» των στρατοπέδων στην Ελλάδα

έως τα τέλη του 2025.

Η Α’ φάση, που ολοκληρώθηκε στο τέλος

του 2024, περιλάμβανε την κατάργηση δέ-

κα στρατοπέδων σε τέσσερις στρατιωτικές

περιφέρειες. Οι επιλογές βασίστηκαν σε

εισηγήσεις της στρατιωτικής ηγεσίας και

αξιολόγηση με βάση την επιχειρησιακή

συμβολή, την επάρκεια στελέχωσης και

την οικονομική επιβάρυνση. Στόχος, η

άμεση αποσυμφόρηση περιοχών με υπερ-

συγκέντρωση μικρών και μη λειτουργικών

μονάδων και η επαναξιοποίηση του προ-

σωπικού. Ενδεικτικά παραδείγματα:

�Μαλακάσα (Αττική): Το στρατόπεδο «Ν.

Γερακίνη» έκλεισε. Οι μονάδες μεταφέρ-

θηκαν στο στρατόπεδο Στυλίδας.

� Ιωάννινα ( Ήπειρος): Το ιστορικό στρα-

τόπεδο «Ι. Βελισσαρίου» ενσωματώθηκε

στις εγκαταστάσεις στο Πέραμα και στο

Καλπάκι.

� Γύθειο (Λακωνία): Το στρατόπεδο «Π.

Μαντούβαλου» μεταστάθμευσε στο Ξηρο-

κάμπι.

� Κως (Δωδεκάνησα): Έγινε συγχώνευ-

ση μονάδων Εθνοφυλακής σε λειτουργι-

κές δομές στο Πυλί.

� Ομβριακή (Φθιώτιδα): Το στρατόπεδο

«ΙΛΧΟΥ Ιωάννου Καλλέργη» συγχωνεύθη-

κε με τη βάση της Στυλίδας. 

Η Α’ φάση αποτέλεσε τον «πιλότο» της

αναδιοργάνωσης, εστιάζοντας σε μονάδες

χωρίς κρίσιμο επιχειρησιακό ρόλο, για να

μην υπάρξει καμία επίπτωση στην άμυνα ή

την ετοιμότητα. 

Ακολούθησε η Β’ φάση, η οποία ολοκλη-

ρώθηκε πριν μερικά 24ωρα και περιλαμ-

βάνει συγχωνεύσεις και μετασταθμεύσεις

21 μονάδων που βρίσκονται στην ηπειρωτι-

κή χώρα και τα νησιά.

Συγκεκριμένα, πρόκειται για: 

�Μακεδονία: 8 μονάδες

�Θράκη: 2 μονάδες

�Θεσσαλία: 2 μονάδες

� Στερεά Ελλάδα: 2 μονάδες

�Πελοπόννησος: 3 μονάδες

� Νησιά Αιγαίου (Βόρειο, Νότιο, Ανατο-

λικό): 4 μονάδες.

Αθροιστικά λοιπόν, από τα τέλη του 2024,

έχουν καταργηθεί 31 μονάδες.

Σημαντικό στοιχείο της Β’ φάσης είναι η

συγχώνευση μονάδων Εθνοφυλακής στην

παραμεθόριο (Θράκη και νησιά), με στόχο

την ενίσχυση κρίσιμων σχηματισμών και

την καλύτερη διαχείριση στελεχών. Όπως

τονίζουν πηγές της λεωφόρου Μεσογείων,

σε καμία περίπτωση δεν επηρεάζονται η

επιχειρησιακή ετοιμότητα και η μαχητική

ικανότητα των Ταγμάτων Εθνοφυλακής. 

Μετά λοιπόν την ολοκλήρωση και της Β’

φάσης, θα ακολουθήσουν οι δύο τελευταί-

ες, η Γ’ και η Δ’. Όπως εκτιμάται, αυτές θα

είναι σαρωτικές, καθώς προβλέπεται να

καταργηθούν 106 επιπλέον μονάδες. Σκο-

πός είναι να φτάσουμε από τα 831 στρατό-

πεδα του 2024 στα 694, δηλαδή μείωση κα-

τά 137 στρατόπεδα συνολικά. 

Μείωση κόστους λειτουργίας
Ο εξορθολογισμός στοχεύει στη μείωση

του υπέρογκου κόστους λειτουργίας μικρών

μονάδων που ουσιαστικά υπολειτουργούν.

Και φυσικά αυτό δεν είναι μικρό, υπολογίζε-

ται σε εκατομμύρια ευρώ ετησίως. Πρόκει-

ται λοιπόν για μια μετάβαση από ένα μοντέλο

πληθωρισμού στρατοπέδων σε ένα ευέλι-

κτο, τεχνολογικά ενισχυμένο δίκτυο, που εγ-

γυάται καλύτερη επιχειρησιακή εικόνα,

αναβάθμιση του προσωπικού και συνολική

αύξηση της αποδοτικότητας.

Το σχέδιο αναδιάρθρωσης των Ενόπλων

Δυνάμεων είναι ένα τολμηρό βήμα προ-

σαρμογής στις απαιτήσεις του 21ου αιώνα.

Μακριά από την εικόνα «λουκέτο για εξοι-

κονόμηση», πρόκειται για μια δομική με-

ταρρύθμιση που αποσκοπεί σε έναν μικρό-

τερο αλλά πιο ευέλικτο, πιο ισχυρό και πιο

σύγχρονο στρατό.

Γιατί θα μπει 
«λουκέτο» σε

137 στρατόπεδα 
Γράφει 

o Bασίλης 
Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

Καταργήθηκαν ήδη 31 μονάδες και θα κλείσουν ακόμη 106 που είναι
αδρανείς, υποστελεχωμένες ή χαμηλής επιχειρησιακής αξίας - Στόχος,
σύμφωνα με το σχέδιο αναδιάρθρωσης των Ενόπλων Δυνάμεων, είναι

να φτάσουμε από τα 831 στρατόπεδα στα 694 έως τα τέλη του 2025
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ΤΟΥΡΚΙΚΕΣ ΔΙΚΑΙΟΛΟΓΙΕΣ

«Τα Eurofighter 
δεν έχουν σχέση 
με τη Γερμανία»

«Α
γκάθι» για τις τουρκογερμανικές
σχέσεις αποτελεί ξεκάθαρα το
θέμα της πώλησης των Eu-

rofighter. Ο υπουργός Άμυνας της Τουρκίας
Γιασάρ Γκιουλέρ δήλωσε μετά το βέτο του Βε-
ρολίνου στην προμήθεια Eurofighter Typhoon
στην κυβέρνηση Ερντογάν ότι «η πώληση των
Eurofighter στην Τουρκία δεν έχει σχέση με τη
Γερμανία», προσθέτοντας ότι «η Άγκυρα συζη-
τά με τη Μεγάλη Βρετανία». 

Συγκεκριμένα, απαντώντας σε ερώτηση δη-
μοσιογράφου για τη στάση της Γερμανίας όσον
αφορά τη διαδικασία προμήθειας των μαχητι-
κών αεροσκαφών Eurofighter Ty-
phoon, ο Γιασάρ Γκιουλέρ απάντησε:
«Δεν υπάρχει τίποτα οριστικό αυτή τη
στιγμή. Η διαδικασία συνεχίζεται χωρίς
καμία μεταβολή. Η δική μας δουλειά
δεν σχετίζεται με τη Γερμανία αλλά με
το Ηνωμένο Βασίλειο. Θα το διαπιστώ-
σουμε κατά το επόμενο διάστημα. Όλα
συνεχίζονται ακριβώς όπως ξεκίνησαν
και όπως τα σχεδιάσαμε». 

Σφοδρή κριτική στην 
κυβέρνηση Ερντογάν

Είχε προηγηθεί δημοσίευμα της γερμανικής
εφημερίδας «Handelsblatt», η οποία επικα-
λούνταν κυβερνητικές πηγές ότι η υπηρεσιακή
ομοσπονδιακή κυβέρνηση εμποδίζει την πα-
ράδοση περίπου 40 μαχητικών αεροσκαφών
Eurofighter στην Τουρκία λόγω της κατάστα-
σης που έχει διαμορφωθεί μετά τη σύλληψη
του έκπτωτου πλέον δημάρχου Κωνσταντινού-
πολης Εκρέμ Ιμάμογλου. 

Η εφημερίδα ανέφερε μεταξύ άλλων ότι η
κυβέρνηση του Ταγίπ Ερντογάν δέχεται σφο-
δρή κριτική από κύκλους της γερμανικής κυ-
βέρνησης, η οποία μάλιστα κάνει λόγο για
«επίθεση εναντίον της τουρκικής δημοκρα-
τίας» και, ως εκ τούτου, θα πρέπει να ανασταλεί
και η πώληση εξοπλιστικών συστημάτων. 

Η «Handelsblatt» επισήμανε μάλιστα ότι τα
τελευταία χρόνια ο απερχόμενος καγκελάριος
Όλαφ Σολτς «είχε προσωπικά προσπαθήσει να
διαλύσει τις ανησυχίες για την εξαγωγή των
Eurofighter» και ότι στις κατ’ ιδίαν συνομιλίες
του με τον Τούρκο πρόεδρο είχε σημειωθεί ση-
μαντική πρόοδος.

Ο Σολτς στην τελευταία επίσκεψή του στην
Κωνσταντινούπολη είχε δηλώσει ότι «η Τουρ-
κία, ως εταίρος του ΝΑΤΟ, είναι αυτονόητο ότι
θα λάβει γερμανικά όπλα». Στη συνέχεια όμως
ο αρχηγός του τουρκικού κράτους «ακύρωσε
αυτές τις προσπάθειες με τις ενέργειές του κα-

τά του Εκρέμ Ιμάμογλου», έγραψε η
γερμανική οικονομική εφημερίδα.

Ο υπουργός Άμυνας της Τουρκίας
προανήγγειλε ταξίδι του Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν στις ΗΠΑ, όπου ο Τούρκος
πρόεδρος θα θέσει και το θέμα για τα F-

35 και τα F-16. 
Όταν ρωτήθηκε αν θα μπορούσε να

υπάρχει κάποια εξέλιξη στο θέμα των F-
35, μετά τα θετικά μηνύματα που υπήρξαν κατά
τη διάρκεια των πρόσφατων επισκέψεων στις
ΗΠΑ, ο Τούρκος υπουργός Άμυνας τόνισε ότι
«η επίσκεψη του προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν είναι πολύ σημαντική και όλα θα συζητη-
θούν σε αυτές τις επαφές». Παράλληλα, πρό-
σθεσε ότι «και η διαδικασία για τα F-16 συνεχί-
ζεται χωρίς μεταβολή και αυτό το θέμα θα τεθεί
στις επαφές μας στις ΗΠΑ».

Πισωγύρισμα Τραμπ 
Την ίδια ώρα, εντύπωση πάντως προκάλεσε

το γεγονός ότι στην καθιερωμένη ανακοίνωση
για την Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας των
Αρμενίων ο Λευκός Οίκος δεν συμπεριέλαβε
τον όρο «γενοκτονία» στην αγγλική γλώσσα.
Αντιθέτως, η ανακοίνωση χρησιμοποίησε τον
αρμενικό όρο «Meds Yeghern» που σημαίνει
«μεγάλο έγκλημα».

Οι Αμερικανοί πρόεδροι χρησιμοποιούσαν

για δεκαετίες τον συγκεκριμένο όρο, καθώς η
κυβέρνηση των ΗΠΑ δεν είχε αναγνωρίσει επι-
σήμως τη γενοκτονία των Αρμενίων. Ωστόσο, η
κυβέρνηση Μπάιντεν ξεκίνησε να χρησιμοποι-
εί τον όρο γενοκτονία, ο οποίος έχει καθιερω-
θεί στις ετήσιες ανακοινώσεις του Λευκού Οί-
κου από το 2021.

Η Αρμενική Εθνική Επιτροπή στις ΗΠΑ
αντέδρασε στη φετινή ανακοίνωση του Λευ-
κού Οίκου, σημειώνοντας ότι «η υποχώρηση
του προέδρου Τραμπ από την αναγνώριση
της γενοκτονίας των Αρμενίων αντιπροσω-
πεύει μια επαίσχυντη παράδοση στις τουρκι-
κές απειλές». 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Μετά το βέτο του Βερολίνου στην πώληση των μαχητικών 
αεροσκαφών στην Άγκυρα, ο υπουργός Άμυνας Γιασάρ Γκιουλέρ 

προσπαθεί να πείσει ότι όλα βαίνουν καλώς και ότι προχωρούν 
οι διαπραγματεύσεις με τη Βρετανία 
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Ο
πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας και πρωθυπουργός της Ελλάδας
για έξι συναπτά έτη παρά δύο μήνες, Κυριάκος Μητσοτάκης, είναι ο
μακροβιότερος πολιτικός της «γαλάζιας» παράταξης που κυβερνά

τη χώρα στα 51 χρόνια της Μεταπολίτευσης. Κατάφερε να ξεπεράσει τον
ιδρυτή της κεντροδεξιάς παράταξης και κυρίως θεμελιωτή της Γ’ Ελληνικής
Δημοκρατίας, Κωνσταντίνο Καραμανλή, αφού ασκεί διακυβέρνηση για
2.120 μέρες ενώ ο αείμνηστος ιδρυτής της ΝΔ συμπλήρωσε 2.118 μη συμπε-
ριλαμβάνοντας τις πρωθυπουργικές του θητείες πριν την κατάλυση της δη-
μοκρατίας από τη χούντα.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, αν και ξεκίνησε ως outsider και στη σκιά τόσο
του πατέρα του όσο και της αδερφής του Ντόρας Μπακογιάννη, κατάφερε
να ξεφύγει από αυτές τις δύο «βαριές» σκιές, να γίνει πρόεδρος της Νέας
Δημοκρατίας σε ιστορικό σημείο καμπής του κόμματος και να κερδίσει σε
κάθε εκλογική διαδικασία τον μέχρι τότε άχαστο Αλέξη Τσίπρα.

Από την πρώτη στιγμή ανάληψης των καθηκόντων του ως πρωθυπουργού
κλήθηκε να παραλάβει «καμένη γη» και να αντιμετω-
πίσει με ιδιαίτερη επιτυχία δυσκολίες και προκλήσεις
σε όλα τα επίπεδα, όπως ήταν το Μεταναστευτικό, η
οικονομία και κυρίως η αποκατάσταση της εικόνας
και του κύρους της χώρα σε ευρωπαϊκό και διεθνές
επίπεδο. Επιτυχίες που εκτιμήθηκαν από τους πολίτες
και δόθηκε «λευκή επιταγή» στον ίδιο και τη Νέα Δη-
μοκρατία να συνεχίσει για μια ακόμα, δεύτερη κυβερ-
νητική θητεία.

Η δεύτερη θητεία, η οποία βρίσκεται μόλις στην
ολοκλήρωση του πρώτου μισού, χαρακτηρίζεται ως
δύσκολη και με τα πρώτα βαριά σύννεφα πάνω από
την οδό Ηρώδου Αττικού. Θέματα ακρίβειας, ασφάλει-

ας, διαχείρισης των Τεμπών καθώς και διαγραφές βουλευτών όπως και αυ-
τή του πρώην προέδρου και πρωθυπουργού Αντώνη Σαμαρά ήταν εκείνα
μεταξύ άλλων που επισκίασαν πολλές φορές την επικαιρότητα και «τσαλά-
κωσαν» την πολύ καλή εικόνα της πρώτης θητείας.

Είναι αδιαμφισβήτητο πως η κυβέρνηση έχει καταφέρει πολλά σημαντι-
κά πράγματα. Πτώση ανεργίας, προσέλκυση ξένων επενδύσεων, αυξήσεις
του κατώτατου μισθού, απόδοση της επενδυτικής βαθμίδας από διεθνείς
οίκους αξιολόγησης και πρόωρες αποπληρωμές δανείων. Επίσης, η χώρα
είναι πρωτοπόρα σε αποφάσεις και λήψεις μέτρων που ακολούθησαν κι άλ-
λες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης καθώς και βασική συνομιλήτρια με
όλες τις κυβερνήσεις των ΗΠΑ είναι πράγματα που πιστώνονται στον Έλλη-
να πρωθυπουργό και το επιτελείο του.

Στις τελευταίες εξαγγελίες ανακοινώθηκαν μέτρα και παροχές προς
ενοικιαστές, ηλικιωμένους και δικαιούχους αναπηρικών επιδομάτων. Με-
ρικοί τα αποδέχθηκαν με θετική διάθεση, άλλοι με αρνητική. Το σίγουρο εί-
ναι πως ό,τι δίνεται στον λαό και σε όσους το έχουν ανάγκη είναι καλό αλλά
πολλές φορές όχι αρκετό. Και για να μείνεις στην ιστορία, οφείλεις να είσαι
εκσυγχρονιστής, μεταρρυθμιστής και να αφήνεις έργο. 

Ο κατά πολλούς και δικαίως Εθνάρχης ήταν μια πολιτική φιγούρα του τό-
που που άφησε βαριά κληρονομιά και παρακαταθήκη, τόσο σε έργα όσο και
σε λόγια. Ήταν εκείνος που ακόμη ως υπουργός Υποδομών προχώρησε σε
έργα πνοής, ήταν εκείνος που ως πρωθυπουργός έβαλε την Ελλάδα στην
ΕΟΚ, εκείνος που έφτιαξε φιλίες και συμμαχίες με ισχυρές χώρες όπως η
Γαλλία. Ήταν, όμως, κι εκείνος που δεν δίσταζε να υποστηρίζει την αλήθεια
του χωρίς να υπολογίζει προσωπικό και κομματικό κόστος.

Για να μείνει, λοιπόν, στην ιστορία και ο πρωθυπουργός οφείλει και πρέ-
πει να αφουγκράζεται την κοινωνία. Όπως και να βάλει μπρος τα πολυπό-
θητα έργα ανάπτυξης, τα έργα υποδομών. Τα έργα εκείνα που μένουν στον
χρόνο και μνημονεύονται οι πολιτικοί που τα οραματίζονται, τα εκκινούν και
τα υλοποιούν. Πολιτική στις πράξεις…

Η Ελλάδα δεν στέκεται στην άκρη -
Παίζει ρόλο στο ευρωπαϊκό γήπεδο

Από παρατηρητής, διαμορφωτής.
Η Ελλάδα δεν παρακολουθεί τις διεθνείς εξελίξεις απλώς και μόνο για να τις σχολιάσει. Τις κατανοεί, συμμε-

τέχει, παρεμβαίνει και σε αρκετές περιπτώσεις, τις διαμορφώνει. Δεν είναι πια ο αδύναμος κρίκος της ευρωπαϊ-
κής πολιτικής -είναι ένας σταθερός παίκτης με ρόλο, φωνή και στρατηγική.

Η γεωπολιτική αστάθεια των τελευταίων ετών -ο πόλεμος στην Ουκρανία, η επιστροφή Τραμπ, η ενεργειακή
κρίση, οι νέες μεταναστευτικές ροές- έχει επηρεάσει βαθιά το ευρωπαϊκό οικοδόμημα. Πολλές χώρες αντι-
δρούν αμυντικά, άλλες μοιάζουν αμήχανες. Η Ελλάδα, ωστόσο, έχει επιλέξει διαφορετική στάση. Αντί να περιμέ-
νει τις εξελίξεις, επενδύει στη σοβαρότητα, στην αξιοπιστία και τη θεσμική παρουσία.

«Η Ελλάδα μπαίνει στις συζητήσεις με προτάσεις, με σχέδιο, με γεωπολιτικό ανάστημα».

Ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες με ελληνική υπογραφή
Χαρακτηριστικό παράδειγμα αποτελεί η πρόταση της Ελλάδας για μια Ευρωπαϊκή Αμυντική Διάταξη. Μια

πρωτοβουλία που διαμορφώθηκε από ελληνικής πλευράς, προωθήθηκε μέσω του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμμα-
τος και κατέληξε να συμπεριληφθεί στα στρατηγικά κείμενα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν πρόκειται για μια θε-
ωρητική συμβολή, αλλά για ουσιαστική παρέμβαση στη διαμόρφωση της ευρωπαϊκής στρατηγικής ασφάλειας.

Η ενισχυμένη θέση της Ελλάδας στο ευρωπαϊκό και διεθνές περιβάλλον δεν είναι
συγκυριακή. Είναι προϊόν μεθοδικής δουλειάς και συνεκτικής στρατηγικής, υπό την
ηγεσία του Κυριάκου Μητσοτάκη. Με σταθερό προσανατολισμό προς τη θεσμική σο-
βαρότητα, τον σεβασμό στο ευρωπαϊκό κεκτημένο και την ενίσχυση της διεθνούς
αξιοπιστίας, η χώρα επανήλθε στο τραπέζι των πρωταγωνιστών. Η διπλωματική της
παρουσία δεν περιορίζεται στην τυπική συμμετοχή -χαρακτηρίζεται πλέον από ενεργή
συμβολή, συγκροτημένες θέσεις και ικανότητα επιρροής.

Σε αυτό το πλαίσιο, καθοριστική υπήρξε και η συμβολή του Τάσου Χατζηβασιλείου
από τη θέση του γραμματέα Διεθνών Σχέσεων της Νέας Δημοκρατίας. Με σταθερή πα-
ρουσία στα ευρωπαϊκά φόρουμ, ουσιαστική δικτύωση και ενεργό ρόλο στο ΕΛΚ, έχει
ενισχύσει το πολιτικό αποτύπωμα της Ελλάδας και της ΝΔ σε κρίσιμους διαλόγους. Η
πρόσφατη τοποθέτησή του στο υπουργείο Εξωτερικών είναι η φυσική συνέχεια αυτής
της δουλειάς -και επιβεβαίωση της αξιοπιστίας του.

Βαλένθια: Ένα κρίσιμο πολιτικό ραντεβού
Το συνέδριο του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος στη Βαλένθια, που ξεκινά στις 28

Απριλίου, είναι μια σημαντική πολιτική στιγμή. Εκεί θα καθοριστούν οι νέες κατευθύνσεις της ευρωπαϊκής Κεν-
τροδεξιάς σε ζητήματα-κλειδιά όπως η ασφάλεια, η ενέργεια, η μετανάστευση και η στρατηγική αυτονομία. Η
Νέα Δημοκρατία δεν πάει απλώς να παραστεί. Πάει να επηρεάσει.

«Η διεθνής εικόνα της Ελλάδας είναι σταθερή, σοβαρή και προβλέψιμη - τρεις λέξεις που μετράνε στο διπλω-
ματικό λεξιλόγιο».

Η συμμετοχή σε τέτοιες διεργασίες απαιτεί όχι μόνο πολιτικό ένστικτο, αλλά και βαθιά γνώση των μηχανισμών
της διεθνούς διπλωματίας. Οι ισορροπίες εντός ΕΕ, ο τρόπος που διαμορφώνονται οι συμμαχίες, τα άτυπα φό-
ρουμ και η σημασία των διαπροσωπικών σχέσεων στο παρασκήνιο των αποφάσεων είναι πράγματα που δεν δι-
δάσκονται θεωρητικά -χτίζονται με εμπειρία, διαρκή ενασχόληση και επαφή με το πεδίο. Σε αυτό το πλαίσιο, η
δυνατότητα της Ελλάδας να παραμένει ενεργός και αξιόπιστος παίκτης είναι πολιτικό κεφάλαιο που δεν πρέπει
να θεωρείται δεδομένο.

Η Ευρώπη δεν είναι κάπου μακριά
Οι εξελίξεις στην Ευρώπη δεν είναι κάτι αφηρημένο, που συμβαίνει σε κάποιο «κέντρο» μακριά από εμάς. Εί-

ναι αποφάσεις που αγγίζουν το πορτοφόλι μας, την ενεργειακή μας ασφάλεια, το αν θα υπάρξει σταθερότητα στα
σύνορά μας, το πώς θα κινηθεί η οικονομία, πού θα δουλέψουν τα παιδιά μας. Για αυτό και η παρουσία της Ελλά-
δας στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι δεν είναι απλώς ζήτημα κύρους -είναι ζήτημα ουσίας.

Η Ελλάδα δεν μπήκε τυχαία στην ευρωπαϊκή οικογένεια. Από τη στιγμή της ένταξής μας στην τότε ΕΟΚ, το
1981, το ευρωπαϊκό πλαίσιο αποτέλεσε για εμάς έναν προσανατολισμό ασφάλειας, εκσυγχρονισμού και δημο-
κρατικής σταθερότητας. Και μέσα από τις κρίσεις, η ευρωπαϊκή ταυτότητα δοκιμάστηκε -αλλά δεν εγκαταλεί-
φθηκε. Την υπερασπιστήκαμε, την επαναπροσδιορίσαμε και σήμερα τη διεκδικούμε ξανά με αυτοπεποίθηση.

Η ευρωπαϊκή πολιτική δεν είναι κάτι που μας επιβάλλεται. Είναι κάτι που, αν έχεις φωνή και σοβαρότητα, μπο-
ρείς να το συνδιαμορφώσεις. Και αυτό ακριβώς κάνουμε σήμερα.

Παρούσα, όχι παθητική
Η Ελλάδα έχει ξεφύγει από το στερεότυπο του «αιτούντος» που περιμένει κατανόηση. Εμφανίζεται πλέον ως

πρωταγωνιστής που ξέρει πού θέλει να πάει. Με αυτοπεποίθηση, θεσμική συγκρότηση και πίστη ότι η γεωπολι-
τική δεν είναι κάτι που μας συμβαίνει -αλλά κάτι στο οποίο συμμετέχουμε.

Το μέλλον της Ευρώπης δεν θα γραφτεί ερήμην μας. Είμαστε παρόντες. Και πιο έτοιμοι από ποτέ. 

Για να μείνεις στην ιστορία…

του
Στρατή 

Κοκκινέλλη

Φιλόλογος,
δημοσιογράφος

του
Λευτέρη 

Μωυσιάδη

Αναπληρωτής
γραμματέας

Διεθνών Σχέσεων
της ΝΔ
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Σ
υμπληρώθηκαν δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια
από την 23η Απριλίου 2010 όταν ο Γιώργος
Παπανδρέου από το Καστελόριζο ανακοίνωνε

την ένταξη της χώρας στο πρώτο μνημόνιο. 
Η μαύρη αυτή επέτειος αποτελεί μια καλή ευκαιρία

να ανοίξει επιτέλους ένας ειλικρινής διάλογος για τα
πραγματικά αίτια που οδήγησαν τη χώρα στην αγκα-
λιά του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου.

Εμείς από την πρώτη στιγμή υποδείξαμε τα δομικά
προβλήματα της ευρωζώνης ως τη βασική αιτία της
κρίσης χρέους της Ελλάδας τόσο με σχετική μας αρ-
θρογραφία στον τότε ημερήσιο τύπο («Η Σφήνα»
19/2/2010, σελ. 16) αλλά και στον περιοδικό («Επίκαι-
ρα» 27/5/2010, σελ. 33) όσο και με το βιβλίο μας «Το
Μνημόνιο της Χρεοκοπίας και ο Άλλος Δρόμος-Πει-
ραματόζωον η Ελλάς», Εκδόσεις Λιβάνη Αθήνα 2011.

Ταυτόχρονα αντιταχθήκαμε με επιχειρήματα στις
προσπάθειες της τότε κυβέρνησης να φορτώσει τον
ελληνικό λαό με ένοχα αισθήματα, ότι δήθεν
για την κρίση χρέους υπαίτιος ήταν ο ίδιος, με
επιχειρήματα του τύπου «μαζί τα φάγαμε» ή
ότι η χώρα ήταν «διεφθαρμένη», όπως δήθεν
και όλοι οι Έλληνες. 

Αυτό δεν σημαίνει ότι παραβλέψαμε τις ευ-
θύνες της πολιτικής ηγεσίας της χώρας μας
αλλά και του ευρωπαϊκού νότου γενικότερα
που εξέθρεψε τη λειτουργία του πελατειακού
κράτους και του αντιπαραγωγικού δημόσιου
τομέα. 

Η Μέρκελ βεβαίως με ιδιαίτερη επιμονή
επιχείρησε να αποφύγει την κριτική για τις
ευθύνες που είχε το Βερολίνο για τον τρόπο
συγκρότησης και λειτουργίας της Οικονομι-
κής και Νομισματικής Ένωσης (ONE) και τις
οποίες έχουμε ήδη αναλύσει από το 1997 στο
βιβλίο μας «Για μια Ευρωπαϊκή Ένωση των
Πολιτών και της Αλληλεγγύης», Εκδόσεις Τυπωθή-
τω-Γ. Δαρδανός.

Οι μονεταριστικές αντιλήψεις της Γερμανίας που
επικράτησαν κατά τον σχεδιασμό της ΟΝΕ συνέβαλαν
στη διατήρηση του καταμερισμού εργασίας που
υπήρχε στο πλαίσιο της ΕΟΚ και ο βορράς κατάφερε
να διατηρήσει την κυρίαρχη θέση του, ενώ ο νότος
έγινε ακόμη πιο καταναλωτικός, καθώς οι τράπεζές
του λόγω των χαμηλών επιτοκίων του ευρώ χορηγού-
σαν αφειδώς φτηνά καταναλωτικά δάνεια, με τα
οποία οι πληθυσμοί του νότου αφενός αναπλήρωναν
τα χαμηλά τους εισοδήματα και αφετέρου αγόραζαν
βιομηχανικά προϊόντα του βορρά. Με τον τρόπο αυτό
ο βορράς αξιοποίησε υπέρ του τα οφέλη μιας ενιαίας
αγοράς με χαμηλό κόστος δανεισμού. 

Μέσα σε λιγότερο από μία δεκαετία ο βορράς κέρ-
δισε τριπλά. 

1) Αύξησε τις εξαγωγές του στον νότο. 
2) Εξαγόρασε τις κυριότερες τράπεζες και βιομη-

χανίες του νότου.
3) Μετατράπηκε στον μεγαλύτερο πιστωτή των χω-

ρών της ευρωπαϊκής περιφέρειας.
Επομένως τα δημοσιονομικά προβλήματα του ευ-

ρωπαϊκού νότου οφείλονταν στον ευρωπαϊκό κατα-
μερισμό εργασίας που είχε διαμορφωθεί κατά τη λει-
τουργία της ευρωπαϊκής οικονομικής ολοκλήρωσης.

Όπως επισημάνθηκε παραπάνω, η αύξηση του χρέ-

ους στον ευρωπαϊκό νότο οφειλόταν σε σημαντικό
βαθμό στο οικονομικό μοντέλο της Γερμανίας και
στον τρόπο λειτουργίας του στο πλαίσιο της ευρωζώ-
νης. 

Έτσι ο βορράς και κυρίως η Γερμανία μετατράπηκε
στον μεγαλύτερο πιστωτή των χωρών της ευρωπαϊ-
κής περιφέρειας αγοράζοντας κρατικά ομόλογα της
Ελλάδας, της Ισπανίας, της Πορτογαλίας και της Ιρ-
λανδίας αξίας 909 δισ. ευρώ (Ισοτιμία 13/2/2010, σελ.
6) ενώ ο φτηνός δανεισμός οδήγησε σε υπερχρέωση
τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις του νότου. 

Οι ανισορροπίες στο πλαίσιο της ΟΝΕ
επιτάθηκαν λόγω της εμπορικής πολιτικής
που ακολούθησε η Γερμανία. Ως γνωστόν,
ακρογωνιαίος λίθος της μεταπολεμικής
οικονομικής ανάπτυξης της Γερμανίας θε-
ωρούνταν οι εξαγωγές και το ελεύθερο
εμπόριο. Προκειμένου τα γερμανικά προ-
ϊόντα να καταστούν ανταγωνιστικά στο
εξωτερικό οι μεγάλες γερμανικές επιχει-
ρήσεις συνεπικουρούμενες από την ομο-
σπονδιακή κυβέρνηση και εν μέρει από τα
συνδικάτα των εργαζομένων καθήλωσαν
τους μισθούς στη Γερμανία. Έτσι με την
«Ατζέντα 2010», τη γνωστή μεταρρύθμιση
του Σρέντερ το 2003, και την ψήφιση του
συνακόλουθου νόμου Χαρτς καθηλώθη-
καν οι μισθοί στη Γερμανία, αυξήθηκε η
μερική απασχόληση και το 2011 πέντε εκα-

τομμύρια τουλάχιστον εργαζόμενοι στη Γερμανία
απασχολούνταν σε θέσεις μερικής απασχόλησης
αμειβόμενοι με 400 ευρώ τον μήνα («Κυριακάτι-
κη Ελευθεροτυπία» 8/5/2011, σελ. 9)!

Έτσι όπως τονίζουμε στο βιβλίο μας το «Μνημόνιο
της Χρεοκοπίας» (σελ. 185) η καθήλωση των μισθών
των Γερμανών εργαζομένων οδήγησε σε μείωση της
εσωτερικής ζήτησης στη Γερμανία, με αποτέλεσμα τα
μεγάλα εμπορικά πλεονάσματα της γερμανικής
πλευράς να μη μετατρέπονται σε εσωτερική κατανα-
λωτική δαπάνη.

Αν όμως υπήρχε δικαιότερη κατανομή πλούτου στη
Γερμανία και αύξηση των μισθών και άρα και της
εσωτερικής ζήτησης, αυτό θα είχε ως αποτέλεσμα
την αύξηση των εξαγωγών των υπόλοιπων χωρών της
ευρωζώνης στη Γερμανία. Έτσι θα υπήρχε τόνωση
της ανάπτυξης στις υπόλοιπες χώρες της ευρωζώνης
και κυρίως του ευρωπαϊκού νότου και αναδιανομή
των πλεονεκτημάτων της ΟΝΕ σε όλα τα μέλη της. 

Αυτό όμως δεν μπορούσε να συμβεί στο πλαίσιο
του υφιστάμενου κοινωνικοοικονομικού καθεστώτος
που ίσχυε και ισχύει στη Γερμανία, αφού έτσι θα μει-
ώνονταν τα υπερκέρδη των γερμανικών επιχειρημα-
τικών ομίλων.

Την πολιτική αυτή της Γερμανίας είχαν ήδη στηλι-
τεύσει αρκετοί οικονομολόγοι όπως P. Krugman
(«New York Times» 15/12/2008) αλλά και η Γαλλία με

δριμύτατες δηλώσεις της τότε υπουργού οικονομι-
κών Κριστίν Λαγκάρντ («Financial Times»
15/3/2010). 

Σύμφωνα με στοιχεία από την έκθεση του ΔΝΤ που
παρουσιάστηκε τον Μάιο του 2010 ( Έκθεση 10/110, 5
Μαΐου 2010, σελ. 125) με αφορμή την ψήφιση του
πρώτου μνημονίου από τη Βουλή, το συνολικό χρέος
(δημόσιο και ιδιωτικό ) της χώρας μας από 186 δισ.
ευρώ το 2004 (δηλαδή, δύο χρόνια μετά την ένταξη
της χώρας στο ευρώ) είχε φτάσει το 2010 στα 427 δισ.
ευρώ!

Ειδικότερα, το δημόσιο χρέος από 131 δισ. ευρώ το
2004 σκαρφάλωσε στα 329 δισ. ευρώ το 2010.

Σύμφωνα με την ίδια Έκθεση του ΔΝΤ, ενώ το 2004
οι ξένοι δανειστές κατείχαν το 70% του ελληνικού
χρέους, το 2009 το ποσοστό αυτό είχε φτάσει στο 80%.

Ταυτόχρονα στο τέλος του 2009 ένα μεγάλο μέρος
του δημόσιου χρέους, περί τα 150 δισ. ευρώ, κατείχαν
ξένες τράπεζες κυρίως ευρωπαϊκές και ειδικότερα
το 36% το κατείχαν γαλλικές τράπεζες, το 32% άλλες
ευρωπαϊκές τράπεζες το 21% γερμανικές τράπεζες
και το 11% μη ευρωπαϊκές τράπεζες.

Σε σχέση με τα νοικοκυριά της χώρας μας, ενώ μέ-
χρι το 2004 τους είχαν χορηγηθεί δάνεια 52,560 δισ.
ευρώ, τον Ιούλιο του 2009 το ποσό είχε ανέλθει στα
118,333 δισ. ευρώ («Ισοτιμία» 31/1/2010, σελ. 70), δη-
λαδή μέσα σε πέντε και μισό χρόνια τα νοικοκυριά
δανείστηκαν 65,773 δισ. ευρώ!

Από τα ποσά αυτά, 44,9 δισ. ευρώ αφορούσαν στε-
γαστικά δάνεια, ενώ 19,3 δισ. ευρώ αφορούσαν κατα-
ναλωτικά δάνεια, τα οποία βεβαίως στο μεγαλύτερο
μέρος χρησιμοποιήθηκαν για αγορές προϊόντων του
ευρωπαϊκού βορρά και για άλλες υπηρεσίες. Μάλι-
στα μεγάλο μέρος του δανεισμού αυτού στράφηκε
στην αγορά αυτοκινήτων από τις χώρες της ΕΕ και άλ-
λες τρίτες χώρες. Άλλωστε κατά το διάστημα 2004-
2009 πουλήθηκαν στην Ελλάδα κατά μέσο όρο
265.800 αυτοκίνητα ετησίως.

Έτσι αποδεικνύεται ότι ο ελληνικός λαός υπερχρε-
ώθηκε προκειμένου να στηρίξει τις εξαγωγές των
γερμανικών και άλλων ευρωπαϊκών εργοστασίων
στην Ελλάδα! 

Και αυτό ήταν γνωστό στις εποπτικές αρχές της ΕΕ
όπως προκύπτει από σχετικές δηλώσεις του τότε
προέδρου του Eurogroup Ζαν Κλοντ Γιούνκερ («Κέρ-
δος» 9/10/2010 σελ. 3). Μάλιστα πρόκειται για κατ’
εξοχήν περίπτωση «επονείδιστου» χρέους, αφού οι
δυνάμεις του δικομματισμού στη χώρα μας σε συνερ-
γασία με τις εποπτικές αρχές της ΕΕ, την ΕΚΤ, τις πο-
λιτικές ηγεσίες της Γαλλίας και της Γερμανίας και τις
διάφορες ευρωπαϊκές τράπεζες προχώρησαν στον
υπερδανεισμό της χώρας μας, προκειμένου να ενι-
σχύσουν τις εξαγωγές γαλλο-γερμανικών προϊόντων
και υπηρεσιών στην Ελλάδα, επιβαρύνοντας έτι πε-
ραιτέρω το εμπορικό έλλειμμα της χώρας.

Η συνέχεια την επόμενη εβδομάδα.

του
Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών της ΕΕ 

στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρώην
ευρωβουλευτής
και βουλευτής

Ηρακλείου
notismarias@gmail.com

15 χρόνια από τη μαύρη επέτειο
του πρώτου μνημονίου 
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Ο ι χώρες έχουν αποκτήσει στη Μεσόγειο αυξανόμενη στρατηγι-
κή σημασία τα τελευταία χρόνια ιδιαίτερα λόγω γεωπολιτικών
εξελίξεων, ενεργειακών ανακαλύψεων και προκλήσεων ασφά-

λειας στην ευρύτερη περιοχή. Τα βασικά σημεία αυτής της τριμερούς συ-
νεργασίας είναι το γεωπολιτικό πλαίσιο όπου η Ανατολική Μεσόγειος αποτε-
λεί στρατηγική περιοχή για τη Δύση λόγω των ενεργειακών αποθεμάτων
(υποθαλάσσια κοιτάσματα φυσικού αερίου) και η σταθερότητα απέναντι σε
αποσταθεροποιητικούς παράγοντες (π.χ., Τουρκία, τρομοκρατία, μεταναστευ-
τικές ροές).

Αντιμετώπιση της ρωσικής επιρροής
Η Τριμερής Συνεργασία Ελλάδας - Ισραήλ - Κύπρου (με στήριξη ΗΠΑ) ξεκί-

νησε το 2016 και ενισχύθηκε μέσω ασκήσεων και συνεκπαιδεύσεων (π.χ., «IN-
IOCHOS», «Blue Flag»), συνεργασίας στους τομείς ενέργειας, ασφάλειας, κυ-
βερνοάμυνας και τεχνολογίας, σημαντικών για τη γεωπολιτική και εθνική
ασφάλεια της Ελλάδας, και συμφωνίας για τον αγωγό EastMed, ο οποίος στό-

χευε στη μεταφορά φυσικού αερίου από την Ανατολι-
κή Μεσόγειο στην Ευρώπη μέσω Ελλάδας.

Ο ρόλος των ΗΠΑ
Οι ΗΠΑ στηρίζουν ενεργά τη συνεργασία αυτή,

αναγνώρισαν την αξία της τριμερούς (EastMed Act
2019) και την επέκταση της ΑΟΖ Ελλάδας και Κύπρου
με την παρουσία τους σε κοινές στρατιωτικές βάσεις
και υποδομές (π.χ. Σούδα, Αλεξανδρούπολη) και την
ενίσχυση των αμυντικών συστημάτων της χώρας, κα-
θώς και με την ενίσχυση στρατιωτικής συνεργασίας
με Ελλάδα και Ισραήλ με κοινές ασκήσεις και την
αγορά σύγχρονων οπλικών συστημάτων και τη δημι-
ουργία της αμυντικής ομπρέλας του Αιγαίου.

Κίνητρα και στόχοι
Για την Ελλάδα αυτό σημαίνει ασφάλεια, γεωστρα-

τηγική αναβάθμιση, ενεργειακή διαφοροποίηση. Για
το Ισραήλ πρόσβαση στην Ευρώπη, σύμμαχοι απέ-

ναντι σε απειλές από Τουρκία και Ιράν. Για τις ΗΠΑ έλεγχος ενεργειακών δια-
δρόμων, ανάσχεση ρωσικής και κινεζικής επιρροής.

Έλεγχος της Ανατολικής Μεσογείου
Η Ανατολική Μεσόγειος είναι πέρασμα στρατηγικών θαλάσσιων οδών, ενερ-

γειακών υποδομών και σημείο σύγκλισης συμφερόντων μεγάλων δυνάμεων
(ΗΠΑ, Ρωσία, Κίνα). Η τριμερής συμμαχία λειτουργεί ως αντίβαρο στην τουρκι-
κή επιρροή, ιδιαίτερα μετά την όλο και πιο αυτόνομη και επιθετική στάση της
Άγκυρας.

Ενεργειακή σταθερότητα και ασφάλεια
Ανάγκη προστασίας των κοιτασμάτων φυσικού αερίου σε Ισραήλ, Κύπρο και

πιθανώς Ελλάδα (π.χ., Λεβιάθαν, Αφροδίτη, Κρήτη). Η συνεργασία συμβάλλει
στην ασφάλεια των υποδομών και στον έλεγχο των ενεργειακών ροών προς την
Ευρώπη.

Προχωρημένα στρατηγικά σημεία
Ελλάδα: Κρίσιμος κόμβος για τις ΗΠΑ μέσω της βάσης της Σούδας και της

παρουσίας σε Αλεξανδρούπολη - μεταφορά στρατευμάτων προς Ανατολική
Ευρώπη.

Ισραήλ: Πυλώνας σταθερότητας και παρακολούθησης της Μέσης Ανατολής.
ΗΠΑ: Επιλέγουν Ελλάδα και Ισραήλ ως σταθερούς συμμάχους, ενώ επανα-

ξιολογούν τις σχέσεις με την Τουρκία.

Ο ρόλος της κυβέρνησης 
Οι ελληνικές κυβερνήσεις από το 2019 και μετά (ιδίως μετά την πολιτική ΣΥ-

ΡΙΖΑ) στήριξαν τη στρατηγική προσέγγιση με ΗΠΑ και Ισραήλ. Η ΝΔ του Κυριά-
κου Μητσοτάκη ενίσχυσε ιδιαίτερα τους δεσμούς με τις ΗΠΑ και το Ισραήλ και
επένδυσε στη γεωστρατηγική αξία της Ελλάδας. Υπογράφηκαν αμυντικές συμ-
φωνίες με τις ΗΠΑ και ενισχύθηκε η παρουσία τους σε ελληνικά εδάφη, έτσι
διασφαλίζει την οριοθέτηση των συνόρων και τη σταθερότητα σε μια Ελλάδα
που αναπτύσσεται.

Ο «άπιστος» Θωμάς: O «άγιος της αμφισβήτησης»

«Απιστία πίστιν βεβαίαν εγέννησε» (υμνογράφος)
Πολλοί είναι εκείνοι που χαρακτήρισαν τον «άπι-

στο» Θωμά ως τον «άγιο της αμφισβήτησης». Μπορεί
βέβαια η δική του αμφισβήτηση να μην είχε όλα εκεί-
να τα γνωρίσματα που χαρακτήριζαν τη φιλοσοφική,
ιδεολογική, κοινωνική ή πολιτική αμφισβήτηση, όπως
αυτή εκφράστηκε ιστορικά μέσα από διάφορα κοινω-
νικά, πολιτικά και φιλοσοφικά κινήματα, ωστόσο ήταν
ο μόνοςαπό όλους τους μαθητές που ζήτησε τεκμήρια
και αποδείξεις για την Ανάσταση του Χριστού.

Έτσι, η «απιστία» του Θωμά, ενός περιθωριακού
αγίου της Εκκλησίας μας, καταγράφει τους
ποικίλους αναβαθμούς της αμφισβήτησης
ως ιστορικού πνευματικού φαινομένου. Η
δυσπιστία, η απιστία, η διαφωνία, η αμφι-
βολία, η αντίρρηση και η αμφισβήτηση συν-
θέτουν το πλαίσιο το οποίο επώασε τη λογι-
κή πορεία του ανθρώπου και κατά ακολου-
θία την απαίτησή του να κατανοήσει και να
ερμηνεύσει με λογικούς όρους και αποδεί-
ξεις την περιβάλλουσα πραγματικότητά του.

«...Ότι εώρακάς με, πεπίστευκας, μακά-
ριοι οι μη ιδόντες και πιστεύσαντες»

Η επιστήμη και το κίνημα του διαφωτι-
σμού χάραξαν μια διαφορετική πορεία από
αυτήν που πρότεινε ο Χριστός. Η απόδειξη,
το τεκμήριο και η λογική στήριξη κάθε πρό-
τασης συνιστούν τα θεμέλια του ανθρώπινου πολιτι-
σμού και της προόδου.

“Νάφε και μέμνασ’ απιστείν. Άρθρα ταύτα ταν φρε-
νών» (Να είσαι νηφάλιος και θυμήσου να δυσπιστείς.
Αυτές είναι οι αρθρώσεις του νου, Επίχαρμος).

Οι φιλόσοφοι και οι κοινωνιολογούντες προσπα-
θούν να οριοθετήσουν τα γνωρίσματα τόσο εκείνων
που δεν αρέσκονται στην «αντιλογία» και στις αμφι-
σβητήσεις όσο και εκείνων που εύκολα ρέπουν στη
διαφωνία και στην αμφισβήτηση. Πολλές φορές η αμ-
φισβήτηση κατηγορήθηκε ως αιτία κοινωνικών συγ-
κρούσεων και ως διαλυτικό στοιχείο της κοινωνικής
ευρυθμίας.

Δεν λείπουν όμως και οι ύμνοι προς τους αμφισβη-
τίες, αφού σε αυτούς ανιχνεύουν ή αναζητούν τα υγιή
στοιχεία μιας κοινωνίας που πυροδοτούν την ανανέω-
ση, τις αλλαγές και την εξέλιξη. Μπορεί η αμφισβήτη-
ση ως πνευματικό φαινόμενο και οι αμφισβητίες ως
υποκείμενα ανατρεπτικής ή επαναστατικής δράσης να
φοβίζουν τους «νομιμόφρονες» και τους δειλούς, αλ-
λά σε αυτούς προβάλλουν το απωθημένο είδωλο των
εξεγέρσεών τους που δεν τόλμησαν.

«Το να αμφιβάλλεις για όλα και να πιστεύεις σε

όλα, είναι πολύ βολικά -και τα δύο- γιατί σε απε-
λευθερώνουν από την ανάγκη να σκέφτεσαι» (Ανρί
Πουανκαρέ).

Οι δύο πνευματικές στάσεις
Στην πορεία της ανθρώπινης σκέψης έχει παρατη-

ρηθεί πως είναι ατελέσφορο και ανόητο να αποδεχό-
μαστε ως απόλυτα, δεδομένα και αναμφισβήτητα φαι-
νόμενα πνευματικά που από τη φύση τους είναι σύν-
θετα. Τέτοια μπορεί να είναι η ελευθερία, η ηθική, η
ατομική ευθύνη, το δίκαιο, η ευτυχία και πολλά άλλα.
Από την άλλη πλευρά όμως εξίσου επικίνδυνο είναι να
θεωρούμε τα πάντα ως απροσδιόριστα εννοιολογικά
και νοηματικά ασύλληπτα. Και αυτό γιατί όλα θεω-
ρούνται υποκειμενικά, ρευστά και λογικά απρόσιτα
και απροσπέλαστα.

Αμφισβήτηση και σκέψη

Σύνθεση των δύο παραπάνω ακραίων πνευματικών

κινημάτων και φιλοσοφικών ρευμάτων αποτελεί η

ΑΜΦΙΣΒΗΤΗΣΗ. Δεν είναι ένα νόθο τέκνο, ένα υβρί-

διο αλλά μια γνήσια λειτουργία της ανήσυχης ΣΚΕ-

ΨΗΣ, που δεν βολεύεται στα παραδεδομένα και αυτο-

νόητα, αλλά ανιχνεύει την αλήθεια και τη γνώση στην

αθέατη πλευρά της πραγματικότητας. Η αμφισβήτηση

από τη φύση της αποτελεί μια «μεσότητα». Συνυφαί-

νει, δηλαδή, τη γνώση και παραδοχή κάποιων

στοιχείων της κοινωνικής και φυσικής πραγ-

ματικότητας από τη μία πλευρά (ως ανα-

γκαιότητας) και από την άλλη το «αμφιβάλλω
για όλα» (dubito de οmnibus).

Η αμφισβήτηση ως νοητικό φαινόμενο αι-

σθητοποιεί με τον πιο εναργή τρόπο τις τα-

λαντώσεις και τα κύματα της ανθρώπινης

σκέψης. Γονιμοποιείται από αυτήν αλλά και

την τροφοδοτεί με νέα ερεθίσματα και δεδο-

μένα. Η ανθρώπινη σκέψη δεν χαρακτηρίζε-

ται από μία ήρεμη στατικότητα και από μία

επίπεδη πορεία, όπου το ανθρώπινο πνεύμα

ακυρώνει τα «πετάγματά» του για να εφησυ-

χάσει στα επιτεύγματα του παρελθόντος. Αν-

τίθετα, υπερβαίνοντας τον αλλοτριωτικό εφησυχασμό

και την άγονη αποδοχή των δεδομένων του παρόντος

οδεύει στην επανεξέταση όλων εκείνων των στοιχεί-

ων του πολιτισμού που απειλούν με πνευματική και

κοινωνική διάβρωση τις δυνάμεις της αλλαγής.
Επιμύθιο

«Αν κάποιος ξεκινήσει με βεβαιότητες, θα καταλή-
ξει σε αμφιβολίες, αν όμως αρχικά αρκεστεί στις αμ-
φιβολίες, θα καταλήξει σε βεβαιότητες» (Φράνσις

Μπέικον).

Όντας λοιπόν η αμφισβήτηση τέκνο της γόνιμης αμ-

φιβολίας και της δημιουργικής σκέψης, στοχεύει

στην επαναξιολόγηση των δεδομένων και στην προ-

βολή ενός νέου σχήματος για την κοινωνία και τις αν-

θρώπινες σχέσεις. Η αμφισβήτηση θεωρεί πως η αλή-

θεια είναι ένας κινούμενος στόχος και όχι μια άτεγκτη

βεβαιότητα. Επιπρόσθετα, τα πνεύμα της αμφισβήτη-

σης δεν κινείται στον χώρο του μηδενισμού αλλά προ-

ϋποθέτει τη γνώση και την αναζητεί ταυτόχρονα.
«Πίστεψε εκείνους που ψάχνουν την αλήθεια και

αμφισβήτησε εκείνους που τη βρήκαν» (Ζιντ).

Οι συμμαχίες
ΗΠΑ - Ελλάδας - Ισραήλ 

του
Ειρηναίου 

Νικ. Μανέτα

Στέλεχος
Γραμματείας

Παραγωγικών
Φορέων και

Επιχειρηματικότητας
ΝΔ

Η αμφισβήτηση και η αμφιβολία 
ως θερμοκήπια της αλλαγής

του
Ηλία 

Γιαννακόπουλου

Φιλόλογος
Blog ΙΔΕΟπολις
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Η αγορά των κρατικών προμηθειών σε αγαθά έργα
και υπηρεσίες αφορά ένα σημαντικό ποσοστό του
ΑΕΠ κάθε χώρας. Παλαιότερα, πριν από την ολο-

κλήρωση της «Ενιαίας Αγοράς του 1992», κάθε κράτος-
μέλος της ΕΕ εφάρμοζε μια ευνοϊκή πολιτική υπέρ των εγ-
χώριων προϊόντων, προστατεύοντας έτσι τη δική του πα-
ραγωγή και απασχόληση. Η πολιτική αυτή θεωρείται ένα
κλασικό μέτρο μη δασμολογικής προστασίας που περιορί-
ζει τις εισαγωγές μέσω λοιπόν διοικητικών μέτρων.

Ως προς τις ΗΠΑ, η ονομαζόμενη «Πράξη Αγοράς Αμε-
ρικανικών Προϊόντων» (Buy American Act - BAA) είναι
μια όμοια προστατευτική πολιτική που στοχεύει στην
προώθηση της αγοράς αμερικανικών προϊόντων από την
ομοσπονδιακή κυβέρνηση και τις πολιτείες στο πλαίσιο
των κρατικών προμηθειών. Σύμφωνα με την Buy Ameri-

can Act (με έναρξη το 1933), οι ομο-
σπονδιακές και πολιτειακές υπηρε-
σίες οφείλουν να προτιμούν προ-
ϊόντα κατασκευασμένα στις ΗΠΑ,
όταν ξοδεύουν δημόσια χρήματα
για αγαθά ή δημόσια έργα, πλην
εξαιρέσεων. Όλος αυτός ο μηχανι-
σμός λειτουργεί εύλογα εις βάρος
των εισαγωγών.

Όταν η πολιτική αυτή ήταν σε πλή-
ρη ανάπτυξη, δύο ήταν τα συστατικά
της ΒΑΑ. Πρώτο, η προτίμηση της
τιμής, που μεταφράζεται από μια
προτίμηση τιμής υπέρ των εγχώ-
ριων προϊόντων των ΗΠΑ, η οποία
κυμαινόταν από 5% έως 50%! Δεύτε-
ρο, οι προμήθειες που αποκτώνται

με σκοπό δημόσια χρήση στις ΗΠΑ
για να θεωρηθούν ως προϊόν που κα-

τασκευάζεται εκεί οφείλουν να ενσωματώνουν ενδιάμε-
σα προϊόντα προερχόμενα από βιομηχανίες των ΗΠΑ αν-
τιπροσωπεύοντας περισσότερο του 50% του συνολικού
κόστους (της προστιθέμενης αξίας).

Οι εξαιρέσεις αφορούσαν προϊόντα που δεν διατίθεν-
ται σε επαρκείς ποσότητες στις ΗΠΑ και περιπτώσεις
όπου υπάρχουν διεθνείς εμπορικές συμφωνίες (π.χ., στο
πλαίσιο του Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου - ΠΟΕ),
οι οποίες απαιτούν την ίση μεταχείριση εγχώριων και ξέ-
νων προμηθευτών.

Το 1994, στο πλαίσιο του «Γύρου της Ουρουγουάης»,
υπογράφηκε στο Μαρακές του Μαρόκου η «Γενική Συμ-
φωνία Δημοσίων Προμηθειών» (General Procurement A-
greement - GPA). Η GPA είναι μια πολυμερής συμφωνία
του ΠΟΕ και αφορά το άνοιγμα των κρατικών προμηθειών
στον διεθνή ανταγωνισμό, διασφαλίζοντας διαφά-
νεια, αμεροληψία και μη διακριτική μεταχείριση
(non discrimination) μεταξύ εγχώριων και αλλοδα-
πών προμηθευτών. Οι αρχές αυτές ισχύουν όμως
μόνο για τα κράτη εκείνα που αποδέχτηκαν την GPA.

Οι ΗΠΑ είναι μέλος της GPA, άρα δεσμεύονται
από τους κανόνες της, αλλά με σημαντικές εξαιρέ-
σεις και επιφυλάξεις όπως διατυπώθηκαν στο πα-
ράρτημα της Συμφωνίας. Αρχικά η GPA δεν αφο-
ρούσε όλες τις πολιτείες αλλά ένα μέρος τους (37
πολιτείες σήμερα) και ιδιαίτερα τις πλουσιότερες.

Όμως στην πράξη πολλές εναπομείνασες περιο-
ριστικές πρακτικές, ως εξαιρέσεις βέβαια του κα-
νόνα, υπονομεύουν το πνεύμα της GPA, καθώς

εγείρονται εμπόδια για ξένους προμηθευτές, ακόμη και
αν προέρχονται από χώρες που υπέγραψαν την GPA. Βέ-
βαια, νομικά οι ΗΠΑ δεν παραβιάζουν ευθέως την GPA,
γιατί έχουν κατοχυρώσει εξαιρέσεις και περιορισμούς
στο επίσημο κείμενο.

Επί της προεδρίας του Joe Biden υπήρχε μια τάση ενί-
σχυσης των εξαιρέσεων με την αύξηση του ελάχιστου
ποσοστού «Made in USA» περιεχομένου για να θεωρηθεί
ένα προϊόν αμερικανικό.

Ο Πρόεδρος Τραμπ αν αναιρέσει τελικά την αψυχολό-
γητη πολιτική των δασμών εισαγωγής που ανακοίνωσε
πρόσφατα εις βάρος την ΕΕ και άλλων συμμάχων και εμ-
πορικών εταίρων των ΗΠΑ, αυτό θα αποτελέσει μια πρώ-
τη μεγαλειώδη πολιτική του ήττα. Ενόψει αυτής της προ-
οπτικής κάτι πρέπει να πάρει για να αντισταθμίσει την
υφέρπουσα ζημία που θα υποστεί το προφίλ του.

Η «Buy American Act» τού δίνει μια τέτοια ευκαιρία.
Οπότε για να αποκομίσει πολιτικά οφέλη ενδέχεται να
παραβιάσει πλήρως τους κανόνες που εισάχθηκαν μέσω
της GPA το 1994 και όχι απλώς να ενισχύσει το σκέλος
των εξαιρέσεων της GPA. Αυτό σημαίνει ότι αν ακολου-
θήσει μια τέτοια πολιτική, θα ενεργοποιήσει πλήρως την
παλαιού τύπου BAA, υπέρ της εγχώριας παραγωγής για
όλες τις πολιτείες των ΗΠΑ, κόβοντας έτσι τις εισαγωγές
προμηθειών προερχομένων από άλλα κράτη που υπέ-
γραψαν την εν λόγω συμφωνία.

Μια τέτοια κίνηση εύλογα εισάγει άλλης μορφής προ-
βλήματα, αν και σχετικά πιο περιορισμένα σε σχέση με
τις επιπτώσεις των δασμών εισαγωγής. Του «χρυσώνει το
χάπι» επιδιώκοντας να περισώσει τη χαμένη του υπόλη-
ψη από τη γενικευμένη του επίθεση κατά του διεθνούς
εμπορίου.

Ακόμη και στην υποθετική αυτή περίπτωση, η μο-
νομερής του πράξη είναι αντίθετη στην πρακτική
του Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου και το πνεύ-
μα της συναίνεσης που καλλιεργείται εδώ και πλέον
του μισού αιώνα. Θα προκαλέσει εύλογα προβλήμα-
τα σε κάποιες επιχειρήσεις που διείσδυσαν στην
αμερικανική αγορά των προμηθειών, ενώ από την
άλλη το εύρος των αντιδράσεων εκτιμάται ότι θα εί-
ναι όμοιο της ΒΑΑ, προκαλώντας ζημίες διεθνώς.

Βέβαια, με τους μηχανισμούς του πολιτικού mar-
keting στα χέρια του ο πρόεδρος Τραμπ μπορεί να
προκαλέσει ένα κύμα «νίκης», ικανό να αντισταθμί-
σει αυτό της συντριπτικής ήττας λόγω του αναμενό-
μενου μετά την αναστολή των 90 ημερών πισωγυρί-
σματός του στο θέμα των δασμών.

του
Δημήτρη 
Μάρδα

Καθηγητής 
Τμήματος 

Οικονομικών 
Επιστημών 
του ΑΠΘ, 

πρώην υπουργός
αναπληρωτής 
Οικονομικών 

και υφυπουργός
Εξωτερικών

Το τρικ που μπορεί να κάνει ο Τραμπ
παίρνοντας πίσω τους δασμούς
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Ο
συννεφιασμένος καιρός χθες στο Βατικανό
ταίριαζε απόλυτα με το κλίμα κατάνυξης
που υπάρχει και ενώ σήμερα πραγματοποι-

είται η κηδεία του πάπα Φραγκίσκου. Tα μέτρα
ασφαλείας είναι δρακόντεια, η πρόσβαση αυτοκι-
νήτων γύρω από το Βατικανό, στις οδούς προς το
αεροδρόμιο και στη συνοικία Παριόλι, όπου βρί-
σκονται οι ξένες πρεσβείες, είναι ήδη περιορισμέ-
νη. Ειδικά εκπαιδευμένοι δύτες, επίλεκτοι σκοπευ-
τές και άνδρες των μυστικών υπηρεσιών βρίσκον-
ται σε κεντρικά σημεία της ιταλικής πρωτεύουσας
και σε όλη τη γύρω περιοχή της Αγίας Έδρας για τη
σημερινή μέρα. Το Βατικανό ανακοίνωσε ότι 130

αντιπροσωπείες έχουν επιβε-
βαιώσει τη συμμετοχή τους,
συμπεριλαμβανομένων 50 αρ-
χηγών κρατών και 10 βασι-
λευόντων μοναρχών.

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντό-
ναλντ Τραμπ και ο Ουκρανός ομό-
λογός του Βολοντίμιρ Ζελένσκι εί-
ναι μεταξύ αυτών. Άλλοι επιβεβαι-
ωμένοι συμμετέχοντες είναι ο

Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν, ο Βρετανός
πρωθυπουργός Κιρ Στάρμερ και ο Ούγγρος πρό-
εδρος Βίκτορ Όρμπαν. Όπως έχει γίνει γνωστό, στην
κηδεία θα παραστούν τόσο ο πρωθυπουργός της Ελ-
λάδας Κυριάκος Μητσοτάκης όσο και ο Πρόεδρος
της Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης.

Aπόντες Πούτιν και Νετανιάχου
Στους αξιοσημείωτους απόντες περιλαμβάνονται

ο Ρώσος πρόεδρος Βλαντίμιρ Πούτιν και ο Ισραηλι-
νός πρωθυπουργός Μπέντζαμιν Νετανιάχου. Και οι
δύο ηγέτες έχουν εκκρεμή εντάλματα από το Διε-
θνές Ποινικό Δικαστήριο. Όπως ακριβώς έγινε και
στην κηδεία του πάπα Ιωάννη Παύλου ΙΙ το 2005, οι
αντιπροσωπείες θα καθίσουν κατά σειρά σπουδαι-

ότητας, αλλά ακολουθώντας την αλφαβητική σειρά
των γαλλόφωνων χωρών. Ο Ουκρανός ηγέτης έχει
κάνει γνωστό ότι ζήτησε συνάντηση με τον Αμερικα-
νό πρόεδρο στο περιθώριο της τελετής στο Βατικανό
μετά την καταστροφική επίσκεψη στον Λευκό Οίκο.
Προς το παρόν δεν έχει επιβεβαιωθεί τίποτα, αλλά
δεν αποκλείεται ακόμη οι δύο ηγέτες να έχουν άτυ-
πες συναντήσεις στην ιταλική πρωτεύουσα.

Η τελευταία του κατοικία ετοιμάζεται εντός της

παπικής Βασιλικής της Αγίας Μαρίας της Μεγαλυτέ-
ρας. Ο πάπας Φραγκίσκος επέλεξε να ταφεί κοντά
σε μια εικόνα της Παναγίας μπροστά στην οποία
προσευχόταν συχνά.

Οι επιλέξιμοι καρδινάλιοι δεν θα ξεκινήσουν το
κονκλάβιο για την επιλογή του επόμενου ηγέτη της
Καθολικής Εκκλησίας πριν από τις 5 Μαΐου τουλάχι-
στον. Οι καρδινάλιοι έχουν επίσης φτάσει στη Ρώμη.
Η 76χρονη Μαρία Ελένα Μπεργκόλιο ζει στο

Μπουένος Άιρες και είναι η μοναδική που βρίσκεται
στη ζωή από τα πέντε αδέλφια της οικογένειας του
πάπα Φραγκίσκου. Στην αυτοβιογραφία του, που κυ-
κλοφόρησε με τίτλο «Hope» τον περασμένο Ιανουά-
ριο, ο ποντίφικας αποκαλύπτει πως τηλεφωνούσε
στην αδελφή του ανελλιπώς κάθε Κυριακή βράδυ.
Το πιθανότερο όμως είναι πως δεν θα μπορέσει να
μεταβεί στη Ρώμη για να πει το «τελευταίο αντίο»
στον μεγαλύτερο αδερφό της.

Δρακόντεια μέτρα ασφαλείας
για την κηδεία του πάπα

Πρόθυμη να υπογράψει μια συμφωνία που θα βάλει τέλος στον
πόλεμο στην Ουκρανία εμφανίζεται η Μόσχα, τουλάχιστον με βάση
τις δηλώσεις που έκανε ο υπουργός Εξωτερικών της Ρωσίας Σεργκέι
Λαβρόφ, επισημαίνοντας ωστόσο ότι υπάρχουν ορισμένα σημεία της
που χρειάζονται περαιτέρω διευκρινίσεις. Ο Λαβρόφ τόνισε πως οι
διαπραγματεύσεις συνεχίζονται και υπάρχουν σαφείς ενδείξεις ότι οι
δύο πλευρές κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση, ιδίως σε ό,τι αφο-
ρά το ζήτημα της Κριμαίας. Όσον αφορά τις ρωσικές επιδρομές στην
ουκρανική πρωτεύουσα Κίεβο, απάντησε ότι οι στόχοι είναι αποκλει-
στικά στρατιωτικοί ή πολιτικές εγκαταστάσεις που χρησιμοποιούνται
από τον ουκρανικό στρατό και πως οι διοικητές στο πεδίο έχουν το δι-
καίωμα να επιτεθούν σε τέτοιες εγκαταστάσεις.

Ο λόγος των Αμερικανών όμως μετράει. Ο Ντόναλντ Τραμπ μέσω
της πλατφόρμας Truth Social ζήτησε από τον Ρώσο ομόλογό του να
σταματήσει τους βομβαρδισμούς στην Ουκρανία, εκφράζοντας την
αγανάκτησή του για τις επιθέσεις στο Κίεβο, τις οποίες χαρακτήρισε
ακατάλληλες χρονικά. Οι διεθνείς αναλυτές εκτιμούν ότι οι δηλώσεις
του επικεφαλής της ρωσικής διπλωματίας υπογραμμίζουν μια διάθε-
ση για διπλωματική επίλυση της σύγκρουσης, παρά τις δυσκολίες και
τις ανοιχτές εκκρεμότητες στη διαμόρφωση μιας τελικής συμφωνίας.

Ζελένσκι: «Προκάλυψη οι αεροπορικές επιδρομές»
Την ίδια ώρα, ο πρόεδρος της Ουκρανίας Βολοντίμιρ Ζελένσκι

δηλώνει ότι η Ρωσία προσπάθησε να χρησιμοποιήσει αεροπορι-
κές επιδρομές ως προκάλυψη, επικαλούμενος αναφορά που του

υποβλήθηκε από πλευράς του αρχηγού του γενικού επιτελείου
εθνικής άμυνας, στρατηγού Ολεξάντρ Σίρσκι, ότι δηλαδή ρωσικά
στρατεύματα προσπάθησαν να χρησιμοποιήσουν τις μαζικές αε-
ροπορικές επιδρομές ως προκάλυψη για να προελάσουν, προσθέ-
τοντας πως απωθήθηκαν.

«Οι Ρώσοι προσπάθησαν, με την κάλυψη των μαζικών αεροπο-
ρικών πληγμάτων τους, να προελάσουν στο πεδίο», ανέφερε ο αρ-
χηγός του κράτους. «Όταν οι δυνάμεις μας επικεντρώνονταν στο
μέγιστο στην άμυνα έναντι των πυραύλων και των drones, οι Ρώσοι
προχώρησαν σε εντατικές χερσαίες επιθέσεις. Αλλά απωθήθη-
καν», διαβεβαίωσε.

Ο βασικός πολιτικός αντίπαλος του Βολοντίμιρ Ζελένσκι, ο δήμαρ-
χος του Κιέβου Βιτάλι Κλίτσκο, δηλώνει πως η Ουκρανία πρέπει να

προετοιμάζεται για συνθηκολόγηση με τη Ρωσία. Ο Κλί-
τσκο παραχώρησε συνέντευξη στο BBC δηλώνοντας
πως παρότι δεν είναι ευχάριστο, η Ουκρανία θα πρέπει
να εξετάσει το ενδεχόμενο παραχώρησης εδαφών με
αντάλλαγμα την ειρήνη.

Εγγύηση για το Κίεβο οι ευρωπαϊκές χώρες
Αποκλειστικό δημοσίευμα πάντως του Reuters έφερε στο φως τις

προτάσεις των ΗΠΑ και τις ενστάσεις ή αντιπροτάσεις Ευρωπαίων,
όπως προέκυψαν από τις συνομιλίες αξιωματούχων των δύο πλευ-
ρών σε Παρίσι και Λονδίνο με σκοπό μια συμφωνία για το τέλος του
πολέμου στην Ουκρανία. Αποτυπώνει τις προτάσεις που μετέφερε ο
ειδικός απεσταλμένος του Τραμπ Στιβ Γουίτκοφ σε Ευρωπαίους
αξιωματούχους στο Παρίσι, οι οποίοι με τη σειρά τους τις διαβίβασαν
στους Ουκρανούς. Καλούν σε de jure αναγνώριση από τις ΗΠΑ του
ρωσικού ελέγχου στην Κριμαία αλλά και σε de facto αναγνώριση ρω-
σικής κυριαρχίας σε περιοχές της Νότιας και Ανατολικής Ουκρανίας
που ελέγχουν οι δυνάμεις της Μόσχας. Παραπέμπει επίσης σε λεπτο-
μερείς συζητήσεις για το εδαφικό μετά την επίτευξη κατάπαυσης του
πυρός, χωρίς να γίνεται καμία αναφορά στο κείμενο για αναγνώριση
ρωσικού ελέγχου σε οποιαδήποτε ουκρανική περιφέρεια. Το έγγρα-
φο του Γουίτκοφ αναφέρει πως η Ουκρανία θα έχει μια «στιβαρή εγ-
γύηση ασφαλείας», με ευρωπαϊκές και άλλες χώρες να ενεργούν ως
εγγυήτριες δυνάμεις. Δεν αναφέρει περισσότερα για αυτό, αλλά λέει
πως το Κίεβο δεν θα επιδιώξει να ενταχθεί στο ΝΑΤΟ.

Αποστολή 
στο Βατικανό:

Αλεξία 
Τασούλη

Πενήντα αρχηγοί κρατών 
και δέκα βασιλιάδες 

θα παραβρεθούν στη σημερινή
τελετή στο Βατικανό

Λαβρόφ: «Είμαστε διατεθειμένοι να τερματίσουμε τον πόλεμο»



O
λη η παραφιλολογία αυτών των
ημερών μετά τον σεισμό στην Κων-
σταντινούπολη για το πώς θα μπο-

ρούσε να επηρεάσει τη χώρα μας, μαζί με
το γεγονός ότι η δόνηση έγινε αισθητή σε
όλη τη Θράκη μέχρι τη Δράμα αλλά και στη
Μυτιλήνη, προκάλεσε ανησυχία και στους
Έλληνες πολίτες, με τους σεισμολόγους

όμως από την πλευρά τους να
συμμερίζονται αυτή την ανη-
συχία και να είναι ιδιαιτέρως
επιφυλακτικοί και οι ίδιοι.

Η «Political» επικοινώνη-
σε με τον καθηγητή Διαχεί-
ρισης Φυσικών Καταστρο-
φών Κώστα Συνολάκη, ο
οποίος μας έδωσε μια εντε-

λώς άλλη διάσταση, που μέχρι τώρα ίσως
να μην είχαμε συνειδητοποιήσει.

Έχει αργήσει χίλια χρόνια
«Κάθε φορά που γίνεται σεισμός, όλοι

ρωτούν τι μπορεί να συμβεί στην Ελλάδα.
Στη χώρα μας στο παρελθόν έχουν συμβεί
τουλάχιστον δύο σεισμοί μεγέθους περί-
που 8,5 με 8,7 Ρίχτερ που γνωρίζουμε. Ο
ένας έγινε το 265 στη Δυτική Κρήτη, ο άλ-
λος το 1303 στην Ανατολική Κρήτη. Σύμ-
φωνα με τη μελέτη της Οξφόρδης και του
Κέιμπριτζ, τέτοιοι σεισμοί γίνονται κάπου
στο ελληνικό τόξο κάθε 600 με 800 χρό-
νια, που σημαίνει ότι γενικά έχουμε μπει
σε μια εκατονταετία που μπορεί να δούμε
έναν τέτοιο σεισμό. Αλλά αυτό είναι στατι-
στικό, δεν σημαίνει ότι θα γίνει αύριο, ού-
τε σε μια δεκαετία, ούτε σε 50 χρόνια, για
αυτό χρειάζεται προετοιμασία. Όπως
“δουλεύει” η γεωλογία της χώρας μας,
αυτό θα γίνει γιατί το ελληνικό τόξο είναι
αυτό το πολύ μεγάλο ρήγμα, που είναι πε-
ρίπου σαν το ρήγμα της Βόρειας Ανατο-
λίας σήμερα, αλλά με διαφορετικό μηχα-
νισμό».

Όπως μας εξήγησε ο κ. Συνολάκης,
«αυτά τα ρήγματα είναι στα σύνορα των
πλακών, δηλαδή το ρήγμα του ελληνικού
τόξου είναι στα σύνορα της αφρικανικής
πλάκας και της ευρωπαϊκής πλάκας.
Όσον αφορά το σύνορο στο ρήγμα της
Ανατολίας, υπάρχει μια μικρότερη πλάκα
εκεί που είναι η πλάκα της Ανατολίας, και
το σύνορο της πλάκας της Ανατολίας με
την ευρωπαϊκή πλάκα. Και έχουμε λίγο
διαφορετικούς μηχανισμούς κινήσεων.
Αλλά μπορούν να κάνουν μεγάλους σει-

σμούς. Αλλά είναι σεισμός που έχει γίνει
πριν από σχεδόν 2.000 χρόνια, οπότε δεν
ξέρουμε ακριβώς τι έγινε, αλλά υπάρ-
χουν οι μετρήσεις από τις βιολογικές κι-
νήσεις».

Σε ερώτησή μας για το αν οι συνθήκες
είναι ώριμες για κάτι τέτοιο ο κ. Συνολά-
κης ήταν κατηγορηματικός.

Το ντόμινο του Μαρμαρά
«Υπάρχουν οι συνθήκες, υπάρχουν. Εί-

ναι ακριβώς η κίνηση των τεκτονικών
πλακών. Η Ελλάδα είναι ακριβώς στα σύ-
νορα δύο τεκτονικών πλακών. Άρα υπάρ-
χουν οι συνθήκες. Δεν υπάρχουν οι συν-
θήκες στη Γερμανία. Υπάρχουν και στην
Ιταλία. Και η Ιταλία έχει πάρα πολύ μεγά-
λους σεισμούς. Δεν υπάρχουν συνθήκες
στη Γαλλία. Δεν υπάρχουν στη Βόρεια Ευ-
ρώπη. Δυστυχώς υπάρχουν στην Ελλάδα
και στην Ιταλία, όπως και στην Τουρκία.
Γιατί είμαστε, όπως και στην Κρήτη, ακρι-
βώς στα σύνορα των πλακών. Για αυτό τον
λόγο η Κρήτη έχει τόσο ψηλά βουνά. Γιατί
υπάρχει η ανύψωση, η οποία γίνεται όπως
“βουλιάζει” η αφρικανική πλάκα κάτω
από την ευρωπαϊκή. Όταν έχει μεγάλους
σεισμούς, ανυψώνονται τα βουνά της
Κρήτης».

Όσον αφορά το Βόρειο Ρήγμα της Ανα-
τολίας, που θεωρείται ιδιαιτέρως επικίν-
δυνο, ο κ. Συνολάκης μάς είπε τα εξής:
«Από έναν σεισμό 6,2 είναι σχεδόν απίθα-

νο να επηρεαστούν σεισμοί στην Ελλάδα.
Αν ο σεισμός αυτός ήταν μεγαλύτερος, αν
ήταν πάνω από 7-7,5, μπορούσε να σκε-
φτεί κανείς ότι θα συνέβαινε κάτι σαν ντό-
μινο. Δηλαδή, ο ένας σεισμός προξενεί
έναν σεισμό πιο δυτικά. Και ξέρουμε ότι οι
σεισμοί στο βόρειο ρήγμα της Ανατολίας
προχωρούν από ανατολικά προς δυτικά. Ο
τελευταίος σεισμός έγινε το 1999. Κάποια
στιγμή -και αυτό δυστυχώς γιατί έτσι δου-
λεύει η γεωλογία- θα δούμε έναν σεισμό,
ο οποίος θα φτάσει και στον ελληνικό χώ-
ρο και θα επηρεαστεί από το βόρειο ρήγ-
μα της Ανατολίας. Αλλά αυτός θα είναι
υποθαλάσσιος σεισμός.

Αν οι μεγάλοι σεισμοί στο ρήγμα της
Ανατολίας είναι πάνω από 7,5-7,6, μπορεί
να δούμε σε βάθος χρόνου, ίσως σε εκατό
χρόνια, έναν τόσο μεγάλο σεισμό πιο κον-
τά στον ελληνικό χώρο. Κοντά στην Προ-
ποντίδα. Αν συνεχίσει έτσι όπως συνήθως
λειτουργεί. Αλλά αυτό είναι σε βάθος χρό-
νου. Κανένας δεν ξέρει, δεν μπορεί να το
προσδιορίσει».

Γιατί η δόνηση έγινε αισθητή
από Δράμα έως Μυτιλήνη

Σε ερώτησή μας γιατί ο σεισμός αυτός
έγινε αισθητός μέχρι τη Δράμα και τη Μυ-
τιλήνη, ο καθηγητής Διαχείρισης Φυσι-
κών Καταστροφών εξήγησε ότι «αυτός ο
σεισμός ήταν αρκετά επιφανειακός. Ήταν
υποθαλάσσιος, ήταν πολύ κοντά στον βυ-

θό. Οπότε οι δονήσεις του έγιναν σχετικά
αισθητές. Αυτό έχει να κάνει καθαρά με
την κατευθυντικότητα του σεισμού. Η κα-
τευθυντικότητα είναι προς ποια κατεύ-
θυνση διοχετεύεται η σεισμική ενέργεια.
Μπορεί -και αυτό ακόμα είναι αντικείμενο
μελέτης- η σεισμική ενέργεια να διοχε-
τεύτηκε προς την κατεύθυνση που να
επηρέασε τη Δράμα. Αυτό θα φανεί. Δη-
λαδή, οι αναφορές αυτές που γίνονται,
όπως το ότι οι δονήσεις έγιναν αισθητές
στη Δράμα αλλά και σε άλλες περιοχές,
συναξιολογούνται και από αυτήν τη συνα-
ξιολόγηση βγαίνει το shakemap, δηλαδή
το πώς ακριβώς έχει επηρεαστεί η περιο-
χή, το οποίο δεν είναι εύκολο να το προσ-
διορίσεις πριν γίνει ο σεισμός. Αλλά αφού
γίνει ο σεισμός, αν για παράδειγμα είναι
μια επανάληψη του φαινομένου αυτού,
πιο κοντά ή πιο μακριά, μετά θα υπάρχουν
στοιχεία για να μπορεί κανείς να αξιολο-
γήσει και να φτιάξει αυτό τον σεισμικό
χάρτη και να γίνει μια καλύτερη εκτίμηση
για το ποια περιοχή θα επηρεαστεί.

Αυτήν τη στιγμή γίνονται εκτιμήσεις, αλ-
λά αυτές οι εκτιμήσεις πρέπει να ελεγχ-
θούν βάσει των δεδομένων που προκύ-
πτουν. Είμαι σίγουρος ότι αυτήν τη στιγμή
γίνεται ανάλυση των σεισμογραφημάτων
που υπάρχουν στην Ελλάδα, στην Τουρκία
και των αναφορών που γίνονται ώστε να
δημιουργηθούν οι χάρτες που δείχνουν
πόσο δυνατή ήταν η κίνηση».
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Πρόβλεψη για 8,5 Ρίχτερ στην Ελλάδα

«Έχουμε μπει σε μια εκατονταετία που μπορεί να δούμε έναν τέτοιο σεισμό» -
Ανάμεσα σε Ρόδο και Κρήτη το πιο επικίνδυνο κομμάτι του ρήγματος 
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Ο
ι «δονήσεις» από τον σεισμό των 6,2
Ρίχτερ συνεχίζονται στην Κωνσταν-
τινούπολη, καθώς καλά κρατεί ο πό-

λεμος μεταξύ των εκεί σεισμολόγων αλλά και
με τις αποκαλύψεις που έρχονται στο φως
σχετικά με τις έρευνες που έχουν γίνει στο
πολύ επικίνδυνο βόρειο ρήγμα της Ανατο-
λίας.

Το βασικό είναι ότι οι ίδιοι οι πολίτες της
Κωνσταντινούπολης προσπα-
θούν ακόμη να συνέλθουν από
τον σεισμό που είχε ως αποτέ-
λεσμα να τραυματιστούν του-
λάχιστον 250 άτομα. Είναι γε-
γονός όμως ότι και οι αρχές
έχουν ανεβάσει το επίπεδο του
συναγερμού τους, καθώς σε
καμία περίπτωση δεν αγνοούν

προειδοποιήσεις για μεγάλο σεισμό άνω των
7,5 Ρίχτερ, έστω και αν κάποιοι υποστηρί-
ζουν ότι δεν πρόκειται να συμβεί. Ήδη πάν-
τως έχουν τεθεί σε εφαρμογή μέτρα προστα-
σίας και πρόληψης.

Στην Κωνσταντινούπολη ενεργοποιήθηκαν
δυνάμεις του στρατού και ήδη έχουν διατεθεί
στη διάθεση της Πολιτικής Προστασία της
Τουρκίας. Παράλληλα, πέντε drones πετούν
γύρω από την Κωνσταντινούπολη για κάθε
ενδεχόμενο, να διαπιστώσουν αν υπάρχουν
ζημιές ή οποιαδήποτε άλλη ανάγκη.

Το χρονικό διάστημα μέσα στο οποίο οι
σεισμολόγοι έχουν προσδιορίσει έναν σει-
σμό μεταξύ 7,2 και 7,5 Ρίχτερ είναι σχετικά
μικρό για να μπορέσουν ίσως να ενισχυθούν
υποδομές προκειμένου να αντέξουν, αφού
όλοι συγκλίνουν ότι ένα τέτοιο γεγονός θα
συμβεί μέσα στα επόμενα 5 χρόνια, δηλαδή
μέχρι το 2030.

Προβλέψιμο,αν και επικίνδυνο
Το επίκεντρο του ισχυρού σεισμού των 6,2

Ρίχτερ είχε υπολογιστεί με ακρίβεια -πριν
από έξι χρόνια!- από τους επιστήμονες της
Γεωλογικής Υπηρεσίας των ΗΠΑ. Την αποκά-
λυψη έκανε ο ομότιμος καθηγητής Γεωλο-
γίας του ΑΠΘ Σπύρος Παυλίδης μιλώντας
στον «Ελεύθερο Τύπο». 

Όπως εξήγησε, οι επιστήμονες της Γεωλο-
γικής Υπηρεσίας των ΗΠΑ (USGS) είχαν διε-
ξαγάγει μελέτες μετά τον σεισμό των 5,7 Ρί-
χτερ στις 26 Σεπτεμβρίου 2019 και είχαν απο-
τυπώσει το σημείο που μπορούσε να δώσει

νέο σεισμό, ο οποίος τελικά εκδηλώθηκε
προχθές.

«Δύο εξαιρετικοί Αμερικανοί γεωλόγοι, οι
Toda και Stein, είχαν πραγματοποιήσει εκτε-
ταμένες μελέτες στη Θάλασσα του Μαρμαρά
και στο ρήγμα της Βόρειας Ανατολίας μετά
τον σεισμό του Σεπτεμβρίου του 2019. Υπο-

λόγισαν τη μεταφορά τάσεων (στρες) στο
ρήγμα του Μαρμαρά και αποτύπωσαν τα
αποτελέσματά τους σε χάρτη».

Σύμφωνα με τον καθηγητή, τα δεδομένα
είναι κρίσιμα για την κατανόηση της σεισμι-
κής δυναμικής στην περιοχή και τη διαχείρι-
ση του κινδύνου. «Οι υπολογισμοί στρες συμ-

βάλλουν στον εντοπισμό περιοχών που βρί-
σκονται πιο κοντά στην αστοχία, προσφέρον-
τας πολύτιμη καθοδήγηση για τον σχεδιασμό
μέτρων προστασίας και πρόληψης. Η επιστη-
μονική κοινότητα συνεχίζει να αναλύει τα δε-
δομένα προκειμένου να αξιολογήσει τις πι-
θανότητες νέας σεισμικής δραστηριότητας
στο ρήγμα του Μαρμαρά και να ενισχύσει την
ετοιμότητα απέναντι σε μελλοντικές φυσικές
καταστροφές», υπογράμμισε.

Σύμφωνα με όσα λένε οι σεισμολόγοι, μέσα στα επόμενα πέντε
χρόνια το βόρειο ρήγμα της Ανατολίας θα σπάσει εντελώς

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Τα βίντεο που είδαν το φως της δη-
μοσιότητας από τη στιγμή του σει-
σμού μέσα στον Ναό της Αγίας Σο-
φίας μαρτυρούν τον τρόμο που έζη-
σαν οι επισκέπτες και οι εργαζόμενοι
εκεί. Πιστοί και επισκέπτες βγήκαν
πανικόβλητοι έξω από τον ναό, ενώ
χαρακτηριστική ήταν η έκφραση τρό-
μου του ιμάμη, τη στιγμή της ισχυρής
δόνησης.

Όσον αφορά όμως τη στατικότητα
του μνημείου και την ανθεκτικότητά του σε έναν μεγάλο σεισμό
της τάξης των 7,5 Ρίχτερ, ο Τούρκος καθηγητής γεωφυσικής
Οβγκούν Αχμέτ Ερτζάν τόνισε στο ERTNEWS ότι η Αγια-Σοφιά
μπορεί να αντέξει.

«Όπως ξέρετε, η Αγια-Σοφιά είναι ένα από τα παλαιότερα κτί-
σματα στην Κωνσταντινούπολη και το άλλο είναι οι Καμάρες που
βρίσκονται στο Σαράτσχανε. Όπως και η Αγια-Σοφιά, έτσι και οι
Καμάρες έχουν χτιστεί πάρα πολύ καλά με προοπτικές να αντέ-
ξουν σε ενδεχόμενους σεισμούς. Ιδίως για την Αγια-Σοφιά ο Μι-
μάρ Σινάν έβαλε κάποιες δοκούς που στηρίζουν την Αγια-Σο-
φιά», είπε αρχικά ο Οβγκούν Αχμέτ Ερτζάν.

«Έχουμε ενισχύσει πάρα πολύ τα θεμέλια έτσι ώστε να μηδενί-

σουμε τις πιθανότητες για μια καθί-
ζηση. Και σε περίπτωση που γίνει
σεισμός 7,5 Ρίχτερ, η Αγια-Σοφιά
δεν πρόκειται να πέσει», προσέθεσε.

Επίσης, εδώ και δύο χρόνια, μετά
τον καταστροφικό σεισμό στο Κα-
χραμανμαράς, έχουν εντατικοποι-
ηθεί οι εργασίες αντισεισμικής θω-
ράκισης της Αγίας Σοφίας, όπως και
άλλων μεγάλων κτηρίων στην Κων-
σταντινούπολη.

«Υπάρχει και ένα άλλο σύστημα στην Αγια-Σοφιά που έχουν
κάνει για να την παρακολουθούν αν υπάρχει καθίζηση, αν υπάρ-
χει δεξιά αριστερά μία μετακίνηση και ένα άλλο σύστημα που πα-
ρατηρεί τη γεωφυσική κατάστασή της», είπε ακόμη ο καθηγητής
Γεωφυσικής.

Πριν από περίπου έναν μήνα ξεκίνησαν οι εργασίες αποκατά-
στασης και ενίσχυσης του τρούλου της Αγια-Σοφιάς, ένα έργο
που στόχο έχει την αντισεισμική θωράκιση του βασικού τρούλου
και των ημισφαιρικών θόλων του ναού. Στο πλαίσιο των εργασιών
θα αντικατασταθούν τα μολύβδινα καλύμματα στις εξωτερικές
επιφάνειες των θόλων, θα αναβαθμιστεί ο χαλύβδινος σκελετός
και θα γίνει χρήση ελαφρύτερων σύγχρονων υλικών.

Σκηνές πανικού στην Αγια-Σοφιά - Εργασίες ενίσχυσης του τρούλου

Σε συναγερμό για 7,5R
η Κωνσταντινούπολη
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Η
Τουρκία είναι μια χώρα με πολύ
ενεργά σεισμικά ρήγματα που δίνουν
πολύ μεγάλους σεισμούς που χαρα-

κτηρίζονται ως εξαιρετικά καταστροφικοί. Το
πιο επικίνδυνο και ίσως απρόβλεπτο είναι αυ-
τό στη Θάλασσα του Μαρμαρά, δηλαδή ο βό-
ρειος κλάδος του ρήγματος της Ανατολίας. 

Δίδυμοι σεισμοί 
Τουρκία-Συρία, 2023

Στις 6 Φεβρουαρίου 2023, δύο ισχυροί σει-
σμοί έπληξαν τη νότια Τουρκία, προκαλώντας
εκτεταμένες ζημιές σε δέκα επαρχίες της
Τουρκίας και στη βόρεια Συρία και τουλάχι-
στον 54.000 θανάτους. Ο πρώτος συνέβη στις

04:17 τοπική ώρα (01:17 UTC)
κατά μήκος του ρήγματος της
ανατολικής Ανατολίας και είχε
επίκεντρο 34 χιλιόμετρα δυτι-
κά της πόλης Γκαζιαντέπ και
εστιακό βάθος τα 18 χιλιόμε-
τρα, έχοντας μέγιστη ένταση
Μερκάλι ΧΙ (11, δηλαδή «ασύλ-
ληπτα καταστροφικός», με μέ-

γιστο στην κλίμακα το 12, «ολική καταστρο-
φή») και μέγεθος 7,8 Ρίχτερ σύμφωνα με το
Γεωλογικό Ινστιτούτο των Ηνωμένων Πολι-
τειών (USGS). Ο σεισμός αυτός και ο ίσης
ισχύος σεισμός του Ερζιντζάν το 1939, που
μάλιστα έφτασε το μέγιστο στην κλίμακα ΧΙΙ
(δηλαδή «ολική καταστροφή»), είναι οι ισχυ-
ρότεροι που έχουν καταγραφεί ενόργανα στη
σύγχρονη Τουρκία.

Ένας δεύτερος ισχυρός σεισμός έλαβε χώ-
ρα 9 ώρες αργότερα, στις 13:24 τοπική ώρα
(10:24 UTC), και είχε επίκεντρο στην πόλη
Πάζαρτζικ της επαρχίας του Καχραμάνμα-
ρας. Συνέβη σε γειτονικό ρήγμα και είχε μέ-
γεθος 7,5 Ρίχτερ, 10 χιλιόμετρα εστιακό βά-
θος και ένταση λίγο μικρότερη από εκείνη
του πρώτου σεισμού στην κλίμακα Μερκάλι,
IX (9, πολύ καταστροφικός).

Ο σεισμός της 6ης Φεβρουαρίου 2023 θε-
ωρείται ο πιο πολύνεκρος και καταστροφικός
στην ιστορία της Τουρκίας, με 43.000 θανά-
τους (στην Τουρκία).

Επαρχία Βαν, 2011
Ο ισχυρός σεισμός 7,2 Ρίχτερ που σημει-

ώθηκε στις 23 Οκτωβρίου 2011, τοπική ώρα
1:41:21 μμ, στο Ερτζίς, στην επαρχία Βαν στην
Τουρκία, άφησε πίσω του πάνω από 600 νε-
κρούς χωρίς να προσμετρώνται οι θαμμένοι
μέσα στα ερείπια των κτηρίων που κατέρρευ-
σαν. 4.150 τραυματίστηκαν και μόλις 187 δια-
σώθηκαν μέσα από τα ερείπια, συμπεριλαμ-
βανομένων ενός βρέφους μόλις δύο εβδο-
μάδων μαζί με τη μητέρα και τη γιαγιά του.
Συνολικά από τα 11.232 κτήρια που είχαν εξε-
ταστεί, τα 6.017 κηρύχθηκαν ακατάλληλα για

διαμονή, με αποτέλεσμα περίπου 60.000
άτομα να μείνουν άστεγα.

Νικομήδεια, 1999
Το επίκεντρο του σεισμού στις 17 Αυγούστου

1999 ήταν στην πόλη Ιζμίτ, πρωτεύουσα της
επαρχίας του Κοτζαελί, και είχε μέγεθος 7,6
Ρίχτερ. Η επίσημη διάρκεια του σεισμού ήταν
37 δευτερόλεπτα, αν και διάφορες πηγές έκα-
ναν λόγο για διαφορετικά νούμερα, από 35 έως
45 δευτερόλεπτα, το εστιακό βάθος ήταν ρηχό,
μόλις στα 15 χιλιόμετρα, ενώ η μέγιστη αντιλη-
πτή έντασή του ανήλθε στο επίπεδο X (10), ήταν
δηλαδή «εξαιρετικά καταστροφικός», στη δω-
δεκαβάθμια Κλίμακα Μερκάλι.

Σύμφωνα με επίσημη ανακοίνωση, που δη-
μοσιεύτηκε τον Οκτώβριο του 1999, οι νεκροί
από το σεισμό έφτασαν τους 17.127 και οι
τραυματίες τους 43.959. Συνολικά 120.000
σπίτια καταστράφηκαν από τον σεισμό, 30.000
έπαθαν μεγάλες ζημιές και συνολικά 6.000
κτήρια είχαν καταστραφεί μερικώς ή ριζικώς.
Οι άστεγοι υπολογίστηκαν σε 500.000.

Ο σεισμός έπληξε τις βιομηχανοποιημένες
και πιο πυκνοκατοικημένες αστικές περιοχές
της Κωνσταντινούπολης, της Σακάριας, του
Γκόλτζουκ, της Νταρίτσα και του Ντεριντζέ. Η
ζημιά υπολογίστηκε στα 23 δισεκατομμύρια
δολάρια. Στις βιομηχανικές περιοχές, ο σει-
σμός προκάλεσε σοβαρή πυρκαγιά, η οποία

τέθηκε υπό έλεγχο μόλις μετά από πέντε
ημέρες. 

Ο σεισμός ήταν μέρος μιας ακολουθίας κα-
τά μήκος του ρήγματος της Βόρειας Ανατο-
λίας που ξεκίνησε το 1939, προκαλώντας με-
γάλους σεισμούς που μετακινήθηκαν προ-
οδευτικά από την ανατολή προς τη δύση σε
μια περίοδο 60 ετών.

Βινγκόλ, Ανατολική Τουρκία, 1971
Ο τέταρτος μεγαλύτερος σεισμός στην

Τουρκία από το 1950 ήταν μεγέθους 6,9 βαθ-
μών και συνέβη στην ανατολική πόλη της
Τουρκίας, Βινγκόλ στις 22 Μαΐου 1971.

Η πόλη επλήγη από σεισμό στις 18:44 τοπι-
κή ώρα και καταστράφηκε σχεδόν πλήρως -
περισσότερο από το 90% των κτηρίων γκρεμί-
στηκαν αφήνοντας μεγάλο μέρος του πληθυ-
σμού άστεγο και σχεδόν 1.000 ανθρώπους
νεκρούς. Η συνολική οικονομική απώλεια
ήταν περίπου 5 εκατομμύρια δολάρια.

Ερζιντζάν, Ανατολική Τουρκία, 1939
Ο σεισμός του Ερζιντζάν το 1939 έπληξε

την Ανατολική Τουρκία στις 27 Δεκεμβρίου
1939, στη 1:57:23 μ.μ. (τοπική ώρα), με μέγε-
θος 7,8 Ρίχτερ και μέγιστη ένταση Μερκάλι
XII (12, ο μέγιστος βαθμός στην κλίμακα, δη-
λαδή «ολική καταστροφή»). Ήταν ο δεύτε-
ρος ισχυρότερος σεισμός που καταγράφηκε
στην Τουρκία, μετά τον σεισμό της βόρειας
Μικράς Ασίας το 1668.

Με επίκεντρο κοντά στην πόλη Ερζιντζάν,
η ρήξη του σεισμού εξαπλώθηκε προς τα
δυτικά για μήκος 400 χλμ. Οι επιφανειακές
ρήξεις είναι ακόμα ορατές μέχρι σήμερα.
Σχηματίστηκε επιφανειακή ρήξη έως και
360 χλμ. Υπολογίστηκε μια μέση μετατόπι-
ση επιφάνειας μεταξύ 2,3 και 8,8 μέτρων.
Κάθετες μετατοπίσεις μετρήθηκαν στα 0,5-
2,0 μέτρα. Η μέγιστη οριζόντια ολίσθηση
ήταν 10,5 μέτρα. Το κούνημα κράτησε 52
δευτερόλεπτα. Προέκυψε ένα τσουνάμι με
ύψη 1-3 μέτρα που έπληξε την ακτή της
Μαύρης Θάλασσας. 

Ο σεισμός προκάλεσε σοβαρές ζημιές σε
116.720 κτήρια. Τον χειμώνα ήταν δύσκολο να
φτάσει η βοήθεια στις πληγείσες περιοχές. Ο
αριθμός των νεκρών ήταν περίπου 33.000,
καθώς την ίδια μέρα η θερμοκρασία έπεσε
στους -30°C και ένα μεγάλο ποσοστό πέθαναν
λόγω των χαμηλών θερμοκρασιών, των συν-
θηκών χιονοθύελλας και των πλημμυρών.

Η ολική καταστροφή του σεισμού ώθησε
την Τουρκία να υιοθετήσει αντισεισμικούς
κανονισμούς δόμησης. Ήταν τόσο εκτετα-
μένες οι ζημιές στην πόλη Ερζιντζάν, που η
παλαιά της τοποθεσία εγκαταλείφθηκε εν-
τελώς και ένας νέος οικισμός ιδρύθηκε λίγο
πιο βόρεια.
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την Τουρκία
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Ο «ΕΝΤΙΚ» ΑΠΟ ΤΟ ΝΤΟΥΜΠΑΪ ΑΛΛΑΖΕΙ ΤΟΝ… ΧΑΡΤΗ ΤΗΣ ΝΥΧΤΑΣ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ

Το ακριβότερο συμβόλαιο θανάτου της
Greek Mafia είναι πιθανόν να εκτελέ-
στηκε με τη στυγερή δολοφονία του

55χρονου Γιώργου Μοσχούρη, που έπεσε
νεκρός την Πέμπτη στο Χαλάνδρι. Ανώνυμη
καταγγελία που έφτασε σε αναβαθμισμένη

υπηρεσία της Ασφάλειας
Αττικής ανέφερε πως ο Ου-
κρανός «Έντικ» ή «Φωνή»,
που βρίσκεται στο Ντουμ-
πάι, αναζητούσε μετά τη δο-
λοφονία του Βαγγέλη Ζαμ-
πούνη στον Νέο Κόσμο πλη-
ρωμένους εκτελεστές για

να δολοφονήσουν τον «Θαμνάκια» και τον
«Πανάγο» που βρίσκεται στη φυλακή, κα-
θώς είχαν διεισδύσει και στο λαθρεμπόριο
τσιγάρων, με αποτέλεσμα να μειώσουν ση-
μαντικά στον ελλαδικό χώρο τα κέρδη της
εγκληματικής του ομάδας. Το συμβόλαιο θα-
νάτου του 55χρονου Γιώργου Μοσχούρη αλ-
λά και του «Πανάγου» εκτιμούν οι αρχές
πως θα πλησίαζε το 1.000.000 ευρώ!

Ο «θείος Τζο», ο «Ράμπο»,
ο «Νιόνιος» κι ο «Ζαμπόν»
Σύμφωνα με αξιωματικούς της Διεύθυνσης
Αντιμετώπισης Οργανωμένου Εγκλήματος,
η «Φωνή» από το Ντουμπάι έδωσε και άλλες
εντολές… εκκαθάρισης στον κόσμο της
αθηναϊκής νύχτας και για τον λόγο αυτό ακο-
λούθησε «απόβαση» στην Αθήνα από φυγό-
ποινους κακοποιούς και μισθωμένους εκτε-
λεστές από χώρες της πρώην Σοβιετικής
Ένωσης, που σκόπευαν να εξαργυρώσουν
τα «χρυσά» συμβόλαια θανάτου. Ο 45χρονος
«Έντικ» που ζει στο Ντουμπάι θεωρείται από
το ελληνικό FBI ως ηθικός αυτουργός για
τέσσερις δολοφονίες ηγετικών στελεχών
της επονομαζόμενης Greek Mafia, που έγι-
ναν στην Αθήνα, τον Πειραιά και τα Σκούρτα
Βοιωτίας. Πρόκειται για τον «θείο Τζο», τον
«Ράμπο», τον «Νιόνιο», αλλά και τον επιχει-
ρηματία με το προσωνύμιο «Ζαμπόν». Στην
κατεύθυνση αυτή φαίνεται να κινούνται οι
έρευνες των αρχών για την εξιχνίαση της
δολοφονίας που έγινε προχθές μέρα μεση-
μέρι σε πολυσύχναστο δρόμο του Χαλανδρί-
ου, με σαφή και ορατό τον κίνδυνο να υπάρ-
ξουν… παράπλευρες απώλειες, αθώα θύ-

ματα δηλαδή, που έτυχε να βρεθούν στο λά-
θος σημείο τη λάθος ώρα. Κάτι που ευτυχώς
αποφεύχθηκε από καθαρή τύχη.

Τον περίμεναν δυο ώρες
Όπως αποκάλυψε αξιωματικός της Ασφά-
λειας στην «Political», οι δράστες περίμε-
ναν καρτερικά τον 55χρονο επιχειρηματία
δύο ώρες έξω από την ιδιωτική κλινική για
να εκτελέσουν το συμβόλαιο θανάτου. Τον
ακολούθησαν από το σπίτι του στη Φιλοθέη.
Στις 14.00 το μεσημέρι έφτασε στο ιατρικό
κέντρο, έκανε τη θεραπεία του και στις
16.00 βγήκε από πλαϊνή είσοδο και κατευ-
θύνθηκε στο αυτοκίνητό του. 
Οι δύο δράστες, κρυμμένοι πίσω από τις
φυλλωσιές, άνοιξαν πυρ εναντίον του με
πρωτοφανή αγριότητα, χρησιμοποιώντας
δύο Καλάσνικοφ, ενώ στο σημείο της δολο-
φονίας βρέθηκαν περισσότεροι από 40 κά-

λυκες, γεγονός που φανερώνει την ένταση
και τη διάρκεια της επίθεσης. Στη συνέχεια
επιβιβάστηκαν στο κλεμμένο αυτοκίνητο
που οδηγούσε συνεργός τους και το οποίο
βρέθηκε καμένο στο Πάτημα Χαλανδρίου.
Οι δράστες το είχαν κλέψει από τα Πατήσια
το καλοκαίρι του 2024, στοιχείο που δείχνει

πως προετοίμαζαν εδώ και καιρό τη δολο-
φονία του Γιώργου Μοσχούρη. Το θωρακι-
σμένο τζιπ του θύματος μεταφέρθηκε στη
Διεύθυνση Εγκληματολογικών Ερευνών,
μήπως σε ειδικές κρύπτες βρεθούν όπλα.

Χρυσοχοΐδης: «Είμαι βέβαιος 
πως θα συλληφθούν οι δράστες»
Για αλληλοεξοντώσεις στον χώρο του οργα-
νωμένου εγκλήματος έκανε λόγο μετά τη
δολοφονία του Γιώργου Μο-
σχούρη στο Χαλάνδρι ο
υπουργός Προστασίας
του Πολίτη Μιχάλης
Χρυσοχοΐδης. Σε συ-
νέντευξή του στο Action
24, εξέφρασε τη βεβαι-
ότητα ότι η δολοφονία του
55χρονου «Θαμνάκια» θα εξι-
χνιαστεί, όπως έχει γίνει και με πολλές άλ-
λες υποθέσεις του οργανωμένου εγκλήμα-
τος τα τελευταία χρόνια. «Είμαι βέβαιος ότι
και αυτή η υπόθεση θα εξιχνιαστεί γρήγορα
και σωστά, για να παρουσιαστεί στη δικαιο-
σύνη, γιατί η υπηρεσία η οποία εξετάζει και
ασχολείται με αυτό το ζήτημα, δηλαδή η Δι-
εύθυνση Αντιμετώπισης του Οργανωμένου
Εγκλήματος, έχει αποκτήσει πια μια εμπει-
ρία, ένα know how και μια ταχύτητα, και εί-
μαι βέβαιος ότι πολύ γρήγορα θα έχουμε
απαντήσεις και σε αυτό το ζήτημα. Το οργα-
νωμένο έγκλημα είναι ακριβώς ένας από
τους μεγάλους στόχους τους οποίους
έχουμε θέσει. Είναι ένα πράγμα που πλήτ-
τει την οικονομία, πλήττει τη δημοκρατία,
πλήττει την ανθρώπινη ζωή και ο στόχος
μας είναι η εξόντωσή του».

Το… τσιγάρο σκοτώνει -
Συμβόλαιο θανάτου

1 εκατ. για τον «Θαμνάκια» 

Ο αιματοβαμμένος πόλεμος των «νονών» -
20 φόνοι και 8 απόπειρες την τελευταία 8ετία

Είκοσι δολοφονίες και οκτώ απόπειρες δολοφονίας την τελευταία οκταετία μετράει
η αστυνομία στον αιματοβαμμένο πόλεμο των «νονών της νύχτας». Ο κύκλος του αί-
ματος άνοιξε με τη δολοφονία του Βασίλη Γρίβα, τον Μάιο του 2017, έξω από σχολείο
στον Γέρακα. Οι δράστες τον εκτέλεσαν μπροστά στα μάτια του ανήλικου παιδιού του.
Ακολούθησε η δολοφονία του Βασίλη Στεφανάκου στις 18 Ιανουαρίου του 2018, στο
Χαϊδάρι. Τον Απρίλιο του 2018, σε ενέδρα θανά-
του, έπεσε νεκρός ο Γιώργος Λίτσας και την
Πρωτομαγιά του ίδιου έτους άγνωστοι εκτέλε-
σαν έξω από ταβέρνα στην Κάντζα τον από-
στρατο αστυνομικό Σπύρο Παπαχρήστο. Στις 27
Ιουνίου 2018, νεκρός έπεσε στο Νέο Φάληρο ο
Μανώλης Καραγιάννης με τα ψευδώνυμα
«Σαμπρέλας» και «Καράφλας». Τον Σεπτέμ-
βριο του ίδιου έτους, εκτελεστές «γάζωσαν»
στο υπόγειο πάρκινγκ της οικίας της στην Κη-
φισιά την 33χρονη Κατερίνα Αναγνωστοπούλου ή αλλιώς «bella mafia». Ενέδρα θα-
νάτου έστησαν τον Οκτώβριο του 2020 στον «τραπεζίτη» της Greek Mafia, τον Δημή-
τρη Μάλαμα. Οι δράστες επέβαιναν σε μοτοσικλέτα και τον σκότωσαν όταν το θύμα
σταμάτησε σε ερυθρό σηματοδότη στη λεωφόρο Αθηνών στο Χαϊδάρι. Τον Δεκέμβριο
του 2020, εκτελέστηκε έξω από το σπίτι του στα Βριλήσσια ένα από τα ηχηρά ονόματα
της νύχτας, ο Δημήτρης Καπετανάκης ή «Κάπε». Ακολούθησε μια ανακωχή τριών
χρόνων μεταξύ της εγχώριας μαφίας, όταν εμφανίστηκε ο «Έντικ» με τους ομογενείς
πληρωμένους δολοφόνους και εκτέλεσε τον «θείο Τζο», τον «Ράμπο», τον «Νιόνιο»,
τον «Ζαμπόν», και ίσως και τον «Θαμνάκια».

Γράφει 
o Γιώργος 

Γεραφέντης

Σύμφωνα με ανώνυμη καταγγελία, η «Φωνή», ο αρχηγός 
της μαφίας των τσιγαράδων, έδωσε εντολή εκτέλεσης 

του Γιώργου Μοσχούρη και του έγκλειστου «Πανάγου» 
- Ποια κεφάλια της Greek Mafia φέρεται να έβγαλε από τη μέση
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Σ
τον Βύρωνα, την πόλη που μεγάλωσε
και υπηρέτησε ως δήμαρχος για δώδε-
κα χρόνια, επέστρεψε ο Νίκος Χαρδα-

λιάς στην πρόσφατη συνεδρίαση του Περι-
φερειακού Συμβουλίου Αττικής, το οποίο φι-
λοξενείται κάθε φορά σε διαφορετικό δήμο
του Λεκανοπεδίου.

Εμφανώς συγκινημένος, λίγες ώρες πριν
από τη συνεδρίαση ο περιφερειάρχης βρέ-

θηκε για καφέ σε ένα από τα
αγαπημένα του στέκια στον
Βύρωνα, όπου συναντήθηκε
με πολίτες-παλιούς του γνω-
στούς, με τους οποίους μοι-
ράστηκε όμορφες ιστορίες
από το παρελθόν, αλλά και
ουσιαστικές σκέψεις για το
μέλλον της πόλης.

«Είμαι πολύ χαρούμενος γιατί επιστρέφω
στο σπίτι μου», είπε ο Νίκος Χαρδαλιάς στους
δεκάδες συμπολίτες του που είχαν κατακλύ-
σει το καφέ, χωρίς να λείπουν οι θερμές αγ-
καλιές με όλους. Και πέρα από τη διαχρονική
αγάπη για την πόλη της καρδιάς του, δεν πα-
ρέλειψε να τονίσει ότι η αυτοδιοικητική εμ-
πειρία που απέκτησε ως δήμαρχος στον Βύ-
ρωνα, είναι η πυξίδα του για την πορεία που
χαράσσει ως περιφερειάρχης. «Ξεκινήσαμε
στην περιφέρεια ένα δύσκολο ταξίδι πριν
από 16 μήνες, με πολλά προβλήματα. Η δική
μου λογική -και όσοι τη ζήσαμε μαζί όλα αυ-
τά τα χρόνια στον Βύρωνα- ήταν πάντα ότι
όλοι κρινόμαστε από το τελικό αποτέλεσμα.
Καταφέραμε πολλά πράγματα στον Βύρωνα,
διότι κοιτάξαμε στα μάτια τον κόσμο και εί-
παμε ότι αυτά είναι που μπορούμε να κάνου-
με. Και ο κόσμος το είδε, το επιβράβευσε.
Άρα, για εμένα η συνταγή παραμένει ίδια»,
είπε χαρακτηριστικά, τονίζοντας ότι αυτή τη
σχέση ειλικρίνειας και υπευθυνότητας κρατά
ακόμα και για τους 66 δήμους της Αττικής.

Σε αυτό το πλαίσιο, ο Νίκος Χαρδαλιάς
έκανε έναν σύντομο απολογισμό των έργων
που υλοποιήθηκαν στον Βύρωνα κατά τη
διάρκειας της θητείας του, με έμφαση στη
δημιουργία του πρότυπου κολυμβητηρίου,
δύο κλειστών γυμναστηρίων, έξι σχολείων,
τριών παιδικών σταθμών και 16 πάρκων,
υποδομές που βελτίωσαν την καθημερινό-
τητα των κατοίκων. Δεσμεύτηκε, μάλιστα,
να κάνει το ίδιο και με την ιδιότητα του περι-

φερειάρχη σε συνεργασία με τη νέα δημοτι-
κή αρχή.

«Αυτή η πόλη θα είναι 
πάντα στην καρδιά μου»

Ως πιο χαρακτηριστικό παράδειγμα έφερε
τις ενέργειες της περιφέρειας για την αγορά
του κτηρίου του Δημοτικού Κινηματογράφου
«Λουίζα» -όπου πραγματοποιήθηκε η συνε-
δρίαση του ΠΕΣΥΑ- προκειμένου αυτός να
αποδοθεί οριστικά μέσω προγραμματικής
συμφωνίας στον δήμο, λύνοντας έτσι μια εκ-
κρεμότητα δεκαετιών. Ο περιφερειάρχης δή-
λωσε επίσης ότι εξίσου ενεργή θα είναι και η
αρωγή στην ανακατασκευή του ιστορικού
4ου Δημοτικού Σχολείου, στο οποίο φοίτησε

η Ελένη Γλύκατζη Αρβελέρ, μια δομή που
μένει ερειπωμένη εδώ και δέκα χρόνια. Τέ-
λος, υπενθύμισε ότι μετά και τη σχετική από-
φαση της κυβέρνησης, η περιφέρεια θα προ-
βεί σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες, ώστε ο
λόφος Κοπανά, που φιλοξενεί τα ανοιχτά θέ-
ατρα «Άννα Συνοδινού» και «Μελίνα Μερ-
κούρη», να αποδοθεί στους πολίτες των Δή-
μων Βύρωνα και Δάφνης-Υμηττού, στους
«φυσικούς ιδιοκτήτες» τους, όπως σημείωσε
χαρακτηριστικά.

«Θέλω να ξέρετε ότι παραμένω στρατιώτης
σε αυτή εδώ τη γειτονιά. Δεν έχω αλλάξει κα-
θόλου. Παραμένω ο Νίκος, ένας άνθρωπος
που θα αγαπάει πάντα τον Βύρωνα και θα τον
έχει στην καρδιά του», είπε ο περιφερειάρχης,

κερδίζοντας το πιο δυνατό χειροκρότημα.
Στον ίδιο τόνο και η ανάρτησή του, μετά το

πέρας του Περιφερειακού Συμβουλίου. «Η
συνεδρίαση στον Βύρωνα δεν ήταν απλώς
θεσμική. Ήταν προσωπική, συγκινητική, βα-
θιά ανθρώπινη. Και με γέμισε ακόμα μεγαλύ-
τερη ευθύνη για να συνεχίσω να υπηρετώ την
Αττική με συνέπεια, πίστη και αγάπη», έγρα-
ψε εμφανώς συγκινημένος ο κ. Χαρδαλιάς.
Και κατέληξε: «Γιατί κάθε γειτονιά, κάθε δή-
μος, είναι η καρδιά της πρωτεύουσας περι-
φέρειας της χώρας που προχωρά μπροστά.
Γιατί πλέον ο κάθε δήμος είναι και ένας ακό-
μη Βύρωνας, που ξέρω πόσο σημαντικό είναι
να υπηρετώ με ευθύνη και κυρίως με τον πο-
λίτη στο επίκεντρο».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΤΟΥ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΑΤΤΙΚΗΣ

Η επιστροφή Χαρδαλιά στα…
πάτρια εδάφη του Βύρωνα

Η στάση για καφέ σε ένα από τα αγαπημένα του στέκια, η συνάντησή του με πολίτες-παλιούς 
γνωστούς και ο απολογισμός των έργων που έγιναν επί δημαρχίας του: 

«Παραμένω στρατιώτης σε αυτήν εδώ τη γειτονιά. Δεν έχω αλλάξει καθόλου. Παραμένω ο Νίκος…» 

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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Σ
ε αρκετά δισεκατομμύρια ευρώ ανέρχον-

ται τα διαφυγόντα έσοδα για την οικονομία

από την έντονη αβεβαιότητα που επικρατεί

στον τομέα των κατασκευών κτηρίων, ως αποτέ-

λεσμα των ανατροπών που έχουν επιφέρει

οι αποφάσεις του Συμβουλίου της Επι-

κρατείας. 

Το μπλόκο στον Νέο Οικοδομικό Κανο-

νισμό, οι καθυστερήσεις στην οριστική

κτηματογράφηση του συνόλου της χώρας

και το… απαγορευτικό στην εκτός σχεδίου

δόμησης έχουν προκαλέσει χαοτικές συν-

θήκες στην αγορά, στερώντας από την οι-

κονομία και τα δημόσια ταμεία πολύτιμα έσοδα.

Επιπλέον, αμαυρώνεται η εικόνα του ελληνικού

success story στο εξωτερικό, βάζοντας «πάγο»

στους επενδυτές, οι οποίοι ενδιαφέρονται να

επενδύσουν σε ακίνητα στην Ελλάδα. 

Η πρόσφατη απόφαση του ΣτΕ για τον ΝΟΚ κα-

ταργεί έναν νόμο που ισχύει τα τελευταία 13 χρό-

νια! Όπως αναφέρθηκε στο πρόσφατο Φόρουμ

των Δελφών από παράγοντες της αγοράς, οι

επενδυτές θέτουν ζήτημα ασφάλειας δικαίου. Οι

αποφάσεις αυτές αποτελούν ουσιώδη ανάσχεση

στο επενδυτικό κομμάτι, με αρκετές άδειες να

βρίσκονται στον αέρα και ξένους επενδυτές

να εμφανίζονται διστακτικοί για το αν θα πα-

ραμείνουν ή θα φύγουν από τη χώρα. 

Από την άλλη, σοβαρά προβλήματα παρα-

τηρούνται και στην εκτός σχεδίου δόμηση,

με πολλά ακίνητα να μην μπορούν να αξιο-

ποιηθούν, ενώ σε άλλες περιπτώσεις δεν

έχουν ακόμα καταφέρει να τακτοποιήσουν

τις πολεοδομικές τους παραβάσεις παρά τα

απανωτά νομοθετήματα από το 2010. Επιπλέον,

τα εμπόδια που βάζουν η γραφειοκρατία και οι

αργές διαδικασίες σε μεγάλες επενδύσεις από το

εξωτερικό ματαιώνουν πολλές από αυτές, με ό,τι

συνεπάγεται κάτι τέτοιο για τα μακροοικονομικά

και δημοσιονομικά μεγέθη της χώρας. Εσχάτως,

οι παράγοντες της κτηματαγοράς εκφράζουν την

αγωνία τους, καθώς η επιβολή δασμών από τις

ΗΠΑ μπορεί να έχει σημαντικές συνέπειες στην

οικονομία, στον τουρισμό και τα ακίνητα, αν η ση-

μερινή κατάσταση δεν οριοθετηθεί μέσα στην

επόμενη διετία.

Εξάλλου, σημαντικό ζήτημα αποτελεί η καθυ-

στέρηση στην αξιοποίηση τουλάχιστον 25.000

κατοικιών που ανήκουν σε τράπεζες και εταιρεί-

ες διαχείρισης απαιτήσεων. Όπως ακούστηκε

στο 10ο Φόρουμ των Δελφών, η διαδικασία ωρί-

μανσης αυτών των ακινήτων μπορεί να διαρκέσει

από 8 έως 9 μήνες στην καλύτερη περίπτωση ή 3-

4 χρόνια σε ακραίες περιπτώσεις. Τέλος, σε αρ-

κετές περιοχές αποτελεί πρόβλημα το Κτηματο-

λόγιο, όπου η μετεγγραφή ενός ακινήτου χρει-

άζεται από 18 μήνες έως και 2 χρόνια. 
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ΝΟΚ, εκτός σχεδίου δόμηση, 
Κτηματολόγιο και ΣτΕ ματαιώνουν 

και αναβάλλουν μεγάλες επενδύσεις 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

XΡΗΣΤOΣ 
ΙΩΑΝΝΟΥ

Γεννημένος…
κατασκευαστής

ΟΛΠ
Με ιστορικά 
υψηλά ρεκόρ 
έκλεισε το 2024

ΣΕΛ.  42

Χάνονται δισ. ευρώ στην αγορά
ακινήτων λόγω… χάους!

Χάνονται δισ. ευρώ στην αγορά
ακινήτων λόγω… χάους!
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αχεία ανάπτυξη γνωρίζουν οι
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας
-φωτοβολταϊκά και αιολικά

πάρκα-, με τα στοιχεία να δείχνουν ότι
μέσα στο διάστημα των τελευταίων
επτά ετών τριπλασιάστηκαν, καλύπτον-
τας μάλιστα το 15% της παγκόσμιας πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας το
2024, γεγονός που δείχνει την ευκαιρία
που παρουσιάζεται σε παγκόσμιο επί-
πεδο στο να μειωθεί το ενεργειακό κό-
στος. Υπό αυτό το πρίσμα, η δεξαμενή
σκέψης Ember αναλύει τρεις βασικούς
λόγους για τους οποίους η αιολική
ενέργεια και τα αιολικά θα μπορούσαν

να ενισχύσουν την ενεργειακή
ασφάλεια.

Το παράδειγμα της Κίνας
Τα στοιχεία δείχνουν ότι το 74%

του παγκόσμιου πληθυσμού ζει
σε χώρες οι οποίες εξαρτώνται
από τα ορυκτά καύσιμα, αυτό που
ονομάζουμε καθαροί εισαγωγείς

ορυκτών καυσίμων. Πρόκειται για ένα
ποσοστό το οποίο κινείται μειούμενο
καθώς το 2018 ήταν στο 80%. Η στροφή
αυτή οφείλεται κυρίως στο γεγονός ότι
οι ΗΠΑ από καθαρός εισαγωγέας,
έχουν γίνει εξαγωγείς. Μάλιστα, όχι
μόνο εξάγουν ορυκτά καύσιμα, αλλά
στοχεύουν και να επεκτείνουν τις εξα-
γωγές τους τα επόμενα χρόνια. Μόλις
12 χώρες παρέχουν το 80% των εξαγω-
γών ορυκτών καυσίμων.

Πολλές χώρες βασίζονται στις εισα-

γωγές ορυκτών καυσίμων για τη συν-
τριπτική πλειονότητα των συνολικών
ενεργειακών τους αναγκών, συμπερι-
λαμβανομένων της Ιαπωνίας (87%), της
Κορέας (81%), της Τουρκίας (69%) και
της Γερμανίας (67%). Μόνο η Κίνα έχει
διατηρήσει σε χαμηλά επίπεδα το πο-
σοστό εισαγωγής ορυκτών καυσίμων
(21) και αυτό διότι βασίζεται κυρίως
στην εγχώρια παραγωγή άνθρακα και
ΑΠΕ για την κάλυψη των αναγκών της,
ενώ ταυτόχρονα προχωρά με ταχύτα-
τους ρυθμούς τον εξηλεκτρισμό της οι-
κονομίας της για να περιορίσει την
εξάρτησή της από πετρέλαιο και φυσι-
κό αέριο.

Εξοικονόμηση οικονομικών πόρων
Αυτό που παρατηρείται είναι ότι η ει-

σαγωγή ενός γιγαβάτ ηλιακών συλλε-
κτών, που θα μπορούσαν να παράγουν
1,5 TWh ηλεκτρικής ενέργειας ετησίως,

κοστίζει 100 εκατ. δολάρια. Ομοίως,
όπως επισημαίνει η Ember, η εισαγωγή
φυσικού αερίου για την παραγωγή της
ίδιας ποσότητας ηλεκτρικής ενέργειας
(1,5 TWh) σε έναν χρόνο κοστίζει επί-
σης 100 εκατ. δολάρια. Ωστόσο, ενώ τα
ηλιακά πάνελ απαιτούν ένα εφάπαξ κό-
στος εισαγωγής, η εισαγωγή ορυκτών
καυσίμων αποτελεί επαναλαμβανόμε-
νο κόστος για τις χώρες.

Το 2024 100 εκατ. δολάρια ηλιακών
συλλεκτών θα μπορούσαν να εξοικονο-
μήσουν 100 εκατ. δολάρια εισαγωγών
φυσικού αερίου τον πρώτο χρόνο, δη-
μιουργώντας μια «απόσβεση εισαγω-
γών» μέσα σε μόλις έναν χρόνο. Κατά
τη διάρκεια μιας 30ετούς διάρκειας
ζωής των ηλιακών συλλεκτών, αυτό θα
μπορούσε να οδηγήσει σε εξοικονόμη-
ση που ισοδυναμεί με 30 χρόνια κό-
στους εισαγωγής φυσικού αερίου σε
τιμές του 2024.

Θα εκτόπιζαν την παγκόσμια
κατανάλωση βενζίνης

Ο εξηλεκτρισμός της παγκόσμιας οι-
κονομίας θα απαιτήσει πολύ περισσό-
τερη καθαρή ηλεκτρική ενέργεια, η
οποία παράγεται ήδη σε τέτοια κλίμα-
κα, η οποία είναι ικανή να ανταποκριθεί
στις προκλήσεις. 

Σύμφωνα με την Ember, ο πλανήτης
παράγει ήδη τόση ηλιακή και αιολική
ενέργεια που αν αξιοποιούνταν σε ηλε-
κτρικά οχήματα, θα μπορούσε να αντι-
καταστήσει όλη την κατανάλωση βενζί-
νης παγκοσμίως.

Συγκεκριμένα, πέρυσι η παγκόσμια
ζήτηση για βενζίνη κίνησης διαμορφώ-
θηκε στα 27,25 εκατ. βαρέλια, που αντι-
στοιχούσε σε 14.042 τεραβατώρες
ενέργειας. Ωστόσο, επειδή οι κινητήρες
εσωτερικής καύσης έχουν απόδοση
περίπου στο 24%, μόνο ένα μικρό μέρος
αυτής της ενέργειας ήταν αξιοποιήσι-
μο, συγκεκριμένα οι 3.370 τεραβατώ-
ρες. Από την άλλη, η παγκόσμια παρα-
γωγή ηλιακής και αιολικής ενέργειας
έφτασε τις 4.625 τεραβατώρες το 2024
και τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, τα οποία
έχουν απόδοση περίπου 84%, μπορούν
να μετατρέψουν αυτή την ενέργεια πιο
αποτελεσματικά. 

Επομένως, αν ολόκληρη η παραγωγή
αιολικής και ηλιακής ενέργειας χρησι-
μοποιούνταν για τη λειτουργία των ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων, θα απέδιδαν πε-
ρίπου 3,886 τεραβατώρες αξιοποιήσι-
μης ενέργειας. 

Τρία στοιχεία που
δείχνουν ότι οι ΑΠΕ

ενισχύουν την...
ενεργειακή ασφάλεια

Σύμφωνα με την Ember, ο πλανήτης παράγει 
ήδη τόση ηλιακή και αιολική ενέργεια που 
αν αξιοποιούνταν σε ηλεκτρικά οχήματα, θα μπορούσε 
να αντικαταστήσει όλη την κατανάλωση
βενζίνης παγκοσμίως 

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr
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Μ
όνο καλά λόγια για την ελληνική
οικονομία είχε να πει η Κριστα-
λίνα Γκεοργκίεβα μετά τη συ-

νάντηση που είχε με τον υπουργό Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών Κυριά-
κο Πιερρακάκη. Η γενική διευθύντρια το
Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου (ΔΝΤ)
τόνισε ότι η Ελλάδα έχει σημειώσει εντυ-
πωσιακή πρόοδο τα τελευταία χρόνια.

Όπως εξήγησε, η ελληνική είναι μία
από τις οικονομίες με την καλύτερη
απόδοση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και συμπλήρωσε: «Αυτό που βλέ-
πουμε στην Ελλάδα είναι αυτό που
θα θέλαμε να δούμε παντού».

Η Βουλγάρα οικονομολόγος ανα-
φέρθηκε στην ανάπτυξη της Ελλά-
δας που είναι υψηλότερη από τον

μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν
ξέχασε όμως να τονίσει πόσο πολύ έχει
αλλάξει η εικόνα που μεταδίδει παγκο-
σμίως η χώρα μας. «Από τα ελλείμματα
των προηγούμενων ετών, πλέον έχουμε
πλεόνασμα και -το σημαντικότερο- η χώ-
ρα προχωρά σε διαρθρωτικές μεταρρυθ-
μίσεις που την καθιστούν πιο ανταγωνι-
στική σε έναν κόσμο με συχνότερους
κραδασμούς. Αυτό σημαίνει μια ανθεκτι-
κή οικονομία για τον ελληνικό λαό».

Στο ίδιο πνεύμα ήταν και οι δηλώσεις
του υπουργού Εθνικής Οικονομίας και Οι-
κονομικών, ο οποίος τόνισε ότι, δεκαπέντε
χρόνια μετά την έναρξη της πρωτοφανούς
περιπέτειας που έζησαν οι Έλληνες, η Ελ-
λάδα έχει πλέον ξεπεράσει εκείνη τη
γκρίζα δεκαετία, έχει επιστρέψει σε θετι-
κούς ρυθμούς ανάπτυξης και παρουσιά-
ζει συνεχή εξωστρέφεια. Και συνέχισε
τονίζοντας: «Με σκληρή δουλειά, με
υπευθυνότητα, με μεταρρυθμίσεις βγή-
καμε από το περιθώριο και καταφέραμε
να γεννήσουμε εμπιστοσύνη, να κερδί-
σουμε την εμπιστοσύνη επενδυτών και
αγορών». Αυτό που τόνισε ο υπουργός εί-
ναι ότι πλέον οι αξιωματούχοι του Διε-
θνούς Νομισματικού Ταμείου μιλούν με
κολακευτικά λόγια για την Ελλάδα, ενώ
μόλις λίγα χρόνια πριν τα λόγια αυτά ήταν
εκ διαμέτρου αντίθετα, και συμπλήρωσε
ότι βρίσκεται στην Ουάσιγκτον «εκπρο-
σωπώντας μια υπερήφανη χώρα, εκπρο-
σωπώντας τους πολίτες της οι οποίοι τα
κατάφεραν».

Ψηφιακή μεταρρύθμιση
Κατά τη συζήτηση μεταξύ Πιερρακάκη

και Γκεοργκίεβα έγινε ιδιαίτερη αναφορά
στον ψηφιακό μετασχηματισμό της Ελλά-
δας και την ανάγκη για περαιτέρω μεταρ-
ρυθμίσεις, που θα βοηθήσουν στην καλύ-
τερη λειτουργία του κράτους και στην πα-
ροχή πιο ποιοτικών υπηρεσιών στους πο-

λίτες. Η γενική διευθύντρια του ΔΝΤ τόνι-
σε ότι η Ελλάδα αξιοποιεί τη δύναμη της
ψηφιακής τεχνολογίας για την παροχή
αποδοτικών δημόσιων υπηρεσιών και με
τον τρόπο αυτό το ελληνικό Δημόσιο έχει
αποκτήσει την ικανότητα να προσεγγίζει
τους πολίτες και να προσφέρει όσα προσ-
δοκούν με χαμηλό κόστος, με διαφάνεια
και χωρίς κανένα περιθώριο διαφθοράς.
Σε αυτό το θέμα ο Κυριάκος Πιερρακάκης
τόνισε ότι υπάρχουν ακόμη πολλά βήματα
που πρέπει να γίνουν, προκειμένου να
στηριχτούν πολίτες που έχουν ανάγκη, να
δοθούν ευκαιρίες ανάπτυξης και να εκ-
συγχρονιστούν οι δομές του κράτους. 

Προσέλκυση επενδύσεων
Κατά την παρουσία του στην Ουάσιγ-

κτον και στο πλαίσιο των Εαρινών Συνε-
δριάσεων του ΔΝΤ, ο Κυριάκος Πιερρα-

κάκης συμμετείχε σε δύο σημαντικές οι-
κονομικές συναντήσεις, στο Foreign Poli-
cy Solutions Summit και στο Atlantic
Council. Με αφορμή την αρνητική επέτειο
της ένταξης της χώρας στο πρώτο μνημό-
νιο πριν από 15 χρόνια, ο υπουργός τόνισε
στους συμμετέχοντες ότι η Ελλάδα πλέον
βρίσκεται στη μέση μιας πολύ διαφορετι-
κής δεκαετίας. Και εξήγησε: «Αναπτυσ-
σόμαστε ταχύτατα, με ρυθμό ανάπτυξης
2,3%, ο οποίος είναι σημαντικά υψηλότε-
ρος από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο. Πριν
από λίγες ημέρες ανακοινώσαμε πρωτο-
γενές πλεόνασμα της τάξεως του 4,8%, τη
στιγμή που μόνο έξι χώρες στην Ευρώπη
παρουσιάζουν πλεόνασμα εν γένει».
Όπως εξήγησε, η Ελλάδα είναι πλέον ένας
εξαιρετικά ελκυστικός προορισμός για
επενδύσεις και για σπουδές, τονίζοντας
την επιστροφή της χώρας σε σταθερή

αναπτυξιακή τροχιά, εξαίροντας παράλ-
ληλα τη δύναμη και την ανθεκτικότητα
που επέδειξε ο ελληνικός λαός στην πο-
ρεία των μεταρρυθμίσεων.

Στο Foreign Policy Solutions Summit, ο
κ. Πιερρακάκης συμμετείχε σε συζήτηση
με θέμα την οικονομική διπλωματία σε
ένα διχασμένο διεθνές περιβάλλον.
Εστίασε στην προσπάθεια μεταρρυθμίσε-
ων της χώρας, η οποία προβάλλεται ως
υπόδειγμα για τις πολιτικές που καλούν-
ται να ακολουθήσουν και άλλες χώρες,
ενόψει της οικονομικής και γεωπολιτικής
αβεβαιότητας που επικρατεί.

Ο υπουργός έκανε ιδιαίτερη αναφορά
στις αναγκαίες μεταρρυθμίσεις εντός
της ΕΕ, τονίζοντας την ανάγκη άρσης
των εσωτερικών εμποδίων στις συναλ-
λαγές μεταξύ των κρατών-μελών. Όπως
ανέφερε -επικαλούμενος και τις εκθέ-
σεις Ντράγκι και Λέτα- αυτά τα εμπόδια
είναι ισοδύναμα με την ύπαρξη δασμών.
Τέλος υπογράμμισε ότι στην Ένωση των
27 «δεν έχουμε την πολυτέλεια να μην
προχωρήσουμε στην ευρωπαϊκή ολο-
κλήρωση».

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Η   γενική διευθύντρια του Ταμείου
υποδέχτηκε τον Κυριάκο Πιερρακάκη 

εξαίροντας την πορεία της ελληνικής οικονομίας

«Να βλέπουμε ό,τι κάνει 
η Ελλάδα παντού»

ΚΡΙΣΤΑΛΙΝΑ ΓΚΕΟΡΓΚΙΕΒΑ,  ΕΠΙΚΕΦΑΛΗΣ ΔΝΤ



Β
άση για νέα απογείωση την τρέχουσα χρονιά
αποτελούν τα μεγέθη που πέτυχε ο Οργανι-
σμός Λιμένος Πειραιώς το 2024, που αποτελεί

χρονιά-σταθμό για την εταιρεία. 
Σύμφωνα με τις οικονομικές καταστάσεις της περ-

σινής χρονιάς, ο ΟΛΠ σημείωσε ιστορικά υψηλά σε
έσοδα, καθαρά κέρδη και διανομή μερίσματος, κα-
θώς και ισχυρές επιδόσεις στους βασικούς επιχειρη-

σιακούς τομείς. Τα καθαρά κέρδη μετά από φό-
ρους διαμορφώθηκαν σε 87,4 εκατ. ευρώ, εμ-
φανίζοντας αύξηση κατά 30,8%. Η διοίκηση
προτείνει τη διανομή μερίσματος ύψους 1,92
ευρώ ανά μετοχή, αυξημένο κατά 43,7% σε σύγ-
κριση με το αντίστοιχο μέρισμα του 2023, το
οποίο ήταν 1,336 ευρώ ανά μετοχή. Πρόκειται
για τη μεγαλύτερη διανομή μερίσματος και την
υψηλότερη κερδοφορία στην ιστορία της εται-

ρείας, σημειώνοντας για τέταρτη συνεχόμενη χρονιά
βελτιωμένα οικονομικά αποτελέσματα.

Αυξημένα κατά 50% τα έσοδα
Τα συνολικά έσοδα του ΟΛΠ την περσινή χρονιά

ανήλθαν σε 230,9 εκατ. ευρώ και ήταν αυξημένα κατά
5,0% ή 11,1 εκατ. ευρώ σε σύγκριση με το 2023. Τα
κέρδη προ φόρων ανήλθαν σε 112,9 εκατ. ευρώ, ση-
μειώνοντας αύξηση 17,4%. Τα αποτελέσματα επιβε-
βαιώνουν τη διαρκή ενίσχυση της οικονομικής ευρω-
στίας και της λειτουργικής αποδοτικότητας της εται-
ρείας. Η εταιρεία στο τέλος του 2024 είχε γεμάτο τα-
μείο, καθώς τα ταμειακά διαθέσιμα είχαν διαμορφω-
θεί σε 204,5 εκατ. ευρώ. 

Στους επιμέρους επιχειρησιακούς τομείς,  η
κρουαζιέρα κατέγραψε νέο ρεκόρ, σε αριθμό προ-
σεγγίσεων πλοίων, επιβατική κίνηση και έσοδα που

αυξήθηκαν κατά 15,5%. Ο στρατηγικός σχεδιασμός
και οι στοχευμένες συνεργασίες ενίσχυσαν περαιτέ-
ρω τη θέση του Πειραιά ως κορυφαίου κόμβου
κρουαζιέρας στην Ανατολική Μεσόγειο. Ο σταθμός
αυτοκινήτων παρουσίασε αύξηση εσόδων κατά
28,2%, κυρίως λόγω της ανόδου των εσόδων αποθή-
κευσης και της ενίσχυσης της εγχώριας ζήτησης. Η
θετική αυτή επίδοση αντιστάθμισε τη μείωση του
φορτίου διαμετακόμισης, αναδεικνύοντας την απο-
δοτικότητα του τομέα.

Οι Προβλητές
Ο Προβλήτας Ι, τον οποίο διαχειρίζεται απευθείας η

ΟΛΠ ΑΕ, παρουσίασε αύξηση εσόδων κατά 10,1%, ως
αποτέλεσμα της αυξημένης διακίνησης φορτίων στο
δεύτερο εξάμηνο. Οι Προβλήτες ΙΙ και ΙΙΙ σημείωσαν
μείωση εσόδων 6,5% λόγω της μείωσης διακίνησης

κυρίως στο πρώτο εξάμηνο. Συνολικά, η δραστηριό-
τητα στους σταθμούς εμπορευματοκιβωτίων επέδει-
ξε αξιοσημείωτη ανθεκτικότητα, διατηρώντας τα συ-
νολικά έσοδα των προβλητών Ι, ΙΙ και ΙΙΙ στο ίδιο επί-
πεδο, παρά τις επιπτώσεις της κρίσης στην Ερυθρά
Θάλασσα, η οποία επηρέασε τις παγκόσμιες εφοδια-
στικές αλυσίδες.

Στην ακτοπλοΐα καταγράφηκε αύξηση των εσόδων
κατά 6,5% λόγω αύξησης στη μεταφορά τόσο επιβα-
τών όσο και οχημάτων. Τα στοιχεία αυτά επιβεβαι-
ώνουν τον καθοριστικό ρόλο του Πειραιά ως βασικού
πυλώνα της εγχώριας ακτοπλοΐας και της διασύνδε-
σης της ηπειρωτικής χώρας με τα νησιά. Η ναυπηγοε-
πισκευαστική ζώνη διατήρησε έντονη δραστηριότητα
το 2024 και τα συνολικά έσοδα από ναυπηγοεπι-
σκευαστικές δραστηριότητες αυξήθηκαν κατά 0,6%.

Ο διευθύνων σύμβουλος της ΟΛΠ Σου Ξουντόνγκ,
κατά την ανακοίνωση των αποτελεσμάτων της εται-
ρείας, εξέφρασε την πλήρη ικανοποίησή του, υπο-
γραμμίζοντας ότι το 2024 ήταν ακόμη μία χρονιά
ισχυρών οικονομικών και λειτουργικών επιδόσεων,
παρά το παγκόσμιο αβέβαιο περιβάλλον. Η εταιρεία
έχει πραγματοποιήσει επενδύσεις δεκάδων εκατομ-
μυρίων ευρώ, δίνοντας έμφαση στον ψηφιακό μετα-
σχηματισμό και τον εκσυγχρονισμό των δραστηριο-
τήτων. Η διοίκηση υλοποιεί τη στρατηγική της με από-
λυτη ακρίβεια, επενδύοντας στο ανθρώπινο δυναμικό
που διαθέτει, το οποίο διακρίνεται από υψηλή εξειδί-
κευση. Επιπλέον, σύμφωνα με το στέλεχος της εται-
ρείας, το προτεινόμενο μέρισμα αντικατοπτρίζει τη
δέσμευση για τη δημιουργία αξίας υπέρ των μετοχών,
ώστε να στηριχθεί η μακροπρόθεσμη ανάπτυξη του
μεγαλύτερου λιμανιού της χώρας, που αποτελεί στή-
ριγμα για την ελληνική οικονομία.Ο
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Γράφει 
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ΟΛΠ: Με ιστορικά 
υψηλά ρεκόρ 
έκλεισε το 2024

Ισχυρά μεγέθη και εντυπωσιακό
μέρισμα στους μετόχους

- Στα 204,5 εκατ. τα ταμειακά 
διαθέσιμα στο τέλος του 2024



Ο
ρμώμενος από τη Λευκωσία στην οποία γεννήθηκε
πριν από 53 χρόνια, ο Χρήστος Ιωάννου έχει φτάσει
σήμερα να είναι ένας επιδραστικός παίκτης του ελ-

ληνικού επιχειρείν, με μεγάλη διοικητική εμπειρία στους
δύο σημαντικότερους -ίσως- τομείς της ελληνικής οικονο-

μίας: τις κατασκευές και τα ξενοδοχεία. 
Μετά την αποφοίτησή του από το Κολλέγιο Αθηνών,

ο Χρήστος Ιωάννου βρέθηκε στο Πανεπιστήμιο Cor-
nell, από όπου πήρε πτυχίο στα Μαθηματικά το 1994
και στη συνέχεια το 1998 έλαβε μεταπτυχιακό MBA
από το ΜΙΤ Sloan School of Management. Η πορεία
αυτή ήταν φυσιολογική, καθώς εκείνοι που τον ξέρουν
από τα νιάτα του λένε ότι είχε ανέκαθεν προσήλωση
στις ακαδημαϊκές του υποχρεώσεις, τις οποίες μάλι-
στα αντιμετώπιζε με άνεση λόγω της ευστροφίας του,

γεγονός που τον βοηθούσε πάντα να πετυχαίνει του στόχους
τους, μέσα όμως από πολύ σκληρή δουλειά. 

Στην AΒΑΞ
O Όμιλος ΑΒΑΞ είναι ένας από τους ισχυρότερους κατα-

σκευαστικούς ομίλους στην Ελλάδα, με μακρά ιστορία επι-
τυχημένων παραδόσεων, εμβληματικών έργων υποδομής,
εταιρικής ανάπτυξης, συμβολής στην ελληνική οικονομία
και επιτυχημένης παρουσίας στις διεθνείς αγορές. Ο Χρή-
στος Ιωάννου βρίσκεται στη θέση του προέδρου ήδη δώδε-
κα χρόνια, καθώς ανέλαβε τη εκτελεστική θέση από το 2013.

Υπό την καθοδήγησή του Χρήστου Ιωάννου, τα έργα που
έχει αναλάβει η εταιρεία έχουν δημιουργήσει ένα ανεκτέλε-
στο που έχει ξεπεράσει τα 4 δισ. ευρώ λαμβάνοντας νέα έρ-
γα. Μερικά από αυτά είναι η νέα γραμμή 4 του μετρό Αθήνας,
ο Σταθμός Παραγωγής Ενέργειας DEVA Ρουμανία, ο Flyover
Περιφερειακής Θεσσαλονίκης, τρία νοσοκομεία σε Κομοτη-
νή, Θεσσαλονίκη και Σπάρτη, και άλλα. Ο Όμιλος ΑΒΑΞ λαμ-
βάνει μέρος συστηματικά σε διαδικασίες δημοπράτησης

σημαντικών έργων και στην αξιοποίηση επενδυτικών ευκαι-
ριών, ισχυροποιώντας τη θέση του. Την ίδια στιγμή, μπορεί
να υπερηφανεύεται ότι ανήκει στο «κλειστό κλαμπ» των
ελάχιστων εταιρειών που διαθέτουν τεχνογνωσία και εμπει-
ρία σε ηλεκτρομηχανολογικά έργα στη Μέση Ανατολή.

Σε επίπεδο ομίλου, ο Χρήστος Ιωάννου έχει οδηγήσει τον
ενοποιημένο κύκλο εργασιών σε αύξηση 50,4%, φτάνοντας
στα 289,1 εκατομμύρια ευρώ στο πρώτο εξάμηνο του 2024
έναντι 192,2 εκατομμυρίων που ήταν στην αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2023. Εντυπωσιακή άνοδο έχουν καταγράψει και
τα κέρδη προ φόρων, τα οποία αυξήθηκαν κατά 97% και
διαμορφώθηκαν σε 54,2 εκατομμύρια ευρώ στο πρώτο
εξάμηνο του 2024, έναντι 27,4 εκατομμυρίων που ήταν
έναν χρόνο πριν.

Στον τουρισμό
Η δεύτερη δραστηριότητα του Χρήστου Ιωάννου είναι η

ενασχόλησή του με τα ξενοδοχεία, καθώς είναι πρόεδρος
της Donkey Hotels. Πρόκειται για την εταιρεία που διαχειρί-
ζεται πεντάστερα ξενοδοχεία με πάνω από 800 δωμάτια
στην Ελλάδα. Ο ισχυρός αυτός πόλος ξενοδοχειακών δρα-

στηριοτήτων έκανε την εμφάνισή του στην ελληνική αγορά
φιλοξενίας το 2021 και είναι το αποτέλεσμα της συγχώνευ-
σης δι’ απορρόφησης της ξενοδοχειακής αλυσίδας YES!
Hotels από την Αθήναιον ΑΕ που ανήκει στην οικογένεια
Ιωάννου. Ναυαρχίδα αυτών των ξενοδοχειακών δραστη-
ριοτήτων είναι φυσικά το Intercontinental της πρωτεύου-
σας, αλλά και μία σειρά άλλων εγκαταστάσεων φιλοξενίας
όπως το New Hotel, το Semiramis και το Periscope Hotel
στην Αθήνα, αλλά και το Nous Hotel στη Σαντορίνη, μια εμ-
βληματική επένδυση που έχει ξεπεράσει σε αξία τα 50 εκατ.
ευρώ. Η Donkey Hotels διαθέτει ιδιόκτητες ξενοδοχειακές
υποδομές άνω των 85.000 τετραγωνικών μέτρων, ενώ έχει
εστιάσει στη δυνατότητα εξαγοράς και «επανατοποθέτη-
σης» υφιστάμενων μονάδων σε αστικά κέντρα αλλά και
στην ανάπτυξη νέων ξενοδοχειακών μονάδων σε δημοφι-
λείς προορισμούς.

Στις μεταφορές
Παράλληλα ο κ. Ιωάννου κατέχει ένα μικρό ποσοστό (1,4%)

στην Aegean Airlines, στην οποία και είναι μέλος του Διοι-
κητικού Συμβουλίου. Επιπλέον, είναι μέλος του Chancellor’s
Court of Benefactors στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης και
στο MIT Sloan Executive Board.

Τέλος, είναι πολύτεκνος, καθώς έχει αποκτήσει τέσσερα
παιδιά με την Ντίμη Σπανού, μοναχοκόρη του Ευάγγελου
Σπανού, ιδρυτή της εταιρείας Βιοϊατρική.

Στον λιγοστό ελεύθερο χρόνο του και κατά τη διάρκεια
των διακοπών του, λατρεύει να επισκέπτεται την Κέρκυρα
και κυρίως την τοποθεσία Κομμένο στην οποία βρίσκεται η
βίλα του γνωστού επιχειρηματία και συλλέκτη Δάκη και της
Λιέττας Ιωάννου. Τέλος, του αρέσει να επισκέπτεται ελληνι-
κά νησιά με τη θαλαμηγό του που φέρει το όνομα «Protect
me from what I want» το οποίο θα μπορούσε να χαρακτηρι-
στεί το λιγότερο ως… ιδιαίτερο.
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Στα 53 του χρόνια είναι επικεφαλής 
της Άβαξ, ενός από τους ισχυρότερους 

κατασκευαστικούς ομίλους στην Ελλάδα,
ενώ παράλληλα συμβάλλει στην έντονη

ανάπτυξη της ελληνικής οικονομίας μέσω
της διοικητικής του παρουσίας σε 

πασίγνωστες ξενοδοχειακές μονάδες

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

XΡΗΣΤOΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Γεννημένος… κατασκευαστήςΓεννημένος… κατασκευαστής
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Σ
τήριξη σε πάνω από 1 εκα-
τομμύριο επιχειρήσεις για
την κάλυψη της αύξησης

στην τιμή του ρεύματος από την 1η
Δεκεμβρίου πέρσι έως και τον φετι-
νό Φεβρουάριο αποφάσισε η κυ-
βέρνηση, θέλοντας έτσι να επιστρέ-
ψει το μεγαλύτερο μέρος της αύξη-
σης της τιμής του ηλεκτρικού ρεύ-
ματος κατά τη διάρκεια των χειμερι-
νών μηνών. Το υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας ανακοίνωσε το
ύψος των επιδοτήσεων στα κυμαι-
νόμενα τιμολόγια ρεύματος, των
επιχειρήσεων με τζίρο έως 10 εκατ.
ευρώ, δηλαδή περισσότερες από 1

εκατ. επιχειρήσεις. 
Υπολογίζεται ότι τον περα-

σμένο χειμώνα παρατηρήθηκε
μέση αύξηση στα τιμολόγια
των επιχειρήσεων, ύψους 0,02
ευρώ ανά κιλοβατώρα, για αυ-
τό και το ύψος της επιδότησης
ορίστηκε στο ίδιο ποσό, απορ-
ροφώντας στον μεγαλύτερο

βαθμό την αύξηση του κόστους.

Οι τρεις συν μία ομάδες
Οι επιδοτούμενοι χωρίζονται σε 3+1 ομάδες και το

ύψος της ενίσχυσης που λαμβάνουν υπολογίζεται με
βάση τον ετήσιο κύκλο εργασιών τους.
� 1η ομάδα: Αφορά νομικά ή φυσικά πρόσωπα που
ασκούν επιχειρηματική δραστηριότητα, με κύκλο ερ-
γασιών που έφτασε τις 500.000 ευρώ το 2023. Η επι-
δότηση είναι 0,02 ευρώ ανά κιλοβατώρα και εφαρμό-
ζεται στο 100% της κατανάλωσης.
� 2η ομάδα: Εδώ ο κύκλος εργασιών αυξάνεται από
τις 500.000 έως το 1.000.000 ευρώ. Η επιδότηση πα-
ραμένει στα 0,02 ευρώ ανά κιλοβατώρα, αλλά εφαρ-
μόζεται στο 80% της κατανάλωσης.
� 3η ομάδα: Αφορά φυσικά ή νομικά πρόσωπα με τζί-
ρο από 1 έως 10 εκατομμύρια ευρώ. Η επιδότηση είναι
και εδώ 0,02 ευρώ ανά κιλοβατώρα, εφαρμόζεται
όμως στο 60% της κατανάλωσης.
� Ειδική ομάδα: Οι ενεργοβόρες επιχειρήσεις όπως
αρτοποιεία, ζαχαροπλαστεία και καθαριστήρια, με
τους συγκεκριμένους ΚΑΔ 10.71, 10.72 και 96.10, θα
λάβουν υψηλότερη επιδότηση 0,04 ευρώ ανά κιλοβα-
τώρα που θα υπολογιστεί στο 100% της κατανάλωσης
ανεξαρτήτως του κύκλου εργασιών τους.

Εκτός οι ρευματοκλέφτες
Από τη λίστα δικαιούχων εξαιρούνται επιχειρήσεις

που έχει διαπιστωθεί ότι έχουν προχωρήσει κάποια
στιγμή σε ρευματοκλοπή. Οι περιπτώσεις αυτές ανέρ-
χονται σε 32 χιλιάδες, που σημαίνει ότι θα εξοικονο-
μηθούν συνολικά περίπου 3 εκατ. ευρώ, τα οποία και
θα διατεθούν στον συνολικό προϋπολογισμό του
πλαισίου ενίσχυσης.

Αναφερόμενος στην απόφαση, ο υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας Σταύρος Παπασταύρου τό-
νισε ότι η στήριξη των επιχειρήσεων έρχεται «ως αν-
τίβαρο στη μεσοσταθμική αύξηση της τιμής ρεύματος

που βίωσαν οι επιχειρήσεις τον περασμένο Δεκέμ-
βριο, Ιανουάριο και Φεβρουάριο. Η πολιτική στήριξης
διαμορφώθηκε μέσα στα επιτρεπτά όρια που τίθενται
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και με ξεκάθαρους
όρους κοινωνικής δικαιοσύνης. Οι επιχειρήσεις που
είχαν προβεί σε διαπιστωμένες ρευματοκλοπές για
πρώτη φορά εξαιρούνται. Καθίσταται απολύτως σα-
φές ότι όποιος δεν συμμετέχει στις συλλογικές υπο-

χρεώσεις δεν θα μπορεί να απολαμβάνει τα συλλογι-
κά προνόμια». 

Παραδείγματα επιδότησης
� Ένα αρτοποιείο, ζαχαροπλαστείο ή καθαριστήριο
θα λάβει συνολική ενίσχυση 240 ευρώ για όλη την πε-
ρίοδο επιδότησης, ή 80 ευρώ ανά μήνα, όταν η αύξη-
ση που είχε στον λογαριασμό ήταν περίπου 82 ευρώ
τον μήνα ή 246 ευρώ για το τρίμηνο της επιδότησης,
με βάση υπολογισμού κατανάλωση που έφτασε έως
τις 2.000 κιλοβατώρες. Σε περίπτωση που η κατανά-
λωση είναι 5.000 κιλοβατώρες, τότε η επιδότηση φτά-
νει στα 600 ευρώ (δηλαδή 200 ευρώ ανά μήνα) όταν
είχε υποστεί αύξηση 615 ευρώ, ή 205 ευρώ τον μήνα
για το συγκεκριμένο τρίμηνο. 
� Επιχείρηση που βρίσκεται στην πρώτη ομάδα με
κύκλο εργασιών 80.000 ευρώ το 2023, θα λάβει συνο-
λική ενίσχυση 120 ευρώ για το τρίμηνο της επιδότη-
σης, δηλαδή 40 ευρώ για κάθε μήνα. Υπολογίζεται ότι
η αύξηση που είχε υποστεί για κατανάλωση 2.000 κι-
λοβατώρων ήταν 44 ευρώ τον μήνα, δηλαδή 132 ευρώ
συνολικά. 
� Επιχείρηση της δεύτερης κατηγορίας με κύκλο ερ-
γασιών το 2023 ύψους 600.000 ευρώ και κατανάλωση
10.000 κιλοβατώρες, θα λάβει συνολική ενίσχυση 480
ευρώ για όλο το επιδοτούμενο τρίμηνο, δηλαδή 160
ευρώ τον μήνα. Η αύξηση που είχε υποστεί ήταν περί-
που 660 ευρώ το συγκεκριμένο τρίμηνο, δηλαδή 220
ευρώ τον μήνα.

Την επιδότηση δικαιούνται μόνο όσες επιχειρήσεις
είναι συμβεβλημένες σε κυμαινόμενα τιμολόγια και
όχι σε σταθερά ή ορισμένου χρόνου (πχ, 12 μηνών).
Όμως, εάν η σύμβαση του σταθερού τιμολογίου έληξε
κατά τη διάρκεια του τριμήνου επιδότησης και ο κατα-
ναλωτής επέλεξε κυμαινόμενο τιμολόγιο, τότε η επι-
χείρηση επιδοτείται με την αναλογία ημερών κατά τις
οποίες είχε συμβληθεί σε αυτό το τιμολόγιο. Η πλατ-
φόρμα των αιτήσεων θα ανοίξει πολύ σύντομα από
τον ΔΕΔΔΗΕ. 

Ο υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας Σταύρος
Παπασταύρου τόνισε ότι η στήριξη των επιχειρήσεων

έρχεται ως αντίβαρο στη μεσοσταθμική αύξηση 
της τιμής ρεύματος που βίωσαν οι επιχειρήσεις 

τον περασμένο Δεκέμβριο, Ιανουάριο και Φεβρουάριο

Ποιες εταιρείες, πόσα χρήματα 
και για ποια περίοδο θα ενισχυθούν.

Υψηλότερη ενίσχυση για τα
ενεργοβόρα αρτοποιεία,

ζαχαροπλαστεία και καθαριστήρια.
Εκτός οι ρευματοκλέφτες

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Επιδότηση 
ρεύματος 

σε πάνω 
από 1 εκατ. 

επιχειρήσεις
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Πιστοποιήθηκε ξανά 
ως «Great Place to Work» 
η Mega Brokers

Η Mega Brokers κατέκτησε για 3η
φορά την πιστοποίηση «Great Place to
Work» για την περίοδο Απρίλιος 2025 -
Απρίλιος 2026. Όπως αναφέρει σχετική
ανακοίνωση, η διάκριση αυτή προστί-
θεται στις αντίστοιχες των ετών 2022
και 2023 και έρχεται να επιβεβαιώσει τη
σταθερή δέσμευση της εταιρείας σε ένα
εργασιακό περιβάλλον που σέβεται και
εξελίσσει τους ανθρώπους του. Ο διευ-
θύνων σύμβουλος της Mega Brokers
Τάσος Χατζηθεοδοσίου δηλώνει σχετι-
κά: «Η μεγαλύτερη επιτυχία για εμάς
δεν είναι οι αριθμοί ή τα μεγέθη. Είναι
το ότι οι άνθρωποί μας νιώθουν πως ερ-
γάζονται σε έναν χώρο όπου ακούγον-
ται, εξελίσσονται και ανήκουν. Αυτή η
τρίτη διάκριση από τον οργανισμό “Gre-
at Place to Work” ανήκει σε όλη την
ομάδα της Mega Brokers. Είναι η από-
δειξη ότι το να επενδύεις στους ανθρώ-
πους σου αποδίδει - όχι μόνο επιχειρη-
σιακά αλλά και ανθρώπινα. Ευχαριστώ
καθεμία και καθέναν που χτίζει καθη-
μερινά αυτή την κουλτούρα».

Generali: Ανανεώθηκε 
η θητεία του CEO Φιλίπ
Ντόνετ για ακόμη μία τριετία

Η Assicurazioni Generali ανακοίνω-
σε με ικανοποίηση την ανανέωση της
θητείας του CEO του Ομίλου Philippe
Donnet για ακόμη μία τριετία έπειτα
από ευρεία στήριξη στη Γενική Συνέ-
λευση των μετόχων. Η απόφαση αυτή
σηματοδοτεί μια σημαντική νίκη για τον
στρατηγικό μέτοχο Mediobanca και
αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης στη στα-
θερή και μακρόπνοη ηγεσία του ομί-
λου. Όπως αναφέρεται σε σχετική ανα-
κοίνωση, η πλειοψηφία των μετόχων -
με ποσοστό 52%- ενέκρινε το πλήρες
ψηφοδέλτιο υποψηφιοτήτων που υπο-
στήριξε η Mediobanca, εξασφαλίζον-
τας και τις 10 θέσεις στο Διοικητικό
Συμβούλιο που είχε προτείνει. Αντιθέ-
τως, το μειοψηφικό ψηφοδέλτιο που
πρότεινε ο επιχειρηματίας Francesco
Gaetano Caltagirone έλαβε 37%, εξα-
σφαλίζοντας τρεις έδρες. Η ανανέωση
της εμπιστοσύνης προς τον Philippe
Donnet επιβεβαιώνει τη σταθερότητα
και τη σαφή στρατηγική κατεύθυνση
της Generali, σε μια περίοδο γεωπολι-
τικών και χρηματοοικονομικών προ-
κλήσεων.

Η Καρέλιας παρουσίασε αύξη-
ση του μεικτού κύκλου εργα-
σιών κατά 8,5% (όμιλος: +13,9%
ξεπερνώντας το 1,5 δισ.), ενώ η
αύξηση στους ίδιους δείκτες
άνευ Ειδικού Φόρου Κατανά-
λωσης και ΦΠΑ ήταν για τη μεν
εταιρεία +10,3%, για τον δε όμι-
λο +1,77%. Παράλληλα, ο όμι-
λος κατάφερε να αυξήσει το
ποσοστό μεικτού κέρδους (επί
καθαρού κύκλου εργασιών)
από 44,8% το 2023 σε 47% το
2024, ενώ για την εταιρεία το ποσοστό μεικτού κέρδους
υπέστη μείωση από 43,5% σε 42,3%, αποτέλεσμα των συ-
νεχιζόμενων ανατιμήσεων στις τιμές πρώτων υλών, κυ-
ρίως καπνών, για τις οποίες είχαμε αναφερθεί σε προ-

ηγούμενους απολογισμούς.
Ιδιαίτερα ικανοποιητικά κρί-
νονται τα χρηματοοικονομικά
αποτελέσματα της εταιρείας,
αφού βελτιώθηκαν κατά
+30,8% (όμιλος: +31,2%), κυ-
ρίως λόγω των αυξημένων τα-
μειακών διαθεσίμων και των
σχετικά υψηλών επιτοκίων,
τα οποία ίσχυσαν στο μεγαλύ-
τερο μέρος του 2024. Βοη-
θούμενα και από συγκυρια-
κές θετικές συναλλαγματικές

διαφορές έναντι αρνητικών συναλλαγματικών διαφορών
το 2023, τα τελικά κέρδη προ φόρων της εταιρείας άγγι-
ξαν τα 138,9 εκατ. ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση 32,4%
(όμιλος: 143,7 εκατ. ευρώ, +30,5%).

Καρέλιας: Εκτίναξη κερδών προ φόρου στα 138,9 εκατ. ευρώ

T
ην αφαίρεση ψηφιακού τέλους από τις
συνδρομές των επιμελητηρίων απο-
φάσισε η κυβέρνηση, γεγονός που

συνεπάγεται ακόμα περισσότερο μειωμένη
συνδρομή των επιχειρήσεων προς αυτά. Με
τον νομό 5193 και το άρθρο 213, όπως ψηφί-
στηκε τη Μεγάλη Εβδομάδα, η κυβέρνηση
επιδιώκει να ελαφρύνει ακόμη περισσότερο
τις συνδρομές προς τα επιμελητήρια ώστε οι
επιχειρήσεις να έχουν τη δυνατότητα κατα-
βολής χωρίς πρόσθετα βάρη. Η καθολική μη
επιβολή ψηφιακού τέλους συναλλαγής
(πρώην χαρτοσήμου) στα χρηματικά ποσά ή
τις συνδρομές που καταβάλλονται σε επιμε-
λητήρια, ενώσεις, συλλόγους και σωματεία
από τα μέλη τους θα δώσει ανάσα στις επιχει-
ρήσεις, ενώ θα διευκολύνει το έργο των επι-
μελητηρίων.

«Η ρύθμιση αυτή αποτελεί μέτρο ευνοϊκό τόσο για τις
επιχειρήσεις όσο και για τα επιμελητήρια. Οι επιχειρήσεις
απαλλάσσονται από ένα πρόσθετο βάρος στην καταβολή
των συνδρομών, ενώ για τα επιμελητήρια μειώνεται σημαν-
τικά το διαχειριστικό και διοικητικό κόστος. Οι επιχειρήσεις

θα έχουν πλέον ένα ακόμη κίνητρο καταβολής συνδρομών
ώστε να λαμβάνουν ανταποδοτικές υπηρεσίες υψηλής
αξίας από τα επιμελητήρια και τα επιμελητήρια θα έχουν
έναν ακόμη λόγο να αναβαθμίσουν τις υπηρεσίες τις οποίες
παρέχουν», δήλωσε ο πρόεδρος της ΚΕΕΕ (Κεντρική Ένω-
ση Επιμελητηρίων Ελλάδος) Γιάννης Βουτσινάς (φωτό).

ΚΕΕΕ: Ευνοϊκή η αφαίρεση του ψηφιακού τέλους
στις συνδρομές των επιμελητηρίων

Το 2024 ήταν μια χρονιά προκλήσεων και αλλαγών, κατά την οποία
ολοκληρώθηκε πλήρως η μεταφορά της παραγωγικής διαδικασίας της
θυγατρικής εταιρείας «Εξάλκο ΑΕ - Βιομηχανία Αλουμινίου» στο Κου-
λούρι Λάρισας, που θα φέρει σημαντικές οικονομίες κλίμακας και θα
βοηθήσει σημαντικά τα οικονομικά μεγέθη του ομίλου το έτος 2025,
όπως γνωστοποιεί ο όμιλος σε ανακοίνωσή του. Ο Όμιλος Βιοκαρπέτ
σημείωσε μείωση των οικονομικών μεγεθών και χαμηλή κερδοφορία
το 2024, που οφείλεται κυρίως στις επιδόσεις του τομέα της μεταλλουρ-
γίας της θυγατρικής Εξάλκο ΑΕ. Πιο συγκεκριμένα, ο κύκλος εργασιών
το 2024 σε ενοποιημένο επίπεδο ανήλθε στα €205,49 εκατ., σημειώνον-
τας μείωση 2,14% σε σχέση με το 2023, και τα ενοποιημένα κέρδη προ
τόκων, φόρων και αποσβέσεων (EBITDA) διαμορφώθηκαν στα €14,07 εκατ. σημειώνοντας μείωση 29,79%, σε σχέση με το
2023. Ο όμιλος παρουσιάζει ενοποιημένα κέρδη μετά από φόρους κατά τη χρήση 2024 ύψους €0,31 εκατ., έναντι κερδών σε
€5,58 εκατ. την αντίστοιχη χρήση 2023, μείωση κατά 94,47%.

Βύθιση κερδών για τη Βιοκαρπέτ το 2024
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Πανελλαδική
πρωτιά 
του Δήμου
Αθηναίων

Πρωτοπόρος στην εφαρμογή

των διεθνών λογιστικών προτύ-

πων δημοσίου τομέα αναδει-

κνύεται ο Δήμος Αθηναίων, σε

συνεργασία με το Οικονομικό

Πανεπιστήμιο Αθηνών και την

Αναβάθμιση ΑΕ. Στο πρόσφατο

Δημοτικό Συμβούλιο εγκρίθηκε

ο πρώτος ισολογισμός που κα-

ταρτίστηκε με βάση το νέο λογι-

στικό μοντέλο, το οποίο επιτρέπει

την πλήρη και σαφή αποτύπωση

των οικονομικών στοιχείων του

δήμου με έναν σύγχρονο και πιο

ολοκληρωμένο τρόπο.

Με βάση αυτή την απόφαση ο

Δήμος Αθηναίων γίνεται ο πρώ-

τος δήμος της χώρας που κατάρ-

τισε όλες τις νέες οικονομικές

καταστάσεις, σύμφωνα με το νέο

Λογιστικό Πλαίσιο της Γενικής

Κυβέρνησης (ΠΔ 54/2018), που

βασίζεται στα Διεθνή Λογιστικά

Πρότυπα Δημόσιου Τομέα (IP-

SAS) και το Ευρωπαϊκό Σύστημα

Λογαριασμών (ESA 2010) και

έλαβε πιστοποιητικό ελέγχου

από ορκωτό ελεγκτή-λογιστή.

Η εφαρμογή του νέου Λογιστι-

κού Πλαισίου βραβεύτηκε στα

Finance & Accounting Awards

2025 και έχει άμεσο αντίκτυπο

στην καθημερινότητα των πολι-

τών, καθώς ενισχύονται η διαφά-

νεια και ο έλεγχος στα οικονομι-

κά του δήμου και δημιουργείται

ένα πλαίσιο εμπιστοσύνης μετα-

ξύ δήμου και δημότη.

Καταργούνται τα πιστοποιητικά γέννησης και οικογενειακής κατάστασης

Τ
ην ερχόμενη Δευτέρα 28 Απριλίου θα
πραγματοποιηθεί η κοινή συνεδρία-
ση των Διοικητικών Συμβουλίων της

Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελλάδας (ΚΕΔΕ)
και της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας
(ΕΝΠΕ) προκειμένου να εξεταστεί η τελική
μορφή του νέου Κώδικα Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. Θυμίζουμε ότι συζήτηση για την αλ-
λαγή του Κώδικα έχει ξεκινήσει ουσιαστικά
από το Συνέδριο της ΚΕΔΕ στη Ρόδο, όταν ο
υπουργός Εσωτερικών Θοδωρής Λιβάνιος
κατέθεσε το πρώτο σχέδιο, ενώ αμέσως με-
τά δημιουργήθηκε μια ειδική Επιτροπή με
τη συμμετοχή και εκπροσώπων των δύο
βαθμών Τοπικής Αυτοδιοίκησης προκειμέ-
νου να καταλήξουν στο τελικό σχέδιο του νέου
Κώδικα.

Η κοινή συνεδρίαση της Δευτέρας θεωρεί-
ται ιδιαίτερα σημαντική, καθώς θα επικεντρω-
θεί στην τελική διαμόρφωση των θέσεων της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης σχετικά με το σχέδιο
του νέου Κώδικα Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ο
οποίος αναμένεται -εφόσον υπάρχει συμφωνία από όλες τις πλευ-
ρές- να κατατεθεί στη Βουλή προς ψήφιση μέσα στον Μάιο.

Από τις αλλαγές στη λειτουργία της Τοπικής Αυτοδιοίκησης που
έχουν πέσει στο τραπέζι, αυτή που έχει δημιουργήσει περισσότε-
ρες αντιδράσεις είναι η αλλαγή του εκλογικού συστήματος που
πρότεινε ο κ. Λιβάνιος, που προβλέπει την εκλογή δημάρχων και
περιφερειαρχών από την πρώτη Κυριακή και με το σύστημα των
πολλαπλών επιλογών.

Σε αυτό φαίνεται πως επιμένει μέχρι και σήμερα ο υπουργός
Εσωτερικών, παρά τις αντίθετες θέσεις που έχουν εκφράσει οι δή-
μαρχοι, όπως άφησε να εννοηθεί σε πρόσφατες δηλώσεις του. Για
την ακρίβεια, φάνηκε να θεωρεί δεδομένο πως το εν λόγω σύστημα
θα εφαρμοστεί από τις επόμενες εκλογές του 2027.

Αναλύοντάς το, ο κ. Λιβάνιος εξήγησε ότι σε κάθε ψηφοδέλτιο,
εκτός από το όνομα του υποψήφιου δημάρχου και των υποψήφιων
δημοτικών συμβούλων μιας παράταξης, θα υπάρχουν και τα ονό-
ματα όλων των άλλων παρατάξεων και ο ψηφοφόρος θα έχει τη δυ-
νατότητα εκτός από την πρώτη του επιλογή να κάνει και μια δεύτε-

ρη, η οποία θα προσμετράται αν η παράταξή του
δεν προκριθεί στην πρώτη ή στη δεύτερη θέση. 

Επίσης, επανέλαβε ότι το ποσοστό για την
εκλογή δημάρχων και περιφερειαρχών από
την πρώτη κατανομή θα παραμείνει περίπου
στο 43%.

Ενστάσεις από την παράταξη του Χάρη Δούκα
Έντονες αντιρρήσεις για τη διαδικασία συζήτησης των αλλαγών

στον Κώδικα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης εξέφρασε ο δήμαρχος
Αθηναίων και επικεφαλής της παράταξης της μειοψηφίας στο Διοι-
κητικό Συμβούλιο της ΚΕΔΕ Χάρης Δούκας.

Σε σύσκεψη 100 και πλέον δημάρχων και κορυφαίων στελεχών
της Αυτοδιοίκησης-μελών της παράταξής του εκφράστηκε ο κίνδυ-
νος εκφυλισμού και γραφειοκρατικής διεκπεραίωσης των διαδικα-
σιών για τον νέο Κώδικα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, καθώς, όπως
υποστήριξαν, «κορυφαία θέματα όπως τα οικονομικά, οι αρμοδιό-
τητες των δήμων και σημαντικές μεταρρυθμίσεις που θα κάνουν
πράξη την αποκέντρωση αντιμετωπίζονται από την κυβέρνηση -με
την ανοχή της πλειοψηφίας της ΚΕΔΕ- με τη λογική της πεπατημέ-
νης ετών, καθιστώντας την Αυτοδιοίκηση φτωχό συγγενή της κεν-
τρικής διοίκησης και επαίτη προς την εκάστοτε κυβέρνηση».

Μάλιστα, ο κ. Δούκας τόνισε ότι «η παράταξη δεν πρόκειται να
αποδεχτεί καμία πρόταση που θα υπολείπεται ή θα παραβιάζει
ομόφωνες αποφάσεις συνεδρίων της ΚΕΔΕ».

ΚΕΔΕ - ΕΝΠΕ

Η κρίσιμη κοινή συνεδρίαση για τις αλλαγές 
στον Κώδικα της Αυτοδιοίκησης

Οι πολίτες πλέον δεν χρειάζεται να προ-
σκομίζουν τα πιστοποιητικά γέννησης και
οικογενειακής κατάστασης ως δικαιολο-
γητικά στις συναλλαγές τους με το Δημό-
σιο. Τα στοιχεία των δύο πιστοποιητικών θα
αντλούνται ηλεκτρονικά και αυτεπάγγελτα
από τις αρμόδιες υπηρεσίες. Στόχος αυτής
της σημαντικής διοικητικής μεταρρύθμι-
σης, που υλοποιείται στο πλαίσιο της συ-
νεργασίας των υπουργών Εσωτερικών Θο-
δωρή Λιβάνιου και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης Δημήτρη Παπαστεργίου, είναι ένα
κράτος πιο φιλικό και αποτελεσματικό με

λιγότερη γραφειοκρατία.
Η ηλεκτρονική αυτεπάγγελτη αναζήτηση

των πιστοποιητικών γέννησης και οικογε-
νειακής κατάστασης υλοποιείται σε πραγ-

ματικό χρόνο, με πλήρως αυτοματοποι-
ημένο τρόπο μέσω του Κέντρου Διαλει-
τουργικότητας και του gov.gr, αξιοποιών-
τας υποδομές που εγγυώνται την ταχύτητα,
την αξιοπιστία και την ασφάλεια της διαδι-
κασίας. Σε κάθε αναζήτηση ο ενδιαφερό-
μενος λαμβάνει ειδοποίηση (push notifica-
tion) στο ψηφιακό του πορτοφόλι Gov.gr
Wallet, καθώς και μήνυμα στη θυρίδα πο-
λίτη με τα στοιχεία της αίτησης για την
οποία πραγματοποιήθηκε η αναζήτηση του
πιστοποιητικού, τον φορέα, τον χρόνο και
τον υπάλληλο.

«Κλειδώνει» η εκλογή 
την πρώτη Κυριακή 

με το σύστημα 
των πολλαπλών επιλογών
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Π
ερήφανος και χαρούμενος που το κορυ-

φαίο έργο της Περιφέρειας Αττικής -η

ανάπλαση του Φαληρικού Όρμου- υλοποι-

είται στην περιφερειακή ενότητα αρμοδιότητάς του

δηλώνει ο αντιπεριφερειάρχης Νότιου Τομέα Αττι-

κής Χρήστος Θεοδωρόπουλος, σε συνέντευξη που

παραχώρησε στην «Political». Ο ίδιος αναφέρεται

στα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι οκτώ δήμοι

χωρικής αρμοδιότητάς του, αλλά και στην πολύ κα-

λή συνεργασία που έχει αναπτυχθεί με τους υπαλ-

λήλους της Περιφέρειας Αττικής.

Τι έχει λαμβάνειν η Περιφερειακή Ενότητα του
Νότιου Τομέα, της οποίας προΐστασθε, από τα
280+1 έργα που ανακοίνωσε ο περιφερειάρχης
Αττικής Νίκος Χαρδαλιάς;

Ο Νότιος Τομέας έχει αρκετά έργα στο πρόγραμμα που
ανακοινώθηκε. Καταρχάς, έχει το +1 και νομίζω ότι
εκεί πέφτει και το μεγάλο βάρος. Εντάξει, νομίζω ότι
το μεγάλο στοίχημα της παρούσας διοίκησης, ένα
στοίχημα το οποίο συνεχίζεται από την προηγούμενη,
είναι αυτό το έργο και αναφέρομαι προφανώς στη δη-
μοπράτηση και υλοποίηση της δεύτερης φάσης του
Φαληρικού Όρμου. Δηλαδή ουσιαστικά, για να το κα-
ταλάβει ο κόσμος, το Φαληρικό Πάρκο, το οποίο είναι
και η κορωνίδα του προϋπολογισμού μας. Είναι προ-
ϋπολογιστικής αξίας 370 εκατ. ευρώ. Και αντιλαμβά-
νεται ο καθένας όταν μιλάμε για ένα παραλιακό μέτω-
πο το οποίο έχει δίπλα το Ελληνικό, ένα ιδιωτικό πρό-
τζεκτ, πόσο σημαντικό είναι για τη δημόσια φύση του
και για την απρόσκοπτη και ελεύθερη πρόσβαση εκα-
τοντάδων χιλιάδων ανθρώπων. Κάναμε μια πρόβλεψη
ότι θα το επισκέπτονται 13.000-14.000 άνθρωποι ημε-
ρησίως. Έπειτα από πολλές δεκαετίες δύο πόλεις
μπορούν να ξαναβγούν στη θάλασσα, να γίνουν παρα-
λιακές. Γιατί το Μοσχάτο και η Καλλιθέα έχουν θάλασ-
σα και δεν το ξέρει κανένας. Όποιος μένει στο Μοσχά-
το ή στην Καλλιθέα, πολύ περισσότερο στην Καλλιθέα,
δεν βλέπει θάλασσα με τίποτα. Εγώ είμαι τυχερός γιατί
το γραφείο μου είναι ακριβώς στη Ναυταθλητική Μα-
ρίνα της Καλλιθέας, οπότε από την πρώτη μέρα το κα-
τάλαβα πλήρως. Αυτό είναι ένα πάγιο αίτημα και μάλι-
στα με επιτάσεις, όπως το άκουγα και στα διαδημοτικά
συμβούλια που κάναμε με τους Δήμους Μοσχάτου-
Ταύρου και Καλλιθέας.

Πότε υπολογίζεται η ολοκλήρωση της ανάπλα-
σης του Φαληρικού Όρμου, αν όλα πάνε βάσει
του χρονοδιαγράμματος;

Ο κ. Πατούλης και η προηγούμενη διοίκηση είχαν διττή
στόχευση. Η μία ήταν προφανώς να ωριμάσει πλήρως
και να ολοκληρώσει, όπερ και εγένετο, την πρώτη φά-
ση. Και η δεύτερη, που ήταν και η δύσκολη άσκηση επί
χάρτου, ήταν να βρει τη χρηματοδότηση για αυτό το
φαραωνικό έργο των 370 εκατ. ευρώ. Κακά τα ψέματα,
για να πούμε και τη συμβολή του κ. Χαρδαλιά αλλά και
του πρωθυπουργού, εξ όσων έχω καταλάβει και εξ
όσων ειπώθηκαν κατά την επίσημη παρουσία του πρω-

θυπουργού έγιναν πολλές προφανώς παρασκηνιακές
διαβουλεύσεις έτσι ώστε να μπει ως φάκελος μεγάλου
έργου, δηλαδή ουσιαστικά με ευρωπαϊκά κονδύλια και
να επιστραφούν τα 110 εκατ. της πρώτης φάσης. Αυτό
που έχουμε πει είναι ότι το 2028 θέλουμε προφανώς
να το εγκαινιάσουμε.

Το φαραωνικό έργο του Φαληρικού Όρμου έχει
αντίκτυπο στα υπόλοιπα έργα της περιφερει-
ακής σας ενότητας;

Εντάξει, είναι λογικό, από τη στιγμή που θα γίνει ένα
τόσο μεγάλο έργο, να έχει έναν αντίκτυπο στα υπόλοι-
πα 280. Νομίζω, η αφετηρία σκέψης του περιφερειάρ-
χη ήταν η ισόνομη κατανομή… Τώρα αν με ρωτάτε,
επειδή πράγματι είναι η κορωνίδα των 281 έργων και
χωροταξικά είμαι περήφανος και χαρούμενος γιατί
αυτό θα γίνει στην περιφερειακή ενότητα της οποίας
έτυχε να είμαι αντιπεριφερειάρχης, ενδεχομένως να
υπάρχει και μια αντισταθμιστική λογική. Όμως οφείλω
να πω ότι υπάρχουν περίπου 75 εκατομμύρια έργα
στους υπόλοιπους οκτώ δήμους, αμιγώς δημοτικά έρ-
γα, και υπάρχουν και σημαντικά διαδημοτικά έργα πέ-
ραν του φαληρικού όρμου.

Τι σχεδιάζετε να κάνετε 
με το Ρέμα της Πικροδάφνης;

Θα συσταθεί μια ομάδα εργασίας και προφανώς θα
επακολουθήσει και ένα forum, γιατί μας ενδιαφέρει
να ακούσουμε και όλες τις συλλογικότητες και τις πε-
ριβαλλοντικές ενώσεις. Είναι πιο πίσω το έργο αυτό σε
σχέση με τα άλλα και η πραγματικότητα είναι πως
υπάρχει δικαστική εμπλοκή γιατί μπορεί να υπάρξουν
και εκπλήξεις, αφού υπάρχουν προσφυγές οι οποίες
εκκρεμοδικούν. Θεωρώ πάντως ότι το πρώτο σκέλος
έχει λυθεί, άρα πρέπει να αρχίσει μια διαβούλευση.
Νομίζω, ο Νίκος Χαρδαλιάς, που έχει μια εκπαίδευση
και τεχνογνωσία σε θέματα πολιτικής προστασίας, θα
θέλει να έχει την πρωτοβουλία και έναν σημαίνοντα
και πρωταγωνιστικό ρόλο. Είμαι βέβαιος ότι είμαστε
στην ίδια κατεύθυνση, ομονοούμε δήμοι και περιφέ-
ρεια ότι πρέπει να κινηθούμε προς μια κατεύθυνση.

Πώς είναι η συνεργασία σας με το υπαλληλικό
προσωπικό της περιφέρειας;

Προφανώς σε κάθε χώρο, όχι μόνο δημόσιο, αλλά και
στον Νότιο Τομέα υπάρχουν και εξαιρέσεις που αμαυ-
ρώνουν το σύνολο. Νομίζω ότι οι υπάλληλοι και του
Νότιου Τομέα δίνουν έναν υπεράνθρωπο αγώνα, συ-
χνά με ζητήματα υποστελέχωσης. Γινόμαστε κουρα-

στικοί, πάμε στους εκτελεστικούς, στην ειδική γραμ-
ματέα, στον ίδιο τον περιφερειάρχη πολλές φορές και
εκείνοι προφανώς με ευήκοα ώτα, αλλά και ό,τι μέσα
έχουν, προσπαθούν να δώσουν λύσεις. Άρα θέλω να
εξάρω τους υπαλλήλους της περιφέρειας, γιατί πραγ-
ματικά χωρίς αυτούς και χωρίς την αυταπάρνησή τους
τίποτα δεν θα μπορούσε να γίνει. Οι υπάλληλοι είναι ο
καθρέφτης της περιφέρειας.

Προεκλογικά ο περιφερειάρχης δεσμεύτηκε
πως μέσα σε τρία χρόνια θα έχει λυθεί το μείζον
θέμα της διαχείρισης των απορριμμάτων που
ταλανίζει την Αττική τα τελευταία 30 χρόνια…
Πόσο εφικτό είναι;

Όταν ο κ. Γραφάκος, ο οποίος είναι καθ’ ύλην αρμό-
διος, ως γενικός γραμματέας θέτει κάποια χρονικά
ορόσημα, αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχει σοβαρό πρό-
βλημα. Καταρχάς, δεν περιποιεί τιμή σήμερα να υπάρ-
χει ο ΧΥΤΑ Φυλής. Έχει θέσει από πολύ νωρίς ο Νίκος
Χαρδαλιάς στόχο στην ατζέντα ότι εντός τριών ετών
από την ανάληψη των καθηκόντων της Περιφέρειας
Αττικής θα δοθεί λύση. Υπάρχει εσχάτως μια φημολο-
γία, ίσως και ως απόρροια του διαχειριστικού ελέγχου
στον ΕΔΣΝΑ για το ποσοστό του πρότζεκτ, που θα δια-
χειριστεί η Περιφέρεια, γιατί ενδεχομένως η αρμοδιό-
τητα να εκχωρηθεί στο κεντρικό κράτος. Η πραγματι-
κότητα είναι ότι είχε τεθεί ένα
ζήτημα από τον περιφερει-
άρχη, ο κάθε δήμος ή κάθε
περιφερειακή ενότητα να
διαχειρίζεται τα δικά του
απορρίμματα, άρα να πη-
γαίναμε είτε σε μικρές εί-
τε σε μεγαλύτερες εργο-
στασιακές μονάδες, οι
οποίες, κακά τα ψέματα,
στο εξωτερικό είναι κά-
τι το σύνηθες.

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr

Αντιπεριφερειάρχης Νότιου Τομέα Αττικής

Χρήστος Θεοδωρόπουλος

«Κορωνίδα των έργων μας 
η ανάπλαση 

του Φαληρικού  Όρμου!»
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Φ
αίνεται πως απηύδησαν από την αδυναμία της δη-
μοτικής αρχής του Παπάγου-Χολαργού να δώσει
λύση, όπως και από την αναβλητικότητα του δη-

μάρχου Ηλία Αποστολόπουλου, και αποφάσισαν να εγκα-
ταλείψουν τις διαμαρτυρίες και να προσφύγουν στη Δι-
καιοσύνη. Ο λόγος για τους γονείς του 6ου Νηπιαγωγείου
Χολαργού που διαμαρτύρονται για τα προβλήματα των
ακατάλληλων σχολικών χώρων και, πλέον, αποφάσισαν να
καταθέσουν μηνυτήρια αναφορά κατά του δήμου ζητών-
τας τη μετεγκατάσταση του σχολείου τους. Το θέμα είχε τε-
θεί σε συνεδρίαση του Δημοτικού Συμβουλίου πριν από

μερικούς μήνες, ωστόσο, η δημοτική αρχή καταψήφισε το
αίτημα και ο δήμαρχος παρουσίασε ως μόνη λύση τη μεί-
ωση του μαθητικού πληθυσμού, ώστε να μη χρησιμοποιεί-
ται η αίθουσα που βρίσκεται δίπλα στο λεβητοστάσιο. Μια
λύση που θα μπορούσε να εφαρμοστεί μόνο από την επό-
μενη σχολική χρονιά! 

Φυσικά, οι γονείς δεν ικανοποιήθηκαν από αυτή την
πρόταση και με όπλο την έκθεση της Πυροσβεστικής και
ένα πρόστιμο 2.000 ευρώ για τα ελλιπή μέτρα πυρασφά-
λειας στους σχολικούς χώρους ετοιμάζονται να οδηγή-
σουν τον δήμαρχο στις δικαστικές αίθουσες.

Πάνε στα δικαστήρια 

Το «αυτογκόλ» 
της δημάρχου Διονύσου

Μόνο ως «αυτογ-
κόλ» μπορεί να χα-
ρακτηριστεί η από-
πειρα της δημοτικής
αρχής της Κατερί-
νας Μαϊχόσογλου
στον Διόνυσο να
εκλεγεί «Συμπαρα-
στάτης του Δημότη

και της Επιχείρησης». Και αυτό διότι ενώ στα λό-
για κίνησε την όλη διαδικασία και δήλωσε υπέρ
της εκλογής, εντούτοις στην πράξη αποδείχτηκε
πως δεν έχει την «πολιτική δύναμη» να βγάλει το
επιθυμητό αποτέλεσμα. Απόδειξη, η τελική ψη-
φοφορία, όπου από τους 32 δημοτικούς συμβού-
λους που ψήφισαν το αποτέλεσμα ήταν μόλις 14
ψήφοι υπέρ του μοναδικού υποψηφίου, 17 λευκά
και ένα 1 άκυρο. Κάτι που έριξε και τις τελευταίες
μάσκες…

Το έργο που απειλεί
τον Μαρκόπουλο…

Οι περισσότεροι δήμαρχοι γνωρίζουν την ήττα
στις δημοτικές εκλογές λόγω ανυπαρξίας έρ-
γων… Υπάρχουν εντούτοις και κάποιες εξαιρέ-
σεις που επιβεβαιώνουν τον κανόνα. Μία εξ αυ-
τών, η πρώην δήμαρχος Αγί-
ου Δημητρίου και νυν
επικεφαλής της μεί-
ζονος μειοψηφίας
Μαρία Ανδρούτσου,
η οποία κατά κοινή
ομολογία ηττήθηκε
εξαιτίας ενός έργου
της, αυτό της λεωφόρου
Αγίου Δημητρίου. Καλά πλη-
ροφορημένες πηγές εκτιμούν πως τη μοίρα της
Ανδρούτσου θα έχει και ο νυν δήμαρχος Γαλα-
τσίου και πρόεδρος της ΠΕΔΑ Γιώργος Μαρκό-
πουλος, εξαιτίας των έργων του μετρό στη λεω-
φόρο Βεΐκου, που έχουν μετατρέψει την πόλη
του σε «Βαγδάτη»!

Σε μια ιδιαίτερα επικριτική ανάρτηση στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης προχώρησε ο δήμαρχος Γλυφά-
δας Γιώργος Παπανικολάου προς όλους όσοι
παρκάρουν πάνω σε ράμπες για ΑμεΑ. Συνο-
δεύοντας την ανάρτησή του και με φωτογραφικό
υλικό, ο δήμαρχος αφού «μαλώνει» τους παραβά-
τες, ξεκαθαρίζει πως αυτή η αντικοινωνική συμπερι-
φορά δεν θα γίνει ανεκτή… Όπως ήταν φυσικό, ο

δήμαρχος «εισέπραξε» πολλές αιχμηρές απαντήσεις για
τις θέσεις πάρκινγκ που δεν έχει δημιουργήσει όλα

αυτά τα χρόνια που βρίσκεται στη διοίκηση του
δήμου. 
Καλές οι αυστηρές συστάσεις, που αν τις έκανε ένας

νέος δήμαρχος ίσως να είχαν κάποια βαρύτητα, όταν
όμως τις κάνει ένας δήμαρχος που βρίσκεται στον 11ο

χρόνο της θητείας του, τότε τα λόγια περισσεύουν!

Σε ποιον δήμο της Αττι-
κής, προς τα βόρεια της
Αθήνας, η δημοτική αρχή
προσπαθεί να σταματήσει
τις καταγγελίες της αντιπο-
λίτευσης στέλνοντας εξώ-
δικα σε επικεφαλής των
παρατάξεων; Η ένταση της
αντιπαράθεσης και ο «πό-
λεμος των ανακοινώσεων»
έχουν φτάσει σε τέτοιο ση-
μείο που η μία πλευρά, του-
λάχιστον αυτή της δημοτι-
κής αρχής, δεν φαίνεται να
αντέχει, για αυτό στέλνει
εξώδικα ζητώντας να απο-
συρθούν οι ανακοινώσεις
από τις ιστοσελίδες κοινω-
νικής δικτύωσης! Σημεία
των καιρών… 

Βλέπουν διαπαραταξιακές ευθύνες 
Αναταραχή αναμένεται να επικρατήσει στην επόμενη συνεδρίαση του Δημοτικού Συμβουλίου

της Ελευσίνας την ερχόμενη εβδομάδα, καθώς φορείς και σωματεία της περιοχής έχουν προ-
αναγγείλει πως θα κάνουν παράσταση διαμαρτυρίας. Οι αντιδράσεις αφορούν τη σχεδιαζόμενη
χρήση της σιδηροδρομικής γραμμής του προαστιακού Δυτικής Αττικής από εμπορικές αμαξο-
στοιχίες, την οποία φαίνεται να μην εγκρίνουν οι κάτοικοι αλλά να έχει υιοθετήσει η διαπαραταξια-
κή επιτροπή του Δήμου Ελευσίνας. Προφανώς δεν πρόκειται για μια απόφαση για την οποία έχει
αρμοδιότητα το Δημοτικό Συμβούλιο, ούτε για κάποιο έργο που μπορεί να κάνει ή να αποτρέψει η
δημοτική αρχή, ωστόσο, θα είναι οι πρώτοι που θα έρθουν αντιμέτωποι με τις κινητοποιήσεις. 

Καθυστέρηση λόγω… εμπάθειας 
Για προσπάθεια να εμποδίσει το έργο της δημοτικής αρχής βάζοντας πάνω από
όλα την προσωπική της εμπάθεια κατηγορεί την πρώην δήμαρχο Νέας Ιωνίας
Δέσποινα Θωμαΐδου ο δήμαρχος της πόλης Παναγιώτης Μανούρης. Αφορμή για
τη νέα κόντρα ήταν οι δύο καταγγελίες που έκανε η πρώην δήμαρχος για αυθαί-
ρετες κατασκευές, χωρίς οικοδομική άδεια, που αφορούν το βοηθητικό γήπεδο
εντός των εγκαταστάσεων του Δημοτικού Σταδίου, όπου γίνονται εργασίες. Στην

ανακοίνωση-απάντησή του ο κ. Μανούρης κατηγορεί την κ. Θωμαΐδου πως προσπαθεί να καθυστερήσει ή να ματαιώσει τα
έργα υποστηρίζοντας ότι «βάζοντας πάνω από όλα την προσωπική της εμπάθεια, τάσσεται κατά των αθλητικών έργων που
αφορούν υποδομές, οι οποίες έχουν ως στόχο την εξυπηρέτηση των αθλούμενων συμπολιτών μας και της νεολαίας της
πόλης μας». Μάλιστα, καλεί την πρώην δήμαρχο να ανακαλέσει τις καταγγελίες της, καθώς το μόνο που θα πετύχει είναι να
καθυστερήσει την ολοκλήρωση των έργων και την απόδοση του γηπέδου στους πολίτες της Νέας Ιωνίας. 

Έκαναν Πάσχα μέσα στα σκουπίδια
Έντονα είναι τα παράπονα που εισέπραξε -και εισπράττει

ακόμη- ο δήμαρχος Μαρκόπουλου Κωνσταντίνος Αλλαγιάν-
νης για την τραγική κατάσταση στην οποία πέρασαν τις άγιες
μέρες του Πάσχα οι πολίτες και ιδιαίτερα αυτοί που μένουν μό-
νιμα ή επισκέφθηκαν το Πόρτο Ράφτη. Σύμφωνα με τις καταγ-
γελίες, η Υπηρεσία Καθαριότητας δεν λειτούργησε καθόλου ή
υπολειτούργησε χωρίς να είναι αποτελεσματική, με αποτέλε-
σμα η περιοχή να πνιγεί στα σκουπίδια. Όπως επισημαίνουν,
μάλιστα, πολίτες που κατέφυγαν σε τοπικές ιστοσελίδες, δεν
ήταν μόνο η συγκεκριμένη εορταστική περίοδος που αντιμετώπισαν τη συγκεκριμένη τραγική
κατάσταση. Φαίνεται πως με την παρούσα δημοτική αρχή τα σκουπίδια «κάνουν πάρτι» στο
Πόρτο Ράφτη σε όλες τις εορταστικές περιόδους. Λογικό είναι, λοιπόν, να ξεσπάσουν οι πολί-
τες και να τα ακούει για τα καλά ο δήμαρχος. 

Ζητά και τα ρέστα ο δήμαρχος Γλυφάδας
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Επισπεύδει 
την αναβάθμιση
Με γρήγορο ρυθμό προσπαθεί
να ολοκληρώσει την ενεργειακή
αναβάθμιση των σχολείων του
Αλίμου ο δήμαρχος Ανδρέας
Κονδύλης και για τον στόχο αυτό
κατάφερε να εξασφαλίσει
2.400.000 ευρώ από το ΕΣΠΑ. Η
ενεργειακή αναβάθμιση στο-
χεύει στη λιγότερη κατανάλωση
ενέργειας και γενικά σε κτήρια
πιο οικολογικά, πιο «πράσινα»
και πιο οικονομικά. Με τα συγ-
κεκριμένα χρήματα θα ανακαι-
νιστούν και θα αναβαθμιστούν
10 σχολικά κτήρια, καθώς με τις
εργασίες προβλέπεται να γίνει
γενική αντικατάσταση σε όλα τα
παλιά κουφώματα και να τοπο-
θετηθούν καινούργια παράθυρα,
πόρτες και φεγγίτες, ώστε να
υπάρχει καλύτερη μόνωση των
χώρων. Ακόμα, θα γίνουν θερμο-
μόνωση σε όλες τις προσόψεις
και τις οροφές των κτηρίων, εγ-
κατάσταση φωτιστικών led και
τοποθέτηση κλιματιστικών τε-
λευταίας τεχνολογίας, χαμηλής
ενεργειακής κατανάλωσης.
Όπως διαβεβαιώνει ο κ. Κονδύ-
λης, ήδη σχεδιάζει και επόμενο
μεγάλο έργο ώστε να αναβαθμι-
στούν αντίστοιχα και τα υπόλοι-
πα σχολεία του Αλίμου.

Επιμένει στη μη μονιμοποίηση
Παρά τη διπλή δικαστική δικαίωση, σε Πρωτοδικείο και Εφε-

τείο, δύο καθηγητριών μουσικής, εργαζόμενων στο Δημοτικό
Ωδείο Αγίας Βαρβάρας, η δημοτική αρχή αρνείται να μετατρέψει
τη σύμβασή τους από Ιδιωτικού Δικαίου Ορισμένου Χρόνου σε
Αορίστου Χρόνου και προσφεύγει στον Άρειο Πάγο με αίτημα
την αναίρεση των δύο προηγούμενων δικαστικών αποφάσεων.

Η Δημοτική Παράταξη της Λαϊκής Συσπείρωσης, που συμμε-
τέχει στη Δημοτική Επιτροπή χωρίς δικαίωμα ψήφου, πρότεινε «να αποσυρθεί το θέμα
από τη συνεδρίαση της Δημοτικής Επιτροπής και να παραπεμφθεί στο Δημοτικό Συμ-
βούλιο για να αποφασίσει». Ωστόσο, η προσκείμενη στη διοίκηση του δημάρχου Λάμ-
πρου Μίχου επιτροπή απέρριψε την πρόταση παρά το γεγονός ότι οι δύο καθηγήτριες
μουσικής εργάζονται στο οικείο Δημοτικό Ωδείο με επαναλαμβανόμενες-ανανεωνό-
μενες συμβάσεις από το 1999. Αναμενόμενα λοιπόν εργαζόμενοι και αντιπολίτευση κά-
νουν λόγο για αντεργατικό και αντιδημοκρατικό δήμαρχο! 

M
πορεί η δήμαρχος Ζωγρά-
φου Τίνα Καφατσάκη να
ανακοίνωσε με χαρά το

έργο αναβάθμισης της Βίλας Ζωγρά-
φου και διαμόρφωσης του περιβάλ-
λοντος χώρου κατά την επίσκεψη
του περιφερειάρχη Αττικής Νίκου
Χαρδαλιά, η δημοτική παράταξη
ωστόσο της μείζονος μειοψηφίας με
επικεφαλής τον Θεόδωρο Μετικαρί-
δη θυμίζει σε ανακοίνωσή της πως
το είχε αντιμετωπίσει όταν ήταν δή-
μαρχος ο αείμνηστος Βασίλης Θώ-
δας… «Ένα έργο το οποίο οραματί-
στηκε ο τ. δήμαρχος Βασίλης Θώ-
δας. Είχε αναθέσει και ολοκληρώσει
τη σύνταξη μελετών, αλλά δυστυχώς δεν πρόλαβε να ανακοινώσει ο ίδιος τη μεγάλη εί-
δηση, την ένταξη του έργου στο Αναπτυξιακό Πρόγραμμα της περιφέρειας. Στο σημείο
αυτό να θυμίσουμε τον μεγάλο ντόρο που έγινε προεκλογικά, με πληθώρα από αναρ-
τήσεις, χλευασμό και ανακοινώσεις, από την παράταξη της κ. Καφατσάκη, που την εί-
δαμε να ανακοινώνει με μεγάλη της χαρά το έργο και να συρρέει μαζί με πλήθος στε-
λεχών της ώστε να φωτογραφηθούν παρέα με τον περιφερειάρχη», σχολιάζει σκωπτι-
κά η «Συμμαχία Δημιουργίας». Και προσθέτει: «Το ελάχιστο που θα μπορούσε να κάνει
η κ. Καφατσάκη ως ένδειξη αναγνώρισης και πολιτικής ορθότητας είναι να αναφερθεί
στο όνομα του εκλιπόντος Βασίλη Θώδα».

Πανελλαδική πρωτιά 
«Πληρώνω όσο Ρυπαίνω»

Σε καθαρά αντικειμενικά-περιβαλλοντικά κριτήρια στηρίζεται το
σύστημα υπολογισμού και πληρωμής στα τέλη καθαριότητας και

φωτισμού που εγκαινιάζει για πρώτη φορά στην Ελλάδα ο Δήμος Ρό-
δου. Σύμφωνα με τις ανακοινώσεις του δημάρχου Αλέξανδρου Κολιάδη, από τις 30
Ιουνίου κάθε επιχείρηση θα επιβαρύνεται ανάλογα με το είδος της δραστηριότη-
τάς της. Οι επιχειρήσεις του νησιού οφείλουν να δηλώσουν σε ειδική διαδικτυακή
πλατφόρμα την κατηγορία στην οποία υπάγονται και τα τετραγωνικά μέτρα που κα-
λύπτουν, διαμορφώνοντας έτσι το ύψος της χρέωσης που τους αναλογεί. Οι δεί-
κτες επιβάρυνσης έχουν καθοριστεί σε τρεις συντελεστές: Ο υψηλός συντελε-
στής (6,5 €/τμ) για καταστήματα υγειονομικού ενδιαφέροντος, ξενοδοχεία και
βιοτεχνίες/βιομηχανίες, ο μειωμένος (5,5 €/τμ) για εμπορικά καταστήματα και ο
χαμηλότερος (4,5 €/τμ) για γραφεία και τράπεζες.

Περίεργη συσπείρωση
Μια πολύ πρωτόγνωρη κατάσταση έχει να αντι-

μετωπίσει ο δήμαρχος Σαρωνικού Δημήτρης Πα-
παχρήστου, καθώς σύσσωμη η αντιπολίτευση του
επιτέθηκε για… έργο που υλοποιείται. Μάλιστα,
οι παρατάξεις «Σαρωνικός Αύριο», «Ένας Σαρω-
νικός για Όλους» και «Σαρωνικός Δύναμη
Πνοής», καθώς και η ανεξάρτητη δημοτική σύμ-
βουλος Ναταλί Κακκαβά ζητούν να συνεδριάσει
άμεσα το Δημοτικό Συμβούλιο για να επανεξετά-

σουν ένα έργο που το θεωρούν… πολύ χρήσιμο!
Συγκεκριμένα, πρόκειται για το έργο ανάπλασης της πλατείας Ευαγγελιστρίας στα

Καλύβια και ο λόγος που προκάλεσε την γκρίνια είναι ένα τροχαίο ατύχημα που έγινε,
για το οποίο θεωρήθηκε πως προκλήθηκε από την εκτέλεση των έργων. Καλούν λοιπόν
τον δήμαρχο να ενημερώσει πως τηρούνται όλα τα αναγκαία πρωτόκολλα της εργοτα-
ξιακής σήμανσης προκειμένου να προστατεύσει την ασφάλεια των πολιτών… Ομολο-
γουμένως πολύ πρωτότυπος λόγος για να συσπειρωθούν τόσες πολλές δυνάμεις! 

Πρωτιά για 
τους μαθητές 
της Ηλιούπολης

Μια ξεχωριστή διάκριση πέτυχαν οι μαθητές και οι
μαθήτριες της ΣΤ’ Τάξης του 20ού Δημοτικού Σχολεί-
ου Ηλιούπολης «Ηρώ Κωνσταντοπούλου», που έλα-
βαν μέρος στον Εθνικό Διαγωνισμό Γαλλοφωνίας που
διοργανώθηκε από το Γαλλικό Ινστιτούτο Ελλάδας. Ο
διαγωνισμός είχε θέμα «Επινοούμε τον κόσμο του
2050» και σε αυτό το πλαίσιο οι μαθητές και οι μαθή-
τριες επινόησαν και κατασκεύασαν ένα αντικείμενο
που μπορεί να βελτιώσει το μέλλον του πλανήτη μας:
ένα μικρό ρομποτάκι, τον «Flore-Flore», που λειτουρ-
γεί με ηλιακά πάνελ και μπορεί να πηγαίνει οπουδή-
ποτε για να φυτεύει δέντρα, φυτά… όπου υπάρχει
ανάγκη. Το έργο πήρε την πρώτη θέση στην κατηγορία
τους και τα παιδιά βραβεύτηκαν στην ειδική τελετή
βράβευσης στο Γαλλικό Ινστιτούτο!

Σε ποιον δήμο της Αττικής η αντι-
πολίτευση έχει αρχίσει να ψάχνει
τα οικονομικά στοιχεία και τα πα-
ραστατικά των πολιτιστικών φε-

στιβάλ των προηγούμενων χρόνων; Κυκλοφορούν
φήμες στους διαδρόμους του δημαρχείου πως τα
στοιχεία είναι ασαφή και δύσκολα βρίσκει κάποιος
πόσα χρήματα μπήκαν στα ταμεία του δήμου, πόσα
έβγαλαν οι ιδιωτικές εταιρείες και ποιες διαδρομές
ακολούθησαν τα χρήματα. Ήδη έχει κληθεί η δημοτι-
κή αρχή να φέρει το θέμα σε συνεδρίαση του Δημοτι-
κού Συμβουλίου, αλλά δεν έχει ανταποκριθεί ακόμη
στο αίτημα... 

Υπάρχει και αυτή
η αντιπολίτευση...

Τον δρόμο της εποικοδομητικής αντιπολίτευσης
στη δημοτική αρχή Τρικκαίων έχει επιλέξει εξαρ-
χής ο επικεφαλής της μείζονος μειοψηφίας Γιώρ-
γος Ηλιάδης και το αποδεικνύει σχεδόν σε κάθε
συνεδρίαση του Δημοτικού Συμβουλίου. Τελευταία
απτή απόδειξη, η στάση του κατά τη συνεδρίαση
όπου τέθηκε επί τάπητος θέμα τοποθέτησης Ανα-
νεώσιμων Πηγών Ενέργειας, παρουσία κατοίκων
που αντιδρούσαν και διαμαρτύρονταν. Σε ένα θέμα
που θα μπορούσε πολύ εύκολα να λαϊκίσει, ο Γιώρ-
γος Ηλιάδης επέλεξε να τοποθετηθεί με ουσία, επι-
χειρήματα και προτάσεις…

Πανηγυρίζει για 
το έργο που χλεύαζε…
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Το ΔΕΗ Ironman 70.3 Costa
Navarino, Peloponnese, Greece
2025 επιστρέφει στις 26 Οκτωβρί-
ου. Ο τριαθλητικός αγώνας πραγμα-
τοποιείται σε συνδιοργάνωση της
ΕυΖην Feelόsophy και της Περιφέ-
ρειας Πελοποννήσου, με τη ΔΕΗ
ονομαστικό χορηγό και την Costa
Navarino επίσημο χορηγό φιλοξε-
νίας. Το Ironman 70.3 Greece διορ-
γανώνεται για 6η συνεχή χρονιά και

φέτος θα περιλαμβάνει ανανεωμέ-
νες διαδρομές που πληρούν τις αυ-
στηρές προδιαγραφές ποιότητας
και ασφάλειας της Ironman. Περισ-
σότεροι από 1.200 αθλητές από 60
χώρες θα αγωνιστούν διαδοχικά σε
3 αθλήματα: Κολύμπι 1,9 χλμ. στον
Κόλπο Ναβαρίνου, σε κυκλική δια-
δρομή που ξεκινά και ολοκληρώνε-
ται στην παραλία της Γιάλοβας, πο-
δηλασία 90 χλμ. σε ομαλή διαδρομή

συνολικής υψομετρικής διαφοράς
800 μ., μέσα από μεσσηνιακά τοπία
με ελαιώνες, πευκοδάση και αρχαι-
ολογικά μνημεία, καθώς και τρέξι-
μο 21,1 χλμ. σε επίπεδη διαδρομή
δύο γύρων, που περνά από το χωριό
της Γιάλοβας και τον προστατευό-
μενο υγροβιότοπο της Λιμνοθάλασ-
σας του Διβαρίου, με τερματισμό
στην παραλία Γιάλοβας. Οι εγγρα-
φές έχουν ξεκινήσει online.

� Η Minds «υπογράφει» τη δημιουργική και επικοινωνιακή στρατη-
γική της νέας καμπάνιας ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης που

υποστηρίζει η JTI Hellas σε συνεργασία με την ΑΑΔΕ. Με κεντρικό μή-
νυμα #Κομμένο το Παράνομο Τσιγάρο, η Minds υλοποίησε τον σχεδια-
σμό σε επίπεδο Concept, Creative & Production και την επικοινωνία σε
επίπεδο Digital & ATL Media, με στόχο τη δημιουργία ενός πλαισίου
που ενημερώνει το κοινό για το παράνομο εμπόριο προϊόντων καπνού.
Μέσα από αυτήν τη στρατηγική συμμαχία διαμορφώνεται ένα σύγχρο-
νο υπόδειγμα θεσμικής συνεργασίας, θέτοντας τις βάσεις για μια κοι-
νωνία που λέει: #Κομμένο το Παράνομο Τσιγάρο - Είναι έγκλημα και
κοστίζει ακριβά.

� Η Lidl Ελλάς ξεχώρισε στις φετινές διοργανώσεις των Sports Market-
ing Awards και Sponsorship Awards, αποσπώντας συνολικά 6 βρα-

βεία, 3 Gold, 2 Bronze και 1 Silver, για τις επιτυχημένες καμπάνιες και
στρατηγικές συνεργασίες της
στον χώρο του αθλητισμού. Πιο
αναλυτικά, στα βραβεία Sports
Marketing απέσπασε Silver στην
κατηγορία Best Sports Strategy
for Branding για τη στρατηγική
παρουσία της ως Official Partner
του UEFA Euro 2024 και Bronze
στην κατηγορία Best Sports Strategy for Customer Loyalty για την καμπά-
νια Lidl Kids Team Ελλάδος στο UEFA Euro 2024. Στα Sponsorship
Awards η συνεργασία της εταιρείας ως Official Partner του UEFA Euro
2024 οδήγησε σε Gold Βραβεία στις κατηγορίες Football Sponsorship,
Best Use of Integration Strategy και International Sponsorship Award,
και Bronze Βραβείο στην κατηγορία Sports Sponsorship.

� Ενώπιον της Ειδικής Μόνιμης Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βου-
λής παρουσιάστηκε το  πρόγραμμα Vodafone Posidonia, στρατηγι-

κή πρωτοβουλία του Ιδρύματος Vodafone για τη χαρτογράφηση και
προστασία των υποθαλάσσιων  λιβαδιών της ενδημικής στον μεσογει-
ακό χώρο Ποσειδωνίας και την ανάδειξή τους ως κρίσιμων πνευμόνων
της Μεσογείου. Η παρουσίαση πραγματοποιήθηκε από τη Μαρία Σκάγ-
κου, αντιπρόεδρο του ΔΣ και διευθύντρια Νομικών και Κανονιστικών
Θεμάτων, Εταιρικής Ασφάλειας & Εταιρικών Σχέσεων της Vodafone
Ελλάδας, και τον Γιώργο Παπαθεοδώρου, καθηγητή Περιβαλλοντικής
και Γεωλογικής Ωκεανογραφίας στο Πανεπιστήμιο Πατρών. Υπενθυμί-
ζεται ότι το  ερευνητικό πρόγραμμα Vodafone Posidonia τελεί υπό την
Αιγίδα του υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και υλοποιείται
από το  2023 σε συνεργασία με το Oceanus Lab του Πανεπιστημίου Πα-
τρών. Πρόκειται για μοναδικό σε έκταση και τεχνολογία ερευνητικό
έργο χαρτογράφησης, που ξεκίνησε από στρατηγικές περιοχές του Αι-
γαίου Πελάγους, αξιοποιώντας εξοπλισμό προηγμένης τεχνολογίας
και το  δίκτυο 5G της Vodafone και πρόκειται να συνεχιστεί στον Σαρω-
νικό και την Αττική.

Mικρά - μικρά

C
osmote Telekom ονομάζεται πλέον η Cosmote, όπως
ανακοίνωσε η εταιρεία. Σύμφωνα με την ανακοίνωση
η Cosmote, ένα από τα ισχυρότερα και πιο δημοφιλή

brands στην ελληνική αγορά, ενώνει τις δυνάμεις της με την
Telekom, την κορυφαία μάρκα στις τηλεπικοινωνίες παγκο-
σμίως και μία από τις κορυφαίες στον κόσμο ανεξαρτήτως
κλάδου, και μαζί δημιουργούν την Cosmote Telekom. Με την
τεχνογνωσία και την καινοτομία της Telekom, η Cosmote ενι-
σχύει την υπόσχεσή της να προσφέρει ακόμα πιο προηγμέ-
νες, αξιόπιστες και ανταγωνιστικές υπηρεσίες, που θα βελ-
τιώσουν την καθημερινότητα ιδιωτών και επιχειρήσεων και
θα ενισχύσουν τις προοπτικές ανάπτυξης της χώρας. «Με την
ένταξή μας στο οικοσύστημα του παγκόσμιου brand
Telekom, εδραιώνουμε τη θέση μας ως μέλους ενός παγκό-

σμιου τηλεπικοινωνιακού ομίλου, με κυρίαρχη παρουσία
στην Αμερική και την Ευρώπη, με μεγάλη δύναμη και οικονο-
μίες κλίμακας. Παράλληλα, αποκτάμε διεθνές αποτύπωμα,
που δημιουργεί πρόσθετη αξία για τους πελάτες μας, τους
ανθρώπους μας, αλλά και όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη και
μας διαφοροποιεί ακόμα περισσότερο από τον ανταγωνι-
σμό», δήλωσε ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος του
Ομίλου ΟΤΕ Κώστας Νεμπής. H ένωση δυνάμεων των δύο
μαρκών κάνει πιο γνωστό στο ελληνικό κοινό και το χρώμα
Μagenta, που αποτελεί ταυτότητα του Telekom brand παγκο-
σμίως. Η νέα εμπορική μάρκα Cosmote Telekom συνοδεύε-
ται από την υπογραφή «Συνδέουμε τον κόσμο σου». Η νέα
υπογραφή ευθυγραμμίζεται με το παγκόσμιο brand claim
της Telekom «Connecting your world».

Το τρίαθλο ΔΕΗ Ironman 70.3
στο Costa Navarino τον Οκτώβριο

για  6η συνεχή χρονιά

Η Helleniq Energy ενισχύει τον ρό-
λο της ως ενός από τους πλέον ελκυ-
στικούς εργοδότες στην Ελλάδα, χτί-
ζοντας ουσιαστικές γέφυρες με την
ακαδημαϊκή κοινότητα, με επαγγελ-
ματίες υψηλής εξειδίκευσης και με
νέα ταλέντα στην Ελλάδα και το εξωτε-
ρικό. Μέσα από την παρουσία σε εκ-
δηλώσεις, όπως το «Rebrain Greece»
στο Λονδίνο (29 Μαρτίου), το «Πανόραμα Επιχειρηματι-
κότητας» στην Αθήνα (28-30 Μαρτίου), καθώς και τις
Ημέρες Καριέρας σημαντικών πανεπιστημιακών ιδρυμά-

των, η Helleniq Energy παρουσίασε τις
προοπτικές που προσφέρει στους ερ-
γαζόμενους και το στρατηγικό της
όραμα για το μέλλον της ενέργειας. «Η
ανανέωση του ανθρώπινου δυναμι-
κού μας έχει φτάσει σχεδόν στο 40%
την τελευταία τριετία, ενώ υλοποιούμε
στοχευμένα προγράμματα προσλή-
ψεων και επανένταξης Ελλήνων του

εξωτερικού σε καίριες θέσεις ευθύνης», σημείωσε ο
Αλέξανδρος Τζαδήμας, γενικός διευθυντής Ανθρώπινου
Δυναμικού και Διοικητικών Υπηρεσιών.

Helleniq Energy: Προσέλκυση ταλέντων
και σύνδεση με  Έλληνες του εξωτερικού

Μέσα από το πρόγραμμα εθελοντι-
σμού «Το καλό μάς συνδέει», περισσό-
τεροι από 90 εργαζόμενοι της Vodafone
προσέφεραν εθελοντικά τον χρόνο και
την ενέργειά τους στο 4ήμερο Πασχαλι-
νό bazaar των Παιδικών Χωριών SOS
στον εκθεσιακό χώρο του Μετρό Συν-
τάγματος. Παράλληλα, κατά τη διάρκεια
του φετινού Πάσχα η Vodafone Ελλάδας
φιλοξένησε στις εγκαταστάσεις της σε
όλη τη χώρα τέσσερις Μη Κερδοσκοπι-

κούς Οργανισμούς, δίνοντάς τους τη δυ-
νατότητα να παρουσιάσουν τη δράση

τους και να έρθουν σε άμεση επαφή με
τους ανθρώπους της εταιρείας. Οι οργα-
νισμοί, μεταξύ των οποίων Dogs’ Voice,
Παιδικά Χωριά SOS, Γιατροί του Κό-
σμου και Ροή – Κοινωνική Συνεταιρι-
στική Επιχείρηση, πραγματοποίησαν
πασχαλινά bazaars στους χώρους των
γραφείων με στόχο την οικονομική ενί-
σχυση των σκοπών τους και την ευαι-
σθητοποίηση των εργαζομένων γύρω
από το έργο τους.

«Το καλό μάς συνδέει» - Πάνω από 90 εργαζόμενοι
της Vodafone στήριξαν φορείς με κοινωνικό αντίκτυπο 

Η Cosmote ενώνει τις δυνάμεις της με την Telekom και μαζί δημιουργούν την Cosmote Telekom



ΣΑΒΒΑΤΟ 26 AΠΡΙΛΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL MultiMEDIA51
Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Μετά τα μέσα Μαΐου αναμένονται τα

ραντεβού των παρουσιαστών του Mega

με τον σταθμό ώστε να συζητηθεί το μέλλον

της συνεργασίας τους. Δανάη Μπάρκα, Κώ-

στας Τσουρός και Νατάσα Γιάμαλη έχουν

πολλές εκκρεμότητες, οι οποίες σε μερικές

περιπτώσεις μοιάζει και δύσκολο να μπορέ-

σουν να διευθετηθούν. Επίσης, οι αποφά-

σεις για κάποιους μπορεί να λειτουργήσουν

και ως ντόμινο εξελίξεων για τους υπολοί-

πους. Τα σενάρια που αναπαράγονται όλη

αυτή την περίοδο είναι πολλά, αλλά το θέμα

είναι πόσο κοντά βρίσκονται στην πραγματι-

κότητα.

� Οι «Weekenders» συνεχίζουν

να δίνουν τη μάχη τους στην

πρωινή ζώνη κάθε Σαββατοκύριακο,

κάποιες φορές με

αρκετά ικανοποι-

ητικά ποσοστά

τηλεθέασης, άλ-

λες φορές με χα-

μηλότερα. Πα-

ράλληλα, τα σε-

νάρια για το μέλ-

λον τους συνεχί-

ζουν με αμείωτο ρυθμό. Οι τελευταίες

πληροφορίες που έχουμε, όσον αφορά

στις σκέψεις που έχει ο ΑΝΤ1 για την

επόμενη χρονιά, αναφέρουν πως το

κλίμα για τη συνέχιση της εκπομπής

είναι θετικό. Ο σταθμός θέλει να κρατή-

σει τη ζώνη και μάλιστα να την κάνει

πιο ανταγωνιστική. Μαθαίνουμε ωστό-

σο ότι οι αλλαγές που θα γίνουν είναι

αναπόφευκτες και δεν θα αφορούν μό-

νο δομή και περιεχόμενο. Η αλλαγή στο

σχήμα παρουσίασης θα πρέπει να θεω-

ρηθεί δεδομένη και πάνω σε αυτή την

πληροφορία τα σενάρια έχουν φουν-

τώσει ήδη για τα πρόσωπα που θα δού-

με την επόμενη σεζόν…

� Η Wide Media Group ανακοίνωσε την

έναρξη της συνεργασίας με την Έλλη

Καρβώνη, η οποία αναλαμβάνει καθήκοντα

διευθύντριας Προγράμματος στα Μέσα Μα-

ζικής Ενημέρωσης του ομίλου, στα οποία

περιλαμβάνονται τα τηλεοπτικά κανάλια AC-

TION 24 και ATTICA TV, καθώς και οι ιστοσε-

λίδες Flash.gr, Athletiko.gr και News-

forhealth.gr. Με εμπειρία άνω των 18 ετών

στον χώρο των Media και της παραγωγής

περιεχομένου, τόσο στην εγχώρια αγορά

όσο και στο εξωτερικό, η Έλλη Καρβώνη εί-

χε συνεργαστεί στο παρελθόν με μεγάλους

οργανισμούς όπως ANTENNA MEDIA

GROUP, MAD TV και Barkingwell Media.

Τ
ο Πάσχα πέρασε και από εδώ
και πέρα αρχίζει η εποχή των
αποφάσεων στα κανάλια. Οι πα-

ρουσιαστές αναμένεται να ξεκινήσουν
τις συζητήσεις για την επόμενη σεζόν
και βέβαια κάποια πρόσωπα συγκεν-
τρώνουν περισσότερο ενδιαφέρον -
περισσότερο από όλους ο Γιώργος Πα-
παδάκης.

Ο δημοσιογράφος αναμένεται το
επόμενο διάστημα να συναντηθεί με
τους ανθρώπους του σταθμού ώστε να
ανακοινώσει την απόφασή του για το
«Καλημέρα Ελλάδα». Ημερομηνία-
ορόσημο είναι η Δευτέρα 28 Απριλίου,

μέρα που η εκπομπή συμπληρώνει 33
χρόνια από την πρεμιέρα της το 1992.

Οι πληροφορίες μας λένε ότι από αυ-
τήν τη μέρα δεν θα λείψουν οι εκπλή-
ξεις, καθώς αναμένεται να περάσουν
από το πλατό του «Καλημέρα Ελλάδα»
όλοι ή τουλάχιστον οι περισσότεροι από
όσους βρέθηκαν στο πλευρό του Γιώρ-
γου Παπαδάκη στα 33 χρόνια της εκ-
πομπής. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον θα έχουν
ωστόσο όσα θα πει ο ίδιος στον αέρα. Το
σίγουρο πάντως είναι ότι η ώρα μετάδο-
σης της εκπομπής δεν αλλάζει, καθώς ο
Γιώργος Λιάγκας και την επόμενη χρο-
νιά θα ξεκινά λίγα λεπτά πριν από τις 10.

Τι έκανε η Μπέττυ
Μαγγίρα στο Action24;

Στις εγκαταστάσεις του Action24 βρέθηκε η
Μπέττυ Μαγγίρα και το τηλεοπτικό

ρεπορτάζ πήρε πάλι φωτιά, κα-
θώς η παρουσιάστρια απέχει

τη φετινή σεζόν από την τη-
λεόραση. Όπως μαθαίνου-
με, η Μπέττυ Μαγγίρα θέλη-

σε να χρησιμοποιήσει
στούντιο του σταθμού για να

κάνει γυρίσματα για vidcast που
επιθυμεί να ξεκινήσει στο κανάλι της στο Y-
ouTube. Ωστόσο, είναι ένα πρόσωπο που το Ac-
tion24 θα επιθυμούσε να εντάξει στο δυναμικό
του. Η Μπέττυ Μαγγίρα είχε βολιδοσκοπηθεί στο
παρελθόν και από το Star για τηλεπαιχνίδι, όμως η
συνεργασία δεν προχώρησε.

Παπουτσάκη και Λιόλιου σε δοκιμαστικό 
για μουσικό τηλεπαιχνίδι

Ένα μουσικό τηλεπαιχνίδι που έκανε επιτυχία πριν από μερι-
κά χρόνια επιθυμεί να επαναφέρει ο ΑΝΤ1 στις οθόνες μας

την επόμενη σεζόν. Πρόκειται για το «Δεν έχω λόγια» που
παρουσίαζε στο Mega ο Γιώργος Καπουτζίδης. Σε κάθε
επεισόδιο δύο παίκτες αναμετρώνται σε γνωστά τραγού-
δια υπό τους ήχους της μπάντας που υπάρχει στο στούντιο.

Όποιος θυμάται τους περισσότερους στίχους τραγουδιών
συγκεντρώνει τους περισσότερους πόντους και κερδίζει τον
αντίπαλό του φτάνοντας στον τελικό. Στον παίκτη που κερδί-

ζει δίνεται η δυνατότητα να προχωρήσει και σε επόμενα
επεισόδια μέχρι να βρεθεί εκείνος που θα τον νικήσει.
Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, λοιπόν, δύο πολύ γνω-
στές γυναίκες αναμένεται εκτός απροόπτου να περάσουν

το επόμενο διάστημα από δοκιμαστικό. Πρόκειται για την
Κατερίνα Παπουτσάκη και την Κατερίνα Λιόλιου, ενώ θα δο-

κιμαστούν και ανδρικές παρουσίες.

Το «Big Brother» επιστρέφει και αυτοί οι παίκτες θα συζητηθούν

Η ημερομηνία-ορόσημο για τον Γιώργο Παπαδάκη

Αύριο στις 9 το βράδυ κάνει
πρεμιέρα το «Big Brother» στη
συχνότητα του ΣΚΑΪ και το ενδια-
φέρον επικεντρώνεται πλέον στα
πρόσωπα που θα συμπληρώ-
σουν τη 16άδα των παικτών.
Όπως σας έχουμε γράψει, ο
σταθμός θέλει στον νέο κύκλο
του παιχνιδιού να έχει ανθρώ-
πους με άποψη για όλα τα θέμα-
τα. Μένει λοιπόν για να δούμε
κατά πόσο θα τα καταφέρει. Ανά-
μεσα στους παίκτες μαθαίνουμε πως υπάρ-
χουν και κάποιοι σταρ του TikTok. 

Η Ορεινή Μέλισσα φαίνεται πως ήταν ένα
πρόσωπο που ήθελαν αρκετά, αλλά μάλλον
δεν προχώρησε τελικά η συμφωνία. Οι πλη-
ροφορίες μας λένε επίσης πως ανάμεσα
στους παίκτες θα δούμε και τη Ζωή Ασου-
μανάκη, την οποία είχαμε δει παλαιότερα
στο «Survivor». Ιδιαίτερο ενδιαφέρον πάν-

τως θα έχει και η παρουσία του πρώην αντι-
δημάρχου και δημοτικού σύμβουλου Κο-
ρίνθου Δημήτρη Μπίτζιου, τον οποίο θα
δούμε σίγουρα στο σπίτι του Μεγάλου
Αδελφού. Επιπλέον μαθαίνουμε πως στην
τελική επιλογή συμπεριλαμβάνεται και
ένας γνωστός ποδοσφαιριστής.

Ο Μπάμπης Καρατζάς και η Ελληνολιβα-
νέζα makeup artist Νάνσυ έχουν κλέψει
ήδη τις εντυπώσεις, ενώ εκτός απροόπτου

στο ριάλιτι θα μπει και η Σταρ Ελ-
λάς 2008 Διονυσία Κουκίου. Η
ίδια είχε απασχολήσει το τελευ-
ταίο διάστημα και με άλλη συμ-
μετοχή της σε ριάλιτι, το «My
Style Rocks».

Οι τελευταίες πληροφορίες
που έχουμε μιλούν πάντως για
μια ανατροπή στην πρεμιέρα.
Όπως μαθαίνουμε, οι παίκτες
του «Big Brother» θα μπουν στο
σπίτι δύο μέρες πριν, δηλαδή την

Παρασκευή, και όχι την ώρα του live όπως
γινόταν πάντα. Ο λόγος έχει να κάνει με το
γεγονός ότι οι συντελεστές του project θέ-
λουν να γυρίσουν μεγάλο μέρος της πρε-
μιέρας και να το μοντάρουν ώστε να διατη-
ρηθεί ένας γρήγορος ρυθμός και να κρατη-
θεί ψηλά το ενδιαφέρον των τηλεθεατών.
Μέρος της πρεμιέρας με τον Πέτρο Λαγού-
τη θα είναι live, αλλά όχι όλο το επεισόδιο.
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Οι πωλήσεις καινούργιων αυτοκινήτων στην Ελλάδα ειδικά το πρώτο δίμηνο δεν

ξεκίνησαν και τόσο καλά, καθώς σημείωσαν πτώση σε σχέση με τις αντίστοιχες πω-

λήσεις του 2024. Τον τρίτο μήνα του 2025 ωστόσο τα πράγματα άλλαξαν και το αρνητι-

κό πρόσημο αντικαταστάθηκε από θετικό με ό,τι και αν σημαίνει αυτό για τον επιχει-

ρηματικό κλάδο του αυτοκινήτου στην Ελλάδα.

Πάντως σύμφωνα με τα πρώτα στοιχεία ο Όμιλος Συγγελίδη (Peugeot, Citroen, DS,

Opel, MG, Mazda) έχει στεφθεί πρωταθλητής στην ελληνική αγορά καινούργιων αυ-

τοκινήτων στο πρώτο τρίμηνο του 2025. Ο ελληνικός εισαγωγικός όμιλος έχει κατα-

φέρει να πουλήσει συνολικά 9.187 αυτοκίνητα από τις μάρκες που εκπροσωπεί στην

Ελλάδα. 

Στη δεύτερη θέση ακολουθεί ο Όμιλος Βασιλάκη (Hyundai, Kia, Cupra, Seat, Fiat,

Jeep, Alfa Romeo), ο οποίος πούλησε 5.846 αυτοκίνητα στο πρώτο πεντάμηνο, σημει-

ώνοντας άνοδο 9,6%.

Την πρώτη τριάδα συμπληρώνει ο Όμιλος Inchcape (Toyota, Lexus) o οποίος κατά-

φερε να διαθέσει 5.337 αυτοκίνητα στο πρώτο τρίμηνο του 2025, σημειώνοντας άνοδο

2,97% σε σχέση με το αντίστοιχο διάστημα πέρσι.

Οι όμιλοι είναι πρωταθλητές πωλήσεων νέων ΙΧ στο πρώτο τρίμηνο

Τ
ο Citroen C5 Aircross αποτέλεσε το πρώτο

μοντέλο της γαλλικής φίρμας που απέκτησε

ήπια υβριδική τεχνολογία, η οποία εφαρμόζε-

ται στη βενζινοκίνητη έκδοση 1,2 PureTech.

Τη νέα υβριδική έκδοση των 136 ίππων, που ξεκί-

νησε από το C5, τη βλέπουμε και στα υπόλοιπα μοντέ-

λα του ομίλου και βέβαια αποτελεί μια άκρως αντα-

γωνιστική πρόταση στην αγορά.

Άλλωστε το Citroen C5 Aircross διακρινόταν για

την άνεση και την πρακτικότητα, ενώ πλέον διαθέτει

και τα υβριδικά χαρακτηριστικά λειτουργίας με τον

1.200άρη βενζινοκινητήρα, που του επιτρέπουν να

προσφέρει ένα ολοκληρωμένο πακέτο στα C-SUV. Η

τιμή διάθεσης του υβριδικού Citroen C5 Aircross ξε-

κινά από τις 32.500 ευρώ και συνοδεύεται από 5ετή

εργοστασιακή εγγύηση.

Ελκυστικό στιλ
Σχεδιαστικά, το C5 Aircross παραμένει πιστό στη

σύγχρονη φιλοσοφία της Citroen, που προσδίδει ένα

ελκυστικό στιλ με μοντέρνες γραμμές και ουσιαστι-

κές λεπτομέρειες. Στο εμπρόσθιο μέρος οι σκουρό-

χρωμοι νέοι προβολείς τεχνολογίας LEDVision με τα

φώτα ημέρας αποτελούν συνέχεια της μάσκας που

απέκτησε στοιχεία χρωμίου, κατακόρυφη σχεδίαση

και νέες γρίλιες. Ο λογότυπος της Citroen πλέον έχει

περίοπτη θέση! Στο πίσω μέρος τα φανάρια τεχνολο-

γίας LED είναι πλέον κατασκευασμένα από σκουρό-

χρωμο γυαλί και απέκτησαν περίγραμμα χρωμίου,

ενώ ελαφρώς αλλαγμένη είναι και η διαμόρφωση των

προστατευτικών Airbump που περιβάλλουν το κάτω

τμήμα του αμαξώματος και των θόλων στα φτερά.

Όλα τα παραπάνω, σε συνδυασμό και με τους 23

πόντους απόσταση από το έδαφος, προσδίδουν ένα

αρκετά επιβλητικό παρουσιαστικό στο C5 Aircross

Hybrid!

Άνεση και πολυτέλεια
Το εσωτερικό του C5 Aircross διαθέτει μοντέρνο

και hitech προσανατολισμό που περιλαμβάνει έναν

ψηφιακό πίνακα οργάνων 12,3 ιντσών και τη στάνταρ

8άρα οθόνη αφής του infotainment. Η καμπίνα δίνει

αμέσως μια αίσθηση άνεσης και ευρυχωρίας, στοι-

χεία που τονίζονται από τα καθίσματα-πολυθρόνες,

τύπου advanced comfort και τη φαρδιά κεντρική κον-

σόλα. Επίσης η αναβαθμισμένη ποιότητα φαίνεται και

από τη χρήση μαλακών υλικών αλλά και μέσω του

προσεκτικού φινιρίσματος. Στο εσωτερικό θα φιλο-

ξενηθούν άνετα 5 ενήλικες επιβάτες, με την πίσω σει-

ρά καθισμάτων να είναι συρόμενη διαμορφώνοντας

πορτμπαγκάζ με χωρητικότητα από 580 έως 720 λί-

τρα, ανάλογα με τη θέση τους.

Η ήπια υβριδική των 48 Volt έκδοση αποτελείται

από έναν τρικύλινδρο βενζινοκινητήρα 1,2 λίτρων

PureTech με 136 ίππους και από έναν ηλεκτροκινη-

τήρα μόνιμου μαγνήτη 28 ίππων, καθώς και μία μπα-

ταρία ιόντων λιθίου, η οποία ζυγίζει μόλις 12,1 κιλά

και έχει τοποθετηθεί κάτω από το κάθισμα του συνο-

δηγού. Η συνολική απόδοση του υβριδικού συνόλου

φτάνει τους 136 ίππους στις 5.500 σ.α.λ. και τα 230

Nm μέγιστης ροπής που αποδίδονται στις 1.750 σ.α.λ.

και μεταφέρονται στον εμπρόσθιο άξονα μέσω του

ολοκαίνουργιου αυτόματου κιβωτίου διπλού συμπλέ-

κτη e-DSC6 έξι σχέσεων. 

Όσον αφορά τη μέση κατανάλωση καυσίμου που
καταγράψαμε, σταμάτησε στα 7,1 λίτρα/100χλμ., τιμή
ιδιαίτερα ικανοποιητική για ένα μεγάλο αυτοκίνητο
όπως το Citroen C5 Aircross.

Επίσης οι εναλλαγές στα μοτίβα λειτουργίας θερμι-
κού κινητήρα-ηλεκτρικού μοτέρ πραγματοποιούνται
τάχιστα, χωρίς την παραμικρή υστέρηση ή δυσλει-
τουργία, ενώ το πολύ καλό αυτόματο κιβώτιο διπλού
συμπλέκτη e-DSC6 έξι σχέσεων αξιοποιεί στο έπα-
κρο τις δυνατότητες των δύο κινητήριων συνόλων.

Γαλλική ποιότητα κύλισης
Το C5 Aircross Hybrid διατηρεί στο ακέραιο τα χα-

ρακτηριστικά του μοντέλου που περιλαμβάνουν την
άνεση, την ευρυχωρία και τη χρηστικότητα σε συν-
δυασμό τώρα και με την οικονομία καυσίμου.

Τα πολύωρα ταξίδια με το Citroen C5 Aircross Hy-
brid γίνονται ξεκούραστα και οικονομικά χάρη στο
νέο υβριδικό σύστημα αλλά και τα κορυφαία καθί-
σματα-πολυθρόνες.

Επίσης εξαιρετική παραμένει η κύλιση του C5 Air-
cross Hybrid χάρη στη μαλακή ρύθμιση της ανάρτη-
σης, που υιοθετεί το σύστημα Progressive Hydraulic
Cushions.

Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο με στροφές, οι κλίσεις
του αμαξώματος υπό πίεση είναι πιο έντονες λόγω
της μαλακής ρύθμισης της ανάρτησης, αλλά σε καμία
περίπτωση δεν προβληματίζουν.

Μέσα στην πόλη, το γαλλικό SUV κρύβει το μέγε-

θός του, ενώ η ανάρτηση απορροφά όλες τις κακοτε-

χνίες του οδοστρώματος. Επίσης το αυτόματο κιβώτιο

αποτελεί σύμμαχο για τον οδηγό, ο οποίος θα εκτιμή-

σει δεόντως και την αμφιθεατρική θέση οδήγησης.

Δοκιμάζουμε το Citroen C5 Aircross
Hybrid e-DCS6 με 136 ίππους

Γράφει 
ο  Γιώργος 
Κ. Ανδρής 
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Α
νυπέρβλητη αποδείχτηκε για τον
Παναθηναϊκό Aktor η... κατάρα του
2-0. Οι πρωταθλητές Ευρώπης δεν

έχουν καταφέρει ποτέ στην ιστορία τους να
πάρουν προβάδισμα με 2-0 από τη θέσπιση
των σειρών «Best of Five» στα πλέι οφ της
EuroLeague. Η φετινή σειρά με την Εφές
ήταν εξ ορισμού δύσκολη, καθώς οι Τούρκοι

ήταν η πιο φορμαρισμένη
ομάδα στη EuroLeague, με
οκτώ σερί νίκες στο φινάλε
της Regular Season, που
τους ανέβασαν στην έκτη θέ-
ση της βαθμολογίας και τους
έστειλαν απέναντι στο «τρι-
φύλλι». Ο Παναθηναϊκός τη
φετινή σεζόν αντιμετωπίζει

αρκετά προβλήματα, κυρίως λόγω των
τραυματισμών παικτών του που ήταν κομβι-
κοί για το ρόστερ, με κορυφαίο όλων την
απουσία του Ματίας Λεσόρ. Μια απουσία
που έχει αντίκτυπο και στη σειρά με τους
Τούρκους, όπου ο Πουαριέ… βρίσκει και τα

κάνει, καθώς ο Γιούρτσεβεν μόνος δεν φτά-
νει για να προξενήσει πρόβλημα στους ψη-
λούς του Μπάνκι, ενώ παράλληλα «φορτώ-
νεται» και διαρκώς με φάουλ που τον βγά-
ζουν εκτός παιχνιδιού.

Όπως έγινε και στο Game 2 του ΟΑΚΑ,
όπου ο Παναθηναϊκός έχει κάτι παραπάνω
από δικαιολογημένα παράπονα για τη διαιτη-
σία, κυρίως για τα σφυρίγματα του Γιαβόρ,
που έκανε τα αδύνατα δυνατά έτσι ώστε να…
συνεχιστεί η «κατάρα» του 2-0. Ο Σλοβένος
διαιτητής πήρε πάνω του φάσεις που έδωσαν
ξεκάθαρο πλεονέκτημα στην Εφές, βγάζον-
τας… τυφλή όλη την μπασκετική Ευρώπη.
Ειδικότερα, το γκολ φάουλ του Γκραντ που
μετατράπηκε σε τεχνική ποινή για τον Αμερι-
κανό και ο μη καταλογισμός του εξόφθαλμου
φάουλ πάνω στον Ναν στο τρίποντο ισοφάρι-
σης στη λήξη καθόρισαν το αποτέλεσμα.

Κάπως έτσι ήρθε το 1-1 στη σειρά και για
ακόμη μια φορά ο Παναθηναϊκός δεν μπόρε-
σε να πάρει προβάδισμα με 2-0 σε μια σειρά
στην οποία έχει το πλεονέκτημα της έδρας. Η
αρχή είχε γίνει το 2009 απέναντι στη Σιένα,
όπου οι Ιταλοί στο δεύτερο ματς τα… έβαζαν
από παντού και κατάφεραν να κάνουν break
στο ΟΑΚΑ. Στη συνέχεια ο Παναθηναϊκός
πήγε και έκανε δυο περιπάτους στην Τοσκά-
νη για να προκριθεί με 3-1 και να φτάσει στο
Βερολίνο, όπου έραψε το πέμπτο αστέρι.

Το 2012 το «τριφύλλι» είδε τη Μακάμπι να
«σπάει» το ΟΑΚΑ ξανά στο δεύτερο ματς,
όμως βρήκε τη νίκη που έψαχνε στο «καυ-
τό» Γιαντ Ελιάου, φέρνοντας πίσω στην
Αθήνα τη σειρά για να προκριθεί 3-2 στο Fi-
nal 4 της Κωνσταντινούπολης. Το 2018 οι
«πράσινοι» ποδοπάτησαν τη Ρεάλ στο πρώ-
το παιχνίδι, η «βασίλισσα» έσπασε την έδρα

όμως στο δεύτερο και πήγε στη Μαδρίτη με
1-1. Εκεί με δύο νίκες απέκλεισε τον Πανα-
θηναϊκό.

Οι πιο… νωπές μνήμες από παρόμοια κα-
τάσταση είναι εκείνες της περσινής σεζόν. Η
Μακάμπι αιφνιδίασε τον Παναθηναϊκό στο
Game 1, οι «πράσινοι» νίκησαν στο δεύτερο
και η σειρά πήγε στο Βελιγράδι, που χρησι-
μοποιούσαν ως έδρα οι Ισραηλινοί, όντας
στο 1-1. Το «τριφύλλι» στο Game 3 δεν τα κα-
τάφερε και με την πλάτη στον τοίχο κατάφε-
ρε να πάρει νίκη στο τέταρτο, να φέρει τη
σειρά ξανά στο ΟΑΚΑ και να προκριθεί με 3-
2 στο Βερολίνο, όπου έγραψε ιστορία κατα-
κτώντας το έβδομο ευρωπαϊκό.

Κάτι ανάλογο καλείται να κάνει και φέτος
η ομάδα του Αταμάν, αν και τα δεδομένα δεν
είναι υπέρ της. Τόσο γιατί οι Τούρκοι είναι
καλύτερη ομάδα από την περσινή Μακάμπι,
όσο και γιατί οι «πράσινοι» έχουν τα δικά
τους προβλήματα και θα είναι εξαιρετικά
δύσκολο να ανταπεξέλθουν σε μια «καυτή»
έδρα όπως αυτή της Εφές.

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Η κατάρα του 2-0 που δεν έρχεται ποτέ

Η Εφές έσπασε την έδρα του Παναθηναϊκού, ο οποίος αναζητά break
στο... break, όπως έχει κάνει άλλες τρεις φορές στο παρελθόν



Μεγάλες νίκες 
για Νικς και Θάντερ

Ο Καρλ-Άντονι Τάουνς σημείωσε 31 πόντους
οδηγώντας τους Νιου Γιορκ Νικς σε δύσκολη νί-
κη με 118-116 επί των Ντιτρόιτ Πίστονς, στο Game
3 της σειράς του πρώτου γύρου των πλέι οφ της
Ανατολής. Φοβερή ανατροπή και νίκη 114-108
επί των Γκρίζλις για τους Θάντερ με 31 πόντους
του Γκίλτζιους-Αλεξάντερ.

Στον τελικό 
ο Λυκογιάννης

Για πρώτη φορά έπειτα από 51 χρόνια η Μπο-
λόνια του Μπάμπη Λυκογιάννη θα αγωνιστεί
στον τελικό του Κυπέλλου Ιταλίας. Οι «ροσομ-
πλού» νίκησαν και εντός έδρας 2-1 την Έμπολι
και στις 14 Μαΐου θα αντιμετωπίσουν τη Μίλαν
στον τελικό στο Ολίμπικο της Ρώμης. 

Νοκ άουτ ο Αλκαράθ
Ο Κάρλος Αλκαράθ αποχώρησε από το Madrid

Open, λέγοντας ότι αντιμετωπίζει τραυματισμούς
στους μηριαίους και στη βουβωνική χώρα, κάτι
που θα μπορούσε να αποτελέσει πλήγμα στην
προετοιμασία του για την υπεράσπιση του τίτλου
του στο French Open. Ο 21χρονος υπέστη τον
τραυματισμό κατά τη διάρκεια του τελικού του
Barcelona Open, όπου ηττήθηκε από τον Δανό
Χόλγκερ Ρούνε.

Ο καλύτερος 
αμυντικός του ΝΒΑ

Ο Έβαν Μόμπλεϊ των Κλίβελαντ Καβαλίερς κα-
τέκτησε τον τίτλο του Καλύτερου Αμυντικού Παί-
κτη της Χρονιάς στο NBA για τη σεζόν 2024-25,
επιβεβαιώνοντας τη φήμη του ως ενός από τους
κορυφαίους μπλοκέρ του πρωταθλήματος. Ο
23χρονος πάουερ φόργουορντ/σέντερ είχε μέσο
όρο 1,59 κοψίματα ανά αγώνα, επίδοση που τον
έφερε στην έκτη θέση στο πρωτάθλημα και απο-
τέλεσε ρεκόρ καριέρας.

«Ιδιαίτερος ο Ντιέγκο»
«Ο Ντιέγκο Μαραντόνα ήταν ένας πολύ

δύσκολος και πολύ ιδιαίτερος ασθενής, του

οποίου τα “όχι” έπρεπε να διαχειριστούν»,

κατέθεσε ένας από τους θεράποντες ια-

τρούς του, ο νευροχειρουργός Ροντόλφο

Μπενβενούτι, στο πλαίσιο της δίκης που

διεξάγεται για τις συνθήκες θανάτου του

Ντιεγκίτο.
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Φανέλα 
από... χρυσάφι

E
χοντας κατακτήσει το πρωτά-
θλημα και μαθηματικά, ο
Ολυμπιακός θα αντιμετωπί-

σει εκτός έδρας την ΑΕΚ αύριο στις
20.00 για την 4η αγωνιστική των πλέι
οφ. Το ενδιαφέρον στρέφεται στο
ΠΑΟΚ - Παναθηναϊκός, που θα γίνει
την ίδια μέρα και ώρα στην Τούμπα,
καθώς θα κρίνει πολλά για τη δεύτε-
ρη θέση που οδηγεί στα προκριματι-
κά του Champions League. Οι «πρά-
σινοι» δείχνουν να έχουν το προβάδι-
σμα, καθώς έχουν 56 βαθμούς, ενώ ο
«δικέφαλος του Βορρά» είναι στους
52, με την ΑΕΚ να είναι στους 53.

Για τις θέσεις 5-8 σήμερα στις 20.00 παίζουν Ατρόμη-
τος-Άρης στο Περιστέρι και ΟΦΗ-Asteras Aktor στην
Κρήτη, ενώ στα πλέι άουτ ο Λεβαδειακός υποδέχεται τη

Λαμία, ο Παναιτωλικός την Καλλιθέα και ο Βόλος τον
Πανσερραϊκό, σε αναμετρήσεις που θα διεξαχθούν τη
Δευτέρα.

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Έναντι 7 εκατ. δολαρίων πωλήθηκε ιστορική φανέλα 
του Κόμπε Μπράιντ. Πρόκειται για τη φανέλα που φορούσε ο Μπράιαντ
στην παρθενική του εμφάνιση στην pre season στις 16 Οκτωβρίου 1996
και στο επίσημο ντεμπούτο του στο NBA στις 3 Νοεμβρίου 1996. 

Το ενδιαφέρον στην Τούμπα
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Versus 
με Άλκηστη

Πρωτοψάλτη-
Φωκά Ευαγγελινό

Μ
ε μια φαντασμαγορική παράσταση-τα-
ξίδι στο σύμπαν του Φωκά Ευαγγελι-
νού και τη μεγαλειώδη συναυλία της

Άλκηστης Πρωτοψάλτη, ο ιστορικός ταξιδιωτι-
κός οργανισμός Versus Travel γιόρτασε τριάν-
τα χρόνια επιτυχίας.

Θανάσης Αλευράς, Idra Kayne Άντζυ Ανδριτσοπούλου, Σάρα Εσκενάζυ

Μελίνα Ασλανίδου, Τζένη Μπότση, Γωγώ Αυγερινοπούλου

Φωκάς Ευαγγελινός, Μέμος Μπεγνής
Άλκηστις Πρωτοψάλτη, 
Ευάγγελος Κατσιμίχας

Μαίρη και Γωγώ Αυγερινοπούλου

Ευάγγελος Κατσιμίχας, 
Πέτρος Κωστόπουλος

Μάγδα Τσέγκου, Γιάννης Αϊβάζης, 
Μαρία Κορινθίου, Κώστας Τσουρός

Μάγκυ Χαραλαμπίδου, 
Κατερίνα Στικούδη

Μελίνα Ασλανίδου, Χάρης Σιανίδης, Γιάννης Ζουγανέλης
Αγγελική Κατσιμίχα, Βίκυ Χατζηβασιλείου, 

Χριστίνα Κατσιμίχα
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«Είμαστε ένα»:
Λαμπερό 

charity gala
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Η
κοινωνική οργάνωση «Είμαστε ένα» διορ-

γάνωσε και φέτος ένα ζεστό charity gala

στο ξενοδοχείο «Theoxenia Palace» με

σκοπό τη στήριξη του ΓΟΝΑ «Άγιος Σάββας» και

του Ιδρύματος για το Παιδί «Η Παμμακάριστος», με

την αρωγή του υπουργείου Υγείας.

Μάγδα
Τσέγκου,
Σοφία
Κατσίγιαννη,
Δημήτρης
Μούρσας,
Ζήνα
Κουτσελίνη

Σοφία Κατσίγιαννη,  Δημήτρης Μούρσας Άδωνις Γεωργιάδης Νικόλαος Ρούσος, Σοφία Φλάμου

Δημήτρης Τασούλης, 
Σοφία Κατσίγιαννη, Κώστας Σκρέκας

Χρήστος Παππάς, Σοφία Κατσίγιαννη, 
Αλεξάνδρα Παππά, Δημήτρης Μούρσας

Αναστάσιος και Άντζελα (Μιχοπούλου) Καρανδρέα,
Δημήτρης Μούρσας

Κατερίνα και Μανώλης Τσαλδάρης Σοφία Κατσίγιαννη, Υβόννη Κλάπα Θωμαΐς Απέργη Μάγδα Τσέγκου, Ζήνα Κουτσελίνη
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ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΣΤΙΚΟΥΔΗ

Γιόρτασε τα 40ά γενέθλιά της
O: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ

PAPADAKISPRESS

Τα 40 της χρόνια «έκλεισε» πριν από λίγες ημέρες η Κατερίνα Στικούδη και το γιόρτασε με 
ένα μεγάλο πάρτι, παρέα με τα αγαπημένα της πρόσωπα.
Σε γνωστό νυχτερινό μαγαζί της Αθήνας, η γνωστή τραγουδίστρια διασκέδασε έχοντας 

δίπλα της αγαπημένους φίλους και συνεργάτες. Όπως φαίνεται στα σχετικά στιγμιότυπα, για 
την ιδιαίτερη αυτή περίσταση επέλεξε ένα εντυπωσιακό ροζ vinyl φόρεμα, που αναδείκνυε τις 
εκρηκτικές αναλογίες της, το οποίο συνδύασε με ψηλοτάκουνα πέδιλα, στο ίδιο χρώμα. Εξίσου 
εντυπωσιακή με την εορτάζουσα ήταν και η εξαώροφη τούρτα της, σε ροζ χρώμα, με τα αρχικά 
του ονόματος της Κατερίνας Στικούδη, φιόγκους και διακοσμητικά σχετικά με τη μουσική και 
την τηλεόραση. Το εορταστικό σκηνικό συμπλήρωσε ο στολισμός του χώρου, με μπαλόνια σε 
ροζ και ασημί χρώμα.Κατερίνα Στικούδη

Βο ShayaClubDJ Airth DJ Rico
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ΒΑΣΩ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Εντυπωσιακή έκθεση 
ζωγραφικής  

στο Ίδρυμα Τσιχριτζή
ΚΕΙΜΕΝO: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΛΕΚΗΣ

«Τ α όνειρα που σου έδωσαν φτερά» είναι το θέμα της νέας 
ατομικής έκθεσης ζωγραφικής της Βάσως Γεωργιάδου, που 
εγκαινιάστηκε στον χώρο του Ιδρύματος Εικαστικών Τεχνών 

Τσιχριτζή, στο κέντρο της Κηφισιάς. 
Η εικαστικός, με τη χαρακτηριστική της τέχνη, εντυπωσιάζει με τη χρή-
ση της σπάτουλας και με τη βοήθεια των λαδιών ζωγραφικής δημιουρ-
γεί έργα τέχνης ανάγλυφα και τρισδιάστατα. Μέσα από τη δουλειά της 
προσκαλεί τη φύση να συνυπάρξει στα έργα της και με τις αιχμηρές 
της πινελιές αποτυπώνει στον καμβά τα συναισθήματα, τις σκέψεις και 
τα όνειρα που έδωσαν φτερά, δημιουργώντας ίχνη και διαφάνειες 
που μαγεύουν, χωρίς όμως να λείπουν από τη συλλογή της ιδιαίτερες 
αφαιρετικές απεικονίσεις, με μία τεχνοτροπία που δεν περνάει απα-
ρατήρητη.
Η Βάσω Γεωργιάδου είναι μητέρα του γνωστού δημοσιογράφου και 
παρουσιαστή Χρήστου Κούτρα, και μαζί υποδέχτηκαν στην γκαλερί 
τους εκλεκτούς τους καλεσμένους από τον χώρο των τεχνών, της τηλε-
όρασης και των επιχειρήσεων.

Χρήστος Κούτρας, Βάσω Γεωργιάδου

Παναγιώτης Σουρέτης, Άννα Ζηρδέλη 
Χρήστος Κούτρας, Βάσω Γεωργιάδου 

Γιώτα Τσιμπρικίδου, Άγγελος Ανδριανός

Τέντυ Γερουλάνου, Παναγιώτης Σουρέτης

Κωνσταντίνος Μαργαρίτης

Άννα Κούμπα, Φένη Μπούζα

Πόλα Δαμιανού, Χρύσα Σαλαβράκου

Βάσω Γεωργιάδου, Αρετή Θεοχαρίδη 
Σάββας Μπούμπουρας
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ΓΚΑΛΕΡΙ CONTEMPORARY ATHENS

Φιλοξένησε  
την πρώτη έκθεση  

του Φίλιππου Μουσαμά
ΚΕΙΜΕΝO: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS

Πλήθος κόσμου έδωσε το «παρών» στα εγκαίνια της έκθεσης 
ζωγραφικής του Φίλιππου Μουσαμά, που πραγματοποιήθηκαν 
στην γκαλερί Contemporary Athens.

Με τίτλο «Life through my eyes», η πρώτη ατομική έκθεση του 19χρο-
νου καλλιτέχνη προσέλκυσε το ενδιαφέρον καλλιτεχνών, συλλεκτών 
και φιλότεχνων, που συγκεντρώθηκαν στην οδό Νεοφύτου Βάμβα 5, 
στο Κολωνάκι, για να θαυμάσουν από κοντά τα έργα του. Ο νεαρός 
δημιουργός γοήτευσε το κοινό με τη ζωγραφική του ικανότητα και την 
ελευθερία που έχει στην έκφραση.
Στην έκθεση παρουσιάστηκαν 18 πίνακες ζωγραφικής και δύο γλυ-
πτά, που αποτελούν και τα πρώτα έργα του Φίλιππου Μουσαμά, ο 
οποίος στο παρελθόν έχει βραβευτεί σε σχολικό διαγωνισμό για το 
Make-Α-Wish.

Αλέξανδρος Σιώμος, Φίλιππος Μουσαμάς, Δήμητρα Ταμπάκη 

Ηλίας Μπουκουβάλας, Αλεξανδρος Μεταξάς 
Αλέξανδρος Αθανασίου, Φραγκή Λιούγκα

Ελεάνα Παγουλάτου  
Γιώργος Κουντούρης 

Δανάη Νικολαΐδη
Μαργαρίτα Νικολαΐδη

Έλλη Φιλιπποπούλου, Εύη Μαμιδάκη 
Πάνος Κουνάνης

Θανάσης Λάλας, Αναστασία Μανιά 
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ΔΗΜΟΣ ΒΡΙΛΗΣΣΙΩΝ

Τίμησε τη μνήμη  
του Τάκη 

Βουγιουκλάκη
ΚΕΙΜΕΝO: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS

Τ έσσερα χρόνια συμπληρώθηκαν από την 
απώλεια του Τάκη Βουγιουκλάκη και ο 
Δήμος Βριλησσίων αποφάσισε να τιμήσει 

τη μνήμη του.
Η πόλη όπου έζησε και υπηρέτησε διοργάνω-
σε μια εκδήλωση αφιερωμένη στο πολυσχιδές 
έργο του στον πολιτισμό και στην αυτοδιοίκη-
ση, στο Πνευματικό Κέντρο του Δήμου Βριλησ-
σίων, όπου παρευρέθηκε η οικογένειά του και 
άνθρωποι από τον χώρο των γραμμάτων, των 
τεχνών, της πολιτικής και της αυτοδιοίκησης.
Ο Τάκης Βουγιουκλάκης διέπρεψε στα καλλιτε-
χνικά δρώμενα ως σκηνοθέτης αλλά και στον 
επιχειρηματικό κόσμο, ιδρύοντας στην Αθήνα 
εταιρεία παραγωγής ταινιών, θεατρικών παρα-
γωγών και τηλεοπτικών προγραμμάτων. Μεταξύ 
άλλων, διετέλεσε πρόεδρος του Καλλιτεχνικού 
Οργανισμού «Άρμα Θέσπιδος» και αντιπρόε-
δρος της Εταιρείας Ελλήνων Σκηνοθετών.
Το 2002 εκλέχθηκε δημοτικός σύμβουλος στον 
Δήμο Βριλησσίων και ανέλαβε τη θέση του προέ-
δρου του Πνευματικού και Πολιτιστικού Κέντρου. 
Το 2006 επανεκλέχθηκε και ανέλαβε πρόεδρος 
του Δημοτικού Συμβουλίου. Με το οξύ του πνεύ-
μα, τις βαθιές ευαισθησίες του και το αστείρευτο 
χιούμορ του, ξεχώρισε ως πρόεδρος και υπηρέ-
τησε την πόλη των Βριλησσίων με αφοσίωση, 
αφήνοντας ως παρακαταθήκη ένα ισχυρό αποτύ-
πωμα δημιουργίας και προσφοράς.

Άριελ Κωνσταντινίδη 
Μάκης Δελαπόρτας

Μάρκος Σεφερλής, Ειρήνη Νταϊφά

Σπύρος Μπιμπίλας

Γιάννης Ζουγανέλης

Σόφη Ζανίνου 

Άδωνις Γεωργιάδης
Νίκος Παπαθανάσης
Γιάννης Πισιμίσης 
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Σ
τη χώρα μας εκτιμάται ότι ξεπερνά τις

20.000 διαγνωσμένες περιπτώσεις και κά-

θε χρόνο εμφανίζονται περίπου 1.000 νέες

περιπτώσεις ατόμων που νοσούν με Πάρκινσον. 

Η νόσος του Πάρκινσον είναι η ταχύτερα ανα-

πτυσσόμενη και η δεύτερη πιο διαδεδομένη νευ-

ρολογική πάθηση, που επηρεάζει περίπου 10

εκατομμύρια ανθρώπους παγκοσμίως. Στην Ελ-

λάδα, υπολογίζεται ότι πάνω από 20.000 άνθρω-

ποι ζουν με τη νόσο, ενώ κάθε χρόνο διαγιγνώ-

σκονται περίπου 1.000 νέες περιπτώσεις. 

Ο επιπολασμός της νόσου είναι περίπου 200

περιπτώσεις ανά 100.000 πληθυσμού και η επί-

πτωσή της είναι περίπου 25 περιπτώσεις ανά

100.000 πληθυσμού, αλλά αυτοί οι αριθμοί μπο-

ρεί να δείχνουν διαφορές από τη μια περιοχή του

κόσμου στην άλλη. Η νόσος προκαλείται από τη

σταδιακή εκφύλιση των νευρικών κυττάρων στη

μέλαινα ουσία του εγκεφάλου, μειώνοντας τα

επίπεδα ντοπαμίνης, ενός βασικού νευροδιαβι-

βαστή που παίζει κρίσιμο ρόλο στον έλεγχο της

κίνησης. Τα κύρια συμπτώματα της νόσου περι-

λαμβάνουν μυϊκή δυσκαμψία, τρόμο, βραδυκι-

νησία και προβλήματα ισορροπίας. 

Τα συμπτώματα αναπτύσσονται γενικά στη μία

πλευρά του σώματος αργά με την πάροδο των

ετών, αλλά η εξέλιξη μπορεί να διαφέρει από το

ένα άτομο στο άλλο, λόγω της ποικιλομορφίας

της νόσου. Επιπλέον, ο ασθενής με νόσο του

Πάρκινσον μπορεί να αναπτύξει και μη κινητικές

εκδηλώσεις της νόσου, όπως κατάθλιψη, διατα-

ραχές ύπνου, διαταραχές μνήμης ή και γνωστική

δυσλειτουργία.
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kpapakosto@yahoo.gr

Τα κύρια συμπτώματα της νόσου
περιλαμβάνουν μυϊκή δυσκαμψία,
τρόμο, βραδυκινησία 
και προβλήματα ισορροπίας

Παγκόσμια Ημέρα Πάρκινσον: 
Ενημέρωση και καταπολέμηση του στίγματος
Η Παγκόσμια Ημέρα Πάρκινσον, που καθιερώθηκε το 1997 από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη
Νόσο του Πάρκινσον (EPDA) με την υποστήριξη του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ),
έχει ως στόχο την ενημέρωση και την καταπολέμηση του στίγματος που περιβάλλει τη νόσο.
Αποτελεί μια ημέρα αφιερωμένη στην υποστήριξη των ασθενών και των φροντιστών τους, στην
ενίσχυση της έρευνας και στην προώθηση καλύτερων υπηρεσιών υγείας. Η κόκκινη τουλίπα,
το παγκόσμιο σύμβολο της ασθένειας από το 2005, υπενθυμίζει την ανάγκη για δράση και συμ-
παράσταση. Η 11η Απριλίου, Παγκόσμια Ημέρα Πάρκινσον, μας υπενθυμίζει την ανάγκη να
ενώσουμε τις φωνές μας, να ενισχύσουμε τη φροντίδα και να διεκδικήσουμε καλύτερη ποι-
ότητα ζωής για τους συνανθρώπους μας που ζουν με τη νόσο του Πάρκινσον.

Πάρκινσον:
Η «σιωπηλή» νόσος 
που αλλάζει ζωές



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Η Νέα Σελήνη στον Ταύρο σάς εξαντλεί οι-

κονομικά και κάποιες φορές συναισθημα-

τικά. Φροντίστε να έχετε δεύτερες σκέψεις

για τα θέματα που σας απασχολούν, ιδίως

σε ό,τι αφορά χρήματα που διαχειρίζεστε

αυτήν τη χρονική στιγμή.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Αυτή η Νέα Σελήνη στο δικό σας ζώδιο

σας κάνει περισσότερο πεισματάρηδες

και μπαίνετε στη διαδικασία να μη βλέπε-

τε ξεκάθαρα τα λάθη που τυχόν βρίσκον-

ται μπροστά σας. Κρατήστε την αυτοκυ-

ριαρχία σας γιατί υπάρχει η τάση να ξε-

φύγετε λέγοντας πράγματα που και εσείς

οι ίδιοι δεν τα πιστεύετε.  

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Ιδίως για εσάς του πρώτου δεκαημέρου η

Νέα Σελήνη κάνει πλούσιο τον 12ο τομέα

σας με άτομα που δεν πρέπει να εμπιστεύε-

στε και να δίνετε το παραπάνω των δυνατο-

τήτων σας. Προσοχή σε παράνομες ενέρ-

γειες και οικονομικά ρίσκα.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Κρίση φέρνει η Νέα Σελήνη σε φιλίες αλλά

και σε σχέδια που έχετε κάνει για το μέλ-

λον. Το σίγουρο είναι ότι όλα συνδέονται για

κάποιον λόγο με τους οικονομικούς σας

πόρους που πρέπει να τους προστατεύσετε.   

Λέων
(23/7-22/8)
Πίεση και νεύρα φέρνει αυτή η Νέα Σελήνη

στη ζωή σας. Ιδίως εσείς που ανήκετε στο

πρώτο δεκαήμερο θα έχετε περισσότερες

ανατροπές και εκνευρισμό με άτομα που

δεν σας καταλαβαίνουν ή λειτουργούν με

ύπουλο τρόπο.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Αυτή η Νέα Σελήνη, αν και βλέπει θετικά

τον Ήλιο σας, δεν παύει να σας ενεργοποιεί

μέσω του Άρη στον 12ο τομέα σας, δημι-

ουργώντας έντονο παρασκήνιο και εργα-

σιακές εντάσεις. Πολύ πιθανόν να έχετε μια

οργανική ταλαιπωρία.

Ζυγός
(23/9-23/10)
Είστε εκτεθειμένοι με αυτήν τη Νέα Σελή-

νη σε οικονομικά θέματα, τραπεζικές υπο-

θέσεις, κληρονομικά και πολλά άλλα, που

μάλλον δεν πάνε καθόλου καλά ή θέλουν

πολλή φροντίδα για να τα βάλετε σε σειρά.

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Η Νέα Σελήνη απέναντι από το δικό σας

ζώδιο σας βάζει στη διαδικασία να δείτε τις

σχέσεις σας με άλλο μάτι. Οι αποκαλύψεις

ίσως να μη σας αρέσουν καθόλου και αυτό

θα το καταλάβετε όταν αρχίσουν να αποκα-

λύπτονται πράγματα που αγνοούσατε.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Εσείς οι Τοξότες θέτετε νέες συνθήκες σε

εργασία, καθημερινές ενασχολήσεις αλλά

και σε θέματα που αφορούν την υγεία σας.

Απ’ ό,τι φαίνεται, κάτι έχει αλλάξει και

χρειάζεται τη φροντίδα σας.   

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Η προσωπική σας ζωή βρίσκεται σε κρίση

και αυτό που θα έχετε να αντιμετωπίσετε

είναι τα συναισθήματά σας σε συνάρτηση

με τις οικονομικές σας δυνατότητες. Κάτι

σας βάζει σε έντονη τάση να διεκδικήσετε

και να βάλετε νέες βάσεις μέσα από μάχες

που δεν θα τις αποφύγετε.  

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Μια έκρηξη αλλαγών συμβαίνει αυτή την

περίοδο στη ζωή σας. Προδομένα συναι-

σθήματα, σχέση με την οικογένειά σας, οι-

κονομικές υποθέσεις και ακίνητη περιου-

σία, όλα αυτά σας γεμίζουν με πολύ στρες

και αναστατώνουν την ψυχή σας.

Ιχθύες
(19/2-20/3)

Γενικότερα έχουν ανοίξει πολλά μέτωπα

για εσάς τους Ιχθύς και σίγουρα δεν είναι

εύκολο να αντιμετωπίζετε πολλαπλές κα-

ταστάσεις, κάτι που η Νέα Σελήνη σάς γε-

μίζει με παραπάνω υποχρεώσεις.
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T ην Κυριακή 27/4 θα πραγματοποιηθεί η Νέα
Σελήνη στο ζώδιο του Ταύρου, όπου οι
δύσκολες όψεις με Πλούτωνα και Άρη δείχνουν

αστάθεια και εμπόλεμες καταστάσεις να
πυροδοτούν την τεταμένη ατμόσφαιρα. Σε όλο αυτό
υπάρχει η διάθεση για μεταμόρφωση και, αν
πραγματικά το θελήσουμε, μέσα από τις
καταστροφικές συνθήκες μπορεί να υπάρχει η τάση
της αναγέννησης τόσο στις υλικές επιδιώξεις μας
όσο και στα συναισθήματά μας. Επηρεάζονται
περισσότερο οι Ταύροι, Λέοντες, Σκορπιοί και
Υδροχόοι του πρώτου δεκαημέρου.


